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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΒ'

∆ευτέρα 29 Μαρτίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 29 Μαρτίου 1999, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.34' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23-3-1999
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΑ' συνεδριάσεώς του, της 23ης
Μαρτίου 1999 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχεδίων
νόµων: 1."Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας του
Αζερµπαϊτζάν για συνεργασία στους τοµείς της εκπαίδευσης, του
πολιτισµού και της επιστήµης".
2. "Κύρωση του Μνηµονίου Συνεννοήσεως σχετικά µε την τριµερή
συνεργασία µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας, της ∆ηµοκρατίας
της Αρµενίας και της Ισλαµικής ∆ηµοκρατίας του Ιράν".
3. "∆ιάφορες ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου
Ανάπτυξης και άλλες διατάξεις".
4. "Κύρωση της Συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του
τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας του Περού".
5. "Κύρωση της Συµφωνίας 'Εδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Τράπεζας Εµπορίου και Ανάπτυξης
του Ευξείνου Πόντου µετά της σχετικής ∆ήλωσης Προθέσεως".).
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Χαράλαµπο Αγγουράκη,
Βουλευτή Α' Αθηνών, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ληλαντίων Εύβοιας ζητεί να γίνουν
διορθωτικές παρεµβάσεις στην εθνική οδό Χαλκίδας - Λεπούρων.
2) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κηρέως Εύβοιας ζητεί τη
δηµιουργία µόνιµου Πυροσβεστικού Σταθµού στην περιοχή του.
3) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ληλαντίων Εύβοιας ζητεί την

αναβάθµιση του αστυνοµικού σταθµού του σε Αστυνοµικό Τµήµα.
4) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΕΛΛΑ ΑΛΦΙΕΡΗ και ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Ειδικές Ανάγκες "ΕΣΑΕΑ" ζητεί την επίλυση αιτηµάτων του
αθλητικού κινήµατος των Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες καθώς και
πρόγραµµα προετοιµασίας για την παραολυµπιάδα του 2004
παρόµοιο µε αυτό των Ολυµπιακών Αγώνων.
5) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία κάτοικοι της περιοχής Τσανακλή Ροδόπης
διαµαρτύρονται για την τοποθέτηση ποµπού - δέκτη της STET
κινητής τηλεφωνίας σε οικοδοµή της περιοχής τους.
6) Οι Βουλευτές κύριοι ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ και ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανθεσσαλική Συντονιστική
Επιτροπή για την εκτροπή του 'Ανω Ρου του Αχελώου ζητεί την
ολοκλήρωση και την απρόσκοπτη χρηµατοδότηση του συνόλου των
έργων εκτροπής του 'Ανω Ρου του Αχελώου.
7) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η 'Ενωση Ξενοδόχων Αθηνών ζητεί µέσω των
προτάσεων που καταθέτει την αναβάθµιση του τουριστικού
προϊόντος της Αττικής.
8) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Σωµατείο Εργατοτεχνιτών και υπαλλήλων της
ΒΑΛΚΑΝ ΕΞΠΟΡΤ "Η ΠΡΟΟ∆ΟΣ" ζητεί τη λήψη µέτρων για τη
συνέχιση της λειτουργίας της εταιρείας.
9) Οι Βουλευτές κύριοι ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ και ΣΠΥΡΟΣ
∆ΑΝΕΛΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο
Τεχνιτών Οικοδόµων Κεφαλληνίας - Ιθάκης "Ο Αγ. Γεώργιος" ζητεί
αναγνώριση των υπέρ αγνώστων ενσήµων.
10) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων 1ου Νοσοκοµείου
ΙΚΑ "Η Πεντέλη" ζητεί τη λήψη µέτρων για να υπάρχει αναβάθµιση
των υπηρεσιών του Νοσοκοµείου.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Αρτοποιών Ελλάδος ζητεί και προτείνει ένα δίκαιο κοινωνικά
αποδεκτό αποτελεσµατικό και αναπτυξιακό φορολογικό σύστηµα
για τους µικροµεσαίους και τον κλάδο των αρτοποιών.
12) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ και ΜΟΥΣΤΑΦΑ
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ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Νοµαρχιακό
Συµβούλιο Καστοριάς ζητεί να δοθούν αυξηµένα κίνητρα για νέες
επενδύσεις στο Νοµό Καστοριάς.
13) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ και
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Αγροτικός Σύλλογος Αγρινίου "Η Αιτωλία" ζητεί την επίλυση
συνταξιοδοτικών προβληµάτων των µελών του.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ και ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ
ΛΟΥΛΕ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Παράρτηµα της
ΠΕΑΕΑ Αργοστολίου ζητεί την ηθική και υλική αποκατάσταση των
αγωνιστών της Εθνικής Αντίστασης.
15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΣΠΥΡΟΣ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆ιδυµοτείχου 'Εβρου ζητεί τη
συνέχιση της λειτουργίας της Αεροπορικής Βάσης ελέγχου και
παρατηρήσεως στο ∆ιδυµότειχο.
16) Οι Βουλευτές κύριοι ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ
∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι ∆ήµαρχοι των
∆ήµων των Νοµών της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου ζητούν το
διπλασιασµό των επιδοτήσεων ΚΑΠ και ΣΑΤΑ για τους τρεις
Νοµούς της περιφέρειας Βορείου Αιγαίου.
17) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Καταστηµαταρχών
Ζαχαροπλαστών Εύβοιας ζητεί να καθορισθεί θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας των περιπτέρων.
18) Οι Βουλευτές κύριοι ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ και ΠΕΤΡΟΣ
ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος
Σύλλογος Εργαζοµένων Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας ζητεί
την ικανοποίηση οικονοµικών αιτηµάτων που απασχολούν το
πολιτικό προσωπικό της ΕΜΥ.
19) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Αρτοποιών Ελλάδος ζητεί την άµεση ψήφιση και χωρίς αλλαγές του
νοµοσχεδίου για τους αρτοποιούς.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μύρινας
Λέσβου ζητεί την πύκνωση των αεροπορικών δροµολογίων από και
προς τη νήσο Λέσβο.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το παράρτηµα της
ΠΕΑΕΑ Αργοστολίου Νοµού Κεφαλλονιάς - Ιθάκης ζητεί την ηθική
και υλική αποκατάσταση των αγωνιστών της εθνικής αντίστασης.
22) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό
Συµβούλιο Πετρούπολης Αττικής επισηµαίνει τις ευθύνες της
ελληνικής κυβέρνησης στο ζήτηµα της σύλληψης απ' τις τουρκικές
αρχές του Α.Οτσαλάν.
23) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Σωµατείο Τεχνιτών Οικοδόµων "Ο ΑΓ.ΓΕΩΡΓΙΟΣ" Κεφαλλονιάς -
Ιθάκης ζητεί την αναγνώριση των υπέρ αγνώστων ενσήµων.
24) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Κορίνθου ζητεί τη λήψη µέτρων για την
προστασία και αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων.
25) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μουρεσίου Μαγνησίας ζητεί την
αναβάθµιση του Αστυνοµικού Σταθµού Τσαγκαράδας Πηλίου σε

Αστυνοµικό Τµήµα.
26) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αλιφείρας Ηλείας ζητεί την
κατασκευή οδικών έργων στην περιοχή του.
27) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Αδελφότητα ∆ραµεσέων "ΟΙ ΑΓΙΟΙ
ΑΝΑΡΓΥΡΟΙ" ζητεί τη µετατόπιση της χάραξης τµήµατος της
Εγνατίας οδού.
28) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Χιλιοχωρίων Μεσσηνίας
ζητεί τη διατήρηση και ενίσχυση του Αστυνοµικού Σταθµού
Χαλανδρινού Μεσσηνίας.
29) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Χίου ζητεί τη διεύρυνση
των φορολογικών κλιµακίων και την αντίστοιχη µείωση των
φορολογικών συντελεστών.
30) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο ∆ήµος Οµηρούπολης Χίου ζητεί τη στελέχωση των
νέων ∆ήµων µε επιστηµονικό προσωπικό.
31) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Εργαζοµένων Αγκροϊνβεστ ζητεί
πληροφορίες για το νοµικό καθεστώς που διέπει την εταιρεία κ.λπ.
32) Ο Βουλευτής Κέρκυρας κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωσις Περιθειωτών Λουτσιωτών
Κέρκυρας "ΤΟ ΟΡΟΣ" ζητεί τη χρηµατοδότηση της εκδήλωσης για
τα 200 χρόνια από τη γέννηση του ∆ιονυσίου Σολωµού.
33) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ΠΟΕ - ∆ΕΥΑ ζητεί τη ρύθµιση
των επιτοκίων των δανείων των ∆ΕΥΑ.
34) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία τα Σωµατεία Εργαζοµένων στις
∆ΕΥΑ Κρήτης ζητούν τη ρύθµιση των χρεών των ∆ΕΥΑ.
35) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Αιδηψού Εύβοιας ζητεί συµπληρωµατική χρηµατοδότηση για την
αποπεράτωση του έργου Αποχέτευση Λ.Αιδηψού.
36) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Μαρµαρίου Νοµού Εύβοιας ζητεί την προµήθεια
απορριµµατοφόρων.
37) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Κηρέως Εύβοιας ζητεί την προκήρυξη θέσεων προσωπικού στο
Κέντρο Υγείας Μαντουδίου Εύβοιας.
38) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Κηρέως Εύβοιας ζητεί τη λειτουργία των Σχολών ΟΑΕ∆ στο Κυµάσι
Μαντουδίου.
39) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Νηλέως Εύβοιας ζητεί τη λειτουργία των Σχολών ΟΑΕ∆ στην Αγία
'Αννα ως παράρτηµα του ΚΕΤΕΚ Βασιλικού Χαλκίδας.
40) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Κηρέως Εύβοιας ζητεί τη συνέχιση της ειδικής επιδότησης ανεργίας
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των απολυθέντων από τις Μεταλλευτικές Επιχειρήσεις "Μακεδονικοί
Λευκόλιθοι ΑΕ", "Μαρµετάλ" κ.λπ.
41) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Στυραίων Εύβοιας ζητεί την επάνδρωση του ταχυδροµικού
γραφείου του ∆ήµου Στυραίων.
42) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας ζητεί χρηµατοδότηση για το έργο "Κατασκευή
αγωγών λυµάτων πόλεως Καρύστου".
43) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Στυραίων Εύβοιας ζητεί χρηµατοδότηση για την εκπόνηση Μελέτης
Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου ∆ηµοτικού ∆ιαµερίσµατος Νέων
Στύρων του ∆ήµου Στυραίων.
44) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας διαµαρτύρεται για τον τρόπο που του έγινε η
παραχώρηση ενός ηµιφορτηγού αυτοκινήτου.
45) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας ζητεί λύσεις στα προβλήµατα λειτουργίας του
λιµανιού Καρύστου Εύβοιας.
46) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας ζητεί την αποκατάσταση των ζηµιών στην
επαρχιακή οδό Χαλκίδας - Καρύστου - Καβοντόρο Εύβοιας.
47) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας ζητεί την επίλυση των προβληµάτων στην
κατασκευή του έργου διάνοιξη δρόµου εντός του οικισµού Αετός.
48) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Καρύστου Εύβοιας ζητεί την κατάρτιση σχεδίου ανάπτυξης του
νεοσύστατου ∆ήµου Καρύστου για το 2000 - 2006.
49) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
∆ιεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Εύβοιας ζητεί χρηµατοδότηση για την αποκατάσταση των ζηµιών
στο ∆ήµο Καρύστου.
50) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κάσου ∆ωδεκανήσου
ζητεί να πυκνωθούν τα θερινά δροµολόγια της Ολυµπιακής
Αεροπορίας από και προς τη νήσο Κάσο.
51) Ο Α' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Πειραιά κ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο
Σύλλογος Εργαζοµένων στο ∆ήµο της Αθήνας ζητεί να
σταµατήσουν οι βοµβαρδισµοί κατά της Γιουγκοσλαβίας κ.λπ.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 3654/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
446/23-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Eξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ'αριθµ. 3654 ερώτησης, που κατατέθηκε από
το Βουλευτή κ. Ε. Μπασιάκο, σας ενηµερώνουµε ότι:
Η Κυβέρνηση θεωρούσα ότι οι έναντι της Γερµανίας απαιτήσεις της
Χώρας, για καταβολή πολεµικών επανορθώσεων/αποζηµιώσεων
και επιστροφή του επιβληθέντος, υπό των ∆υνάµεων Κατοχής,
∆ανείου, είναι όχι µόνον ηθικά δικαιωµένες, αλλά και ιστορικά
βεβαιωµένες και νοµικά θεµελιωµένες, προχώρησε, ως γνωστόν, σε
επίσηµη έγερση του ζητήµατος, συνολικά, κατά τον αρµόζοντα και
προβλεπόµενο, υπό της διεθνούς διπλωµατικής πρακτικής τρόπο,
µε την επίδοση θεµελιωµένης ρηµατικής διακοίνωσης προς τη

Γερµανική Κυβέρνηση.
Γνωστό είναι επίσης ότι, παρά τις περί του αντιθέτου δηλώσεις της,
µη δεσµευτικές εν πάση περιπτώσει για την Ελλάδα, η Γερµανική
Κυβέρνηση, αντιλαµβανόµενη το βάσιµο των ελληνικών
απαιτήσεων και συναισθανόµενη την ανυπαρξία ουσιαστικών από
µέρους της, αντεπιχειρηµάτων, δεν έχει απορρίψει, ως οφείλει,
εγγράφως, µε ρηµατική διακοίνωση, την ελληνική πρόταση περί
έναρξης διαπραγµατεύσεων προς εξεύρεση λύσης.
Του ζητήµατος λοιπόν παραµένοντος πολιτικά και νοµικά ανοικτού,
η Κυβέρνηση, κατ' επανάληψη, έθεσε τούτο, κατά τις µετά των
Γερµανών Αξιωµατούχων επαφές της και µάλιστα στο ανώτερο
δυνατό επίπεδο, κατέστησε σαφές ότι θα εξαντλήσει τα υπό της
διεθνούς έννοµης τάξης παρεχόµενα µέσα προς ικανοποίηση των
δικαίων αξιώσεών της και κατέγραψε δηµόσια τις επί του ζητήµατος
θέσεις της κατά τη διάρκεια της ∆ιεθνούς ∆ιάσκεψης σχετικής µε το
Ναζιστικό Χρυσό, που έλαβε χώρα στο Λονδίνο τον ∆εκέµβριο του
παρελθόντος έτους.
∆εδοµένης, όµως της έκτασης, της σοβαρότητας και της σηµασίας
των εν λόγω απαιτήσεων της χώρας µας έναντι της Γερµανίας και
των παραµέτρων, που συνθέτουν το πολιτικά, διπλωµατικά και
νοµικά πολύπλοκο αυτό ζήτηµα, είναι προφανές ότι οι στοχεύουσες
την επίλυσή του ενέργειες πρέπει να χαρακτηρίζονται από
πληρότητα εδραζοµένη σε εξαντλητική µελέτη και προσεκτική
προετοιµασία.
Αυτό πράττει και προτίθεται να πράξει η Κυβέρνηση, προκειµένου
γα εξασφαλίσει το ζητούµενο την προστασία, δηλαδή, του, καλώς
νοουµένου, δηµοσίου συµφέροντος.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

2. Στην µε αριθµό 3759/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
448/23-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3759 ερώτησης που κατατέθηκε από
το Βουλευτή κ. Γ. Καρατζαφέρη, σας ενηµερώνουµε ότι:
Η Ελληνική Πολιτεία µεριµνά για την υπεράσπιση, µε κάθε τρόπο,
της ζωής και της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών.
Η γνωστή τουρκική επιθετικότητα στο Αιγαίο αντιµετωπίζεται
συνεχώς µε τη διαρκή παρουσία και περιπολίες µονάδων του
Πολεµικού Ναυτικού και της Πολεµικής Αεροπορίας καθώς και του
Λιµενικού Σώµατος που παρεµβαίνουν σε κάθε περίπτωση
προκλητικής και παράνοµης τουρκικής δραστηριότητας στο χώρο
αυτό.
Εξάλλου, το Υπουργείο Εξωτερικών προβαίνει σε συνεχή
διαβήµατα προς την τουρκική πλευρά, τα οποία αφορούν το σύνολο
των εν λόγω τουρκικών ενεργειών, ενώ παράλληλα ενηµερώνονται
κατά περίπτωση τόσο οι ∆ιεθνείς Οργανισµοί, όσο και τα Υπουργεία
Εξωτερικών των άλλων χωρών αλλά και οι εδώ Πρεσβείες τους.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 3647/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
447/23-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3647 ερώτησης που κατατέθηκε από
τους Βουλευτές κυρίους Μ. Αγγουράκη και Ο. Κολοζώφ, σας
ενηµερώνουµε ότι:
Αµέσως  µετά  την  πρώτη  λήψη  τηλεγραφηµάτων,  από  την
Ελληνική  Πρεσβεία  Μεξικού,  από  το  οποίο  η  χώρα  µας  είναι
παράλληλα  διαπιστευµένη  στις  υπόλοιπες  χώρες  του
Κεντροαµερικανικού Ισθµού, σχετικών µε τις τροµερές  καταστρο-
φές,  που  προκάλεσε  ο  τυφώνας  MITCH  στην  ευρύτερη
περιοχή  και  ιδιαίτερα  στις  χώρες  Γουατεµάλα,  Ελ  Σαλβαδόρ,
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Ονδούρας και Νικαράγουα, το Υπουργείο Εξωτερικών έδειξε
ιδιαίτερη ευαισθησία λόγω των αρίστων πολιτικών σχέσεων, που
έχει η Ελλάδα µε τις εν λόγω χώρες αλλά και τις υπόλοιπες της
περιοχής.
Αµέσως κινητοποιήθηκε η Μη Κυβερνητική Οργάνωση "Γιατροί του
Κόσµου", η οποία και άλλες φορές έχει συνεργασθεί µε το ΥΠΕΞ,
παρουσίασε για την Ονδούρα πρόγραµµα διάρκειας ενός µηνός, το
οποίο περιλαµβάνει αποστολή τριµελούς Επιτροπής (δύο (2) ιατροί
και µία ισπανόφωνη νοσηλεύτρια), ιατροφαρµακευτικό υλικό για
άµεσες ανάγκες πληθυσµού καθώς και κουβέρτες, συνολικού
κόστους 35 χιλ. δολ. Για τις υπόλοιπες τρεις στείλαµε από 30 χιλ.
δολ. ΗΠΑ, σύνολο 90, µε επιταγές που θα δοθούν αρµοδίως από
τον 'Ελληνα Πρέσβυ στο Μεξικό. Η συνολική εισφορά στην
απάλυνση του πόνου των φίλων Κεντροαµερικανικών λαών από
την Ελλάδα ανέρχεται σε 125 χιλ. δολ. ΗΠΑ, στα πλαίσια των
δυνατοτήτων µας µε την παρατήρηση ότι είµαστε και στο τέλος του
οικονοµικού έτους 1998.
Θα πρέπει επίσης γα προστεθεί ότι η ανταπόκριση της Ελλάδας
είναι άµεση κάθε φορά που φυσικές καταστροφές πλήττουν σηµεία
του πλανήτη. Ειδικά για το χώρο της Λατινικής Αµερικής ή της
Καραϊβικής, που τον τελευταίο καιρό δοκιµάσθηκε πολλάκις και
δυνατά, η βοήθεια της χώρας µας στα πλαίσια της ανθρωπιστικής
διάστασης εκφράσθηκε ως ακολούθως:
- Σε Ισηµερινό και Περού, που επλήγησαν από φυσικές
καταστροφές προκληθείσες από το φαινόµενο EL ΝΙΝΟ, µόλις τον
Οκτώβριο τ.έ. χορηγήσαµε από 30 και 20 χιλ. δολ. ΗΠΑ αντίστοιχα
(σύνολο 50 χιλ. δολ. ΗΠΑ).
- Σε τέσσερις (4) χώρες της Καραϊβικής (Αϊτή, Αγ. ∆οµίνικο, Antigua
και St. Kitts), που επλήγησαν από τη σφοδρότητα του τυφώνα
Georges, την ίδια εποχή εδόθησαν από 100 χιλ. δολ. στην κάθε µία
(400 χιλ. δολ. ΗΠΑ συνολικά).
- Πρόσφατα επίσης ελήφθη η απόφαση να βοηθηθεί η Κούβα από
τις φοβερές συνέπειες του φαινοµένου ENOS που έπληξε τη νήσο
προκαλώντας ξηρασία, µε 200 χιλ. δολ. ΗΠΑ.
Το Υπουργείο Εξωτερικών θεωρεί ότι η ανθρωπιστική βοήθεια που
η Ελλάδα έδωσε σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα (συνολικά 650
χιλ. δολ. ΗΠΑ) στη συγκεκριµένη περιοχή του πλανήτη, που δεν
πρέπει να συνδέεται υποχρεωτικά µε την ελληνική υποψηφιότητα
στο Σ.Α. των Η.Ε., είναι υπεραρκετή για τις δυνατότητές της, απηχεί
επιπλέον το πραγµατικό ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για
πληττόµενες χώρες και περιοχές του κόσµου από φυσικές
καταστροφές δείχνει µε τον καλύτερο τρόπο το πώς αντιλαµβάνεται
τη διµερή ανθρωπιστική βοήθεια και τονίζει οπωσδήποτε τις άριστες
σχέσεις που έχει µε τις χώρες αυτές.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 3437/4-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2036/12/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3437/4-11-98 ερώτηση, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Ηλία Βεζδρεβάνη σχετικά µε την
κατάργηση αντικειµενικών κριτηρίων σας πληροφορούµε τα εξής:
1.- Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής Πολιτικής είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών.
2.- Οι όποιες µεταβολές κρίθηκαν σκόπιµες να γίνουν στο σύστηµα
των αντικειµενικών κριτηρίων περιλήφθηκαν στο άρθρο 5 του ν.
2579/1998 "Φορολογικές διαρρυθµίσεις και άλλες διατάξεις",
σύµφωνα µε τις οποίες για τον προσδιορισµό του ελαχίστου ποσού
καθαρού εισοδήµατος των εµπορικών επιχειρήσεων της
διαχειριστικής περιόδου 1997, λαµβάνετε υπόψη εκτός των άλλων η
τιµή ζώνης που ίσχυε την 1η Ιανουαρίου 1995 αντί αυτής που ίσχυε
την 1.1.1997.
3.- Επίσης, για τον προσδιορισµό του ελάχιστου ποσού καθαρού
εισοδήµατος των εµπορικών επιχειρήσεων διαχειριστικής περιόδου

1997 λαµβάνεται υπόψη ο συντελεστής εµπορικότητας που ίσχυε
για τον προσδιορισµό του ίδιου εισοδήµατος της προηγούµενης
διαχειριστικής περιόδου 1996.
4.- Ανάλογες ρυθµίσεις θα γίνουν και για τον προσδιορισµό του
ελάχιστου ποσού εισοδήµατος του έτους 1998 προκειµένου να µην
υπάρχει υπέρµετρη φορολογική επιβάρυνση των επιχειρήσεων που
υπάγονται στα αντικειµενικά κριτήρια.
5.- Ωστόσο, το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει, µε την προσοχή
που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που παρουσιάζονται καθώς και τις
προτάσεις όλων των φορέων και προβαίνει στις σχετικές βελτιώσεις
του νόµου, όπου ενδεχοµένως υπάρχει ανάγκη, µέσα στα πλαίσια
των δυνατοτήτων του Κρατικού Προϋπολογισµού.
6.- Τέλος, περίπτωση κατάργησης των αντικειµενικών κριτηρίων
δεν αντιµετωπίζεται επί του παρόντος.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

5. Στην µε αριθµό 3434/4-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2035/12/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3434/4-11-1998 ερώτηση, η οποία κατατέθηκε
στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ηλ. Βεζδρεβάνη σχετικά µε την
"Κατάργηση του 35% επί των κερδών των προσωπικών εταιρειών",
σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών, µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής, είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών, η προστασία του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και η άρση των ανισοτήτων µε την επιβολή φόρου σε
όλες τις κοινωνικές οµάδες ανάλογα µε τις οικονοµικές τους
δυνατότητες.
2. Η Κυβέρνηση µε τους σχετικούς φορολογικούς νόµους κάνει µια
προσπάθεια προσέγγισης των πραγµατικών εισοδηµάτων
διαφόρων κοινωνικών τάξεων ώστε να µην αδικηθεί κανένας και να
προσφέρουν ανάλογα στην εθνική οικονοµία.
3. Επίσης, το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει, µε την προσοχή
που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που παρουσιάζονται, καθώς και
τις προτάσεις όλων των φορέων και προβαίνει στις σχετικές
βελτιώσεις του νόµου, όπου ενδεχοµένως υπάρχει ανάγκη, µέσα
στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού προϋπολογισµού.
4. Τέλος περίπτωση κατάργησης του 35% επί των κερδών των
προσωπικών εταιρειών δεν αντιµετωπίζεται προς το παρόν.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

6. Στην µε αριθµό 3262/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2032/12/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3262/29-10-1998 ερώτηση, η οποία κατατέθηκε
στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ευάγγελο Μπασιάκο σχετικά µε την
αναµόρφωση του φορολογικού συστήµατος, σας πληροφορούµε τα
εξής:
1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών, µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής, είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών, η προστασία του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και η άρση των ανισοτήτων µε την επιβολή φόρου σε
όλες τις κοινωνικές οµάδες ανάλογα µε τις οικονοµικές τους
δυνατότητες.
2. Ειδικότερα, µέσα στα πλαίσια της γενικότερης τάσης περιορισµού
των φορολογικών απαλλαγών καταβάλλεται προσπάθεια για την
εξάλειψη των ευνοϊκών ρυθµίσεων για ορισµένες κατηγορίες
φορολογουµένων, που δεν δικαιολογούνται από κοινωνική άποψη
όπως επίσης και τη διασφάλιση της φορολογικής δικαιοσύνης.
3. Η Κυβέρνηση µε τους σχετικούς φορολογικούς νόµους
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κάνει µια προσπάθεια προσέγγισης των πραγµατικών εισοδηµάτων
διαφόρων κοινωνικών τάξεων ώστε να µην αδικηθεί κανένας και να
προσφέρουν ανάλογα στην εθνική οικονοµία.
4. Ανεξάρτητα από τα παραπάνω, το Υπουργείο Οικονοµικών
εξετάζει, µε την προσοχή που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που
παρουσιάζονται, καθώς και τις προτάσεις όλων των φορέων και
προβαίνει στις σχετικές βελτιώσεις του νόµου, όπου ενδεχοµένως
υπάρχει ανάγκη, µέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού
προϋπολογισµού.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

7. Στην µε αριθµό 3012/16-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2034/12/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3012/16-10-1998 ερώτηση, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Γ. Βουλγαράκη σχετικά µε αντικειµενικά
κριτήρια και τεκµήρια ΙΧ αυτοκινήτων, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών, µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής, είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών, η προστασία του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και η άρση των ανισοτήτων µε την επιβολή φόρου σε
όλες τις κοινωνικές οµάδες ανάλογα µε τις οικονοµικές τους
δυνατότητες.
2. Με το νόµο 2579/1998 τροποποιήθηκαν ορισµένες διατάξεις των
άρθρων 16, 17 και 18 του ν. 2238/1994 που αναφέρονται στον
προσδιορισµό της φορολογητέας ύλης, βάσει δαπανών,
προκειµένου τα τεκµήρια δαπανών να γίνουν πιο αποτελεσµατικά
και να ανταποκρίνονται κατά το δυνατό στα σηµερινά δεδοµένα.
Περαιτέρω µεταβολές δεν αντιµετωπίζονται προς το παρόν.
3. Η Κυβέρνηση µε τους σχετικούς φορολογικούς νόµους κάνει µία
προσπάθεια προσέγγισης των πραγµατικών εισοδηµάτων
διαφόρων κοινωνικών τάξεων, ώστε να µην αδικηθεί κανένας και να
προσφέρουν ανάλογα στην εθνική οικονοµία. 'Ετσι µε τα άρθρα 33
και 51 του ν. 2238/1994 προσδιορίζεται το ελάχιστο ποσό καθαρού
εισοδήµατος από εµπορική επιχείρηση και από ελευθέριο
επάγγελµα. Ορισµένες µεταβολές στο σύστηµα των αντικειµενικών
κριτηρίων περιλήφθηκαν στο άρθρο 5 του ν. 2579/1998
"Φορολογικές διαρρυθµίσεις και άλλες διατάξεις".
4. Ωστόσο, το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει, µε την προσοχή
που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που παρουσιάζονται, καθώς και
τις προτάσεις όλων των φορέων και προβαίνει στις σχετικές
βελτιώσεις του νόµου, όπου ενδεχοµένως υπάρχει, µέσα στα
πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού προϋπολογισµού.
5. Τέλος, περίπτωση τροποποίησης των αντικειµενικών κριτηρίων
δεν αντιµετωπίζεται επί του παρόντος.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

8. Στην µε αριθµό 3469/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2033/12/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3469/5-11-98 ερώτηση, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Ν. Τσιαρτσιώνη, σχετικά µε τη
φορολογική πολιτική, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών.
2. Οι όποιες µεταβολές κρίθηκαν σκόπιµες να γίνουν στο
φορολογικό σύστηµα προς όφελος των εργαζοµένων, των
µικροµεσαίων Επιχειρήσεων, Ελεύθερων Επαγγελµατιών κτλ.
περιλήφθηκαν στο ν. 2579/1998 "Φορολογικές διαρρυθµίσεις και
άλλες διατάξεις".

3. Μέσα στα πλαίσια της γενικότερης τάσης περιορισµού των
φορολογικών απαλλαγών καταβάλλεται προσπάθεια για την
εξάλειψη των ευνοϊκών ρυθµίσεων για ορισµένες κατηγορίες
φορολογουµένων, που δεν δικαιολογούνται από κοινωνική άποψη,
όπως επίσης και τη διασφάλιση της φορολογικής δικαιοσύνης.
4. Με τον ν. 2579/1998 θεσπίστηκαν διατάξεις µέσα στα πλαίσια της
δηµοσιονοµικής πολιτικής και της δίκαιης κατανοµής των
φορολογικών βαρών, όπως αύξηση από 35% σε 40% του
συντελεστή φορολογίας των ηµεδαπών ανώνυµων εταιριών των
οποίων οι µετοχές είναι ονοµαστικές µη εισηγµένες στο
Χρηµατιστήριο, αυτοτελής φορολόγηση του 40% ορισµένων
αποθεµατικών που προέρχονται από κέρδη που είχαν απαλλαγεί
από το φόρο εισοδήµατος κατά το χρόνο που προέκυψαν, επιβολή
φόρου στις χρηµατιστηριακές συναλλαγές κτλ.
5. Από τον προϋπολογισµό που κατατέθηκε στη Βουλή προκύπτει
ότι δεν γίνεται καµιά µεταβολή στις διατάξεις της φορολογίας
εισοδήµατος, ούτε επιβάλλεται κανένας νέος φόρος για το 1999.
6. Τέλος, στο Υπουργείο Οικονοµικών υποβάλλονται προτάσεις
από διάφορους φορείς, οι οποίες µελετώνται από τους αρµόδιους
παράγοντες προκειµένου το ισχύον φορολογικό σύστηµα να γίνει
απλούστερο, πιο λειτουργικό, περισσότερο αποτελεσµατικό και
κοινωνικά δικαιότερο.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

9. Στην µε αριθµό 3312/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
39226/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3312/30-10-98 που κατετέθη στη
Βουλή από τη Βουλευτή κ. Στέλλα Αλφιέρη, σχετικά µε τις
αναφερόµενες ως "αλόγιστες" και "σκανδαλώδεις" προεκλογικές
δαπάνες στο ∆ήµο Πειραιά, σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Οσον αφορά τον έλεγχο των προεκλογικών δαπανών συνδυασµών
και υποψηφίων, σας πληροφορούµε ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 12 του ν. 2429/1996 (ΦΕΚ 155 τ.Α') προβλέπεται
ανώτατο όριο εκλογικών δαπανών, µόνο για τις βουλευτικές εκλογές
και για κάθε υποψήφιο Βουλευτή, ανάλογα µε τον αριθµό των
εγγεγραµµένων στους εκλογικούς καταλόγους στην περιφέρεια
στην οποία θέτει υποψηφιότητα.
Για τους υποψηφίους νοµάρχες, νοµαρχιακούς συµβούλους,
δηµάρχους, δηµοτικούς συµβούλους, προέδρους κοινοτήτων και
κοινοτικούς συµβούλους δεν υπάρχει αντίστοιχη νοµοθετική,
ρύθµιση, (Π.∆./τα 30/96 και 410/95).
Από τις διατάξεις του άρθρου 24 του ν. 2429/96 προβλέπεται ότι
υποχρεούνται να υποβάλουν δήλωση της περιουσιακής
κατάστασης, του ή της συζύγου και των ανηλίκων τέκνων τους οι
πρόεδροι των διευρυµένων νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων, οι
νοµάρχες και οι πρόεδροι των νοµαρχιακών επιτροπών, οι
δήµαρχοι, αντιδήµαρχοι και τα µέλη των δηµαρχιακών επιτροπών
στον αρµόδιο αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου.
Επί του παρόντος θα αναµείνουµε την υποβολή των ανωτέρω
δηλώσεων και τις ενέργειες του αρµοδίου αντιεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου προκειµένου να έχουµε σαφή εικόνα της καταστάσεως και
στη συνέχεια θα προβούµε στη λήψη των ενδεδειγµένων µέτρων.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 3311/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2685/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε  απάντηση  της  ερώτησης  µε  αριθµό  3311/30.10.98  που
κατέθεσε    στη    Βουλή    ο    Βουλευτής    κ.    Πάνος    Καµµένος,
σχετικά    µε  επενδυτική  δραστηριότητα  του  Οργανισµού
Τηλεπικοινωνιών  Ελλάδος  στη  Ρουµανία  σας  διαβιβάζουµε  το
σχετικό  έγγραφο  µε  αρ.  πρωτ.  821/8443365/9.11.98  του  ∆/ντος
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Συµβούλου του εν λόγω Οργανισµού.
Ο Υφυπουργός

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ"
Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
11. Στην µε αριθµό 3124/162/21-10-98 ερώτηση/AKE δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 5168/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και
Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3124/162/21.10.98/ΑΚΕ ερώτηση που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας, σχετικά µε την
υλοποίηση του ν. 2430/1996 (ΦΕΚ 156 Α') και την έκδοση των
Π.∆/των και Υπουργικών Αποφάσεων που προβλέπονται σας
αναφέρουµε ότι:
1) Σε θέµατα που νέου θεσµού της κάρτας Αναπηρίας (Κ.Α.) (άρθρο
4 παρ. 2,3,4, του ν. 2430/96) σας πληροφορούµε ότι:
α) έγινε τροποποίηση της παραγράφου 3 του ανωτέρου νόµου, µε
το άρθρο 23 του ν. 2556/97 (ΦΕΚ 270 Α') "Μέτρα κατά της
εισφοροδιαφυγής, διασφάλιση εσόδων ΙΚΑ και άλλες διατάξεις",
σύµφωνα µε παρατηρήσεις του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
β) εκδόθηκε το π.δ/γµα 210/1998 (ΦΕΚ 169 Α'), "Καθορισµός κατά
ενιαίο τρόπο της διαδικασίας πιστοποίησης της αναπηρίας για τη
χορήγηση Κάρτας Αναπηρίας (Κ.Α)" που ρυθµίζει θέµατα
συγκρότησης Πρωτοβαθµίων και ∆ευτεροβαθµίων Επιτροπών
πιστοποίησης Αναπηρίας ανά ιατρικό τοµέα στα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ.
γ) εκδόθηκε η υπ. αρ. Γ4γ/Φ80/οικ.4126/27.8.1998 εγκύκλιος µε
θέµα την συγκρότηση τών Επιτροπών Πιστοποίησης της
Αναπηρίας για τη χορήγηση Κάρτας Αναπηρίας.
Στα περισσότερα Νοσοκοµεία -µε αποφάσεις των Γεν. Γραµµ. των
Περιφερειών- έχουν ήδη συγκροτηθεί οι επιτροπές ανά Ιατρικό
τοµέα (Παθολογικό, Χειρουργικό, Ψυχιατρικό), όπου αυτό είναι
εφικτό και έως το τέλος του έτους θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
αυτή, ώστε να γίνει ο ανάλογος προγ/σµός για την έκδοση της
Υπουργικής Απόφασης που θα θέσει σε έναρξη τη λειτουργία του
συστήµατος.
δ) µε το ν. 2646/1998 (ΦΕΚ 236 Α') "Ανάπτυξη του Εθνικού
Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας και άλλες διατάξεις", άρθρο 26
παρ. 3, προβλέπεται η αµοιβή των µελών των Υγειονοµικών
Επιτροπών πιστοποίησης Αναπηρίας και του Γραµµατέως αυτών"
ε) 'Εχει συνταχθεί και προωθείται προς υπογραφή η Κοινή
Υπουργική απόφαση των Υπουργών Υγείας-Πρόνοιας και
Εργασίας-Κοινωνικών Ασφαλίσεων που αφορά την υιοθέτηση του
κανονισµού Εκτίµησης βαθµού Αναπηρίας
(ΑΡ.ΥΠ.ΑΠ.Φ21/2361/ΦΕΚ 819Β/1993) για τον προσδιορισµό των
κριτηρίων πιστοποίησης της Αναπηρίας για χορήγηση Κάρτας
Αναπηρίας όπως προβλέπεται από το π.δ/γµα 210/98 (ΦΕΚ 169 Α')
και του π.δ/τος 1285/1981 (ΦΕΚ 314 Α') περί τρόπου εκτιµήσεως
των πολλαπλών αναπηριών.
στ) Με το υπ. αρ. Γ4γ/Φ80/οικ.4203/1.9.1998 έγγραφό µας προς το
Κ.Η.Υ.Κ.Υ. ζητήσαµε την κατάθεση προτάσεως για τη
Μηχανογράφηση της κάρτας Αναπηρίας (Κ.Α.).
Με το 6135/8.10.1998 έγγραφό του το Κ.Η.Υ.Κ.Υ. δηλώνει την
αδυναµία να αναλάβει το πρόγραµµα και φόρτου πολλών
ανάλογων εργασιών που πρέπει να ολοκληρωθούν. Στη συνέχεια
µε το Γ4γ/Φ80/οικ.5551/11-11-98 έγγραφό µας προς το
Υφυπουργείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ζητούµε την επείγουσα
στελέχωση του Κ.Η.Υ.Κ.Υ. για τη µηχ/ση της Κ.Α., λόγω της
αναγκαιότητας σύνδεσης αυτής µε τον κωδικό αριθµό του ενιαίου
ασφαλιστικού µητρώου.
ζ) Σε επόµενα στάδια υλοποίησης του θεσµού της Κ.Α.
προβλέπονται και έχουν προγραµµατισθεί οι ενέργειες:
1) Η ανατύπωση και διανοµή του κανονισµού Εκτίµησης βαθµού
Αναπηρίας στις νεοσυγκροτηθέντες Α/θµιες και Β/θµιες Επιτροπές
Πιστοποίησης Αναπηρίας για χορήγηση Κ.Α.(ΠΕΠΑ-∆ΕΠΑ).
2) 'Εκδοση Υπουργικής Απόφασης του Υπουργού Υγείας-Πρόνοιας

για τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν τη διαδικασία επανεξέτασης
των Α.Μ.Ε.Α., από τις ΠΕΠΑ-∆ΕΠΑ καθώς και άλλες λεπτοµέρειες
για τη χορήγηση της Κ.Α και τη χρήση αυτής στον τοµέα της
Πρόνοιας ('Αρθρο 23 ν. 2556/1997).
3. Προώθηση έκδοσης Κοινής Υπουργικής Απόφασης για την
αµοιβή των Επιτροπών (άρθρο 26 παρ. 3 ν. 2646/98).
4. Προώθηση έκδοσης Κοινών Υπουργικών Αποφάσεων για τη
ρύθµιση της χρήσης της Κ.Α όσον αφορά θέµατα πολιτικής άλλων
αρµόδιων κατά περίπτωση υπουργείων.
5. 'Εχουν ήδη σχεδιασθεί και προωθούνται προς εκτύπωση όλα τα
απαραίτητα σχέδια εγγράφων που θα απαιτηθούν για τη διοικητική
στήριξη του θεσµού και συνδέουν όλες τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες
(Νοσοκοµεία, Περιφέρειες, Νοµ/κές Αυτ/σεις - ∆/νσεις, Τµήµατα
Κοινωνικής Πρόνοιας- Κ.Η.Υ.Κ.Υ., Υπουργείο Υγείας-Πρόνοιας).
2) Το άρθρο 3, παρ. 1 του ν. 2430/96 υιοθετεί το Παγκόσµιο
Πρόγραµµα ∆ράσης καθώς και τους κανόνες ίσων ευκαιριών για τα
'Ατοµα µε Ειδικές Ανάγκες που εγκρίθηκαν από τη γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ κατά την 47η Σύνοδό της, το 1993. Πρόκειται
για διακηρυκτικού χαρακτήρα κείµενο αρχών του οποίου η
υιοθέτηση προϋποθέτει την προσαρµογή στις ανάγκες και συνθήκες
που ισχύουν κατά περίπτωση και συνεπάγεται την ενσωµάτωση
του στο νοµοθετικό, κανονιστικό και διοικητικό πλαίσιο των Κρατών-
Μελών.
Το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας έχει λάβει υπόψη το παραπάνω
κείµενο κατά το σχεδιασµό νέων δοµών του προνοιακού χώρου
που αφορούν τα 'Ατοµα µε Ειδικές Ανάγκες και κατά το χειρισµό
θεµάτων τρέχοντος χαρακτήρα, αφού σε µεγάλο βαθµό η υιοθέτηση
και αξιοποίηση διακηρυκτικών κειµένων εµπίπτει στην ερµηνεία
υπάρχουσας νοµοθεσίας, υπό το πνεύµα γενικών κατευθύνσεων.
Αυτό µάλιστα συνέβαινε και πριν από την ψήφιση του ν. 2430/96,
ακριβώς επειδή δεν προβλέπετο ή απαιτείτο κύρωση των κανόνων
για τις ίσες ευκαιρίες από τα Εθνικά Κοινοβούλια.
Στην παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου συστήνεται Ειδική Επιτροπή
µε αρµοδιότητα την παρακολούθηση των εκδηλώσεων της Ηµέρας
των Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες, την εκπόνηση εθνικού Σχεδίου
Εφαρµογής του Παγκόσµιου Προγ/τος ∆ράσης και των επισήµων
(προτύπων) κανόνων για τις ίσες ευκαιρίες.
Πρόκειται για υψηλού κύρους επιτροπή διακοµµατικού χαρακτήρα
χωρίς να προβλέπεται κοινοβουλευτική σύνθεση ή να είναι σαφές
το όργανο που ενεργοποιεί τη διάταξη.
Με πρόσκληση του Υφυπουργού κ. θ. Κοτσώνη, προς τα Κόµµατα
που εκπροσωπούνται στη Βουλή των Ελλήνων (έγγραφο
Π4/οικ.5646/1.11.96) ορίσθηκαν εκπρόσωποι των κοµµάτων. Στις
13.12.1996 απεστάλη εγγράφως πρόσκληση για την 1η Συνεδρίαση
της Επιτροπής (Π4γ/οικ.6808/17.12.96) στην οποία δεν
παρευρέθησαν όλοι οι εκπρόσωποι λόγω κωλύµατος. Στη συνέχεια
απεστάλησαν οι Πρότυποι Κανόνες του Ο.Η.Ε. στα µέλη της
Επιτροπής (Π4α/οικ.475/24.1.97) µε την παράκληση για
διαµόρφωση προτάσεων.
Η δεύτερη Συνεδρίαση πραγµατοποιήθηκε στις 4.6.1997 µετά από
γραπτή πρόσκληση (Π4α/Φ357/οικ.3331). Σε αυτή τη συνεδρίαση
υπήρξε απαρτία και συζητήθηκε διεξοδικά το πλαίσιο και το έργο
της επιτροπής.
Η 3η συνεδρίαση προγραµµατίσθηκε στις 4.11.1997 µε ευθύνη του
κ. Γενικού Γραµµατέα Πρόνοιας, λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων
του κ. Υφυπουργού (Π4α/Φ357/οικ.6225) δεν υπήρξε απαρτία και
αναµένεται επαναδραστηριοποίηση της Επιτροπής.
Στην 3η Συνεδρίαση θα συνεζητείτο και το αίτηµα της Εθνικής
Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες για παρουσία της σε
ειδική προς τούτο συνεδρίαση.
Επί του παρόντος δεν έχουν υλοποιηθεί οι παρ. 3 και 4 του άρθρου
3 για το έργο και τις υποχρεώσεις της Επιτροπής.
Στο πνεύµα του ν. 2430/96 αλλά και στο περιεχόµενο των
Προτύπων Κανόνων του Ο.Η.Ε. εντάσσεται η ∆ιυπουργική
Επιτροπή για τα 'Ατοµα µε Ειδικές Ανάγκες, η οποία συστάθηκε µε
απόφαση του κ. Πρωθυπουργού µε αρ. Υ222/6.5.1998 (ΦΕΚ
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429 Β'/7.5.1998), ενέργεια η οποία θα διευκολύνει την περαιτέρω
υιοθέτηση των διακηρυγµένων αρχών του Ο.Η.Ε.
Στο άρθρο 4, παράγραφος 1 και 5 του ν. 2430/1996, προβλέπεται η
έκδοση Π.∆/των για τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία
επιχορήγησης των πλέον αντιπροσωπευτικών οργανώσεων των
ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες και για τις διευκολύνσεις των εργοδοτών
προς τα αιρετά µέλη των διοικήσεων των πλέον
αντιπροσωπευτικών οργανώσεων των Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες.
Προκειµένου να αρχίσει η επεξεργασία των σχετικών προτάσεων
από τους αρµόδιους Υπουργούς, ο κ. Υφυπουργός, έχει ζητήσει
εγγράφως τις απόψεις της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε
Ειδικές Ανάγκες (Π4α/Φ24/οικ.2580 και Π4α/Φ24/οικ.2669).
Επισυνάπτονται συν/να τα παρακάτω:
Α. Κάρτα Αναπηρίας.
1. Ν.2430/96 (ΦΕΚ 156 Α/10.7.96)
2. Ν.2556/97(ΦΕΚ 270 Α/24.12.97)
3. Π.∆.210/98 (ΦΕΚ 169 Α/15.7.98)
4. Εγκ.Γ4γ/Φ80/Οικ.4126/27.8.98
5. Ν.2646/98 (ΦΕΚ 236 Α/20.10.98)
6. εγγ.γ4γ/Φ80/οικ.42Ο3/1.9.98
7. εγγ.6135/8.1Ο.98 (Κ.Η.Υ.Κ.Υ.)
8. εγγ.Γ4γ/Φ80/οικ.5551/11.1198
Β. ∆ιακοµµατική Επιτροπή - Επιχ/σεις ∆ιευκ/νσεις
9. Π4/οικ.5646/1.11.96
1Ο.Π4γ/οικ.6808/13.12.96
11.Π4α/οικ.475/24/1/97
12.Π4α/Φ357/οικ.3331/28.5.1997
13.Π4α/οικ.6225/21.10.97
14. Π4α/Φ24/οικ.2580/22.4.1997
15.Π4α/Φ24/οικ.2669/24.4.97
16.Υ222/ΦΕΚ 429Β/7.5.1998.

Ο Υφυπουργός
Θ. ΚΟΤΣΩΝΗΣ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
12. Στην µε αριθµό 3454/4.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1801/24.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3454/4.11.98 της Βουλευτού
κ. Π. Φουντουκίδου σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στο Νοµό 'Εδεσσας, όλα τα οργανικά κενά των σχολείων της
Αθ/θµιας Εκπ/σης καλύφθηκαν από τις µεταθέσεις εκπαιδευτικών
του τρέχοντος έτους, γι'αυτό και δεν έγιναν διορισµοί στο νοµό πλην
4 Μουσικών, που διορίστηκαν προκειµένου να πληρωθούν τα
οργανικά κενά που είχαν δηµιουργηθεί.
Επιπλέον για τις ανακύπτουσες ανάγκες εκπαιδευτικού
προσωπικού έχουν χορηγηθεί µέχρι σήµερα συνολικά 37 πιστώσεις
(25 για νηπιαγωγούς, 3 για καθηγητές Αγγλικών, 2 για δασκάλους
σε ολοήµερα ∆ηµοτικά, 3 για νηπιαγωγούς σε ολοήµερα
Νηπιαγωγεία, 3 για δασκάλους σε Τάξεις Υποδοχής, 1 για δάσκαλο
σε τµήµα µε παιδιά τσιγγάνων).
Τέλος σας πληροφορούµε ότι η λειτουργία τµηµάτων µε το
προβλεπόµενο από το νόµο µαθητών δασφαλίζει την ποιοτική
αναβάθµιση της εκπαίδευσης, αφού δίνεται η δυνατότητα
ανάπτυξης επικουρικών προγραµµάτων αντισταθµιστικού
χαρακτήρα από τα οποία ποικιλοτρόπως ωφελούνται οι µαθητές.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 3446/4.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1799/24.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3446/4-11-98 του Βουλευτή
κ. Γ. Καρατζαφέρη, σας πληροφορούµε τα εξής:

Σύµφωνα µε το άρθρο 6 (παράγραφοι 2 και 7) του ν.2525/97, οι
διορισµοί µονίµων εκπαδιευτικών για το έτος 1998, καθώς και οι
προσλήψεις προσωρινών αναπληρωτών γίνονται κατά 80% από
τους εγγεγραµµένους στις επετηρίδες και κατά 20% από τους
επιτυχόντες στο διαγωνισµό του Α.Σ.Ε.Π.
Συνεπώς η απόφαση πρόσληψης εκπαιδευτικών που πέτυχαν στο
διαγωνισµό του Α.Σ.Ε.Π. µέχρι του µονίµου διορισµού τους, που θα
συντελεστεί εντός του τρέχοντος µηνός, είναι κατά πάντα νόµιµη.
Αντίθετα, θα ήταν παράνοµη η πρόσληψη του συνόλου των
αναπληρωτών από τους εγγεγραµµένους στις επετηρίδες
διοριστέων.
'Ηδη το ΠΥΣ∆Ε Πειραιά στη συνεδρίαση αυτού της 12.11.τ.έ.
αποφάσισε την πρόσληψη 33 καθηγητών ως αναπληρωτών από
τους πίνακες επιτυχόντων του διαγωνισµού του Α.Σ.Ε.Π., οι οποίοι
και τοποθετήθηκαν σε κενές θέσεις εκπαιδευτικών.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

14. Στην µε αριθµό 3478/5.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1804/24.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3478/5.11.98 του Βουλευτή
κ. Α. Βούλγαρη σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στο άρθρο 6 παρ.5 εδ. Β' του νόµου 2525/23.9.97 (ΦΕΚ 188-Α')
ορίζεται ότι:
"Στους διαγωνισµούς που θα διενεργηθούν κατά τη διάρκεια της
πενταετίας 1998-2002, η συνολική βαθµολογία των επιτυχόντων
στο διαγωνισµό που υπηρέτησαν ως προσωρινοί αναπληρωτές και
ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί στα δηµόσια σχολεία Πρωτοβάθµιας και
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, εφόσον έχουν συµπληρώσει
προϋπηρεσία δύο (2) τουλάχιστον διδακτικών ετών µε πλήρες
διδακτικό ωράριο, προσαυξάνεται µε ποσοστό δύο τοις εκατό (2%)
γαι κάθε διδακτικό έτος.
Στις περιπτώσεις διδακτικής προϋπηρεσίας µε µειωµένο ωράριο
γίνεται αναγωγή στο υποχρεωτικό εβδοµαδιαίο ωράριο
διδασκαλίας. Η διαµορφούµενη συνολική βαθµολογία προσδιορίζει
τη σειρά εγγραφής των υποψηφίων στους πίνακες επιτυχίας".
'Ετσι µε την αποκλιµάκωση των ποσοστών διορισµού µε βάση την
επετηρίδα και την κλιµάκωση των ποσοστών διορισµού µε βάση το
διαγωνισµό πιστεύουµε ότι όλος ο αριθµός των αναπληρωτών που
είχαν διετή τουλάχιστον υπηρεσία ως αναπληρωτές µέχρι το τέλος
του σχολικού έτους 1996-97 θα µπορέσει να απορροφηθεί στα
πλαίσια αυτής της πενταετίας. Πέρα, όµως, απ' αυτήν την
αναµενόµενη θετική εξέλιξη, πέρα από το µεγάλο αριθµό
αναπληρωτών που απορροφήθηκε µε τους φετινούς διορισµούς, το
ΥΠΕΠΘ σύντοµα θα συζητήσει στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων της Βουλής το θέµα τους, προκειµένου να διευκολυνθεί
σε µεγαλύτερο βαθµό η απορρόφησή τους από τους µελλοντικούς
διορισµούς.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

15. Στην µε αριθµό 3354/2.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1776/24.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3354/2.11.98 των Βουλευτών κυρίων
Ε. Μπούτα και Α. Κανταρτζή για τη λειτουργία των σχολείων στο
Νοµό Καρδίτσας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Το ωράριο των σχολείων του Νοµού Καρδίτσας είναι πρωϊνό και
όλα στεγάζονται σε κτίρια του ∆ηµοσίου, µε εξαίρεση του Μουσικό
Γυµνάσιο Καρδίτσας και το Τ.Ε.Ε. Σοφάδων, που στεγάζονται σε
µισθωµένα κτίρια. (Το Τ.Ε.Ε. των Σοφάδων εντός του σχολικού
έτους θα µεταστεγαστεί σε κτίριο του ∆ηµοσίου, που έχει ανεγερθεί
γι'αυτό το σκοπό). Σε κανένα δε από τα σχολεία του Νοµού
Καρδίτσας δεν παρατηρείται έλλειψη αιθουσών διδασκαλίας.
2.  Σχετικά  µε  τα  εραστήρια  σας  γνωρίζουµε  ότι  σε  όλη  τη
χώρα  βρίσκεται  σε  εξέλιξη  ένα  µεγάλο  έργο  κατασκευής
εργαστηρίων:  α)Φυσικών  Επιστηµών,  β)  Πληροφορικής  και  γ)
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Τεχνολογίας σχεδόν σε όλα τα Λύκεια. Τα εργαστήρια αυτά δε θα
είναι χώροι απλής επίδειξης κάποιων πειραµάτων από τους
καθηγητές αλλά εργαστήρια στα οποία θα συµµετέχουν οι µαθητές
και θα εξασκούνται στις Φυσικές Επιστήµες και στις νέες
Τεχνολογίες.
Ειδικά για το Νοµό Καρδίτσας έχει προγραµµατιστεί η κατασκευή
και ο εφοδιασµός µε τα απαραίτητα όργανα 23 εργαστηρίων
Φυσικής και 10 εργαστηρίων Τεχνολογίας.
Στο σχεδιασµό και στη λειτουργία των εργαστηρίων Φυσικών
Επιστηµών στα σχολεία, θα συµβάλει σηµαντικά ο θεσµός των
Εργαστηριακών Κέντρων Φυσικών Επιστηµών (ΕΚΦΕ) τα οποία
λειτουργούν ήδη σε όλους του Νοµούς.
Ειδικά στην Καρδίτσα ο θεσµός των ΕΚΦΕ λειτούργησε για πρώτη
φορά το Σχολικό 'Ετος 1996-1997 και προσέφερε σηµαντικό έργο
µε την οργάνωση επιµορφωτικών σεµιναρίων για τους καθηγητές
και την παροχή υποστήριξης στο έργο τους. Οι δραστηριότητες των
ΚΕΦΕ µπορούν να γίνουν γνωστές σε κάθε ενδιαφερόµενο στη
διεύθυνση του διαδικτύου http:/www.Karditsa-net.gr/kraditsa/ekfe.
Σε ό,τι αφορά την Τ.Ε. Εκπαίδευση, κατά τα δύο τελευταία χρόνια
έχει χρηµατοδοτηθεί από το 2ο Κ.Π.Σ. το Σ.Ε.Κ. Καρδίτσας µε το
συνολικό ποσό των 7.800.000 δρχ. για την κάλυψη έκτακτων
εξοπλιστικών αναγκών καθώς και το Ε.Π.Λ. Καρδίτσας µε
4.000.000 δρχ.
Στο Νοµό Καρδίτσας υπάρχουν σε 20 Γυµνάσια εργαστήρια
Πληροφορικής.
Η Πληροφορική διδάσκεται σε ποσοστό 80% των Γυµνασίων και
του Νοµού Καρδίτσας συµπεριλαµβανοµένων των Γυµνασίων που
συστεγάζονται και χρησιµοποιούν από κοινού το εργαστήριο.
Σε πανελλαδικό επίπεδο η Πληροφορική διδάσκεται σε ποσοστό
80%.
Το ΥΠ.Ε.Π.Θ. έχει δροµολογήσει πρόγραµµα δηµιουργίας
εργαστηρίων Πληροφορικής για τα Ενιαία Λύκεια που δεν διαθέτουν
εργαστήριο. Για το Νοµό Καρδίτσας προβλέπεται άµεσα να
δηµιουργηθούν 9 νέα εργαστήρια Πληροφορικής Ενιαίων Λυκείων.
3. Στο Νοµό Καρδίτσας το 1998 διορίστηκαν 16 Εκπαδιευτικοί
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.
Επίσης διατέθηκαν 54 πιστώσεις µέχρι σήµερα για προσλήψεις
προσωρινών αναπληρωτών. 'Οπως δε µας πληροφόρησε η
αρµόδια ∆ιεύθυνση ∆/θµιας Εκπαίδευσης Καρδίτσας τα λειτουργικά
κενά που υπήρχαν λόγω έλλειψης πιστώσεων καλύφθηκαν µε
ωροµισθίους καθηγητές µε αποτέλεσµα να λειτουργούν όλα τα
σχολεία. ∆εν υπάρχουν τµήµατα µε 33 µαθητές. 'Ολα τα τµήµατα
είναι κάτω των 30 µαθητών και στην πλειοψηφία τους κάτω των 25
µαθητών.
4. Ως προς τον εφοδιασµό των σχολείων ∆/θµιας Εκπαίδευσης
Καρδίτσας µε εποπτικό υλικό, σας γνωρίζουµε ότι στη ∆ιεύθυνση
Β/Θµιας Εκπαίδευσης Ν. Α. Καρδίτσας, κατά τη διάρκεια του
τρέχοντος έτους, χορηγήθηκαν τα παρακάτω είδη Εποπτικών
Μέσων ∆ιδασκαλίας.

'Οργανα Φυσικής  6 σειρές
Οθόνες προβολής  50 τεµάχια
Τηλεοράσεις  3 τεµάχια
Ραδιοκασσετόφωνα µε CD  18 τεµάχια
Υδρόγειος σφαίρες  15 τεµάχια
∆ιασκόπια  16 τεµάχια
Over Head  12 τεµάχια
Μέχρι τέλους του έτους αναµένεται η παραλαβή και άλλων ειδών,
οπότε θα ακολουθήσει και νέα αποστολή.
Τέλος σας γνωρίζουµε ότι όπως µας πληροφόρησε η ∆ιεύθυνση
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Καρδίτσας δεν έχει περιοριστεί η
διδασκαλία κανενός φιλολογικού ή άλλου µαθήµατος. Αρχικά
δόθηκε η εντύπωση της περικοπής επειδή χρειάστηκε κάποιος
εύλογος χρόνος την πρόσληψη των απαιτούµενων ωροµίσθιων
καθηγητών που θα κάλυπταν τα ωράρια αυτά.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

16. Στην µε αριθµό 3414/3.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
40901/26.11.98 έγγραφο από την Υφυπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3414/3.11.98 σχετικά µε τα Μ.Μ.Ε.
που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ν. Παπαφιλίππου, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
1. Το Υπουργείο Ανάπτυξης, αναγνωρίζοντας ότι ο µέσος ετήσιος
τζίρος των 70 εκατ. δρχ. αποτελεί σοβαρό περιορισµό για την
συµµετοχή των ΜΜΕ σε προγράµµατα συγχρηµατοδοτούµενα από
την Ε.Ε., έχει µείωση τις απαιτήσεις για µέσο τζίρο στα νέα
προγράµµατα.
'Ετσι, στη ∆ράση 4.2.9 του Ε.Π.Β. για ενίσχυση ∆ικτύων
Επιχειρήσεων (Clusters), το όριο του µέσου ετήσιου τζίρου έχει
µειωθεί στα 50 εκατ. δρχ., ενώ στη ∆ράση 4.2.10 το όριο του µέσου
ετήσιου τζίρου έχει µειωθεί περαιτέρω στα 30 εκατ. δρχ.
Το όριο των 30 εκατ. δρχ. θα υπάρξει και στις νέες προκηρύξεις
προγραµµάτων του Υπουργείου µας που θα γίνουν άµεσα για την
ΚΠ ΜΜΕ για τη ∆υτική Μακεδονία Β-Ν. Αιγαίου.
2. Προγράµµατα στήριξης των ΜΜΕ θα υπάρξουν και µετά το 1999
στα πλαίσια του Γ' Κ.Π.Σ., διότι οι Μικροµεσαίες επιχειρήσεις έχει
κριθεί, τόσο από το Υπουργείο µας, όσο και από άλλα συναρµόδια
Υπουργεία, ότι εξακολουθούν να χρειάζονται στήριξη ώστε να
µπορέσουν να αντιµετωπίσουν τα σύνθετα προβλήµατά τους.
3. Ειδικά για την περιοχή της ∆υτικής Μακεδονίας αλλά και για τις
περιοχές Βορείου και Νοτίου Αιγαίου θα γίνει, εντός του 1998, νέα
προκήρυξη για πρόγραµµα ενίσχυσης ΜΜΕ στα πλαίσια της
Κοινοτικής Πρωτοβουλίας ΜΜΕ.
Οι εν λόγω περιοχές έχουν επιλεγεί, διότι στα πέντε (5)
προγράµµατα ενίσχυσης ΜΜΕ (ΠΕΠ, Ενίσχυση ΜΜΕ στις
φθίνουσες περιοχές, URBAN, Πρόγραµµα ενίσχυσης Τουριστικών
Επιχειρήσεων, Πρωτοβουλία ΜΜΕ) το 1997 είχαν µικρή συµµετοχή,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργηθεί η ανάγκη ειδικής στήριξής τους µε
νέο πρόγραµµα.

Η Υφυπουργός
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΛΟΥ"

17. Στην µε αριθµό 3571/6.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
40899/26.11.98 έγγραφο από την Υφυπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 3571/6.11.98 ερώτησης που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης σχετικά µε τα Μ.Μ.Ε., σας
γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Α. Το Υπουργείο µας εκτιµώντας τη συµβολή των Μ.Μ.Ε. στην
Εθνική Οικονοµία, προωθεί ειδικά προγράµµατα και δράσεις µε
στόχο τον εκσυγχρονισµό και τη στήριξη της ανταγωνιστικότητας
των Μ.Μ.Ε.
Συγκεκριµένα:
1. Εξασφαλίσθηκαν σε συνεργασία µε την Ε.Ε., ειδικά
προγράµµατα για την ενίσχυση των Μ.Μ.Ε. (URBAN, Πρωτοβουλία
Μ.Μ.Ε., RESIDER, INTERREG), καθώς και δέσµες δράσεων που
έχουν ενταχθεί στο ΕΠΒ.
Συστάθηκε και λειτούργησε Συντονιστικό ∆ιυπουργικό 'Οργανο.
Με απόφαση του Συντονιστικού αυτού Οργάνου, προωθήθηκε η
ενιαία προκήρυξη πέντε προγραµµάτων, για τις ΜΜΕ (ΠΕΠ,
ενίσχυση ΜΜΕ στις φθίνουσες περιοχές, το URBAN, το Πρόγραµµα
ενίσχυσης Τουριστικών Επιχειρήσεων, πρωτοβουλία Μ.Μ.Ε.).
Αποφασίστηκε, η υλοποίηση των Προγραµµάτων να έχει
περιφερειακό χαρακτήρα µε τη χρησιµοποίηση του θεσµού των
ενδιάµεσων φορέων.
Για τη στήριξη του έργου του ∆ιυπουργικού Οργάνου συγκροτήθηκε
Τεχνική Γραµµατεία.
Μετά  από  πρόσκληση  για  την  υποβολή  προτάσεων,
υποβλήθηκαν  4.220  προτάσεις  συνολικού  προϋπολογισµού  327,
5  δισ.  δρχ.  Αναδείχθηκαν  και  εγκασταστάθηκαν  οι  7  ενδιάµεσοι
φορείς  για  τα  αντίστοιχα  7  διαµερίσµατα  της  χώρας  και
αποφασίσθηκε  να  είναι  δυνατή  η  υποβολή  προτάσεων  από
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οµάδες επιχειρήσεων στις οποίες µπορούν να συµµετέχουν και
εµπορικές επιχειρήσεις.
Ολοκληρώθηκε το έργο της αξιολόγησης, εντάχθηκαν 1758
επιχειρήσεις µε συνολικό προϋπολογισµό 100 δισ. δρχ. και ήδη
αρχίζει η υλοποίηση των προτάσεων.
2. ∆ηµιουργήθηκαν νέοι θεσµοί που προωθούν καινοτοµικές
δράσεις για τη στήριξη των ΜΜΕ, συνολικού ύψους 60 δισ. δρχ.
Ειδικότερα:
α. ∆ίκτυα Επιχειρήσεων (clusters)
Ολοκληρώθηκε η διαδικασία προκήρυξης, αξιολόγησης και
επιλογής για την καινοτοιµική δράση που αναφέρεται στα δίκτυα
(∆έσµες-clusters) των επιχειρήσεων.
Εγκρίθηκαν 28 δίκτυα στα οποία συµµετέχουν συνολικά 297
επιχειρήσεις µε συνολικό προϋπολογισµό 15,1 δισ. δρχ. 'Εχουν
υπογραφεί 24 συµβάσεις και υλοποιούνται.
'Ηδη προκηρύχθηκε δεύτερος κύκλος για δίκτυα επιχειρήσεων
συνολικού ύψους 58 δισ. δρχ, υπεβλήθησαν συνολικά 62
προτάσεις, ολοκληρώθηκε η αξιολόγησή τους και άµεσα εκδίδεται η
απόφαση έγκρισης των νέων προτάσεων.
β. Χρηµατοπιστωτικοί θεσµοί.
Προωθήθηκαν οι ενέργειες για την ίδρυση 4 εταιρειών αµοιβαίων
εγγυήσεων. Μετά από σχετική πρόσκληση αξιολογήθηκαν οι
προτάσεις που υποβλήθηκαν για την προώθηση των εταιρειών
επιχειρηµατικού κεφαλαίου και εγκρίθηκαν 23 προτάσεις ενίσχυσης
πιστωτικών συνεταιρισµών.
Επίσης αναδείχθηκε ο Ενδιάµεσος Φορέας ∆ιαχείρησης και
ξεκίνησαν οι δράσεις για την ενεργοποίηση των χρηµατοπιστωτικών
θεσµών συνολικού ύψους 25 δισ. δρχ.
Η Υλοποίηση προχωρεί σε συνεργασία µε Επιµελητήρια, Φορείς και
εκπροσώπους επιχειρήσεων.
γ. Ηλεκτρονικό Εµπόριο (EDI)
Στο Υποπρόγραµµα Υποδοµές του ΕΠΒ εντάχθηκε το Ηλεκτρονικό
Εµπόριο που αποτελεί καινοτοµική δράση εκσυγχρονισµού των
συναλλαγών µεταξύ επιχειρήσεων. Η δράση αυτή αναφέρεται σε
µεγάλο βαθµό και στις Μ.Μ.Ε.
Αφού ολοκληρώθηκε η προκήρυξη για τα κλαδικά έργα
ηλεκτρονικού εµπορίου, έγινε η αξιολόγηση των προτάσεων.
Εντάχθηκαν 27 οµάδες επιχειρήσεων στις οποίες συµµετέχουν
συνολικά 253 επιχειρήσεις µε συνολική πίστωση 2,7 δισ. δρχ. και
έχει αναδειχθεί ενδιάµεσος φορέας.
'Εχει αρχίσει η υλοποίηση του προγράµµατος, ακολούθησε
δεύτερος κύκλος προκήρυξης για τις νέες δράσεις ηλεκτρονικού
εµπορίου και ήδη έχουν ενταχθεί νέα έργα.
Επιπλέον προκηρύχθηκε και τρίτη δράση για τα Ηλεκτρονικά
Κέντρα Εµπορίου από την Κοινοτική Πρωτοβουλία Μ.Μ.Ε.
δ. ∆ράσεις για τη µεταφορά τεχνολογίας στις Μ.Μ.Ε., καθώς επίσης
και τη δηµιουργία Κέντρων µεταφοράς τεχνολογίας συνολικού
ύψους 3 δισ. δρχ. και ενίσχυση της δηµιουργίας Κέντρου
Μεταφοράς Τεχνολογίας.
ε. ∆ράση ενίσχυσης Εµπορικών Μ.Μ.Ε. και Μ.Μ.Ε. παροχής
υπηρεσιών για εκσυγχρονισµό και ενίσχυση της διεθνούς
ανταγωνιστικότητάς τους.
Ο προϋπολογισµός είναι 20 δισ. δρχ. και ήδη γίνεται η αξιολόγηση
των προτάσεων.
στ. ∆ράσεις για την υποστήριξη Μ.Μ.Ε. προκειµένου να
πιστοποιηθούν κατά ISO 9000, για την ενίσχυση της γυναικείας
επιχειρηµατικότητας, για την κατάρτιση εργαζοµένων σε Μ.Μ.Ε. και
τη δηµιουργία Β.Ε.Π.Ε.
3. Συνεχίστηκαν οι δράσεις του ΕΟΜΜΕΧ για στήριξη των ΜΜΕ
όπως είναι η επιδότηση επιτοκίου, η ενίσχυση των νέων
επιχειρηµατιών καθώς και η έγκριση Επιχειρηµατικών Σχεδίων.
Σηµειώνεται ότι οι νέοι επιχειρηµατίες εκπαιδεύονται πρώτα σε
σεµινάρια που διοργανώνει ο ΕΟΜΜΕΧ και κατόπιν
χρηµατοδοτούνται για τις δραστηριότητές τους.
4. Η πολιτική παρέµβαση µέσω επιχορηγήσεων υπέρ των Μ.Μ.Ε.

θα συνεχισθεί και στο Γ' Κ.Π.Σ., αφού ληφθούν υπόψη οι καινούριες
ανάγκες των επιχειρήσεων και αποτιµηθούν τα αποτελέσµατα του
Β' Κ.Π.Σ.
'Ολα τα παραπάνω αποδεικνύουν το αµείωτο ενδιαφέρον
της Πολιτείας για το ευαίσθητο αυτό κοµµάτι της οικονοµίας µας.

Η Υφυπουργός
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ"

18. Στην µε αριθµό 3654/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
161/27.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3654/10-11-98 ερώτηση, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Ε. Μπασιάκο σχετικά µε την ανεργία στο
∆ίστοµο Βοιωτίας, σας πληροφορούµε ότι σας έχουµε ενηµερώσει
µε το αριθµ. 4199/15.11.98 έγγραφό µας, φωτοαντίγραφο του
οποίου σας διαβιβάζουµε.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
19. Στην µε αριθµό 3556/6.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
40898/26.11.98 έγγραφο από την Υφυπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3556/6.11.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Σ. Παναγιώτου και Μ. Μπόσκου, σας
πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1. Η Κυβέρνηση παρακολουθεί από κοντά και είναι ενήµερη για την
πορεία και τα εν γένει οικονοµικά στοιχεία της Τ.V.X. HELLAS S.A.
και για την αντιδικία της τελευταίας µε την ALPΗA GROUP, κυρίως
δε παρακολουθεί την εκ µέρους αυτών (T.V.X. HELLAS S.A. και
µητρικής της) τήρηση των συµβατικών τους υποχρεώσεων.
2. Η πώληση ως γνωστόν έγινε µε διεθνή πλειοδοτικό διαγωνισµό
και η σύµβαση κυρώθηκε µε νόµο που ψηφίστηκε από τη
συντριπτική πλειοψηφία της Βουλής. 'Ετσι τα Μεταλλεία
Κασσάνδρας µεταβιβάσθηκαν και ανήκουν στην T.V.X. HELLAS
S.A., η οποία έχει αναλάβει µε την εγγύηση της µητρικής της, να
υλοποιήσει το έργο. Επί µία 10ετία δεν επιτρέπεται η µεταβίβαση
των µετοχών της Τ.V.X. HELLAS S.A. σε τρίτον χωρίς την άδεια του
ελληνικού δηµοσίου.
3. Σε περίπτωση αδυναµίας ή άρνησης της T.V.X. HELLAS S.A. ή
της µητρικής της να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους η
Κυβέρνηση θα ασκήσει όλα τα δικαιώµατα που της παρέχουν η
σύµβαση και οι ελληνικοί νόµοι.

Η Υφυπουργός
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ

20. Στην µε αριθµό 3463/5.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
39867/27.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3463/5.11.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Λ. Παπαγεωργόπουλο
αναφορικά µε το έργο "Ανάπλαση των ακτών της περιοχής του
Νότιου Λιµανιού της Χαλκίδας, Ν. Ευβοίας, σας γνωρίζουµε ότι η
µελέτη για την ανάπλαση της παραλίας από Αγ. Στέφανο ως το
"Μπούρτζι"και της Βοιωτικής ακτής έχει ολοκληρωθεί από
πιστώσεις ΣΑΝΑ της Ν.Α. Εύβοιας.
Επίσης στο Πρόγραµµα ΕΑΠΤΑ/2 έχουν ενταχθεί αντίστοιχα τα
έργα α) Ανάπλαση παραλιών Λαµψάκου-Αγίου Νικολάου,
προϋπολογισµού 100 εκατ. δρχ. µε φορέα υλοποίησης το
Σύνδεσµο 2ης Ε.Π. Βασιλικών και πίστωση 1998, 100 εκατ. δρχ. και
β) Ανάπλαση ακτών Παρευβοϊκών Κοινοτήτων, προϋπολογισµού
100 εκατ. δρχ. µε φορέα υλοποίησης το Σύνδεσµο 14ης Ε.Π.
Βαθίου και πίστωση 1998, 100 εκατ. δρχ.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

21. Στην µε αριθµό 3386/3.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το
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υπ'αριθµ. 1787/27.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3386/3.11.98 του Βουλευτή
κ. Κ. Σπυριούνη, σχετικά µε τη σίτιση λαθροµεταναστών στην
Πανεπιστηµιακή Λέσχη θεσσαλονίκης, σας γνωρίζουµε ότι µετά τη
λήψη πρόσθετων µέτρων από 21/9/1998, ηµεροµηνία έναρξης του
φοιτητικού συσσιτίου γίνεται αυστηρός έλεγχος στις εισόδους των
εστιατορίων της Π.Φ. Λέσχης και εξασφαλίζεται η σίτιση µόνο των
φοιτητών.

Ο Υπουργός
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ"

22. Στις µε αριθµούς 3488 έως και 3508/5.11.98 ερωτήσεις δόθηκε
µε το υπ'αριθµ. 39717/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στις 3488, 3489, 3490, 3491, 3492, 3493, 3494,
3495, 3496, 3497, 3498, 3499, 3500, 3501, 3502, 3503, 3504,
3505, 3506, 3507 και 3508/5.11.98, ερωτήσεις του Βουλευτή κ.
Σκανδαλάκη, σχετικά µε το αντικείµενο του θέµατος, σας
ενηµερώνουµε ότι η υπηρεσία µας για τις κάτωθι χώρες της
αλλοδαπής Αντίκουα, Αντίλες, Αργεντινή, Αρµενία, Αυστραλία,
Αίγυπτος, Αιθιοπία, Αϊτή, Αυστρία, Βενεζουέλα, Βιετνάµ, Βέλγιο,
Βερµούδες, Βολιβία, Βοσνία-Ερζεγοβίνη, Βραζιλία, Βουλγαρία,
Γουλανδία, Γουιάνα, Γαλλία και Γαλλική Γουιάνα, δεν έχει στοιχεία
µε τον αριθµό των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι διαµένουν µόνιµα σε
αυτές και έχουν δικαίωµα ψήφου στην Ελλάδα.
Σας πληροφορούµε όµως ότι, στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν.2623/98, άρθρο 7 παρ. 1α, έχει συσταθεί Επιτροπή
επιφορτισµένη µε το έργο της υποβολής προτάσεως για την
άσκηση του δικαιώµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι, µέσω ειδικών
εκλογικών καταλόγων, των Ελλήνων πολιτών οιποίοι κατοικούν στις
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και σε τρίτες χώρες.

Ο Υπουργός
Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ"

23. Στην µε αριθµό 3724/11.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
30/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 3724/11.11.98 ερώτησης, σχετικά µε την
αντιµετώπιση ληστειών τραπεζών που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Β.
Πολύδωρας, σας γνωρίζουµε ότι, για το αντικείµενο αυτής,
ενηµερώθηκε η Εθνική Αντιπροσωπεία την Πέµπτη, 19.11.1998,
κατά τη συζήτηση της 175/16.11.1998, που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Μ. Αγγουράκης.
Για την ενηµέρωσή σας, διαβιβάζουµε φωτοαντίγραφα των
Πρακτικών της Βουλής της 19.11.1998.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
24. Στην µε αριθµό 3645/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
29/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3645/10.11.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λ. Παπανικολάου, σχετικά µε τα µέτρα ασφαλείας
τραπεζών, σας γνωρίζουµε ότι, για το αντικείµενο αυτής,
ενηµερώθηκε η Εθνική Αντιπροσωπεία την Πέµπτη, 19.11.98, κατά
τη συζήτηση της 175/16.11.98 επίκαιρης ερώτησης, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Μ. Αγγουράκης.
Για την ενηµέρωσή σας, διαβιβάζουµε φωτοαντίγραφα των
Πρακτικών της Βουλής της 19.11.98.

Ο Υπουργός

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"
Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
25. Στην µε αριθµό 3637/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
45/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3637/10.11.98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Π. Φουντουκίδου, σας γνωρίζουµε ότι, για την
αποτελεσµατική αντιµετώπιση της λάθρα εισόδου αλλοδαπών στη
χώρα µας και την τόνωση του αισθήµατος ασφαλείας των κατοίκων
παραµεθορίων περιοχών, το Υπουργείο µας προέβη στην ίδρυση
Ειδικών Υπηρεσιών Συνοριακής Φύλαξης, οι οποίες θα
λειτουργήσουν µετά την πρόσληψη του προσωπικού που θα τις
στελεχώσουν.
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 310/1998, περιφερειακές
Υπηρεσίες Συνοριακής Φύλαξης ιδρύθηκαν και θα λειτουργήσουν
µόνο στα πλαίσια των Αστυνοµικών ∆ιευθύνσεων Θεσπρωτίας,
Ιωαννίνων, Καστοριάς και Φλώρινας, στην περιοχή των οποίων το
αναφερόµενο πρόβληµα εµφανίζεται εντονότερο, οι δε θέσεις
συνοριακών φυλάκων, οι οποίες προβλέπονται από τον
ν.2622/1998 και κατενεµήθηκαν µε πρόσφατη Απόφαση του
Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, είναι περιορισµένες.
Με τα δεδοµένα αυτά είναι δυνατή επί του παρόντος η ίδρυση και
λειτουργία τέτοιων Υπηρεσιών και σε άλλους, πλην των
προαναφεροµένων, παραµεθόριους νοµούς της χώρας.
Σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της λαθορµετανάστευσης στην
περιοχή ευθύνης της Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης Πέλλας, σας
πληροφορούµε ότι, πέραν της δραστηριοποίησης του προσωπικού
όλων των Υπηρεσιών της, συγκροτούνται, από αστυνοµικούς
διαφόρων Υπηρεσιών, συνεργεία ελέγχου µε θετικά αποτελέσµατα.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

26. Στην µε αριθµό 3566/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38/3/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3566/6-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σας γνωρίζουµε ότι το θέµα της
νόµιµης χρήσης του όπλου από τους αστυνοµικούς ρυθµίζεται από
τις ισχύουσες διατάξεις του ν. 29/1943, στις οποίες παραπέµπει και
το άρθρο 133 του π.δ. 141/1991, καθώς και τις διατάξεις των
άρθρων 21,22,23,25 και 32 του Ποινικού Κώδικα.
Από το Υπουργείο µας µελετάται ο εκσυγχρονισµός των εν λόγω
διατάξεων και η εναρµόνισή τους µε τα ισχύοντα στα κράτη µέλη
της Ε.Ε., από τα οποία έχουµε ζητήσει σχετικές πληροφορίες.
Πάντως, όλο το προσωπικό και ιδιαίτερα αυτό των µαχίµων
Υπηρεσιών σε όλη τη χώρα, µετεκπαιδεύεται εκ περιτροπής σε
θέµατα αυτοάµυνας, αυτοπροστασίας, οπλοτεχνικής και
σκοποβολής µε σεµινάρια που διοργανώνονται από τις αρµόδιες
Υπηρεσίες µας, στα πλαίσια των οποίων γίνεται ανάπτυξη και
ερµηνεία των αναφεροµένων διατάξεων που αφορούν τη χρήση
των όπλων και πρακτική εξάσκηση για τον ορθό χειρισµό αυτών.
Επίσης, το προσωπικό των Γενικών Αστυνοµικών ∆ιεύθυνσεων
Αττικής και Θεσσαλονίκης υφίσταται και συντηρητική εκπαίδευση
στη σκοποβολή µε το σύστηµα Laser. Η εκπαίδευση µε το σύστηµα
αυτό θα επεκταθεί και σε άλλες Αστυνοµικές ∆ιευθύνσεις. 'Ηδη
προωθούνται οι διαδικασίες για τον εφοδιασµό των Αστυνοµικών
∆ιευθύνσεων Αχαϊας, Λάρισας και Ιωαννίνων µε ίδια συστήµατα
µέχρι τις αρχές του εποµένου έτους.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

27.  Στην  µε  αριθµό  3441/4-11-98  ερώτηση  δόθηκε  µε  το  υπ'
αριθµ.  5/8/26-11-98  έγγραφο  από  τον  Υπουργό  ∆ηµόσιας
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Τάξης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3441/4-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σχετικά µε τον Κανονισµό
Εσωτερικής Λειτουργίας και Πειθαρχικό ∆ίκαιο της Αστυνοµίας, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Ο κανονισµός εσωτερικής λειτουργίας της Ελληνικής Αστυνοµίας
απαρτίζεται από σύνολο προεδρικών διαταγµάτων που εκδόθηκαν,
από την ίδρυσή της µέχρι σήµερα µε βάση τις εξουσιοδοτικές
διατάξεις του ν. 1481/84, αλλά και από άλλα νοµοθετήµατα, η
έκδοση των οποίων κρίθηκε αναγκαία κατά την πορεία της
λειτουργίας της.
Οι ανωτέρω διατάξεις, οσάκις κατά την εφαρµογή του
διαπιστώνονται αδυναµίες, δυσλειτουργίες ή κενά, τροποποιούνται
ή συµπληρώνονται και µε κανονιστικές διαταγές της ηγεσίας, µε
στόχο την εύρυθµη λειτουργία του Σώµατος.
Εξάλλου, επειδή το νοµοθετικό πλαίσιο από το οποίο απαρτίζεται ο
κανονισµός λειτουργίας της Αστυνοµίας, δεν είναι στατική έννοια,
αλλά εξελίσσεται διαρκώς, καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες,
ώστε να προσαρµόζεται στα σύγχρονα κοινωνικά δεδοµένα σε
σχέση πάντα µε την ευρύτερη αντίληψη εκσυγχρονισµού της
δηµόσιας διοίκησης.
Σε ό,τι αφορά το πειθαρχικό δίκαιο των αστυνοµικών, σας
πληροφορούµε ότι µε το π.δ. 22/1996 έγινε συστηµατική κατάταξη,
σε ενιαίο κείµενο των διάσπαρτων πειθαρχικών διατάξεων και
σοβαρή προσπάθεια εκσυγχονισµού και αναµόρφωσης των
διατάξεων αυτών. Επίσης, καταργήθηκαν διατάξεις που δεν
ανταποκρίνονταν στο σύγχρονο πνεύµα πειθαρχίας και εισήχθησαν
νέες ρυθµίσεις και καινοτοµίες, µε τις οποίες το πειθαρχικό δίκαιο
καθίσταται πλέον στο σύνολό του πιο εύχρηστο, λειτουργικό και
αποκεντρωτικό.
Πάντως, από τις αρµόδιες Υπηρεσίες µας έχουν καταγραφεί τα
όποια ερµηνευτικά προβλήµατα και εντοπίσθηκαν οι αδυναµίες που
προέκυψαν, κατά την εφαρµογή του ανωτέρου π.δ. και µελετώνται,
προς την κατεύθυνση τροποποίησης και συµπλήρωσης ορισµένων
διατάξεων. Στα πλαίσια αυτά εξετάζεται και η δυνατότητα θέσπισης
νέων δικαιωµάτων για τον κατηγορούµενο, όπως είναι η
παράσταση µε συνήγορο και η λήψη αγτιγράφων των εγγράφων
των Ενόρκων ∆ιοικητικών Εξετάσεων.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

28. Στην µε αριθµό 3425/4-11-1998 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 5/15/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3425/4-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Σ. Μάνος, σχετικά µε τους τροχονοµικούς ελέγχους
στην οδό Αχαρνών, σας γνωρίζουµε ότι για την πρόληψη των
τροχαίων ατυχηµάτων και την διευκόλυνση της κυκλοφορίας πεζών
και οχηµάτων ασκείται, στην αναφερόµενη οδό από τις αρµόδιες
Υπηρεσίες µας, συνεχής αστυνόµευση.
Επισηµαίνεται ότι για τον ίδιο λόγο και τη λήψη προληπτικών και
κατασταλτικών µέτρων για την αποτροπή της παράνοµης στάσης
και στάθµευσης των οχηµάτων στις κεντρικές οδικές αρτηρίες της
Αθήνας, εκπονήθηκε από τις Υπηρεσίες µας και τις συναρµόδιες
Υπηρεσίες του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. πρόγραµµα επιλεκτικής
αστυνόµευσης σηµατοδοτούµενων οδικών κόµβων του κέντρου της
πόλεως, στο οποίο έχει ενταχθεί και η οδός Αχαρνών και το οποίο
ήδη εφαρµόζεται.
Ενδεικτικά σας γνωρίζουµε ότι, κατά το από 1-1 έως 31-8-1998
χρονικό διάστηµα, κατά µήκος της ανωτέρω οδού, βεβαιώθηκαν για
παράνοµη στάθµευση από τις Υπηρεσίες Τροχαίας 3.58Ο
παραβάσεις και αφαιρέθηκαν 180 πινακίδες κυκλοφορίας
οχηµάτων.
Επίσης, την 3-11-1998 στην ίδια οδό βεβαιώθηκαν 24 παραβάσεις
για παράνοµη στάθµευση.
Οι Υπηρεσίες µας συνεχίζουν τους ελέγχους µε αµείωτη ένταση.

Ο Υπουργός

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"
29. Στην µε αριθµό 3258/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
23462/26-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3258/29/1Ο/1998 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Μανώλης Μπεντενιώτης, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Την αρµοδιότητα της δασοπυρόσβεσης, την έχει το Πυροσβεστικό
Σώµα, σύµφωνα µε τον πρόσφατο Νόµο 2612/1998, όπως άλλωστε
αναφέρεται και στη σχετική απάντηση του Υπουργού ∆ηµόσιας
Τάξης κ. Φίλιππα Πετσάλνικου.
Το Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, µέσω της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας, έχει την ευθύνη του συντονισµού όλων των φορέων
που εµπλέκονται στην αντιµετώπιση των πυρκαγιών και στα
πλαίσια αυτής της ευθύνης θα πράξη ότι είναι αναγκαίο για την
έγκαιρη και ολοκληρωµένη οργάνωση (Περιφέρειες-Νοµοί-∆ήµοι) µε
στόχο την πλήρη ετοιµότητα, εν όψει της επόµενης θερινής
περιόδου.

Ο Υφυπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ"

30. Στην µε αριθµό 3365/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
23/113/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3365/2-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σχετικά µε την συµµετοχή
συνδικαλιστών αστυνοµικών σε υπηρεσιακά συµβούλια, σας
γνωρίζουµε ότι τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα του προσωπικού της
Ελληνικής Αστυνοµίας εξασφαλίζονται πλήρως από τις διατάξεις
του ν. 2265/1994, µε τις οποίες εισήχθη και καθιερώθηκε ο θεσµός
του συνδικαλισµού στην Αστυνοµία από Κυβέρνηση του Π.Α.Σ.Ο.Κ.
το 1994.
Για το θέµα της συµµετοχής συνδικαλιστών αστυνοµικών στα
∆ιοικητικά Συµβούλια των ασφαλιστικών ταµείων, σας
πληροφορούµε ότι µε τη διάταξη του άρθρου 10 του ν. 2622/98,
καθιερώσαµε τη συµµετοχή εκπροσώπων των συνδικαλιστικών
ενώσεων των αστυνοµικών στα ∆.Σ. των κλαδικών ασφαλιστικών
τους φορέων (Τ.Α.Α.Χ, Τ.Α.Ο.Χ, Ε.Τ.Υ Α.Π, Ε.Τ.Ε.Χ, Τ.Α.Υ Α.Π).
Συµµετοχή όµως των ανωτέρω εκπροσώπων στα διάφορα
υπηρεσιακά συµβούλια, δεν αντιµετωπίζεται από το Υπουργείο µας,
καθόσον τούτο δεν συµβιβάζεται µε τον ιδιαίτερο χαρακτήρα του
Σώµατος της Ελληνικής Αστυνοµίας και ειδικότερα µε τη
στρατιωτική ιεραρχία και πειθαρχία του προσωπικού της.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

31. Στην µε αριθµό 3377/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
6/27/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3377/2-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ιωάννης ∆ραγασάκης, σχετικά µε τα µέτρα ασφαλείας
τραπεζών, σας γνωρίζουµε ότι, για το αντικείµενο αυτής,
ενηµερώθηκε η Εθνική Αντιπροσωπεία την Πέµπτη, 19-11-1998,
κατά τη συζήτηση της 175/16-11-1998 επίκαιρης ερώτησης, που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Μ. Αγγουράκης.
Για την ενηµέρωσή σας, διαβιβάζουµε φωτοαντίγραφα των
πρακτικών της Βουλής της 19-11-1998.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆ιεύθυνσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
32. Στην µε αριθµό 3367/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
72/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
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"Σε απάντηση της ερώτηση 3367/2-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σχετικά µε οικονοµικά αιτήµατα
αξιωµατικών της Αστυνοµίας, σας γνωρίζουµε ότι το Υπουργείο
∆ηµόσιας Τάξης καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την
επίλυση των προβληµάτων των αστυνοµικών και ασφαλώς και για
τη βελτίωση της οικονοµικής τους θέσης µέσα από τις
δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας και της συνολικής
εισοδηµατικής κυβερνητικής πολιτικής.
Η πολιτική επί των αποδοχών τους διαµορφώθηκε µε την ψήφιση
του ν. 2448/1996 για το µισθολόγιο των στελεχών των Ενόπλων
∆υνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, µε το οποίο
αναβαθµίσθηκε η θέση τους.
Επίσης, µε την ψήφιση του ν. 2512/1997 ικανοποιήθηκαν τα σχετικά
µε τις µισθολογικές προαγωγές των κατωτέρων στελεχών και την
αύξηση του επιδόµατος εξοµάλυνσης αιτήµατα, µε διάταξη δε του ν.
2592/1998 έγιναν διορθωτικές παρεµβάσεις, σύµφωνα µε τις οποίες
αναπροσαρµόσθηκαν οι συντελεστές και το επίδοµα ειδικής
απασχόλησης των ανωτάτων αξιωµατικών και χορηγήθηκε σε
όλους τους βαθµούς του αστυνοµικού προσωπικού σχετική αύξηση
ανάλογα µε το βαθµό ευθύνης τους.
Σε ό,τι αφορά την καταβολή αµοιβών για εργασία πέραν από τις
ώρες της υποχρεωτικής απασχόλησης ή κατά τις νυκτερινές ώρες ή
εξαιρέσιµες ηµέρες για το αστυνοµικό προσωπικό, σας
πληροφορούµε ότι αυτό δεν προβλέπεται από την ισχύουσα
νοµοθεσία. Αντί αυτού, στο προσωπικό αυτό χορηγείται επίδοµα
ειδικής απασχόλησης, λόγω των ιδιαιτέρων συνθηκών εργασίας
του.
Τέλος, µε στόχο την περαιτέρω βελτίωση των αποδοχών των
αξιωµατικών της Αστυνοµίας, που προέρχονται από τις
παραγωγικές σχολές του Σώµατος, έχει συσταθεί διϋπουργική
επιτροπή για την εξέταση του θέµατος της τροποποίησης των
µισθολογικών τους προαγωγών, που προβλέπονται από τον ν.
988/1979. Οι προτάσεις της επιτροπής έχουν περιέλθει ήδη στο
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

33. Στην µε αριθµό 3388/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
19/1-α/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3388/3-11-1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. θ. Στάθης, σας γνωρίζουµε ότι η συµπαράσταση του
Υπουργείου µας προς τα θύµατα του καθήκοντος, αστυνοµικούς και
τις οικογένειές τους, είναι αµέριστη και εκδηλώνεται τόσο µε την
ηθική, όσο και µε την υλική στήριξή τους, για την αντιµετώπιση των
προβληµάτων τους.
Στα πλαίσια αυτά, για το όλο θέµα των επισυµβάντων
τραυµατισµών των αναφεροµένων δύο αστυνοµικών και ειδικότερα
για να διακριβωθούν οι συνΘήκες και τα αίτια που τους
προκάλεσαν, η σχέση τους µε την υπηρεσία και οι µελλοντικές
συνέπειες στην εν γένει υγεία και υπηρεσιακή απόδοση των
τραυµατισθέντων διενεργείται η προβλεπόµενη από τις ισχύουσες
διατάξεις 'Ενορκη ∆ιοικητική Εξέταση.
Ανάλογα µε τις ιατρικώς γνωµατεύσεις και το βαθµό αναπηρίας
τους, θα εξετασθεί και η περίπτωση υπαγωγής τους στις διατάξεις
του ν. 1977/91 περί "προστασίας παθόντων από βίαιο συµβάν και
θυµάτων τροµοκρατών", σύµφωνα µε τον οποίο, εάν κριθούν
πλήρως ανίκανοι για εργασία και δεν µεταταχθούν για την αιτία αυτή
στην ειδική κατάσταση της µόνιµης διαθεσιµότητας, θα τους
απονεµηθεί σύνταξη µε βάση το µισθό του προκαταληκτικού
βαθµού, στον οποίο θα εξελισσόταν µισθολογικά ή βαθµολογικά οι
παθόντες, µε πλήρη συντάξιµη υπηρεσία και πλήρες χρονοεπίδοµα.
Σε ό,τι αφορά τα έξοδα νοσηλείας των εν λόγω αστυνοµικών, αυτά
καλύπτονται από το ∆ηµόσιο, στο οποίο είναι ασφαλισµένοι και το
οποίο καλύπτει την υγειονοµική, φαρµακευτική και νοσοκοµειακή
περίθαλψή τους.
Προκειµένου όµως να αντιµετωπίσουν πρόσθετα έξοδα, λόγω της

κατάστασής τους, χορηγήθηκε µε απόφαση του Αρχηγού της
Αστυνοµίας άµεση οικονοµική ενίσχυση 1.000.000 δραχµών στον
καθένα, χρήµατα που προέρχονται από το ενεργητικό υπόλοιπο του
περιοδικού "Αστυνοµική Επιθεώρηση". Επίσης, µε απόφαση του
Αρχηγού της Αστυνοµίας διενεργήθηκε πανελλήνιος προαιρετικός
έρανος, µεταξύ του προσωπικού όλων των Υπηρεσιών της
Ελληνικής Αστυνοµίας, για την ενίσχυση των ανωτέρω
τραυµατισθέντων.
Για τη χορήγηση εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης των ανωτέρω,
εξαιτίας του σοβαρού τραυµατισµού ή σοβαρών προβληµάτων
υγείας τους, ήδη έχουν υποβληθεί αιτήσεις τους στο Ειδικό
Λογαριασµό Αρωγής Αστυνοµικού και Πολιτικού Προσωπικού, οι
οποίες θα εξετασθούν σύντοµα από το ∆ιοικητικό του Συµβούλιο,
προκειµένου να αποφασισθεί το ακριβές ποσό που θα τους
χορηγηθεί και το οποίο από το νόµο προβλέπεται περί τα 2.000.000
δραχµές.
Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά τον Αστυφύλακα Γεώργιο Παλιούρα, ο
οποίος υπέστη ακρωτηριασµό του αριστερού σκέλους, σας
πληροφορούµε ότι αυτός σήµερα ευρίσκεται στο στάδιο της
δυνατότητας τοποθέτησης τεχνητής προσθέσεως, η οποία µπορεί
να επιτευχθεί στο 401 Γ.Σ. Νοσοκοµείο, ή σε άλλο κρατικό
νοσοκοµείο της επιλογής του σε βάρος πιστώσεων του Υπουργείου
Υγείας και Πρόνοιας και σύµφωνα µε τις ισχύουσες για την
περίθαλψη των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων διατάξεις, οι οποίες ισχύουν
και για µελλοντικές αναγκαίες αντικαταστάσεις. Εάν υπάρξει ανάγκη
µετάβασής του στην αλλοδαπή, αυτή θα αντιµετωπισθεί σύµφωνα
µε τους όρους της Υ8β'/οικ.453/17-1-1998 Εγκυκλίου του εν λόγω
Υπουργείου, µε τις επιπλέον διακρίσεις για µετάβασή του σε χώρα
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή στις Η.Π.Α. Αν υπάρξει για το σκοπό
αυτό οποιαδήποτε πρόσθετη δαπάνη, αυτή θα καλυφθεί από το
Υπουργείο µας.
Τέλος, σας πληροφορούµε ότι και οι δύο τραυµατισθέντες
τυγχάνουν της στενής και συνεχούς παρακολούθησης από την
Υγειονοµική Υπηρεσία του Σώµατος και της ηθικής και ψυχολογικής
υποστήριξης, καθώς και διοικητικής µέριµνας σε καθηµερινή βάση.
Επισηµαίνεται ότι τους ανωτέρω αστυνοµικούς επισκέφθηκε
προσωπικά, τόσο η ηγεσία του Σώµατος, όσο και ο υποφαινόµενος,
ο οποίος τους διαβεβαίωσε ότι θα έχουν την αµέριστη
συµπαράσταση του Υπουργείου σε οποιοδήποτε πρόβληµα
αντιµετωπίσουν. Στα πλαίσια αυτά εξασφαλίσθηκε, µε µέριµνά µας,
η πρόσληψη της συζύγου του Γ. Παλιούρα σε ιδιωτικό φορέα.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

34. Στην µε αριθµό 3460/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
90/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3460/5-11-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λ. Ν. Παπαγεωργόπουλος, για τη χρήση αλιευτικών
εργαλείων στην επαγγελµατική αλιεία, σας πληροφορούµε τα εξής:
Πρόσφατα είχε παρατηρηθεί σε όλες τις Ελληνικές Θάλασσες µια
υπέρµετρη και ασυνήθιστη δραστηριότητα αλιέων οι οποίοι αλίευαν
µε κάθε είδους ιχθυοπαγίδες σε πλήθος παραλαγών, µε
αποτέλεσµα τον άµεσο κίνδυνο διαταραχής της οικολογικής
ισορροπίας των αποθεµάτων.
Ιδιαίτερο πρόβληµα φαίνεται να υπάρχει στα αποθέµατα καραβίδας
και χταποδιού και ήδη το γεγονός αυτό έχει ανησυχήσει την µεγάλη
πλειοψηφία των επαγγελµατιών ψαράδων καθώς και τις αρµόδιες
Υπηρεσίες αλιείας του Υπουργείου Γεωργίας, ενώ ένα πλήθος
αιτηµάτων και υποµνηµάτων είχε κατακλίσει το Υπουργείο Γεωργίας
για άµεση λήψη µέτρων.
Εν  όψει  αυτών  και  µε  γνώµονα  την  ανάγκη  προστασίας  των
αποθεµάτων  των  θαλάσσιων  οργανισµών  από  την  αλόγιστη
εκµετάλλευσή  τους,  εκδόθηκε  η  αρ.  249341.98  (ΦΕΚ  358
Β'/15-4-98  )  Υπουργική  Απόφαση,  σύµφωνα  µε  την  οποία
απαγορεύεται,  µέχρι  ένα  χρόνο,  σε  όλη  την  επικράτεια  η
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επαγγελµατική αλιεία µε πάσης φύσεως ιχθυοπαγίδες (κιούρτοι,
κοφινέλλα, βολκοί, πλαστικοί σωλήνες κλπ.).
Στο διάστηµα που µεσολαβεί µέχρι την λήξη της απόφασης, το θέµα
θα µελετηθεί, σε συνεργασία µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς,
και θα προωθηθεί µόνιµη ρύθµιση η οποία θα προβλέπει τους
όρους και τις προϋποθέσεις που θα διενεργείται η αλιεία µε αυτά τα
εργαλεία.
Σηµειώνεται ότι µέχρι σήµερα δεν έχουν θεσµοθετηθεί διατάξεις γι'
αυτά τα εργαλεία, µ' αποτέλεσµα την ανεξέλεγκτη χρήση τους.

Ο Υφυπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΒΡΕΤΤΟΣ"

35. Στην µε αριθµό 3457/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
89/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερωτήση 3457/5-11-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ε. Πολύζος, για τα προβλήµατα των ρυζοπαραγωγών,
σας πληροφορούµε τα εξής:
Η κατανοµή σε δύο περιφέρειες της Μέγιστης Εθνικής Εγγυηµένης
'Εκτασης (Μ.Ε.Ε.Ε.) της Ελλάδας στον τοµέα του ρυζιού ήταν
επιβεβληµένη για τους εξής λόγους:
Σύµφωνα µε τον Καν. 3072/95 οι ποινές, σε περίπτωση υπέρβασης
της Μ.Ε.Ε.Ε. για το ρύζι είναι:
3 πλάσιες της υπέρβασης αν η υπέρβαση είναι από 0-1%
4 πλάσιες της υπέρβασης αν η υπέρβαση είναι από 1-3%
5 πλάσιες της υπέρβασης αν η υπέρβαση είναι από 3-5%
6 πλάσιες της υπέρβασης αν η υπέρβαση είναι πάνω από 5%
Κατά την εσοδεία του 97 (πρώτη χρονιά εφαρµογής του
καθεστώτος των ενισχύσεων) η υπέρβαση στο σύνολο της χώρας
έφθασε το 13,5% µε αποτέλεσµα η ποινή να φθάσει στο 81% κι έτσι
οι παραγωγοί να εισπράξουν µόλις 773 δρχ/στρ. 'Εναντι των 4096
που ήταν η κανονική ενίσχυση.
Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα να πληγεί ιδιαίτερα το εισόδηµα των
παραγωγών των παραδοσιακών περιοχών καλλιέργειας οι οποίοι
αξιοποιούν παθογενή (αλατούχα) εδάφη ακατάλληλα για άλλες
καλλιέργειες και οι οποίοι, ενώ δεν αύξησαν σηµαντικά τις εκτάσεις
που καλλιέργησαν το 1995 (έτος που λήφθηκε υπόψη για τον
καθορισµό της Ελληνικής εγγυηµένης έκτασης κατά τις
διαπραγµατεύσεις του 95(1), υπέστησαν την αυστηρή ποινή εξ'
αιτίας της σηµαντικής αύξησης που παρατηρήθηκε στις λοιπές
περιοχές. Σηµειωτέον ότι η αύξηση της καλλιέργειας στις λοιπές
περιοχές οφείλεται σε επέκταση της καλλιέργειας πέραν των
οριακών παθογενών εδαφών που υπάρχουν σ' αυτές. Η επέκταση
έφθασε ακόµα και σε εδάφη που µέχρι πρότινος καλλιεργούνταν
δενδρώδεις καλλιέργειες στα οποία εφαρµόστηκαν κοινοτικά
προγράµµατα εκριζώσεων. Παράλληλα η διατήρηση της
καλλιέργειας σ' αυτές τις περιοχές δηµιουργεί προβλήµατα στο
υδατικό του ισοζύγιο, λόγω υπεράντλησης, αφού το ρύζι απαιτεί
πολλαπλάσιες ανάγκες από τις λοιπές αρδευόµενες και
περισσότερο στρατηγικές για τη χώρα καλλιέργειες.
Η ανάπτυξη της ρυζοκαλλιέργειας τα τελευταία χρόνια υπήρξε
αλµατώδης (συν. Πιν.1). Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι η
επέκταση της καλλιέργειας γίνεται όχι µόνο από τους παραγωγούς
των µη παραδοσιακών περιοχών αλλά και από τους παραγωγούς
των παραδοσιακών (π.χ. Θεσ/νίκης) οι οποίοι επεκτείνονται στις µη
παραδοσιακές. Η παραγωγή ξεπέρασε το διπλάσιο των εσωτερικών
αναγκών (υπολογίζονται σε 100.000 τον. περίπου) µε αποτέλεσµα
σηµαντικές ποσότητες να οδηγούνται στην παρέµβαση.
Στη χώρα µας η κατάσταση της Ελληνικής παρέµβασης
παρουσιάζεται ιδιαίτερα προβληµατική τα δύο τελευταία χρόνια
κατά τα οποία σηµειώθηκε µία σηµαντική συσσώρευση
πλεονασµάτων. Σήµερα υπάρχουν στην παρέµβαση 120.000 τον.
Περίπου εσοδείων '96 και '97, ποσότητα δηλαδή µεγαλύτερη από
τις ετήσιες ανάγκες της χώρας. Στις δαπάνες για τη συντήρησή τους
συµµετέχει και ο κρατικός προϋπολογισµός και υπάρχει δυσκολία

εύρεσης των κατάλληλων και ειδικά εξοπλισµένων αποθηκευτικών
χώρων που απαιτεί το ρύζι για τη σωστή του συντήρηση. Επίσης η
εσοδεία του '98 αναµένεται ιδιαίτερα πλεονασµατική οπότε τον
Απρίλη του '99, που θ' ανοίξει η νέα παρέµβαση, είναι βέβαιο ότι θα
υπάρξουν νέες εισκοµίσεις. Η διάθεση των αποθεµάτων αυτών στη
διεθνή αγορά παρουσιάζει σηµαντικά προβλήµατα λόγω της
διεθνούς συγκυρίας και των συµφωνών GΑΤΤ. Από το άλλο µέρος
µία απόφαση για εκποίηση στην εσωτερική αγορά συναντά
εξαιρετικές δυσκολίες αφού, πέραν της δυσµενούς επίπτωσης που
θα έχει µία τέτοια κίνηση στη νέα Ελληνική εσοδεία του '98, συναντά
και τις αντιρρήσεις των λοιπών Κ.Μ. παραγωγών για τους ίδιους
λόγους. Συνεπώς είναι προφανές ότι εάν η παραγωγή του ρυζιού
στην Ελλάδα συνεχίσει µε αυτό το ρυθµό και δεδοµένης της
ευαισθησίας που παρουσιάζει σε µακροχρόνια αποθήκευση,
σύντοµα θα υπάρξει πρόβληµα. 'Ηταν και αυτός ένας από τους
λόγους για τους οποίους κρίθηκε απαραίτητη, επί του παρόντος
τουλάχιστον η δηµιουργία αντικινήτρων για την καλλιέργεια στις µη
παραδοσιακές περιοχές.
Το Υπουργείο έκρινε απαραίτητη την, κατά το δυνατόν, προστασία
του εισοδήµατος των παραγωγών των παραδοσιακών περιοχών
που δεν έχουν άλλη εναλλακτική λύση. Στις υπόλοιπες περιοχές
υπάρχουν µεν παθογενή εδάφη αλλά αυτά χρησιµοποιούνταν σε
πολύ µικρή έκταση για ρύζι στο παρελθόν. Η υφιστάµενη αυτή
κατανοµή στηρίχθηκε σε δύο δεδοµένα:
- στις εκτάσεις που καλλιεργήθηκαν το 1995 στις παραδοσιακές
περιοχές.
- στο γεγονός ότι από την εσοδεία του 1998 το Συµβούλιο
αποφάσισε και τη συµπερίληψη της σποροκαλλιέργειας στις
ενισχυόµενες εκτάσεις. Οι εκτάσεις αυτές, για τις οποίες στόχος του
Υπουργείου ήταν να φθάσουν τα 8.000 στρ. Βρίσκονται στο σύνολό
τους σχεδόν στις παραδοσιακές περιοχές.
Σηµειώνεται ότι µε το εν λόγω µέτρο προστατεύεται το εισόδηµα
6.500 περίπου εκµεταλλεύσεων των παραδοσιακών περιοχών ενώ
στις υπόλοιπες περιοχές οι εκµεταλλεύσεις µε ρύζι µόλις
υπερβαίνουν τις 1.000 (συν πιν 3).
Το αίτηµα για την κατανοµή υποβλήθηκε εκ µέρους του Υπουργείου
από τις αρχές του 1997 και τον Ιούνιο του ίδιου έτους το Συµβούλιο
έδωσε εντολή στην Επιτροπή να εξετάσει το Ελληνικό αίτηµα. Η
Επιτροπή υπέβαλε την πρότασή της στο Συµβούλιο τον Μάιο του
'98, το Ευρωκοινοβούλιο γνωµοδότησε στις 15-7-98 και τελικά το
Συµβούλιο πήρε την απόφαση στις 7/9/98. Μέχρι τότε το Υπουργείο
είχε στη διάθεσή του µόνο τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας τα
οποία δίνουν µία συνολική καλλιεργηθείσα έκταση για το '98
271.000 στρ. (Συν. Πιν.2). Με βάση αυτό το στοιχείο θα έπρεπε να
επιβληθεί ποινή για όλους της τάξεως του 50%.
'Ετσι η Ελληνική αντ/πεία συναίνεσε στην πρόταση αφού µε αυτή
δεν θα επιβάλλονταν ποινή στις παραδοσιακές περιοχές. Τα πρώτα
στοιχεία των αιτήσεων του ολοκληρωµένου περιήλθαν σε γνώση
του Υπουργείου το β' 15νθήµερο του Σεπτεµβρίου όταν η απόφαση
είχε ήδη ληφθεί. Αλλά και αν ακόµα δεν είχε ληφθεί απόφαση θα
έπρεπε να υπάρξει έντονος προβληµατισµός για το εάν θα έπρεπε
να στραφούµε σε αίτηµα για αναστολή αυτής έχοντας υπόψη τα
παραπάνω εκτεθέντα. (Αναλυτικά τα στοιχεία των δηλώσεων και οι
Μέγιστες Εγγυηµένες Εκτάσεις κάθε περιφέρειας φαίνονται στο συν.
πιν 3).
Το αίτηµα για την κατανοµή είχε υποστηριχθεί από την ΠΑΣΕΓΕΣ
και τις οργανώσεις των παραγωγών ενώ παράλληλα είχε γίνει
αντικείµενο συζήτησης στη Βουλή των Ελλήνων.
Η συσσώρευση αυτών των προβληµάτων στον τοµέα του ρυζιού
δεν  είναι  µόνο  Ελληνικό  φαινόµενο  και  είχε  σαν  αποτέλεσµα
να  οδηγήσει  το  Συµβούλιο  της  Ε.Ε.  στην  απόφαση  να  ζητήσει
από  την  Επιτροπή  να  υποβάλλει,  µέχρι  το  τέλος  του  '98,
προτάσεις  για  νέα  αναθεώρηση  του  καθεστώτος  έτσι  ώστε
πριν  από  την  νέα  καλλιεργητική  περίοδο  να  ληφθούν
αποφάσεις.  Σύµφωνα  µε  τις  υπάρχουσες  πληροφορίες  οι
προτάσεις  θα  στοχεύουν  προς  µία  περισσότερο  περιοριστική
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πολιτική στον τοµέα της παραγωγής µε ενδεχόµενες αλλαγές στις
θεσµικές τιµές και ενισχύσεις. Εποµένως η προσπάθεια που θα
πρέπει να καταβληθεί για την προστασία του εισοδήµατος των
ρυζοπαραγωγών θα είναι δυσκολότερη και πρωτεύων στόχος θα
πρέπει να είναι η διατήρηση της καλλιέργειας στις παραδοσιακές
περιοχές.
Πέραν των ανωτέρω το Υπουργείο θα συνεχίσει εντονότερα την
από κοινού προσπάθεια µε τις άλλες παραγωγές χώρες της Ε.Ε.
για ενδυνάµωση της κοινοτικής προτίµησης ώστε να καταστεί
δυνατή η διείσδυση του κοινοτικού ρυζιού στις βόρειες ελλειµµατικές
χώρες και γενικά να βελτιωθούν οι συνθήκες εµπορίας του. Η
προσπάθεια δεν θα είναι εύκολη διότι τόσο οι συµφωνίες GΑΤΤ όσο
και οι διµερείς δεσµεύσεις της Ε.Ε. µε ορισµένες Τρίτες χώρες
αποτελούν εµπόδια. Από το βαθµό επιτυχίας αυτής της
προσπάθειας θα εξαρτηθεί και η πολιτική του Υπουργείου.

Ο Υφυπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΒΡΕΤΤΟΣ"

36. Στην µε αριθµό 3361/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
101/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3361/2-11-1998 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Σ. ∆ανέλλης και Σ. Αλφιέρη, για αστυνοµικούς
ελέγχους σε επιχειρήσεις, σας γνωρίζουµε ότι από ελέγχους που
διενήργησαν οι αρµόδιες Υπηρεσίες µας στα αναφερόµενα
καταστήµατα των πόλεων Ηρακλείου, Κοµοτηνής, Λάρισας,
Σερρών, Χαλκίδας και Χανίων, διεπίστωσαν παραβάσεις της
νοµοθεσίας περί ναρκωτικών (πρόκληση και διαφήµιση κάνναβης,
διάδοση της χρήσης ναρκωτικών), για κυκλοφορία προϊόντων χωρίς
έγκριση και έλλειψη ενδείξεων επ' αυτών και κατά των υπευθύνων
εφαρµόσθηκαν τα προβλεπόµενα από τη νοµοθεσία.
Το κατασχεθέντα προϊόντα είναι είδη ενδύσεως και υποδήσεως,
καλλυντικά, αξεσουάρ, µπιζού, απορρυπαντικά, βιβλία
αναφερόµενα στην καλλιέργεια κάνναβης, ηµερολόγια τοίχου,
διάφορα χαρτικά και µία φυάλη περιέχουσα λάδι κάνναβης,
προοριζόµενο για µαγειρική χρήση, τα οποία φέρουν εκτυπωµένο
στη συσκευασία τους σχήµα 5φυλλου ή 7φυλλου µίσχου κάνναβης.
∆είγµατα των ανωτέρω προϊόντων απεστάλησαν στις Χηµικές
Υπηρεσίες για εξέταση και ανάλυση. Επίσης ορισµένα από τα
καταστήµατα, στα οποία διετίθεντο τα προϊόντα αυτά, έφεραν την
επωνυµία "ΚΑΝΝΑΒΙ GALLERY" και "KANNABI SHOP".
Σε ό,τι αφορά τα είδη ένδυσης και υπόδησης δόθηκαν πρόσθετες
οδηγίες στις περιφερειακές Υπηρεσίες µας, σύµφωνα µε τις οποίες
η κατασκευή αυτών δεν αποτελεί παράβαση, έστω και εάν σε
ετικέτα στο εσωτερικό µέρος τους φέρεται έντυπο το σχήµα µίσχου
φύλλων κάνναβης και µόνο στην περίπτωση που στο εξωτερικό
µέρος ή στη συσκευασία εµφανώς και κατά προβεβληµένο τρόπο
φέρεται εντυπωµένο το ανωτέρω σχήµα να εφαρµόζεται η ισχύουσα
νοµοθεσία.
Για το θέµα των ελέγχων των αστυνοµικών Υπηρεσιών, σας
πληροφορούµε ότι η εφαρµογή της νοµοθεσίας, δεν επαφίεται στη
διακριτική ευχέρεια της Αστυνοµίας, αλλά αποτελεί υποχρέωσή της
και φυσικά δεν απαιτείται προηγούµενη γνώση και πολύ
περισσότερο έγκριση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου για τη
διενέργειά τους. Αντίθετα είναι βασικό καθήκον και υποχρέωση της
Αστυνοµίας να προστατεύει τον καταναλωτή από την κυκλοφορία
ακατάλληλων προϊόντων και κυρίως τη νεολαία µας, από τη
διάδοσηκαι χρήση των ναρκωτικών. Στα πλαίσια αυτά συνεπώς θα
συνεχισθούν οι έλεγχοι προς κάθε κατεύθυνση.
Τέλος, σας πληροφορούµε ότι, για το θέµα της κυκλοφορίας των
αναφεροµένων προϊόντων, την 21-9-1998 στο Γενικό Χηµείο του
Κράτους πραγµατοποιήθηκε σύσκεψη, στην οποία συµµετείχαν
υπηρεσιακοί παράγοντες από τα Υπουργεία Υγείας και Πρόνοιας,
Οικονοµικών, Γεωργίας, ∆ηµόσιας Τάξης, από τον Εθνικό
Οργανισµό Φαρµάκων και τον Ο.ΚΑ.ΝΑ. Στη σύσκεψη αυτή κοινή
απόψη όλων ήταν ότι τα προϊόντα της κάνναβης πρέπει να
απαγορευθούν, εφόσον διαφηµίζουν ή παρακινούν στη χρήση
αυτής, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης περί ναρκωτικών

νοµοθεσίας.
Ο Υπουργός

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"
37. Στην µε αριθµό 3370/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
74/27-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3370/2-11-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Σπ. Π. Σπηλιωτόπουλος, για την εκκαθάριση
Αυτόνοµου Σταφιδικού Οργανισµού (Α.Σ.Ο.), σας πληροφορούµε τα
εξής:
Η παράγραφος 2γ της µε αριθµό 295975/29-1-98 υπουργικής
απόφασης µε την οποία ορίστηκε η αµοιβή των εκκαθαριστών (η
παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 2538/97 προέβλεπε ορισµό
εκκαθαριστή) είναι εκτός εξουσιοδότησης του ν. 2538/97. ∆ηλαδή ο
νόµος δεν προέβλεπε έκδοση υπουργικής απόφασης για τη
ρύθµιση της αµοιβής του εκκαθαριστή.
Για το λόγο αυτό στο σχέδιο νόµου "Εθνικό Σύστηµα Προστασίας
της Αγροτικής ∆ραστηριότητας και άλλες διατάξεις" άρθρο 32 παρ.
13 έχει προβλεφθεί η καταβολή αµοιβής στους εκκαθαριστές, το
ύψος της οποίας θα ρυθµιστεί µε απόφαση των Υπουργων
Οικονοµικών και Γεωργίας.
Κατ' άρθρο 20 του ν. 2538/1997 περί διαλύσεως του Αυτόνοµου
Σταφιδικού Οργανισµού (Α.Σ.Ο.), προβλέφθηκαν τα όργανα
διεξαγωγής του έργου της διοίκησης, απογραφής, αποτίµησης,
εκκαθάρισης του Οργανισµού, ως και αυτό της προσωρινής
διαχείρισης του προϊόντος.
Πάντα τα προβλεπόµενα, σύµφωνα µε τον Κ.Ν. 2490/1955 όργανα
διοίκησης και ελέγχους του Οργανισµού καταργήθηκαν. Μεταξύ
αυτών καταλέγεται και το 5µελές Εποπτικό Συµβούλιο, αρµόδιο για
την εποπτεία και τον ελεγχο της νοµιµότητας των πράξεων του
∆ιοικητικού Συµβουλίου, της ∆ιοικούσας Επιτροπής και του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου και την άσκηση της ποινικής αγωγής,
καθόσον άλλωστε τα όργανα αυτά, τα οποία και ήλεγχε το
Εποπτικό Συµβούλιο δεν υφίστανται πλέον.
Το όργανο του εκκαθαριστικού δεν θεσπίστηκε ως µονοπρόσωπο,
διότι σε καµία περίπτωση δεν θα µπρούσε να επωµισθεί το έργο
του ένά µόνο πρόσωπο, λόγω του ότι ο Οργανισµός ετέθη σε
εκκαθάριση τελών εν λειτουργία (Κεντρική Υπηρεσία και 21
Υποκαταστήµατα σε 7 Νοµαρχίες µε ανθρωποδυναµικό 97 ατόµων)
του εκτεταµένου και πολυσχιδούς αντικειµένου και του όργου
εργασίας.
Κατά συνέπεια, ορθώς ορίστηκε τριπρόσωπο όργανο εκκαθάρισης
για να διεξαγάγει
α) Την συνέχιση της εύρυθµης λειτουργίας του Οργανισµού.
β) Τον ενδελεχή έλεγχο των λογιστικών εγγραφών και περάτωση
εκκρεµούντων Ισολογισµών (1995/96 και 1996/97).
γ) Την περάτωση εκθέσεων ελέγχου, από τα αρµόδια ελεγκτικά
όργανα, των Ισολογισµών 1993/94, 1994/95, 1995/96 και 1996/97.
δ) Την αντιµετώπιση αρκετών δικαστικών υποθέσεων που
ευρίσκοντο σε εξέλιξη και νέων που αφορούν διεκδικήσεις
οικονοµικών αξιώσεων του Α.Σ.Ο. κατά τρίτων και αξιώσεων τρίτων
κατά του Α.Σ.Ο.
ε) Την αντιµετώπιση δικών εµπραγµάτου και πολεοδοµικού δικαίου.
στ) Το συντονιστµό διαχείρισης και εκκαθάρισης σταφιδοκάρπου
παρελθουσών χρήσεων.
ζ) Το συντονισµό για την απογραφή - αποτίµηση και εκκαθάριση
της περιουσίας του Α.Σ.Ο. κλπ.
Η κατ' άρθρον 20 του ν. 2538/97 προβλεπόµενη τρίµηνη και
δυνάµενη να παραταθεί µε Υπουργική απόφαση προθεσµία για την
περαίωση του έργου της 5/µελούς επιτροπής απογραφής και
αποτίµησης της περιουσίας του Α.Σ.Ο., παρατάθηκε µε την µε
αριθµό 324591/11-9-1998 όµοια µέχρι ολοκληρώσεως του έργου
της, το οποίο ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη.
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Παρακολουθούµε το έργο της εκκαθάρισης, έχουµε δώσει τις
δέουσες οδηγίες και ενηµερωνόµαστε για την πορεία της µε
σχετικές εκθέσεις των εκκαθαριστών.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ"

38. Στην µε αριθµό 335/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
36154/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας
η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 335/17-7-98 του Βουλευτή κ. Μ.
Κεφαλογιάννη, σας ενηµερώνουµε ότι τα έργα τα οποία αναφέρεται
ο κύριος Βουλευτής είναι έργα που ελέγχθηκαν κατά το 1ο τρίµηνο
του 1998, µε σκοπό τη στατιστική καταγραφή του γενικού επιπέδου
ποιότητας των έργων και την ανάπτυξη της µεθοδολογίας ελέγχων.
Κατά συνέπεια δεν ακολούθησαν τις προβλέψεις των διατάξεων της
Κ.Υ.Α. ∆17α/10/16/ΦΝ/380/ 11.2.98 η οποία µεταξύ των άλλων
κατατάσσει τα αποτελέσµατα των ελέγχων ποιότητας σε κατηγορίες
ανάλογα µε το βαθµό της αστοχίας, προβλέπει την αποστολή των
εκθέσεων στις αρµόδιες αρχές για την αποκατάσταση των βλαβών
και την απόδοση ευθυνών στους εµπλεκόµενους σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία.
Αρκετές από τις εργολαβίες του πιλοτικού προγράµµατος του
πρώτου τριµήνου έχουν επαγελεγχθεί και από τον κατάλογο της
ερώτησης του κυρίου Βουλευτή έχουν επανελεχθεί η Εργολαβία της
Κυλλήνης, η Εργολαβία της Εθνικής οδού Λούρου Πολυστάφυλλου
Ν. Πρεβέζης και η εργολαβία του λιµένος Σάµης. Οι αναφορές του
ΕΣΠΕΛ για τα έργα αυτά έχουν αποσταλεί στις Προϊστάµενες Αρχές
των έργων, στους Γενικούς Γραµµατείς των αντίστοιχων
Περιφερειακών Προγραµµάτων και στο Σώµα Επιθεωρητών για την
συµµόρφωση και την παρακολούθηση των περαιτέρω διαδικασιών
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα παραπάνω Κ.Υ.Α.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ"

39. Στην µε αριθµό 2173/11-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
39391/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2173/11-9-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. ∆. Πιπεργιά και
αναφέρεται στη χρηµατοδότηση του έργου "εξυγίανση και
προστασία περιβάλλοντος στις περιοχές των χειµάρρων της
Κοινότητας Πηλίου Νοµού Ευβοίας, σύµφωνα µε στοιχεία που µας
δόθηκαν από το ΥΠΕΧΩ∆Ε σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Από το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχει εκδοθεί προς τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Ευβοίας η αριθµ. οικ. 98500/4147/δ/11-9-97 απόφαση έγκρισης
πίστωσης ποσού ύψους 100 εκατ.δρχ. από πόρους του ΕΤΕΡΠΣ
για το έργο "εξυγίανση και προστασία περιβάλλοντος στις περιοχές
των χειµάρρων της Κοινότητας Πηλίου Νοµού Ευβοίας".
Από την παραπάνω απόφαση, έχει εκταµιευθεί το ποσό των 25
εκατ. δρχ. και οι υπόλοιπες καταβολές θα εκταµιευθούν σταδιακά
ανάλογα µε το χρονοδιάγραµµα εξέλιξης των εκτελούµενων έργων
σε συνδυασµό µε την απορρόφηση της χρηµατοδότησης και την
διασφάλιση των πόρων.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

40. Στην µε αριθµό 3295/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
19562/24-11-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3295/30-10-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Ν. Παπαφιλίππου σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Σύµφωνα µε τις ισχύουσες νόµιµες διαδικασίες κατά το χρονικό
διάστηµα από 1-1-94 µέχρι 30-9-98 πραγµατοποιήθηκαν στην
∆ηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού συνολικά χίλιες εννιακόσιες

δεκαπέντε (1915) προσλήψεις τακτικού προσωπικού µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου Ορισµένου ή Αορίστου Χρόνου µε σχέση
έµµισθης εντολής.
Αντίστοιχα το ίδιο χρονικό διάστηµα οι αποχωρήσεις λόγω
συνταξιοδότησης ανέρχονται σε 4.860 άτοµα.
Σχετικά µε το πλεονάζον προσωπικό που ανάγεται στις 8.390
προσλήψεις του 1993, η ∆ΕΗ έχει ξεκινήσει µια προσπάθεια
ανακατανοµής του διοικητικού προσωπικού της η οποία βρίσκεται
σε εξέλιξη για την κάλυψη των υφισταµένων σήµερα αναγκών της
µε εσωτερικές µετατάξεις αλλαγές ειδικοτήτων, µεταθέσεις και
µετεκπαιδεύσεις από το προσωπικό εκείνων των κατηγοριών που
πλεονάζει και κατά συνέπεια υποαπασχολείται.
Συγχρόνως και πάντα µε τους γνωστούς σε όλους περιορισµούς
που προβλέπει η υπ' αριθµόν ∆ΙΠΠ/Φ.Ε2.92/27311/19.12.97
Εγκύκλιος του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης για κάθε πέντε αποχωρήσεις επιτρέπεται µία νέα
πρόσληψη ζητήθηκε και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συµβούλιο η
πρόσληψη µισθωτών ειδικοτήτων άκρως απαραιτήτων για την
Επιχείρηση, προκειµένου να εξασφαλισθεί η απρόσκοπτη
λειτουργία των νέων µονάδων της, που πρόκειται να τεθούν άµεσα
σε λειτουργία καθώς και η κάλυψη υφισταµένων κενών σε ήδη
λειτουργούσες Μονάδες Παραγωγής.
Σύµφωνα µε τα παραπάνω και υπό την προϋπόθεση διατήρησης
του ανωτέρω περιορισµού των προσλήψεων, η Επιχείρηση µέσα
στην επόµενη δεκαετία θα καταφέρει να εξασφαλίσει ποσοτικά και
ποιοτικά το προσωπικό εκείνο που θα της είναι απαραίτητο για την
εύρυθµη λειτουργία της. Πιο συγκεκριµένα αν το µέτρο ισχύσει
µέχρι το 2012, τότε η δύναµη, του προσωπικού της θα ανέρχεται
στους 23.500 µισθωτούς.
'Ολα αυτά είναι γνωστά και στο προσωπικό της Επιχείρησης µέσα
από τις ενηµερώσεις που γίνονται στους χώρους δουλειάς από
στελέχη της ∆ιοίκησης και της πλέον αντιπροσωπευτικής
Οµοσπονδίας προσωπικού (ΓΕΝΟΠ/∆ΕΗ) για τον εκσυγχρονισµό
και την αναδιοργάνωση της Επιχείρησης στα πλαίσια που έχουν
δροµολογηθεί µε τη γνωστή οδηγία 95/92 της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
µε την οποία απελευθερώνεται η Αγορά Ηλεκτρικής Ενέργειας.
Η ∆ΕΗ προετοιµάζεται για το άνοιγµα της αγοράς ενέργειας και ήδη
υλοποιείται η αναδιοργάνωση της Επιχείρησης ώστε να
διασφαλισθεί η αποδοτική λειτουργία της στα πλαίσια µιας
ανταγωνιστικής αγοράς.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

41. Στην µε αριθµό 3483/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
39066/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3483/5-11-98 του Βουλευτή κ. ∆ηµ.
Πιπεργιά, για τα προβλήµατα στους οικισµούς Αγίων Αποστόλων
Κούτουρλας της Κοινότητας Μετοχίου και στην Κοινότητα Μετοχίου
του νέου ∆ήµου Κύµης, σας γνωρίζουµε τα εξής:
α. 'Οπως µας ενηµέρωσε η ∆ιεύθυνση Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
∆ιοίκησης Νοµού Ευβοίας, η Κοινότητα Μετοχίου ∆ιρφύων µε
σχετικό έγγραφό της, ζήτησε από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Ευβοίας οικονοµική ενίσχυση για κάλυψη των προβληµάτων της
που αναφέρονται στην ερώτηση του κυρίου Βουλευτή.
β. Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Ευβοίας, µε σχετικό έγγραφό της,
µας γνώρισε ότι το Νοµαρχιακό Συµβούλιο στα πλαίσια των
δυνατοτήτων του ενέκρινε και εκτελέσθηκαν ή εκτελούνται, τα
παρακάτω έργα:
1. Οδός Μετόχι - Κύµη  προϋπολ.  530 εκ. δρχ.
2. Ηλεκτροδότηση παραλίας  "  11 εκ. δρχ.
3. Οδός Μετόχι µε Ε.Ο.
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Στενή Στρόπωνες  "  1.100 εκ. δρχ.
4. Βελτίωση βατότητας οδών  "  8 εκ. δρχ.
5. Μικρά έργα (διάφορα)  "  17 εκ. δρχ.
∆ιάφορες άλλες εκκρεµότητες και αιτήµατα της Κοινότητας θα
αντιµετωπισθούν τόσο από το Νοµαρχιακό Συµβούλιο στα πλαίσια
των δυνατοτήτων του όσο και από το νέο ∆ήµο Κύµης, στα πλαίσια
του ν. 2539/98 και σύµφωνα µε τις προτάσεις της Τεχνικής
Επιτροπής Νοµού Ευβοίας.

Ο Υφυπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

42. Στην µε αριθµό 3280/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
36863/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3280/30-10-98 ερώτησης του
Βουλευτή κ. Η. Βεζδρεβάνη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Οσον αφορά τον Αναπτυξιακό Νόµο 2601/98 (ΦΕΚ 81/Α/98) σας
γνωρίζουµε ότι ο Νοµός Θεσπρωτίας σύµφωνα µε το άρθρο 35
παρ. 1 του ν. 2638/98 εντάσσεται µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου του
2000 στην Γ' ζώνη κινήτρων ενώ ένα τµήµα του που περιλαµβάνει
την παραµεθόριο ζώνη του ηπειρωτικού τµήµατος σε απόσταση
20χλµ. από τα σύνορα, στην οποία εντάσσονται και οι δήµοι ή οι
κοινότητες των οποίων τα διοικητικά όρια τέµνονται από τη ζώνη
αυτή, ανήκει στην ∆' ζώνη που ενισχύεται µε τα υψηλότερα κίνητρα
που δίνει ο Νόµος.
Εξάλλου πρέπει να τονισθεί ότι ο Αναπτυξιακός Νόµος προσφέρει
τη δυνατότητα θέσπισης (άρθρο 10 παρ. 1) µε την έκδοση σχετικού
Προεδρικού ∆ιατάγµατος και ύστερα από εκπόνηση ειδικής µελέτης
σκοπιµότητας, ειδικών καθεστώτων ενίσχυσης επενδύσεων, που
ανταποκρίνονται στις ανάγκες και στις ιδιαιτερότητες περιοχών ή και
κλάδων οικονοµικής δραστηριότητας.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω

την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφορών και
ερωτήσεων της Τρίτης 30 Μαρτίου 1999.
Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 5
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 890/1.12.98 αναφορά του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την κατασκευή δύο
κόµβων επικοινωνίας του νέου Νοσοκοµείου Καλαµάτας µε την
εθνική οδό Τρίπολης-Καλαµάτας.
2. Η µε αριθµό 6065/22.1.99 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας, σχετικά µε την ενεργοποίηση του άρθρου 10 του
ν.2576/98 για τη χορήγηση αποζηµιώσεων στους πληµµυροπαθείς
του Νοµού Καρδίτσας.
3. Η µε αριθµό 4452/27.11.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, σχετικά µε την αλλαγή χρήσης που επέβαλε η πολεοδοµία
του ∆ήµου Πειραιά, σε χαρακτηρισµένο χώρο πρασίνου, στο
οικοδοµικό τετράγωνο "Κούπα" του ∆ήµου Πειραιά.
4. Η µε αριθµό 6893/16.2.99 ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στυλιανής Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την αναιτιολόγητη αντικατάσταση καθηγητή φυσικής αγωγής,
ειδικότητας αθλητικής πάλης στο 3o Γυµνάσιο Πειραιά.
Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 5
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 6928/17.12.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Αδαµόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τις προθέσεις της Κυβέρνησης για την ίδρυση νέων τµηµάτων στα
ανώτατα και ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της Λάρισας.
2. Η µε αριθµό 5577/30.12.98 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
αντιµετώπιση του διδακτηριακού προβλήµατος στο Νοµό
Μαγνησίας".
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη θα συζητηθεί η τρίτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 818/22-3-
99 του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
∆ηµητρίου Κωστόπουλου προς τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας
και Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την οικονοµική και
παραγωγική εξυγίανση της Ελληνικής Βιοµηχανίας 'Οπλων (Ε.Β.Ο.)
κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κωστόπουλου έχει ως εξής:
"Oι πρόσφατες δηλώσεις του κυρίου Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας
στη Βουλή για την παραγωγική και οικονοµική εξυγίανση της
Ελληνικής Βιοµηχανίας 'Οπλων (Ε.Β.Ο.) και των άλλων αµυντικών
βιοµηχανιών, για αύξηση του ποσοστού ελληνοποίησης των
παραγγελιών προµήθειας αµυντικού υλικού και γενικότερα για την
στήριξη της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας, αποδεικνύονται δίχως
πρακτικό αντίκρισµα.
Οι καταγγελίες των εργαζοµένων της Ελληνικής Βιοµηχανίας
'Οπλων για συνειδητή καθυστέρηση στο διορισµό διοίκησης, οι
κινητοποιήσεις τους µε στόχο να δουλέψουν παραγωγικά τα
εργοστάσια της επιχείρησης, καθώς και να τους καταβληθούν τα
δεδουλευµένα τους, αποδεικνύουν ότι τα όποια κυβερνητικά µέτρα
οδηγούν σε αντίθετη κατεύθυνση από την παραγωγική εξυγίανση
και την ανάπτυξη της εταιρείας. Κατευθύνονται στον παραγωγικό
µαρασµό και τη συρρίκνωσή της.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί ποια µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση
και πότε, ώστε:
Να καλυφθούν οι παραγωγικές δυνατότητες της Ελληνικής
Βιοµηχανίας 'Οπλων;
Να διοριστεί νέα διοίκηση;
Να αναπτυχθεί η Ελληνική Βιοµηχανία 'Οπλων και να διατηρηθούν
οι θέσεις εργασίας;".
Ο Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας κ. Αποστολάκης έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι η πολλοστή φορά που
καλούµαστε να απαντήσουµε σε θέµατα που αφορούν τις αµυντικές
βιοµηχανίες. Βεβαίως αυτό δεν το λέγω ως ψόγο, αλλά για να δείξω
ότι ο χώρος των βιοµηχανιών αυτών έχει ιδιαίτερη σηµασία τόσο για
τους εργαζόµενους, όσο και για µας. Το θέµα είναι πολύ σηµαντικό
και όλοι γνωρίζουµε ότι µια πετυχηµένη πολιτική που θα ενισχύσει
και θα εκσυγχρονίσει αυτές τις βιοµηχανίες, θα καταστήσει το χώρο
ανεξάρτητο ξένων πηγών προµηθειών και τη χώρα µας πράγµατι
αυτοδύναµη.
Η πολιτική του Υπουργείου σ' αυτό τον ευαίσθητο χώρο, έχει
αναπτυχθεί πάρα πολλές φορές. Τελευταία φορά από τον κ.
Τσοχατζόπουλο σε µία αντίστοιχη ερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆εν θα επαναλάβω τα όσα ειπώθησαν αλλά θα τονίσω ορισµένα
πράγµατα τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά.
Θεσµικά, έχουν συσταθεί τα δύο τελευταία χρόνια η Γενική
∆ιεύθυνση Εξοπλισµών και η Γενική ∆ιεύθυνση 'Ερευνας και
Τεχνολογίας που έχουν αναλάβει το ρόλο του συντονισµού, τόσο
των Γενικων Επιτελείων σε θέµατα προµηθειών, όσο και το
συντονισµό των βιοµηχανιών γενικότερα, ούτως ώστε να µην
υπάρχει δυναµικό που θα σπαταλάται.
Υπάρχει το γνωστό ΕΜΠΑΕ το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα
Αµυντικών Προµηθειών. Το πρόγραµµα αυτό κοινοποιείται σ' όλες
τις βιοµηχανίες, κρατικές και ιδιωτικες, ώστε να ενηµερώνονται για
τα προγράµµατα των Ενόπλων ∆υνάµεων και να κάνουν έγκαιρα
προγραµµατισµό, να υπογράφουν -πράγµα το οποίο γίνεται-
προγραµµατικές συµφωνίες µ' αυτές τις βιοµηχανίες για υλικά για τα
οποία υπάρχουν επαναλαµβανόµενες ανάγκες στο χώρο των
Ενόπλων ∆υνάµεων.
Ακόµα µέσω του θεσµού των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων,
έχουµε πετύχει µία πάρα πολύ µεγάλη ενίσχυση των αµυντικών

βιοµηχανιών. Θα πρέπει να πω ακόµα ότι αυτήν την περίοδο
αναλάβαµε για δυο χρόνια την προεδρία του Οργανισµού
Ευρωπαϊκών Αµυντικών Εξοπλισµών, είναι το Western European
Armomat Group και ελπίζουµε ότι και µέσω αυτού, θα µπορέσουµε
να προωθήσουµε τις ελληνικές βιοµηχανίες.
Ειδικότερα θέλω να πω για την ΕΒΟ ότι την τελευταία διετία, το
Υπουργείο έχει αναθέσει σ' αυτήν πάρα πολλές παραγγελίες, είχε
υπογράψει σηµαντικές συµβάσεις, όπως είναι πυροµαχικά,
δεξαµενές αεροσκαφών F16, εκσυγχρονισµός πυροβόλων, φορητό
οπλισµό κλπ. Το ύψος αυτών των αναθεσεων είναι περίπου είκοσι
δισεκατοµµύρια (20.000.000.000). 'Εχουµε φροντίσει, λοιπόν, πάρα
πολύ καλά για το θέµα της ΕΒΟ.
Ακόµα να πω ότι κατανοώ το ενδιαφέρον των εργαζοµένων για το
διορισµό της νέας διοίκησης. Πράγµατι υπογράφεται αυτές τις
ηµέρες η απόφαση για το διορισµό του νέου διοικητικού
συµβουλίου. Του παλαιού η διοίκηση τέλειωσε στις 12 τρέχοντος
µηνός, αλλά συνεχίζει ως υπηρεσιακή διοίκηση, έτσι ώστε να
συνεχίσει τη λειτουργία της επιχείρησης χωρίς προβλήµατα.
Πρέπει να πω στους εργαζόµενους ότι δεν πρέπει να υπαρχει καµία
ανησυχία για το µελλον της ΕΒΟ, διότι η Κυβέρνηση και ειδικότερα
το Υπουργείο µας καταβάλλει µεγάλες προσπαθειες για την
ανάπτυξη της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας και έχουµε δει µια
πολύ µεγάλη κάθετη αύξηση του µεριδίου της εγχώριας βιοµηχανίας
στις αµυντικές προµήθειες.
'Ηταν µέχρι πρότινος 4%, ο στόχος µας είναι 15%. 'Ηδη έχουµε
φθάσει στο 30%, το οποίο βέβαια είναι πάρα πολύ δύσκολο να
συντηρήσουµε, αλλά ελπίζουµε το 15% θα το επιτύχουµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κωστόπουλος έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε ένα γενικότερο θέµα, που
σχετίζεται όµως µε την ερώτηση, όπως θα φανεί παρακάτω.
Η απρόκλητη, βάρβαρη, απάνθρωπη φασιστική επίθεση των
Αµερικάνων και των ΝΑΤΟϊκών στη Σερβία...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κωστόπουλε, σεις
ως Αντιπρόεδρος του Σώµατος, εφαρµόζετε τον Κανονισµό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κατά γράµµα. Θα δείτε ότι συνδέεται.
... µας δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα. 'Ενα κρίσιµο ερώτηµα που
γεννήθηκε απ' αυτήν την ιστορία είναι πόσο θα άντεχε αυτός ο
κόσµος, πόσες ώρες δηλαδή, αυτός ο ηρωϊκός λαός, αν δεν είχε
φιλότιµο, ψυχή και δικές του πηγές άµυνας. Επαναλαµβάνω και
δικές του πηγές άµυνας, το κλειδί για το οποίο σας είπα που
συνδέεται η ερώτηση για την οποία κουβεντιάζουµε.
Κύριε Υφυπουργέ, αυτά που είπατε, που αν θέλετε έχουν θετικές
πλευρές, δεν θέλουµε να είµαστε αρνητικοί, τα έχουµε ξανακούσει.
Επαναλαµβάνονται. Αυτό εδώ είναι ένας φάκελος µε δικές σας
απαντήσεις και µε επιστολές των διάφορων αρµοδίων. Κινούνται σ'
αυτήν τη λογική. Επί επτά ολόκληρα χρόνια βρισκόµαστε, ας
επιτραπεί να πω -µπορεί να ακούγεται κάπως βαρύ- σε µια
κατάσταση τέλµατος στο χώρο αυτών των επιχειρήσεων, στις
οποίες αναφέρεται η επίκαιρη ερώτηση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Οι εργαζόµενοι διαµαρτύρονται. Χθες ακόµα έστειλαν επιστολές και
προς τη Βουλή και προς τους αρµόδιους Υπουργούς και προς
εσάς, για να πάρει τέλος αυτή η κατάσταση. Βεβαιώνετε σε
απαντήσεις σας ότι θα γίνει εξυγίανση, θα γίνει εκσυγχρονισµός.
Υπογραµµίζεται ότι όχι µόνο αυτοί οι εργαζόµενοι που δουλεύουν
σήµερα στην ΕΒΟ και στις θυγατρικές της θα απασχοληθούν, αλλά
και άλλοι ακόµα, υψηλής ειδίκευσης, θα χωρέσουν σ' αυτόν το
χώρο.
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Ακούµε πολλά, δεν βλέπουµε πολλά και πρέπει κάποια στιγµή να
βάλει κανένας το µαχαίρι µέχρι το κόκαλο. Πρέπει να το βάλετε
εσείς, οι αρµόδιοι που έχετε την ευθύνη. ∆εν µπορεί να συνεχισθεί η
κατάσταση έτσι, εκτός και αν υπάρχουν άλλα σχέδια, που δεν
µπορούµε εµείς να τα δούµε. ∆εν πιστεύουµε, θέλουµε να µην
πιστεύουµε ότι υπάρχουν άλλα σχέδια. Ας ξεκαθαρίσει η
κατάσταση. Θέση µας: Η αµυντική βιοµηχανία στα χέρια του
κράτους εξυγιαίνεται, εκσυγχρονίζεται, προχωράει κι έχουµε κι εµείς
µια αβάντα, µια ανάσα. Θα µας χρειαστεί.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Να αρχίσω από το τελευταίο και να πω, ότι δεν υπάρχει τίποτε άλλο
πίσω από το χειρισµό των αµυντικών βιοµηχανιών. Αντιστρόφως
πρέπει να πω -µια και θίξατε επίσης τα τελευταία χρόνια, ότι ακούτε
και δεν βλέπετε- πως η ΕΒΟ είχε δεκαέξι δισεκατοµµύρια ζηµιά
ετησίως µέχρι και το 1993. Καταφέραµε να ελαττώσουµε αυτήν τη
ζηµιά, το έλλειµµα, σε πέντε δισεκατοµµύρια δραχµές και ελπίζουµε
ότι µέχρι το 2001 θα έχει έλθει σε κατάσταση ταµειακής ισορροπίας,
θα γίνει αυτοδύναµη.
Συµφωνούµε απολύτως ότι η µεγαλύτερη δυνατή αυτονοµία και
αυτοδυναµία στους εξοπλισµούς είναι εθνικό συµφέρον, εθνικός
στόχος. Και να είστε βέβαιος ότι προς αυτήν την κατεύθυνση
κινούµεθα κι εµείς. Βέβαια απόλυτη αυτοδυναµία δεν είναι δυνατόν
να επέλθει. Εν πάση περιπτώσει, αυτό που δεν µπορείτε να πείτε
είναι ότι τα τελευταία επτά χρόνια δεν έχουν γίνει τεράστια βήµατα
προς αυτήν την κατεύθυνση. Και όχι µόνο τέλµα δεν υπάρχει, αλλά
αν οι εργαζόµενοι, οι οποίοι τα παρακολουθούν και ξέρουν, έχουν
ελπίδες για µια πραγµατική έξοδο απ' αυτήν τη στασιµότητα. Αυτή η
έξοδος φαίνεται τώρα µε την τελευταία πολιτική που εφαρµόζουµε
στις αµυντικές βιοµηχανίες και µε τα στοιχεία που σας είπα πριν.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η δεύτερη µε αριθµό
804/17.3.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Θεοδώρας Μπακογιάννη προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου να
προχωρήσει στην προκήρυξη των εκλογικών διαδικασιών για την
εκλογή αντιπροσωπευτικής και νόµιµης διοίκησης για την Κεντρική
'Ενωση Επιµελητηρίων, διαγράφεται λόγω κωλύµατος της κυρίας
συναδέλφου.
Πέµπτη είναι η µε αριθµό 813/22.3.99 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής
Αράπη-Καραγιάννη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τη
λήψη των αναγκαίων µέτρων, βελτίωσης των παρεχόµενων
υπηρεσιών για την αύξηση του τουρισµού της χώρας µας.
Η επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Είναι σοβαρές οι αναφορές του διεθνούς τουριστικού οργανισµού
IFTO όπου, ανάµεσα στα θετικά της στοιχεία, καταχωρούνται και
αρνητικές διαπιστώσεις που πλήττουν τον τουρισµό της χώρας µας.
Συγκεκριµένα, γίνεται αναφορά στο αποχετευτικό σύστηµα, στην
ύδρευση και στη διάθεση γλυκού νερού σε πολλά νησιά και
τουριστικές περιοχές της πατρίδας µας, όπου σε αρκετές
περιπτώσεις εµφανίζονται αποκλίσεις από τους διεθνείς κανόνες
του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας.
'Αλλα ζητήµατα, που θίγονται από τον IFTO, είναι η χαµηλή
ποιότητα σε µεγάλα ξενοδοχεία, η κακή υποδοχή σε λιµάνια και
µαρίνες, η ανεπαρκής οδική ασφάλεια και η κακή κατάσταση του
οδικού δικτύου.
Επειδή οι διαπιστώσεις του οργανισµού έχουν ιδιαίτερη βαρύτητα
στην τουριστική προβολή της χώρας µας, ερωτάται ο κύριος
Υπουργός:
1. Θα ληφθούν πρόσθετα µέτρα εναρµόνισης µε τους διεθνείς

κανόνες του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας ως προς τη διάθεση
υγιεινού πόσιµου νερού σε όλους τους επισκέπτες;
2. Θα δοθεί χρονοδιάγραµµα αντιµετώπισης των κακών υπηρεσιών
σε αεροδρόµια, λιµάνια, µεγάλα ξενοδοχεία, ώστε οι επισκέπτες να
αποκτήσουν θετική µόνον εικόνα από τη χώρα µας;"
Ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Χαραλάµπους έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, παρά τo ότι το θέµα των ποσίµων υδάτων αφορά δύο
παριστάµενους ήδη Υπουργούς, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων και Υγείας και Πρόνοιας που είναι αρµόδιοι, θα
ήθελα να πω το εξής: Σε κανένα µέρος της Ελλάδας δεν σερβίρεται
στους ξένους νερό διαφορετικό από αυτό που πίνουν οι κάτοικοι.
'Οπου το νερό µας δεν πίνεται, εκεί υπάρχουν και τα εµφιαλωµένα.
Αυτό είναι ένα φαινόµενο που παρατηρείται σε όλες τις µεγάλες
πόλεις, που δεν έχουν ύδατα πόσιµα για τους διαµένοντες.
Η ερώτηση αφορά βέβαια όλα τα Υπουργεία, δηλαδή, Μεταφορών
και Επικοινωνιών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, Εµπορικής Ναυτιλίας, δηλαδή δρόµους, λιµάνια κλπ. Θα
ήθελα όµως να πω το εξής: Ο τουρισµός, παρ'όλο που δεν είναι
στην αρµοδιότητά του, συντονίζει την προσπάθεια µιας
ευπρόσωπης παρουσίας και των λιµανιών και των αεροδροµίων και
των δρόµων κατά το δυνατόν. Και όπως ξέρετε τα τελευταία χρόνια
γίνονται πάρα πολλά έργα, τα οποία βελτιώνουν την εικόνα η οποία
παρέχεται προς τα έξω και προς τους ξένους επισκέπτες. Ειδικά
στους χώρους των αεροδροµίων γίνονται πάρα πολλά έργα. Και
στο Ελληνικό ακόµη, που είναι υπό µεταφορά, έχουν γίνει πολλά
έργα ευπρεπισµού.
Αυτό που µας αφορά κυρίως είναι το θέµα των ξενοδοχείων. Τα
τελευταία χρόνια, µε ρυθµίσεις και των οικονοµικών προβληµάτων
που υπάρχουν στα ξενοδοχεία και µε χρηµατοδοτήσεις των
υποδοµών, έχει γίνει µία πολύ µεγάλη προσπάθεια για την
καλύτερη εµφάνιση και την καλύτερη παροχή υπηρεσιών στους
ξενοδοχειακούς χώρους. Ο Ε.Ο.Τ. παρακολουθεί όλη αυτήν τη
λειτουργία. Και βέβαια, δεν θεωρεί ότι η προσπάθειά του είναι
ολοκληρωµένη. Είναι εξάλλου µία προσπάθεια που είναι συνεχής
και δεν σταµατά ποτέ. ∆εν υπάρχει, εν πάση περιπτώσει, ένα
σηµείο στο οποίο µπορεί κανένας να είναι ικανοποιηµένος.
'Οµως, εκείνο για το οποίο µπορούµε να διαβεβαιώσουµε είναι ότι
έχουν µειωθεί δραµατικά τα παράπονα και οι καταγγελίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, όσα είχα στο
νου µου για τον τουρισµό σκιάζονται από τα σύννεφα του πολέµου
στη Σερβία, που επηρεάζουν τον τουρισµό µας αρνητικά θα έλεγα,
µε απρόβλεπτες συνέπειες. 'Ετσι, η προτεραιότητα του Ελληνικού
Οργανισµού Τουρισµού είναι να ενισχυθεί το κλίµα εµπιστοσύνης
και ασφάλειας του κάθε επισκέπτη για τη χώρα µας, ώστε να µη
διαταραχθεί η επιλογή και η προτίµησή του να έρχεται στη χώρα
µας.
Τώρα, ως προς την ουσία της ερώτησής µου: Με αφορµή την
έκθεση της ∆ιεθνούς Οµοσπονδίας TOUR OPERATIONS, IFTO -το
αναφέρω και στην ερώτησή µου- η οποία χτυπάει τον ελληνικό
τουρισµό στα ευαίσθητα σηµεία του, θέλω να αναδείξω αυτές τις
ανεπάρκειες, µε την ελπίδα ότι θα συµβάλουµε στη βελτίωσή τους:
Πρώτον, υπηρεσίες αεροδροµίων. Επισηµαίνω µία πρόσθετη
αδυναµία στις ήδη αρκετά συσσωρευµένες, εξ αιτίας της µη
χρηµατοδότησης της αεροπλοϊας µας, εκ µέρους της Ολυµπιακής.
∆εύτερον, µέτρα εξυπηρέτησης πελατών σε ξενοδοχεία. Είναι
γνωστές οι αδυναµίες του προσωπικού, λόγω ελλιπούς κατάρτισης
και περιστασιακής απασχόλησης.
Τρίτον, έλλειψη καθαριότητας σε δηµόσιους χώρους και ακτές. Είναι
γνωστή η εικόνα και δεν θέλω να προσθέσω τίποτε περισσότερο.
'Οσον  αφορά  την  καθαριότητα  στο  αεροδρόµιο  και  την
εµφάνιση  του  αεροδροµίου,  το  να  βλέπουµε  τα  αποτσίγαρα



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΒ' - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5665

όλη την ώρα κάτω και τις καρέκλες σχισµένες στην είσοδο, στους
χώρους υποδοχής, νοµίζω ότι είναι η χειρότερη εικόνα που µπορεί
να έχει µία χώρα.
Τέταρτον, η έλλειψη παροχής πόσιµου, υγιεινού νερού σε αρκετές
περιοχές, µια που δεν υπάρχει καλό δίκτυο ύδρευσης, µε
αποτέλεσµα πάρα πολλοί άνθρωποι που κάνουν τουρισµό να
παθαίνουν το καλοκαίρι πάρα πολλές γαστρεντερίτιδες, πέρα από
το γεγονός ότι αναπτύσσεται πολύ µεγάλο εµπορικό κέρδος από
την αισχοκέρδεια του νερού, που ξέρετε πόσο ακριβά πουλιέται στα
νησιά, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Υπουργέ, ζητούνται άµεσες λύσεις, τόσο στον τοµέα
προβολής των τουριστικών πλεονεκτηµάτων της χώρας µας, σε
συνδυασµό µε την εξάλειψη του φόβου και της ανασφάλειας, που
πηγάζουν από την πολεµική ατµόσφαιρα που έχουµε τώρα στα
Βαλκάνια και ζητούνται λύσεις που θα βελτιώσουν όλους τους
δείκτες ποιότητας των τουριστικών πακέτων της χώρας µας, ώστε
να ξαναβρεθούµε στο στόχαστρο οργασµού και να µην µας χτυπάει
ο ευρωπαϊκός τουρισµός.
Σε αρκετές επικοινωνίες που είχαµε µε ξενοδοχεία, κύριε Υπουργέ,
όσον αφορά την τουριστική περίοδο το καλοκαίρι, έχουν γίνει πάρα
πολλές ακυρώσεις από τουριστικά γραφεία του εξωτερικού. Καλό
θα είναι τώρα που είναι λίγο νωρίς να λάβουµε κάποια µέτρα. ∆εν
θέλω να βλέπω δυσοίωνο το µέλλον για τον τουρισµό µας, αλλά
έτσι το βλέπω λόγω του πολέµου, αλλά και λόγω της κρίσης που
υπάρχει στη γύρω περιοχή. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης):
∆υστυχώς, κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Ανάπτυξης δεν µπορεί να
κάνει τίποτε για το µέλλον του Κοσόβου. Φυσικά, υπάρχει
πρόβληµα, αλλά δυστυχώς, όπως αντιλαµβάνεσθε δεν έχουµε ούτε
τις δυνατότητες ούτε τις αρµοδιότητες για να λύσουµε αυτό το θέµα.
Αναφερθήκατε σε µια σειρά θέµατα, όπως το αποχετευτικό δίκτυο
κλπ. Οφείλετε να ξέρετε -και το ξέρετε νοµίζω- πως τα τελευταία
χρόνια τα αποχετευτικά δίκτυα σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας είναι
ένα από τα κλασικά έργα τα οποία έχουν ολοκληρωθεί.
Οι τιµές του εµφιαλωµένου νερού δεν είναι όπως τις λέτε, διότι
υπάρχει αγορανοµική διάταξη που θέτει ενδεικτικές τιµές. Μόνο
αυτό µπορούµε να κάνουµε εν πάση περιπτώσει, λόγω των
υποχρεώσεών µας να µην εκδίδουµε αγορανοµικές διατάξεις.
Αναφερθήκατε στην Ολυµπιακή Αεροπορία, ότι δεν χρηµατοδοτείται
η αεροπλοϊα. ∆εν υπάρχουν χρηµατοδοτήσεις πια. Βάσει των
κανόνων του ανταγωνισµού, δεν µπορεί να υπάρξει παρέµβαση του
κράτους για να χρηµατοδοτηθούν οι αεροπορικές εταιρείες.
Από εκεί και πέρα, υπάρχει η συνεχής παρακολούθηση από τον
ΕΟΤ του ξενοδοχειακού µας δυναµικού και όπως είπα και
προηγουµένως, γίνονται έντονες προσπάθειες. Πιστεύουµε, ότι και
µε το τρίτο πακέτο, πρώην Σαντέρ, θα έχουµε τις δυνατότητες να
ενισχύσουµε τις υποδοµές στον ξενοδοχειακό τοµέα, ώστε η
παρουσία µας σε αυτό το χώρο να είναι καλύτερη από σήµερα.
'Οπως σας διαβεβαίωσα δεν θεωρούµε ότι έχει τελειώσει η
προσπάθειά µας. Αντιθέτως µένουν πάρα πολλά να κάνουµε. Αλλά
είναι δεδοµένο ότι τα παράπονα σε βάρος των ξενοδοχειακών
µονάδων είναι δραµατικά λιγότερα τα τελευταία χρόνια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πρώτη είναι η
υπ'αριθµόν 811/22-3-99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Αδαµόπουλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης των
καταστροφών, που προκλήθηκαν από τις βροχοπτώσεις στο Νοµό
Λάρισας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αδαµόπουλου έχει ως εξής:
"Μεγάλες και εκτεταµένες βλάβες και καταστροφές έχουν
προξενηθεί στο Νοµό Λάρισας και κυρίως στα παράλια, από τις
έντονες βροχοπτώσεις που έγιναν στις 28 και 29 Νοεµβρίου 1998.

Συγκεκριµένα σοβαρότατες βλάβες έχουν υποστεί σοβαρές
υποδοµές της περιοχής, οικοδοµές, κατοικίες, καταστήµατα,
καλλιέργειες κλπ. Οι βλάβες αυτές εκτός από τα άµεσα προβλήµατα
που δηµιουργούν στους πολίτες εάν δεν αποκατασταθούν, θα
προξενήσουν απώλειες εισοδηµάτων, για την προβληµατική ήδη
τουριστική κίνηση της περιοχής. 'Ηδη η ∆ιεύθυνση Τεχνικών
Υπηρεσιών της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Νοµού Λαρίσης µε το
369/13-1-99 έγγραφό της, ζητά την πίστωση δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) δραχµών για την οριστική αποκατάσταστη των ζηµιών.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Τι µέτρα σχεδιάζει να υλοποιήσει το Υπουργείο για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος;
2. Τι άµεσες ενέργειες πρόκειται να γίνουν για την ανακούφιση των
κατοίκων της περιοχής;
3. Θα εγκριθούν οι παραπάνω πιστώσεις συνολικά ή µέρος αυτών
και για την αποκατάσταση ποιων έργων;"
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων κ.
Λαλιώτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, ο κ.
Αδαµόπουλος περιγράφει ένα πρόβληµα, το οποίο έχει προκύψει
µετά από τις µεγάλες βροχοπτώσεις στο Nοµό Λαρίσης.
Είναι γεγονός, ότι τα αντιπληµµυρικά έργα πρέπει να σχεδιάζονται -
και είναι ανάγκη να εκτελούνται- σε νοµαρχιακό και σε περιφερειακό
επίπεδο. Επειδή οι ανάγκες της χώρας ήταν και είναι µεγάλες, και
επειδή οι πόροι δεν ήταν επαρκείς, το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων πέρα από τις ετήσιες-πιστώσεις
που είχε, έχει συνάψει και ένα δάνειο από το Ταµείο Κοινωνικής
Ανάπτυξης του Συµβουλίου της Ευρώπης, αρκετών 10δων
δισεκατοµµυρίων. Αυτοί οι πόροι έχουν διανεµηθεί και έχουν
ιεραρχηθεί σε όλες τις περιφέρειες και σε όλους τους νοµούς.
Για το Νοµό Καρδίτσας και Λάρισας έχουν κατανεµηθεί πόροι
ύψους περίπου έντεκα δισεκατοµµυρίων (11.000.000.000)
δραχµών. Εξ αυτών τα 2,5 περίπου δισεκατοµµµύρια είναι για το
Νοµό Λαρίσης. Είναι δύο δισεκατοµµύρια διακόσια πενήντα
εκατοµµύρια (2.250.000.000) δραχµές για έργα και διακόσια
πενήντα εκατοµµύρια (250.000.000) δραχµές για µελέτες.
Βεβαίως, αυτοί οι πόροι διατίθενται σε έργα που προτείνει η
περιφέρεια και η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση µε ιεράρχηση. Για τα
συγκεκριµένα έργα που είναι ανάγκη να γίνουν για την περιοχή που
περιγράφει ο κ. Αδαµόπουλος, µπορούν να χορηγηθούν περίπου
διακόσια εκατοµµύρια. Αυτό είναι γνωστό στη Νοµαρχιακή και
Τοπική Αυτοδιοίκηση του Νοµού Λάρισας. Επιπλέον για την
αποκατάσταση του οδικού δικτύου έχουν δοθεί εντολές για να
εκταµιευθούν περίπου άλλα εκατό εκατοµµύρια γιατί τα
προβλήµατα που έχουν δηµιουργήσει οι βροχοπτώσεις όντως είναι
σηµαντικά και επηρεάζουν την οικονοµική και κοινωνική ζωή της
περιοχής.
Αυτά τα έργα θα πρέπει να ενταχθούν ως έργα µεγάλης
προτεραιότητας και µεγάλης ανάγκης από το νοµαρχιακό και
περιφερειακό πρόγραµµα. Εµείς ως Υπουργείο δεν έχουµε τη
δυνατότητα να σχεδιάζουµε προγράµµατα και να κατανέµουµε
πόρους για έργα σε νοµαρχιακό ή τοπικό επίπεδο. Αυτό είναι
αντικείµενο και ευθύνη της Νοµαρχιακής και της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης καθώς και της περιφέρειας. Πιστεύω, ότι θα
αξιολογηθούν σωστά θα κριθούν ως απολύτως αναγκαία για να
ενταχθούν στα προγράµµατα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης,
αλλά και στην περιφέρεια της Θεσσαλίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αδαµόπουλος
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  πράγµατι  οι
πληµµύρες  που  έγιναν  στις  28  και  στις  29  Νοέµβρη  1998
ήταν  καταστροφικές  για  µια  περιοχή,  τη  µοναδική  τουριστική
περιοχή  του  Νοµού  Λάρισας  σε  µια  παραλία  33  χλµ.  περίπου.
Και  δεν  είναι  ότι  υπάρχουν  καταστροφές  µόνο  σε  σπίτια  ή  σε
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οικοδοµές ή οπουδήποτε αλλού, αλλά και σε γέφυρες, σε
αποχέτευση και σε ύδρευση. Και δεν είναι µόνο µέσα στον οικισµό
που είναι αγροτουριστικός οικισµός, αλλά και στις ευρύτερες
περιοχές όπως ο ∆ήµος Μελιβίας µε έδρα τη Σωτηρίτσα.
'Εχουν προηγηθεί έγγραφα από το Νοέµβρη του 1998 και αρχές του
1999 από τη διεύθυνση τεχνικών υπηρεσιών του Νοµού Λαρίσης,
αλλά και από τη Νοµαρχία Λάρισας. Πέραν του ότι δεν υπήρχε µια
απάντηση, και η σηµερινή ερώτηση είναι προϊόν της πρόσκλησης
του κυρίου Νοµάρχη προς όλους τους Βουλευτές. Μας κάλεσε
όλους για να κάνουµε αυτήν την ερώτηση. Γιατί ο Νοµάρχης πριν
δεκαπέντε ηµέρες µας κάλεσε γι'αυτό το θέµα, στο οποίο εσείς
σήµερα αναφέρεσθε. Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι πέραν
απ'αυτό το δάνειο και τα χρήµατα τα οποία είναι για την ευρύτερη
περιοχή -βεβαίως ο δήµος ανήκει στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση-
υπάρχει ένα κονδύλι αντιπληµµυρικών έργων. Σε κάποιες
περιπτώσεις όπως είναι αυτές, εντελώς αιφνίδιες, θα πρέπει να
επιδιορθωθούν κάποιες βλάβες ενόψει της τουριστικής κίνησης, η
οποία δεν θα αργήσει να έρθει.
Πιστεύω, ότι θα πρέπει και από εκεί να εξαντλήσετε κάθε
δυνατότητα, έστι ώστε να υπάρχει µία έστω υποτυπώδης
αποκατάσταση κάποιων βασικών ζηµιών. Τα πενήντα ή εκατό
εκατοµµύρια, που θα δοθούν, όπως λέτε, απλά κάποια στοιχειώδη
πράγµατα θα καλύψουν. 'Οµως οι βασικές υποδοµές σε γέφυρες
εκεί πραγµατικά -αν πάτε να δείτε- είναι τώρα "κρανίου τόπος".
∆ηλαδή σε ολόκληρη την περιοχή, µία παραλία τριάντα τριών
χιλιοµέτρων µε είκοσι πέντε χιλιάδες ανθρώπους που έχει το
καλοκαίρι, πράγµατι δεν µπορεί να υπάρξει ούτε απλή κίνηση. Κατά
συνέπεια, από το πρόγραµµα αντιπληµµυρικής προστασίας, που
γνωρίζω ότι έχετε, πρέπει να εξαντλήσετε κάθε δυνατότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, το
πρόγραµµα της αντιπληµµυρικής προστασίας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων έχει
συγκεκριµένους πόρους, οι οποίοι κατανέµονται σε ενάριθµα έργα.
∆εν έχουµε πόρους που µπορούµε να διαθέτουµε ετησίως.
Καταθέτουµε τα αιτήµατα προς το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και εάν εγγράψει στον προϋπολογισµό µας έκτακτους πόρους, τότε
έχουµε την υποχρέωση να τους κατανείµουµε στις περιοχές που
έχουν υποστεί ζηµιές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Στα έκτακτα περιστατικά τι γίνεται;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τα έργα αντιπληµµυρικής
προστασίας θα πρέπει να µελετώνται, να σχεδιάζονται και να
ιεραρχούνται από τη Νοµαρχιακή και την Τοπική Αυτοδιοίκηση και
από την περιφέρεια.
Εµείς ως Υπουργείο δεν µπορούµε να έχουµε την ευθύνη για κάθε
έργο που πρέπει να µελετά, να σχεδιάζει, να ιεραρχεί και να εκτελεί
η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ή η περιφέρεια. Παρ'όλα αυτά,
αξιολογώντας τις ανάγκες της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης του
Νοµού Λαρίσης, µε έγγραφο της 4ης Μαρτίου 1999 προς τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, που το υπογράφει ο γενικός γραµµατέας
του Υπουργείου κ. Χρυσικόπουλος, περιγράφουµε αυτά τα οποία
ανέφερα. ∆ηλαδή, ότι από το πρόγραµµα του Ταµείου Κοινωνικής
Ανάπτυξης του Συµβουλίου της Ευρώπης οι πόροι που έχουν
κατανεµηθεί από το 1995 και το 1996 στο Νοµό Λαρίσης είναι
περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια.
Για την αποκατάσταση ορισµένων ζηµιών που έχουν γίνει στις
υποδοµές στην περιοχή µετά τις µεγάλες πληµµύρες του
Νοεµβρίου, διατίθενται εκατόν ογδόντα εκατοµµύρια περίπου και
επίσης εκατό εκατοµµύρια πρόσθετα για την αποκατάσταση των
ζηµιών στο οδικό δίκτυο. Μου κάνει εντύπωση αυτό που
περιγράφεται, ότι σας κάλεσε ο κ. Νοµάρχης και σας είπε ότι δεν
έχει γίνει. 'Εχω εδώ το έγγραφο αυτό, το οποίο έχει ηµεροµηνία 4-3-
99 από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. και το καταθέτω για τα πρακτικά. ∆εν ξέρω
πότε το έλαβε ο κ. Νοµάρχης, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να το έχει
πάρει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κ. Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα παρακαλέσω
κύριοι συνάδελφοι, να προταθεί η πέµπτη µε αριθµό 814/22-3-99
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη δυνατότητα
µεταφοράς και λειτουργίας των φαρµακείων σε άλλο σηµείο µέσα
στα όρια του ιδίου δήµου κλπ., δεδοµένου ότι έχει επείγουσα
υποχρέωση ο κύριος Υπουργός.
Εγκρίνει το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το Σώµα ενέκρινε.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσαφούλια έχει ως εξής:
"Σύµφωνα µε το νόµο 1963 του 1991 είναι δυνατόν ένα φαρµακείο
που λειτουργεί µέσα σε ένα δήµο να µεταφερθεί σε άλλο σηµείο
µέσα στα όρια του ίδιου δήµου αρκεί να πληρούνται οι
προϋποθέσεις αποστάσεων µεταξύ φαρµακείων. Αυτό δεν ισχύει
για όσους φαρµακοποιούς έχουν άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος
µέχρι την 1-1-97, καθ'όσον µπορούν να µεταφέρουν τα φαρµακεία
τους όπου θέλουν χωρίς να παρεµποδίζονται από πληθυσµιακά
κριτήρια κλπ. Μετά τη λειτουργία του νόµου του "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ"
χωρίς να υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση η οποία κι αν υπάρξει θα
είναι άδικη, αντισυνταγµατική και εξυπηρετούσα κοµµατική
σκοπιµότητα, δεν µπορούν φαρµακεία που λειτουργούν µέσα στα
όρια του νέου δήµου, να µεταφερθούν σε άλλο σηµείο εντός του
αυτού δήµου, δυνάµει σχετικής εγκυκλίου του Υπουργείου σας Α
7γ/879. Επειδή καίτοι υπεβλήθη στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Γρεβενών αίτηση µεταφοράς του φαρµακείου του Μιχαήλ Τζιώρα
την 25-1-99 για µεταφορά του φαρµακείου του που ευρίσκετο εντός
των ορίων του νέου δήµου, παρά ταύτα άνευ νοµοθετικής
διατάξεως µε την άνω µη ερειδοµένη εις νόµο εγκύκλιό σας,
απερρίφθη η αίτησή του. Επειδή οι περιπτώσεις αυτές των
φαρµακείων εις όλη την Ελλάδα είναι µόνο δώδεκα µετά τη
δηµιουργία των νέων δήµων, για όσους έχουν λάβει άδεια µετά την
1-1-97 ενώ έχετε δώσει το δικαίωµα σε όλες τις άλλες χιλιάδες
φαρµακοποιών εις όλην την Ελλάδα να µεταφέρουν τα φαρµακεία
τους όπου θέλουν, αφού έχουν άδεια µέχρι 1-1-97, προσπαθώντας
να δικαιολογήσετε δήθεν αποκεντρωτική πολιτική προς
εξυπηρέτηση δώδεκα χωριών στην Ελλάδα, ενώ ουσιαστικά την
έχετε καταργήσει µε τον άνω νόµο για όσους έχουν πάρει άδεια
µέχρι 1-1-97.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Εάν είναι νόµιµος η άνω εγκύκλιός του.
2. Γιατί η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Γρεβενών δεν έδωσε την άδεια
του άνω φαρµακείου.
3. Τι προτίθεται να κάνει επ'αυτού το Υπουργείο Υγείας και
Πρόνοιας".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση του συναδέλφου κ. Τσαφούλια κατετέθη
µε αφορµή αίτηµα φαρµακοποιού για τη µεταφορά της έδρας του
φαρµακείου, του από το χωριό που λειτουργεί το φαρµακείο σήµερα
και για το οποίο εκδόθηκε η άδεια, στην έδρα του νέου δήµου, στον
οποίο υπήχθη το χωριό αυτό, µετά την εφαρµογή του γνωστού
νόµου για τη συγκρότηση της πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.
Το  αίτηµά  του,  όπως  ήταν  φυσικό  και  λογικό,  απορρίφθηκε  και
απεστάλη  εγκύκλιός  µας  που  εφαρµόζεται  από  όλες  τις
Νοµαρχιακές  Αυτοδιοικήσεις  της  χώρας.  Για  τη  µεταφορά  των
φαρµακείων  ισχύουν  οι  διατάξεις  του  άρθρου  6  του  ν.1963/91
και  δεν  υπάρχει,  όπως  αναφέρει,  στο  σκεπτικό  του,  ο
συνάδελφος  διαφορετική  µεταχείριση  των  φαρµακείων  που
έχουν  άδεια  ίδρυσης  µέχρι  31.12.96  και  εκείνων  που  έχουν
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άδεια ίδρυσης, µετά την 1.1.1997. 'Εχει µπερδευτεί προφανώς ο
συνάδελφος. Η χρονολογία αναφέρεται στην ίδρυση των
φαρµακείων και όχι στη µεταφορά τους. Η µεταφορά υπόκειται στις
διατάξεις του άρθρου 6 του ν. 1963/91 και είναι η ίδια και για τις
άδειες προ της 1.1.97, αλλά και για τις µετέπειτα.
Είναι φυσικό, κύριε συνάδελφε, να υπάρχει αυτή η ερµηνεία από
την πλευρά του Υπουργείου και αυτή η θέση σε ό,τι αφορά τη
µεταφορά των φαρµακείων. ∆εν µπορεί ο νόµος για τη συγκρότηση
της Τ.Α. να διαφοροποιεί τις νοµοθεσίες που αφορούν άλλα θέµατα,
γιατί υπάρχουν πολλές χρήσεις, για τις οποίες υπήρξε ενδιαφέρον
να µεταφερθούν από τα χωριά στις έδρες των νέων δήµων. Αυτό σε
συνεννόηση που έχουµε κάνει και µε το Υπουργείο Εσωτερικών,
δεν πρέπει να συµβεί. Για παράδειγµα, δεν είναι δυνατό να
µεταφερθούν όλες οι άδειες στην έδρα του νέου δήµου, µε νέα
κριτήρια, επειδή υπήρξε αλλαγή των ορίων ή δηµιουργία νέου
δήµου. ∆εν µπορούν για παράδειγµα κάτοχοι αδειών ΤΑΞΙ να
µεταφέρουν αυτές τις άδειες στην έδρα του δήµου, γιατί τότε δεν θα
εξυπηρετούνται τα χωριά.
Η θέση µας, λοιπόν, είναι πάγια και γνωστή και επειδή υπάρχει
πιθανότητα να υποστηριχτεί από κάποιους, όπως και από σας, ότι
δεν είναι νόµιµη αυτή η ερµηνεία που δίνουµε, θα συζητηθεί αύριο,
στη ∆ιαρκή Επιτροπή στο σχέδιο νόµου για την ψυχική υγεία,
διάταξη που θα βάζει τάξη σ' αυτό το θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τσαφούλιας έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: ∆ιαβάστε, κύριε Υπουργέ, το άρθρο 6
του ν. 1963. ∆εν αναφέρει κάτι τέτοιο το άρθρο. Εκεί που λέει για
ίδρυση, αφορά και τη µεταφορά των φαρµακείων και υπάρχει και
απόφαση. Αυτήν την ερµηνεία που δίνετε είναι δικολαβίστικη, και
δεν έχει σχέση µε το θέµα.
Βγάλατε, εξάλλου, µία εγκύκλιο. Σε ποιο νόµο βασίζεται; Για να είναι
νόµιµη και ορθή, επειδή το Συµβούλιο Επικρατείας είναι συµβούλιο
κατακράτησης των υποθέσεων και όχι διευκόλυνσης και επειδή η
Κυβέρνηση δεν το λαµβάνει υπόψη της και κάνει ό,τι θέλει, αν
πήγαιναν στο Συµβούλιο Επικρατείας εκείνοι, µε την εγκύκλιο που
στείλατε, να µη γίνει ίδρυση του φαρµακείου, αφού είναι παράνοµο
και δεν έχετε νόµο.
Γι' αυτό φέρνετε τώρα νόµο. Θα δώσετε αναδροµική ισχύ στο νόµο;
Είναι παράβαση καθήκοντος του νοµάρχη που δεν έδωσε την άδεια
και δική σας παράβαση καθήκοντος που βγάλατε µια εγκύκλιο η
οποία δεν βασίζεται σε νόµο και ο νόµος θα γίνει τώρα. Ο νόµος
δεν έχει αναδροµική ισχύ, από εδώ και πέρα θα ισχύσει. Εποµένως,
δεν του τον δώσατε για λόγους κοµµατικής αντιπαλότητας και όχι
για λόγους απονοµής δικαίου και εφαρµογής της νοµοθεσίας, όπως
σεις τη νοµίζετε.
'Ο,τι θέλετε κάνετε και όπως θέλετε τα ερµηνεύετε. Αφού δεν
υπάρχει οργανωτική, λειτουργική, συνεκτική δηλαδή διαδικασία
κυβερνητικού έργου, καλά κάνετε, µε γεια σας, µε χαρά σας.
Βγάζετε εγκύκλιο χωρίς νόµο, παράνοµη εγκύκλιο. Και δεν υπάρχει
κανένας νόµος µέχρι τώρα να λέει ότι "ο νόµος του "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ"
ως προς τις άλλες διατάξεις που έχουν σχέση µε ρύθµιση
αδειών...κλπ.". Λέει πουθενά στον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" διάταξη για την
περίπτωση αυτή και για τις άλλες περιπτώσεις για τα όρια των νέων
δήµων που δηµιουργήθηκαν σε σχέση µε τη λειτουργία
υφισταµένων αδειών κλπ.;
Βρες τη διάταξη -αλλά δεν υπάρχει- και άµα µου τη βρεις θα µου
την διαβάσεις. ∆εν θα τη βάλεις στο µυαλό σου να µου την
απαντήσεις. Θα µου τη διαβάσεις τη διάταξη του Καποδίστρια,
όπως θα µου διαβάσεις και τη διάταξη η οποία λέει...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τελειώστε σας
παρακαλώ, κύριε Τσαφούλια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: ...ότι µπορείς να βγάζεις εγκύκλιο χωρίς
να εδράζεται στο νόµο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ
ολοκληρώστε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Τι Υπουργός είσαι όταν βγάζεις
εγκύκλιο χωρίς να εδράζεται στο νόµο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Τσαφούλια,
είστε µια "υπερφωνία" εδώ, δεν θέλω να την πω παραφωνία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Με τέτοια γιατροσόφια λοιπόν, δεν
γίνεται τίποτα, κύριε Φαρµάκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω τη χαρά να ανακοινώσω ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" σαράντα τρεις µαθητές και έξι συνοδοί-καθηγητές
από το 2ο Γυµνάσιο Σητείας του Νοµού Λασηθίου.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, έχουµε συνηθίσει σ' αυτήν την Αίθουσα ο ένας να
απευθύνεται στον άλλο στον πληθυντικό αριθµό. Νοµίζω ότι είναι
περισσότερο ευγενικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Εσείς καθιερώσατε τη δηµοτική. Την
αρνείστε τώρα; Ο ενικός είναι δηµοτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Τσαφούλια! Είναι µια συνήθεια κοινοβουλευτική αυτή την οποία όλοι
οφείλουµε να τηρήσουµε και να σεβαστούµε. Γι' αυτό µίλησα και για
"υπερφωνία" και παραφωνία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είστε σοσιαλιστικά
αναλφάβητος! Αφού το κόµµα σου δέχεται τον ενικό, εσύ τον
αρνείσαι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Τσαφούλια!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Θέλω, απαντώντας στον κύριο συνάδελφο να αναφέρω, ότι εµείς
στο Υπουργείο Υγείας δεν γνωρίζουµε την κοµµατική τοποθέτηση
του συγκεκριµένου φαρµακοποιού που ζήτησε τη µεταφορά του
φαρµακείου του, πολύ περισσότερο γιατί µας έχει µπερδέψει ο
ίδιος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να µην
γίνεται καµία καταχώρηση των αυθαιρέτων διακοπών του κ.
Τσαφούλια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Ο
κ. Τσαφούλιας καταθέτει επίκαιρη ερώτηση. ∆υο, τρεις Βουλευτές
διαφόρων κοµµάτων συνοδεύουν τον ίδιο τον φαρµακοποιό στο
Υπουργείο για να υποστηρίξουν το αίτηµά του. Συνεπώς, δεν
γνωρίζουµε πού ανήκει για να τον µεταχειριστούµε "κοµµατικά και
µε εµπάθεια", όπως αναφέρει ο κ. Τσαφούλιας.
Η εγκύκλιός µας, κύριε συνάδελφε, εκδόθηκε µετά από το ερώτηµα
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων της χώρας τι θα κάνουν σε
αντίστοιχες περιπτώσεις. Υπήρξε ερώτηµα προς το Υπουργείο από
τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Γρεβενών. Θεώρησε ο κύριος
νοµάρχης ότι έπρεπε να ρωτήσει. Για την περίπτωση άλλου
φαρµακοποιού υπήρξε ερώτηµα από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Ιωαννίνων. Σε απάντηση αυτών των ερωτηµάτων των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων εξεδόθη η γνωστή εγκύκλιός µας, η
οποία αναφέρει ότι µια άδεια φαρµακείου που έχει εκδοθεί σε ένα
χωριό πρέπει να µείνει εκεί για την εξυπηρέτηση των κατοίκων του.
Εκδόθηκε γι'αυτό το χώρο και δεν µπορεί τώρα ευκαιρίας δοθείσης,
επειδή ήρθε νόµος άλλου Υπουργείου και διηύρυνε τα όρια του
δήµου ή ίδρυσε νέους δήµους να φύγουν δραστηριότητες από τα
χωριά και να πάνε στις έδρες των δήµων.
'Ηλπιζα ότι δεν θα υποστηρίζατε τέτοια αιτήµατα, αλλά αφού τα
υποστηρίζετε η απάντησή µας είναι αρνητική στην ικανοποίησή
τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επανερχόµαστε στην
κανονική σειρά του δελτίου των επικαίρων ερωτήσεων πρώτου
κύκλου.
Τέταρτη  είναι  η  µε  αριθµό  821/22.3.99  επίκαιρη  ερώτηση  της
Βουλευτού  του  Συνασπισµού  της  Αριστεράς  και  της  Προόδου
κ.  Ανδριανής  Λουλέ  προς  τον  Υπουργό  Περιβάλλο-
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ντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την απόφαση
της Ιεράς Συνόδου, για την ανέγερση νέου Μητροπολιτικού Ναού
στο τρίγωνο της Ριζαρείου.
Η επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου έχει ως εξής:
"Σε πρόσφατες ανακοινώσεις που είδαν το φως της δηµοσιότητας
τον περασµένο µήνα και δυστυχώς ακόµη δεν διαψεύσθηκαν από
κανέναν αρµόδιο, αναφέρεται η απόφαση της ∆ιαρκούς Ιεράς
Συνόδου για την ανέγερση νέου µητροπολιτικού ναού στο τρίγωνο
της Ριζαρείου.
Παρατηρείται για άλλη µια φορά το φαινόµενο να χωροθετούνται
δηµόσια και πολιτιστικά µέρη από αναρµόδιους (∆ιαρκής Ιερά
Σύνοδος), όχι µόνο χωρίς καµία πρόβλεψη αναβάθµισης
περιφερειακών συνοικιών, αλλά εκεί που απαγορεύεται!
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Είναι δυνατόν να προτείνεται η ανέγερση του Νέου Μητροπολιτικού
Ναού στο τρίγωνο Β.Σοφίας - Ρηγίλλης - Β. Κωνσταντίνου, έναν
κοινόχρηστο χώρο πρασίνου που βάση νόµου ανήκει στους
Αθηναίους εκτός συναλλαγής;".
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων κ.
Κωνσταντίνος Λαλιώτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, η κ. Λουλέ
µε την ερώτησή της περιγράφει ένα θέµα υπαρκτό, που όµως δεν
έχει σχέση µε την αλήθεια ως προς τη χωροθέτηση. Ποιο είναι το
υπαρκτό θέµα; Το υπαρκτό θέµα σχετίζεται µε την κοινή
διαπίστωση ότι το Μητροπολιτικό κέντρο της Αττικής χρειάζεται
έναν Μητροπολιτικό Ναό ως σηµείο αναφοράς, αλλά και ως
σύµβολο της Ορθοδοξίας για τους αιώνες που έρχονται, γιατί η
Μητρόπολη η σηµερινή έχει κριθεί και ακατάλληλη και έχει
προβλήµατα στατικά. Αυτό είναι γεγονός αναµφισβήτητο.
Αυτήν την αναγκαιότητα και αυτόν τον κοινό πόθο των Ορθοδόξων
Χριστιανών εξέφρασε µε ενάργεια ο Αρχιεπίσκοπος. Με αυτήν την
αναγκαιότητα και αυτόν τον κοινό πόθο των Ορθοδόξων
Χριστιανών που εξέφρασε ο Αρχιεπίσκοπος συµφωνεί απολύτως το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων.
∆ιαφωνούµε όµως στην πρόταση ή την αναφορά που έκανε ως
προς το χώρο. 'Αρα ως προς αυτό το σηµείο η αναφορά της κ.
Λουλέ δεν έχει σχέση µε την αλήθεια.
Πιστεύουµε ότι είναι λάθος η αναφορά ως προς τη χωροθέτηση που
έκανε ο Αρχιεπίσκοπος, δηλαδή για το χώρο του τριγώνου Β.
Σοφίας - Ρηγίλλης - Β. Κωνσταντίνου. Γιατί, όλος αυτός ο χώρος
σύµφωνα µε το σχεδιασµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και του Οργανισµού Ρυθµιστικού
Σχεδίου της Αθήνας, είναι χώρος που προβλέπονται ελεύθεροι
χώροι, χώροι αναψυχής και πρασίνου και χώροι πολιτιστικών και
πνευµατικών λειτουργιών.
Πιστεύουµε ότι η νέα Μητρόπολη, ο νέος Μητροπολιτικός Ναός θα
πρέπει να έχει µία δεσπόζουσα θέση µέσα στο πολεοδοµικό
συγκρότηµα της Αθήνας. Ακριβώς, γι' αυτό το λόγο έχοντας
εκφράσει την αρνητική µας θέση ως προς τη συγκεκριµένη θέση
έχουµε αναλάβει ταυτοχρόνως την υποχρέωση να υποδείξουµε
εναλλακτικές, θέσεις, σε άλλους χώρους, σύµφωνα µε τον
χωροταξικό, τον οικιστικό, αλλά και τον περιβαλλοντικό σχεδιασµό
που έχει το Υπουργείο Περιβάλλοντος και ο Οργανισµός
Ρυµθιστικού Σχεδίου της Αθήνας.
Κατά τούτο η ερώτηση είναι ατυχής στο ότι δεν υπήρχε διάψευση.
Υπήρξε διάψευση ότι δεν µπορεί να γίνει στο συγκεκριµένο χώρο.
Συµφωνούµε απολύτως µε την ανέγερση ενός νέου Μητροπολιτικού
Ναού για την Αττική, διαφωνούµε µε τον υποδεικνυόµενο χώρο από
τον Αρχιεπίσκοπο. 'Εχουµε ένα διάλογο µε τον Αρχιεπίσκοπο και
πιστεύω ότι σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα το ΥΠΕΧΩ∆Ε θα
υποδείξει εναλλακτικές προτάσεις έτσι ώστε να αξιολογηθούν.
Αυτές οι προτάσεις θα ενσωµατώνονται απολύτως στις ευαισθησίες
µας σε ό,τι αφορά το χωροταξικό, τον περιβαλλοντικό σχεδιασµό
για την ανάδειξη του κέντρου της Αθήνας και της ευρύτερης
περιοχής της Αθήνας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Λουλέ έχει το
λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι κατ'αρχήν που ο
Υπουργός διαψεύδει ότι θα γίνει σ'αυτό το χώρο ο ιερός ναός της
Μητρόπολης όπως είχε ζητήσει ο κ. Χριστόδουλος. ∆εν έχετε κάνει,
κύριε Υπουργέ, νωρίτερα διάψευση. Αν την έχετε γραπτή,
παρακαλώ να την καταθέσετε, γιατί έχω εδώ ερωτήσεις
συναδέλφων, όχι επίκαιρες µεν, αλλά απλές προς το Υπουργείο
σας, στις οποίες απαντάτε, θα δούµε, θα το σκεφθούµε και θα
συζητήσουµε µε την Εκκλησία.
'Οσο για το πόθο των Χριστιανών πάλι θα είµαι αντίθετη. ∆εν
νοµίζω ότι είναι πόθος των Χριστιανών, αλλά όρεξη του κ.
Χριστόδουλου.
Η Μητρόπολη που βρίσκεται αυτήν τη στιγµή στην καρδιά του
ιστορικού κέντρου της Αθήνας, έχει γίνει εδώ και εκατόν πενήντα
χρόνια και ανήκει στη ζωή της νεότερης Ιστορίας αυτού του τόπου.
Είναι κτίσµα του 1862, τυπικό παράδειγµα του αθηναϊκού
νεοκλασικισµού και µε πλούσια βυζαντινά στοιχεία. Οι κύριοι,
λοιπόν, της Εκκλησίας, οι εκκλησιαστικοί άρχοντες -να το πω έτσι-
που διακηρύσσουν το ενδιαφέρον τους για τις παραδόσεις µας και
την ιστορία αυτού του τόπου, καλά θα έκαναν να φτιάξουν αυτόν το
συγκεκριµένο ναό στην αρχική του µορφή, να τον απαλλάξουν από
τις διάφορες παραµορφωτικές επεµβάσεις που έχουν κάνει και όχι
να θέλουν καινούριο κτίσµα.
'Οσο για το χώρο αυτόν τον οποίο είχε προτείνει ο κ. Χριστόδουλος,
θα έπρεπε να γνωρίζει, ότι σύµφωνα µε το βασιλικό διάταγµα στις
18.3.1915 -το οποίο θα σας καταθέσω- το χώρο αυτό δεν τον
διαχειρίζεται απλώς ο ∆ήµος της Αθήνας αλλά από το 1915 έχει
χαρακτηρισθεί δηµόσια δασική έκταση και εµπίπτει στις διατάξεις
του ν. 998/79 περί προστασίας των δασών και στο άρθρο 24 του
Συντάγµατος, άρα ανήκει στους Αθηναίους εκτός συναλλαγής και
είναι αδιαπραγµάτευτος. Αυτό θα έπρεπε να το ξέρει ο
Αρχιεπίσκοπος.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, εάν η Εκκλησία κρίνει ότι
απαιτείται η ανέγερση νέας Μητρόπολης -δεν ξέρω γιατί
συµφωνείτε και εσείς, εγώ πιστεύω ότι θα έπρεπε να φτιαχτεί ο
υπάρχων ναός, όπως είπα και πριν, γιατί είναι ιστορικός και έχει και
βυζαντινά στοιχεία- θα έπρεπε να ρωτήσει και τους αρµόδιους
φορείς και όχι ερήµην να λέει, θέλω να γίνει εδώ και θέλω να γίνει
εκεί. Γιατί αυτές οι σκέψεις σε τελική ανάλυση για ανέγερση
Μητρόπολης µας θυµίζουν και παλαιές γύψινες εποχές.
Καταθέτω το έγγραφο που προανέφερα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λουλέ, καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, η κ. Λουλέ
ήρθε πολύ διαβασµένη -αυτό πρέπει να το οµολογήσω- και έχει µια
τεκµηρίωση για το τι προβλέπουν οι νόµοι να γίνει ή να µη γίνει
στην κρίσιµη περιοχή που περιγράφεται ως τρίγωνο Βασιλίσσης
Σοφίας-Ριγίλλης-Βασιλέως Κωνσταντίνου. Σε αυτό συµφωνούµε.
Ακριβώς γι'αυτόν το λόγο έχουµε πει όχι στην πρόταση που έκανε ο
Αρχιεπίσκοπος. 'Οµως, πιστεύω ότι όπως οι πολιτικοί, έτσι και ο
Αρχιεπίσκοπος µπορεί να κάνει προτάσεις. Αυτό δε σηµαίνει
τίποτα. 'Αλλωστε, 'Ελληνας πολίτης είναι και ο Αρχιεπίσκοπος και
µπορεί να έχει τις δικές του αξιολογήσεις.
Είναι γεγονός ότι όταν µιλήσαµε το κατάλαβε αυτό και θεώρησε ότι
αφού συµφωνούµε στην αναγκαιότητα πρέπει να αναλάβουµε την
υποχρέωση -και την έχουµε αναλάβει την υποχρέωση και την
ευθύνη- να υποδείξουµε εναλλακτικές προτάσεις ως προς τη
χωροθέτηση της ανέγερσης ενός νέου Μητροπολιτικού Ναού.
Εδώ  διαφωνώ  ριζικά  µε  την  κ.  Λουλέ.  Πιστεύω  ότι  ένας  νέος
Μητροπολιτικός  Ναός  είναι  ζωτική  ανάγκη  και  για  το
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Μητροπολιτικό Κέντρο της Αττικής αλλά και για το συµβολισµό που
µπορεί και πρέπει να έχει ένα τέτοιο κτίριο ως σηµείο αναφοράς,
όπως είπα και πριν, και ως σύµβολο της Ορθοδοξίας για τους
αιώνες που έρχονται. Πιστεύω ότι δεν είναι απαίτηση του
Αρχιεπισκόπου, αλλά αποτελεί και πόθο των Ελλήνων Ορθοδόξων.
'Αλλωστε, και οι Ορθόδοξοι κατά συντριπτική πλειοψηφία είναι
πολίτες της Αθήνας, κυρία Λουλέ.
Βεβαίως, αυτή η πρόταση που κάνει ο Αρχιεπίσκοπος και που και
εµείς θεωρούµε ότι είναι αποδεκτή και µπορεί να ενσωµατωθεί στο
χωροταξικό µας, τον πολεοδοµικό µας και τον περιβαλλοντικό µας
σχεδιασµό, δεν έχει ουδεµία σχέση µε τις γύψινες προτάσεις και τα
γύψινα χρόνια άλλων εποχών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εισερχόµαστε στη
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων δεύτερου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 815/22.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, κ. Στυλιανού
Παπαθεµελή, προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την εγκατάσταση και λειτουργία
χώρου υγειονοµικής ταφής απορριµµάτων στη θέση Μαυροράχη
του ∆ήµου Βερτίσκου Θεσσαλονίκης κλπ. διαγράφεται λόγω
κωλύµατος του ερωτώντος κυρίου συναδέλφου.
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 800/15.3.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Τρυφωνίδη προς τον
Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την αλλαγή του
τρόπου χρέωσης της αστικής µονάδος από τον Οργανισµό
Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τρυφωνίδη έχει ως εξής:
"Πρόσφατα η Κυβέρνηση προέβη σε αλλαγή του τρόπου χρέωσης
της αστικής µονάδας, µετατρέποντάς την σε χρονοχρέωση,
ανάλογα µε το χρόνο οµιλίας του συνδροµητή, επιβαρύνοντας το
τρίλεπτο από δώδεκα (12) σε δεκαοκτώ (18) δραχµές.
Η νέα αυτή ρύθµιση επιβαρύνει υπέρµετρα το µέσο συνδροµητή και
προφανώς επελέγη µεταξύ των άλλων λόγων για αύξηση των
εσόδων του Οργανισµού.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Αν η αύξηση αυτή ήταν επιβεβληµένη και αν δεν υπήρχαν άλλοι
τρόποι βελτίωσης της οικονοµικής θέσης του Οργανισµού, ώστε να
υπάρχει αντίστοιχο αποτέλεσµα.
Επίσης, ερωτάται ο κύριος Υπουργός πόση προβλέπεται να είναι η
αύξηση των εσόδων του Οργανισµού Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος
από τη νέα αυτή χρονοχρέωση".
Ο Υφυπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Νικόλαος
Σαλαγιάννης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, ο αγαπητός συνάδελφος κ.
Τρυφωνίδης έκανε την επίκαιρη ερώτησή του, µε αφορµή την από
1.3.1999 νέα διαδικασία χρέωσης της τηλεφωνικής συνδιάλεξης.
Πρέπει να πω κατ' αρχήν ότι ο νέος τρόπος, η νέα επιλογή δεν έγινε
για να εισπράξει παραπάνω ποσά ο ΟΤΕ. 'Εγινε για τους εξής δυο
λόγους:
Ο πρώτος είναι για να εξορθολογίσει το σύστηµα, γιατί η σµίκρυνση
του χρόνου πτώσης της µονάδας χρέωσης σε συνδυασµό µε την
τιµή µονάδας, κάνει το σύστηµα πολύ δικαιότερο για το χρήστη, για
τον πολίτη.
Ο δεύτερος λόγος είναι ότι έχουµε αναλάβει δεσµεύσεις απέναντι
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση σχετικά µε το χρόνο πλήρους
απελευθέρωσης των τηλεπικοινωνιών στην Ελλάδα, δηλαδή µέχρι
το τέλος του 2000. Σ' αυτήν τη διαδικασία υπάρχει η δέσµευση ότι
θα εξισορροπηθούν τα τιµολόγια του ΟΤΕ. Η εξισορρόπηση αυτή
αφορά τον εξορθολογισµό, που ανέφερα νωρίτερα.
Τι συµβαίνει; Μέχρι τώρα η χρονοχρέωση ήταν ανά τρίλεπτο. Τώρα
η χρονοχρέωση γίνεται ανά λεπτό. 'Ηταν δεκατέσσερις (13) δραχµές
το τρίλεπτο, τώρα είναι έξι (6) δραχµές το λεπτό. Αυτό σηµαίνει ότι
για την αστική µονάδα -και αναφέροµαι στην αστική µονάδα, γιατί
για την υπεραστική θα µιλήσω αργότερα- ακόµη και µισό λεπτό να

είχες, πλήρωνες τρίλεπτο, άρα πλήρωνες δεκατέσσερις (13)
δραχµές. Αν είχες τρία λεπτά και ένα δευτερόλεπτο, πλήρωνες
δεύτερο τρίλεπτο, δηλαδή είκοσι έξι (26) δραχµές.
Με τα τωρινά δεδοµένα και µε την ανά λεπτό χρέωση, σηµαίνει ότι
για ένα λεπτό πληρώνεις έξι (6) δραχµές, για δύο λεπτά δώδεκα
(12) δραχµές, για τρία λεπτά δεκαοκτώ (18) δραχµές, αλλά για τρία
λεπτά και ένα δευτερόλεπτο δεν πας στα τέσσερα, δεν πας στα έξι,
δεν πας δηλαδή σε δεύτερη µονάδα.
Αυτό σηµαίνει ότι για τις αστικές κλήσεις και για το 70% των
κλήσεων, που είναι κάτω από δύο λεπτά, ασφαλώς υπάρχει
ελάφρυνση. Στις αστικές κλήσεις, που είναι πάνω από τρία λεπτά,
δηλαδή, τέσσερα λεπτά και πάνω, υπάρχει ασφαλώς µία
επιβάρυνση. 'Οµως συνολικά, ισοσταθµιστικά, υπάρχει µία µείωση
της τιµής της αστικής µονάδας κατά 4,5%.
Αν αναφερθούµε στην υπεραστική µονάδα, τότε τα πράγµατα είναι
σαφώς πολύ πιο ευνοϊκά. Στις υπεραστικές κλήσεις η µείωση είναι
από 11% έως 60%, ανάλογα µε την απόσταση της υπεραστικής
κλήσης. Θα επαναλάβω ότι στις υπεραστικές κλήσεις σαφώς
υπάρχει µείωση και µάλιστα πολύ µεγάλη, κατά µέσο όρο 12,5%.
Στις αστικές κλήσεις υπάρχει µία µείωση ισοσταθµιστικά στο 4,5%.
Θα επαναλάβω, κλείνοντας, ότι δεν έγινε ένα µέτρο εισπρακτικού
χαρακτήρα. 'Εγινε ένα µέτρο εξορθολογισµού και εξισορρόπησης
των τιµολογίων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, έχει
γραφτεί και δεν έχει διαψευστεί από τον ΟΤΕ, ότι µε τη νέα αυτή
ρύθµιση, η αύξηση των εσόδων του ΟΤΕ προβλέπεται να είναι
γύρω στα εκατό δισεκατοµµύρια το χρόνο.
Απ' ό,τι άκουσαν και οι αγαπητοί συνάδελφοι δεν απαντήσατε, κύριε
Υφυπουργέ, στο δεύτερο ερώτηµα, αν προβλέπετε αύξηση των
εσόδων και πόσο. Εσείς λέτε ότι θα έχετε µείωση των εσόδων στον
ΟΤΕ µε τη νέα ρύθµιση. 'Ηδη προβλέπεται για λόγους άλλους ότι το
1998 και το 1999 να υπάρχει µία υστέρηση εσόδων γύρω στα
διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές στον ΟΤΕ και
αυτή πάτε να καλύψετε µε τη νέα αύξηση.
Αυτά τα οποία είπατε ότι υπάρχει φτηνή σύνδεση και ότι υπάρχουν
φτηνά τέλη, νοµίζω ότι δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.
Θα σας αναφέρω σαν παράδειγµα τη σύνδεση µε το ΙΝΤΕΡΝΕΤ
όπου ο 'Ελληνας χρήστης πληρώνει πολύ ακριβότερα απ' όλην την
Ευρώπη, τον Καναδά και την Ιαπωνία. Ο ΟΤΕ και η Κυβέρνησή σας
εφαρµόζει µία πολιτική ακρίβειας που περιορίζει την πληροφόρηση.
Καταλαβαίνετε ότι όταν ο νέος, όταν ο επιχειρηµατίας, όταν ο
επιστήµονας δεν έχει αυτή τη πρόσβαση στα διαδίκτυα, µειώνεται η
γνώση η οποία είναι πηγή ανάπτυξης πλέον και σήµερα στον 21ο
αιώνα που έρχεται.
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι µε αυτήν την πολιτική δυναµιτίζετε την
ανάπτυξη της χώρας µας και ο ΟΤΕ αντί να υπηρετεί τον ελληνικό
λαό, παρουσιάζεται ουσιαστικά να τον καταδυναστεύει.
Πιστεύουµε ότι η αναπροσαρµογή των τελών του ΟΤΕ έγινε
οπωσδήποτε για να αυξηθούν τα έσοδα. Τώρα αυτά που λέτε ότι θα
επέλθει µείωση, είναι λογιστικά τρικ και µου θυµίζουν κατά κάποιο
τρόπο την ονοµαστική σύγκλιση που επιδιώκει η Κυβέρνηση στην
οικονοµία. 'Αλλο ονοµαστική και άλλο η πραγµατική σύγκλιση.
Θα ήθελα παρεµπιπτόντως να σας αναφέρω ότι υπάρχει µία
κακοδαιµονία στον ΟΤΕ που βασικά οφείλεται στη διοίκησή του.
Ρίχνουν, λοιπόν, την αιτία στην κακοδιοίκηση του ΟΤΕ. Θα σας
αναφέρω ένα παράδειγµα κακοδιοίκησης. Η τιµή στο
Χρηµατιστήριο...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την επιείκειά σας, µια που µου αλλάξατε
και τη σειρά...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι,  δεν  έχετε  δίκιο.
Τι  θα  πει  αλλάξαµε  τη  σειρά;  Με  απόφαση  του  Σώµατος
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δόθηκαν κάποιες προτεραιότητες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Θα είµαι σύντοµος. Θέλω να πω ότι η
πραγµατική αξία...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν σηµαίνει ότι σας
αποζηµιώνει κανείς, επειδή άλλαξε η σειρά. Σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Η πραγµατική αξία του ΟΤΕ είναι γύρω
στα επτά τρισεκατοµµύρια (7.000.000.000.000) δραχµές και η
χρηµαστηριακή τιµή του σήµερα είναι γύρω στα 3,5
τρισεκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι το ελληνικό δηµόσιο σαν
βασικός µέτοχος, αλλά και οι άλλοι επενδυτές χάνουν σήµερα από
την πολιτική γύρω στα 3,5 τρισεκατοµµύρια που είναι πάρα πολύ
µεγάλη ζηµιά για το ελληνικό δηµόσιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Τι να πούµε; Εντάξει.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τρυφωνίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τι να πείτε; ∆εν ξέρετε
το χρόνο σας, κύριε συνάδελφε; Παρακαλώ. Γνωρίζετε ότι ο χρόνος
σας είναι δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Είναι περιορισµένος, αλλά το θέµα είναι
σοβαρό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μέσα στα πλαίσια
αυτού του χρόνου θα περιορίσετε και το λόγο σας. ∆εν είναι
απεριόριστος ο χρόνος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Οι άλλοι πήραν µισό λεπτό και
παραπάνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εδωσα παραπάνω
από ό,τι έδωσα στους άλλους. ∆εν το είδατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ∆ώσατε παραπάνω. Τέλος πάντων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ λίγο στο τελευταίο
που είπε ο κ. Τρυφωνίδης...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆ιαµαρτυρηθήκατε,
κύριε συνάδελφε, για υπερχρέωση των συνδροµητών του ΟΤΕ και
εσείς υπερχρεώσατε το Προεδρείο στο πολλαπλάσιο.
Συνεχίστε, κύριε Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Να πω λοιπόν, ότι το γεγονός ότι ο κ. Τρυφωνίδης
αναγνωρίζει, ότι η σηµερινή αξία του ΟΤΕ στο Χρηµατιστήριο είναι
3,5 τρισεκατοµµύρια όταν µόλις το 1993 τον αποτιµούσε ο κ. Μάνος
σε τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) για να τον
πουλήσει συνολικά, αυτό δείχνει ότι κάναµε ένα πολύ µεγάλο δρόµο
από τότε µέχρι σήµερα. Είναι και αυτό µία αναγνώριση.
Επιπρόσθετα να πω ότι ο ΟΤΕ είναι ένα εθνικό κεφάλαιο και νοµίζω
ότι σε σχέση µε αυτόν η κριτική µας πρέπει να έχει ένα µέτρο. ∆εν
θα πω, λοιπόν, ότι ο ΟΤΕ είναι ένας χώρος όπου όλα είναι ιδανικά,
όµως είναι ένας χώρος όπου πραγµατικά γίνεται πάρα πολύ
σοβαρή δουλειά. Θα έλεγα ότι αφορά αυτό όχι µόνο τον ΟΤΕ αυτό
καθ' εαυτόν, αλλά αφορά µία προσπάθεια που κάνει η χώρα για την
παρουσία της στα Βαλκάνια και στην νοτιοανατολική Ευρώπη.
Θέλω να πω, επίσης, ότι µπορεί ο ΟΤΕ να προβλέπει έσοδα στον
προϋπολογισµό του, τα έσοδα αυτά όµως δεν αφορούν την αύξηση
στα τέλη, αλλά αφορούν τις νέες υπηρεσίες, τη διεύρυνση των
υπηρεσιών, που µέχρι τώρα παρέχει και την ποιότητα των
υπηρεσιών.
Αυτό δίνει στον ΟΤΕ τη δυνατότητα να εκτιµά ότι θα έχει καλύτερη
διείσδυση, πιο πολλές υπηρεσίες και εποµένως θα έχει αυξηµένα
έσοδα. Θα πρέπει να επαναλάβω ότι η τιµή της συνδιάλεξης µέσω
του ΟΤΕ, µεσοσταθµικά θα µειωθεί και δεν θα αυξηθεί. Ακόµη θα
πρέπει να επαναλάβω ότι η υπεραστική τηλεφωνία που αφορά
κυρίως την περιφέρεια της χώρας, θα είναι µειωµένη κατά 11,5% µε
12%.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ακολουθεί η τρίτη µε
αριθµό 819/22.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε τις
προσλήψεις προσωπικού στην "COSMOTE" κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
"Η προκήρυξη προσλήψεων για κάλυψη τριακοσίων σαράντα
τεσσάρων θέσεων της "COSMOTE", µέσω διαδικασιών του ΑΣΕΠ,
πλήττει το δικαίωµα των πολιτών για ίση πρόσβαση στην εργασία.
Αποτελεί βάναυση πρόκληση για τους άνεργους, γιατί επιχειρεί να
νοµιµοποιήσει αυτούς που ήδη έχει προσλάβει παράνοµα από το
1997 σαν "δανεικούς" από άλλες εταιρείες - TTS (Θυγατρική της
"TELENOR", συνεταίρου του ΟΤΕ), 01 πληροφορική, "ΙΝΤΡΑΚΟΜ",
"ΑΝΤΕΝΝΑ", "ΚΑΡΑΚΙΤΣΟΣ", καταστρατηγώντας το ν. 2527/97.
Η προκήρυξη απαιτεί, για τις διακόσιες πενήντα τρεις από τις
τριακόσιες σαράντα τέσσερις θέσεις προσόντα και προϋπηρεσία
που τα πληρούν σχεδόν µόνο όσοι ήδη έχουν προσληφθεί στην
"COSMOTE" µε ρουσφετολογικό τρόπο, εξυπηρετώντας αιτήµατα
κοµµατικών στελεχών και "φίλων".
Επιπλέον, ανατρέπει τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, τις
εργασιακές σχέσεις τα δικαιώµατα και τις κατακτήσεις των
εργαζοµένων στον ΟΤΕ -του οποίου είναι θυγατρική- αφού επιβάλει
υπογραφή ατοµικής σύµβασης εργασίας για τις αποδοχές, τη
διάρκεια, τους όρους εργασίας των προσλαµβανοµένων.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός, αν θα ακυρώσει τη συγκεκριµένη
προκήρυξη για προσληψεις στην "COSMOTE" και θα πάρει µέτρα,
ώστε για την πρόσληψη του αναγκαίου προσωπικού στη
"COSMOTE" να υπάρχει αξιοκρατία και διαφάνεια και να
εξασφαλίζεται το δικαίωµα των πολιτών για ίση πρόσβαση στην
εργασία".
Ο Υφυπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Σαλαγιάννης έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος κ. Αγγουράκης
αναφέρεται στη διαδικασία που είναι τώρα σε εξέλιξη για την
πρόσληψη τριακοσίων σαράντα τεσσάρων θέσεων προσωπικού
στην "COSMOTE".
Πρέπει να αναφέρω ότι η "COSMOTE", είναι µια εταιρεία που
δουλεύει µέσα στο σύστηµα ενός άγριου ανταγωνισµού, ανάµεσα
στην "PANAFON" και "TELESTET" σε ένα πλήρως
απελευθερωµένο πεδίο, όπου η παρουσία της, η καθηµερινή της
δράση, η διείσδυσή της, η κερδοφορία της έχει να κάνει µε τη
δυνατότητά της να ανταπεξέρχεται, να έχει εξειδικευµένο
προσωπικό, να έχει προσωπικό εκεί που το χρειάζεται και όταν το
χρειάζεται.
Πρέπει να πούµε επίσης ότι η "COSMOTE" µέχρι σήµερα είναι
εντελώς αδύναµη στον τοµέα αυτό. Πράγµατι δεν έχει κανέναν
υπάλληλο σήµερα η "COSMOTE". Εργάζεται µε δανεικούς
υπαλλήλους. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα και είναι πολύ σκληρή
για την "COSMOTE".
Η "COSMOTE" είναι µια θυγατρική εταιρεία του ΟΤΕ και εποµένως,
µας αφορά άµεσα. 'Ολες οι εταιρείες που δουλεύουν στο χώρο αυτό
µας αφορούν, αλλά κυρίως η "COSMOTE".
Η νέα προκήρυξη υπακούει πλήρως στο ν. 2190 και κυρίως στο
άρθρο 18, στο οποίο η παράµετρος που λέει σπουδές, αξιολογείται
πλήρως και βέβαια σε καµιά στιγµή της όλης διαδικασίας δεν
παρεµβαίνει ο υποκειµενικός παράγων, άρα, σε καµιά στιγµή της
διαδικασίας δεν υπάρχει παρεµβολή για να πει κάποιος ότι παίρνει
κάποιον, επειδή του αρέσει ή δεν του αρέσει ή επειδή είναι δικός
του ή δεν είναι δικός του.
Είναι αλήθεια ότι για τις διακόσιες πενήντα τρεις θέσεις από τις
τριακόσιες σαράντα τέσσερις υπάρχει πρόβλεψη να υπάρχει
τουλάχιστον µια προϋπηρεσία ενός έτους. Είναι απολύτως
απαραίτητο.
Νοµίζουµε  ότι  µπορεί  µια  υπηρεσία  να  λειτουργήσει  µε  τέτοιο
ανταγωνισµό,  όταν  πάρει  όλο  το  προσωπικό  της  απαρχής,
χωρίς  καµιά  εµπειρία;  Παίρνει  λοιπόν  ανθρώπους  που  έχουν
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µια στοιχειώδη εµπειρία. Στην ίδια όµως διαδικασία υπάρχουν
άλλες ενενήντα θέσεις ενός προσωπικού που δεν χρειάζεται να έχει
την εµπειρία του ενός έτους και εποµένως, αυτές µπορούν να
καταληφθούν από ανθρώπους που δεν έχουν την προηγούµενη
εµπειρία.
Θέλω να πω επίσης, ότι η όλη διαδικασία της πρόσληψης υπακούει
στις διαδικασίες που βάζει το ΑΣΕΠ και η προκήρυξη των θέσεων.
∆εν υπάρχει, λοιπόν, κανενός είδους παρανοµία και κανενός είδους
παρατυπία.
Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα που τίθεται σε σχέση µε τις συνθήκες
εργασίας, µε τους όρους και µε τις αµοιβές, είναι γεγονός ότι η
"COSMOTE" δεν έχει ακόµη εγκεκριµένο τον κανονισµό εργασίας
του προσωπικού της και λειτουργεί µε βάση τις συµβάσεις και αυτά
που προβλέπει η προκήρυξη. ∆εν υπάρχει, λοιπόν, θέµα
καταστρατήγησης, ούτε καταπάτησης δικαιωµάτων. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις στην "COSMOTE".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αγγουράκης έχει
το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι που θα το πω, αλλά δυστυχώς ο κύριος Υπουργός µε την
τοποθέτησή του, δεν έκανε τίποτε άλλο απ' ό,τι να επιβεβαιώσει,
ακριβώς αυτό που καταγγείλαµε µε την ερώτησή µας.
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ ρίξτε µια µατιά στο κείµενο της
προκήρυξης που δηµοσιεύθηκε στις εφηµερίδες. Βεβαίως, η
διαδικασία της πρόσληψης θα γίνει µέσω του ΑΣΕΠ. ∆εν είναι εκεί
το πρόβληµα. Αυτό που λέγαµε στην ερώτησή µας, είναι ότι η
προκήρυξη έγινε µε τέτοιο τρόπο, ώστε να φωτογραφίζει
συγκεκριµένα τις διακόσιες πενήντα τρεις από τις τρακόσιες
σαράντα τέσσερις θέσεις συνολικά. ∆ηλαδή, διακόσιοι πενήντα τρεις
ήδη είναι υπάλληλοι της "COSMOTE".
Προκηρύσσεται ένας διαγωνισµός για τριακόσιες σαράντα τέσσερις
θέσεις. Η προϋπηρεσία και τα προσόντα που ζητούνται για τις
διακόσιες πενήντα τρεις, σκανδαλωδώς θα έλεγα, φωτογραφίζουν
µια συγκεκριµένη κατάσταση.
Τουλάχιστον απ' ό,τι εγώ µπορώ να καταλάβω, είναι σαν να λέµε,
ότι ο ΟΤΕ θέλει να προσλάβει οδηγούς και κάνει ένα διαγωνισµό
που λέει: Θέλουµε οδηγούς αυτοκινήτων, οι οποίοι να µπορούν να
οδηγούν γαλάζια αυτοκίνητα, µάρκας τάδε, µε το τιµόνι εκεί, το
πεντάλ δεν ξέρω 'γω που και το χειρόφρενο στη δεξιά µεριά. Τέτοια
είναι η προκήρυξη, κύριε Υπουργέ, και σ'αυτό δεν µπορεί να
υπάρξει δικαιολογία.
Εµείς, όπως ξέρετε υποστηρίξαµε και υποστηρίζουµε µε νύχια και
µε δόντια την "COSMOTE". Θεωρούµε, ότι εδώ θα έπρεπε η
Κυβέρνηση να επενδύσει, αυτή θα έπρεπε να είναι το µέλλον της
κινητής τηλεφωνίας κ.λπ., αλλά όχι έτσι. ∆εν µπορεί να γίνει αυτό το
πράγµα, κύριε Υπουργέ. ∆εν υπάρχει καµία δικαιολογία γι' αυτό.
Ούτε ισχύει αυτό που είπατε, ότι πρέπει να έχουν εµπειρία.
∆ιότι σας πληροφορώ, ότι η µεγάλη πλειοψηφία αυτών των
διακοσίων πενήντα τριών θέσεων, αφορά προσωπικό το οποίο,
όπως λέει, πρέπει να γνωρίζει χειρισµό, πακέτα προγραµµάτων,
όπως είναι το Τίβολι που είναι έτοιµα προγράµµατα. Και µάλιστα,
τέτοια προγράµµατα που έχουν µόνο στην "COSMOTE". Αυτοί οι
άνθρωποι θέλετε εσείς να είναι απόφοιτοι των ΑΕΙ κλπ.; Νοµίζω ότι
πρέπει να το ψάξετε, κερδισµένος θα βγείτε.
'Οσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις, προβλέπει ο διαγωνισµός να
υπάρχει σύµβαση, που εκτός των άλλων θα είναι ενός έτους, αλλά
η πρόσληψη θα γίνεται εφόσον διαπιστωθεί η αφοσίωση στην
εργασία και η ικανότητα επικοινωνίας -προσέξτε, µετά από ένα
χρόνο- του εργαζόµενου µε τους προϊστάµενούς του. Αν αυτό δεν
είναι καταστρατήγηση εργασιακών σχέσεων, τι είναι; Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): ∆εν έχω να προσθέσω τίποτα, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να επαναλάβω, ότι η "COSMOTE" έχει ανάγκη να
λειτουργήσει και να λειτουργήσει ανταγωνιστικά. Είναι αλήθεια ότι
όλη αυτή η διαδικασία την έχει βγάλει έξω από ένα µεγάλο µέρος

του παιχνιδιού και αυτό αφορά κυρίως την αδυναµία της
στελέχωσής της.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι το να ζητάει προσωπικό που να έχει τη
στοιχειώδη εκπαίδευση και εµπειρία, σε θέµατα που έχει ανάγκη η
"COSMOTE", είναι λογικό να το κάνει. Τώρα, αν πολλά από τα
στελέχη που έχει εκεί, µπορούν πάλι να πάνε σε θέσεις που θα
καλύψουν µέσα από τη διαδικασία, δεν το θεωρώ αρνητικό. ∆εν
πιστεύω, όµως, ότι είναι τα πράγµατα τόσο πολύ φωτογραφικά, όσο
τα λέει ο κ. Αγγουράκης.
Θεωρώ πάντως, ότι ένα µέρος του προσωπικού που δουλεύει τώρα
εκεί, είναι ικανό και έχει µάθει, γιατί να απολυθεί εφόσον έχει τα
προσόντα; Εάν υπάρχουν άλλοι που έχουν τα ίδια προσόντα, θα
αξιολογηθούν τα προσόντα τους, η βαθµολογία τους και η εµπειρία
τους κατά πως λέει ο νόµος.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Μη βάζετε ΑΣΕΠ, αν το θέλετε
έτσι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα συζητηθεί η
τέταρτη µε αριθµό 820/22-3-99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου, κ. Σπυρίδωνος
∆ανέλλη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης, Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε την αποµάκρυνση
των τσιγγάνων από τον καταυλισµό Νέας Αλικαρνασσού Ηρακλείου
κ.λπ.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Πρόσφατα επεδόθησαν πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής στους
τσιγγάνους που κατοικούν στον καταυλισµό της Νέας
Αλικαρνασσού µε πρωτοβουλία της δηµοτικής αρχής που
ενεργοποίησε παλαιότερη δηµοτική απόφαση (329/17.12.1997)
χωρίς να έχει ληφθεί µέριµνα µετεγκατάστασής τους σε άλλο
πρόσφορο χώρο.
Με δεδοµένα ότι:
Α. Η πλειοψηφία των σηµερινών κατοίκων του καταυλισµού (500
περίπου και ανάµεσά τους 130 παιδιά) εγκαταστάθηκε εκεί το έτος
1985 κατόπιν απόφασης της τότε Νοµάρχη Ηρακλείου.
Β. Παρά την αρνητική στάση µέρους της τοπικής κοινωνίας και την
αδιαφορία της πολιτείας για τους ίδιους και τις συνθήκες διαβίωσής
τους, οι τσιγγάνοι κατάφεραν να γίνουν αποδεκτοί από την
ευρύτερη ηρακλειώτικη κοινωνία και να ριζώσουν εκεί επί δεκαετίες.
Γ. Παλαιότερες προσπάθειες της Νοµαρχίας Ηρακλείου για να
εξευρεθεί χώρος µετεγκατάστασης του καταυλισµού απέβησαν
άκαρπες.
∆. Πρόσφατα εκποιήθηκε σε ιδιώτες ο περιβάλλων τον καταυλισµό
χώρος, ιδιοκτησία ∆ηµόσιας Τράπεζας, µε στόχο τη χωροθέτηση
βιοτεχνικού πάρκου και την ανέγερση εµπορικού κέντρου.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Πως αντιµετωπίζει το Υπουργείο Εσωτερικών το πρόβληµα του
νοµιµοφανούς ίσως αλλά και πολλαπλά επικίνδυνου και
αντικοινωνικού διωγµού των τσιγγάνων από τον υφιστάµενο
καταυλισµό, χωρίς να προηγηθεί η εξεύρεση χώρου
µετεγκατάστασης;
2. Πώς σχεδιάζει να παρέµβει, ώστε να εξευρεθεί λύση κοινωνικά
και ανθρωπιστικά αποδεκτή για τον καταυλισµό;
3. ∆ιερευνάται και πώς από τις αρµόδιες υπηρεσίες της ελληνκής
πολιτείας η δυνατότητα µετεγκατάστασης του τσιγγάνικου
καταυλισµού στο εγκαταλελειµµένο στρατόπεδο στην περιοχή
Καρτερού ή σε άλλη πιθανή και πρόσφορη θέση;".
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, εδώ έχουµε µία διαµετρικά αντίθετη συµπεριφορά δύο
αυτοδιοικητικών  φορέων  του  Νοµού  Ηρακλείου.  Απο  τη  µια
πλευρά  είναι  ο  ∆ήµος  Νέας  Αλικαρνασσού  ο  οποίος  επιδιώκει
µε  κάθε  τρόπο  την  αποµάκρυνση  των  τσιγγάνων  από  την
περιοχή.  Και  από  την άλλη πλευρά υπάρχει η Νοµαρχιακή
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Αυτοδιοίκηση του Ηρακλείου, η οποία κινείται µε ένα ιδιαίτερο
ανθρωπιστικό ενδιαφέρον, προσπαθώντας να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα αυτό.
'Ετσι λοιπόν η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση φρόντισε να λειτουργήσει
-και λειτουργεί φέτος για πέµπτη χρονιά- µε επιτυχία το σχολείο των
τσιγγανοπαίδων, το οποίο λειτουργεί ως παράρτηµα του 39ου
∆ηµοτικού Σχολείου.
Η ∆ιεύθυνση Υγείας της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
πραγµατοποιεί συχνές επισκέψεις στους καταυλισµούς και
ταυτόχρονα οι καταυλισµοί αυτοί µε µηχανήµατα της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης υφίστανται τον απαιτούµενο καθαρισµό. Η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει αναλάβει και πραγµατοποιεί
συστηµατικό εµβολιασµό µε όλα τα υποχρεωτικά εµβόλια και
µάλιστα το αρµοδιο συνεργείο µεταφέρεται στον καταυλισµό
προκειµένου να πραγµατοποιήσει τους εµβολιασµούς.
Για το θέµα της µετεγκατάστασης των τσιγγάνων σε κατάλληλο
χώρο. 'Εχει συγκροτηθεί από το 1995 µε απόφαση του νοµάρχη µία
ειδική επιτροπή, η οποία εξέτασε πάρα πολλές περιπτώσεις. 'Ολες
οι περιπτώσεις που προτάθηκαν στο ∆ήµο Αλικαρνασσού ή σε
άλλες περιοχές εκεί του Ηρακλείου, απορρίφθησαν από όλους.
Κανένας δεν τους θέλει.
Τελευταία είχε καταλήξει σε µία οριστική πρόταση να
χρησιµοποιηθεί το Στρατόπεδο Καρτερού και εκεί είχαµε µία
κατηγορηµατική πάλι άρνηση από το ∆ήµο Νέας Αλικαρνασσού και
τους φορείς της περιοχής.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση συνεχίζει τις προσπάθειες για να
επιλυθεί το πρόβληµα αυτό, παρά τις δυσχέρειες που συναντά από
τις αντιδράσεις των κατοίκων.
Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ζητήσει από το Γενικό Γραµµατέα
της Περιφέρειας Κρήτης να είναι σε µία διαρκή επικοινωνία µε το
∆ήµο Νέας Αλικαρνασσού, έτσι ώστε πραγµατικά να αντιµετωπισθεί
το πρόβληµα.
∆υστυχώς, όσο και αν εσείς δεν το κατονοµάζετε ή το λέτε µε έναν
ήπιο τρόπο, εδώ έχουµε να κάνουµε µε ένα φαινόµενο κοινωνικού
ρατσισµού για το οποίο θα πρέπει να καταβάλλουµε συντονισµένες
προσπάθειες, έτσι ώστε να αντιµετωπισθεί και να αντιµετωπισθεί
επιτυχώς.
Θα ήθελα µε την ευκαιρία να θέσω υπόψη σας ότι το Υπουργείο
Εσωτερικών σε συνεργασία µε την ΚΕ∆ΚΕ έχει ένα δικό του
πρόβληµα, για την αποκατάσταση των τσιγγάνων σε κάποιες
περιοχές της χώρας.
Νοµίζω λοιπόν ότι, επειδή το ζήτηµα είναι σοβαρό, θα πρέπει να
συνεργασθούµε µε τους φορείς της περιοχής, να δώσουµε τις
όποιες πιστώσεις απαιτούνται ή ένα µέρος από αυτές, προκειµένου
να πάψει το φαινόµενο αυτό να υφίσταται. Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. ∆ανέλλης έχει το
λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όντως ισχύει, και είναι
γνωστό αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ότι οι κάτοικοι του ∆ήµου Νέας
Αλικαρνασσού έχουν να αντιµετωπίσουν καθηµερινά προβλήµατα
υποβάθµισης της ποιότητας της ζωής τους, µιας και ο δήµος τους
οριοθετείται από το λιµάνι του Ηρακλείου, από το αεροδρόµιο του
Ηρακλείου και από τη βιοµηχανική περιοχή του Ηρακλείου.
Παράλληλα µε τα προβλήµατα, τα οποία όντως είναι µεγάλα που

αντιµετωπίζουν από αυτούς τους λόγους, αντιµετωπίζουν και το
πρόβληµα της ύπαρξης του καταυλισµού των τσιγγάνων, που είναι
στα διοικητικά όρια της περιοχής τους, ως πηγή προβληµάτων, µιας
και ο καταυλισµός όντως λειτουργεί µέχρι σήµερα εδώ και
δεκαπέντε χρόνια σε απαράδεκτες συνθήκες, µακριά από τις αξίες
του πολιτισµού µας, και της ποιότητας που θα έπρεπε να
εξασφαλίζουν για τη ζωή των Ελλήνων πολιτών σήµερα. ∆εν
υπάρχει φως, δεν υπάρχει νερό, δεν υπάρχει αποχέτευση, δεν
υπάρχουν στοιχειώδεις υποδοµές ή λειτουργίες ενός οικισµού
πεντακοσίων περίπου ανθρώπων.
∆εν έχει αντιληφθεί ο ∆ήµος Νέας Αλικαρνασσού ότι µπορεί να
αξιοποιήσει και προγράµµατα κοινοτικά, αλλά και δικές σας
πρωτοβουλίες, ώστε να εξασφαλίσει ανθρώπινες συνθήκες ζωής
και για τους πεντακόσιους αυτούς ανθρώπους, αλλά και για την
ευρύτερη περιοχή µέσα στην οποία λειτουργεί αυτός ο καταυλισµός.
∆εν θα αναφερθώ στο ιστορικό στο οποίο αναφερθήκατε και εσείς,
που όντως η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει προσπαθήσει να
βελτιώσει στοιχειωδώς τη ζωή αυτών των ανθρώπων.
Οι ίδιοι οι τσιγγάνοι µε τον σύλλογό τους η "ΕΛΠΙ∆Α", που έχει
επιτελέσει και ένα αξιόλογο έργο τον τελευταίο ενάµισι χρόνο που
υπάρχει, προτίθεται να ασχοληθεί ουσιαστικά για τη βελτίωση των
συνθηκών οι οποίες επικρατούν στον καταυλισµό, αρκεί να τους
επιτραπεί αυτό, όπως επίσης οι ίδιοι οι τσιγγάνοι δεν διαφωνούν
στο να µετακινηθούν σε έναν άλλο χώρο που θα τους υποδειχθεί,
αρκεί αυτός ο χώρος να πληροί τις στοιχειώδεις συνθήκες που να
µπορούν οι ίδιοι να επιβιώσουν, δηλαδή, µέσα σε αποστάσεις
τέτοιες που να είναι ικανοί να τις ξεπερνούν ώστε να µπορούν να
ασκήσουν και τα βιοποριστικά τους καθήκοντα.
Κλείνοντας θέλω να πω ότι το σηµερινό πρόβληµα το οποίο
αντιµετωπίζουν, δηλαδή, τα πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής
τους -µέσα σε λίγες µέρες αµέσως µετά το Πάσχα πρέπει να
φύγουν- δηµιουργεί ένα ζήτηµα µείζον ηθικό, πολιτικό, κοινωνικό,
µιας και οι άνθρωποι αυτοί δεν µπορούν να πεταχθούν στο δρόµο
µη ξέροντας πού θα πάνε και πού θα οδηγηθούν και νοµίζω ότι
είναι και ένα θέµα, όπως είπατε και εσείς, στοιχειώδους κάλυψης
ανθρώπινων δικαιωµάτων. Και ο ∆ήµος Αλικαρνασσού θα πρέπει
να δει ξανά το θέµα υπό άλλη οπτική γωνία, αλλά νοµίζω και η
πολιτεία θα πρέπει να φροντίσει για την άµεση εξεύρεση ενός
χώρου αν πρέπει να µετακινηθούν από αυτόν, που να καλύπτει
στοιχειωδώς και τους ίδιους και την τοπική κοινωνία, η οποία θα
τους υποδεχθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υφυπουργός
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης κ. Φλωρίδης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θέλω µόνο να
προσθέσω ότι την ερχόµενη Παρασκευή θα βρισκόµαστε στο
Ηράκλειο για άλλα ζητήµατα που αφορούν το πρόγραµµα
"ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ". 'Οµως είναι η ευκαιρία να καλέσουµε
µία σύσκεψη εκεί για να δούµε το ζήτηµα, να τους
γνωστοποιήσουµε ότι υπάρχει το πρόγραµµα του Υπουργείου
Εσωτερικών και της ΚΕ∆ΚΕ, το οποίο µπορεί να το συνδράµει
οικονοµικά και βεβαίως να προχωρήσουµε σε µία πρόταση για την
οριστική επίλυση του ζητήµατος για να πάψει να υφίσταται.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η µε αριθµό 23/14.1.99 επερώτηση των Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Ε. Μπασιάκου, Α. Κονταξή, Γ.
Καρασµάνη, Σ. Παπαδόπουλου, Π. Φουντουκίδου, Ν. Κατσαρού, Η.
Βεζδρεβάνη, Θ. Λεονταρίδη, Σ. Τσιτουρίδη, Σ. ∆ήµα, Θ. Πασσαλίδη
και Μπηρόλ Ακήφογλου, προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε
την αγροτική πολιτική της Κυβέρνησης.
Πριν δώσω το λόγο στον κ. Μπασιάκο, θα ήθελα να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζεται ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Σ. Τσιτουρίδης, από το ΚΚΕ ο
κ. Ε. Μπούτας, από το Συνασπισµό της Αριστεράς και της Προόδου
ο κ. Ε. Αποστόλου και από το ∆Η.Κ.ΚΙ. ο κ. Γ. Ρόκος.
Επίσης, οι συνάδελφοι κύριοι ∆. Σαρρής, Κ. Στεφανής και Κ.
Σηµαιοφορίδης ζητούν ολιγοήµερη άδεια απουσίας τους στο
εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κύριος Ε. Μπασιάκος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία
φέρνει σήµερα στη Βουλή για συζήτηση ένα πάρα πολύ σοβαρό
πρόβληµα, που τείνει να εξελιχθεί σε µείζον εθνικό. Και είναι το
αγροτικό πρόβληµα, η κρίση ευρύτερα του αγροτικού τοµέα. Τέτοια
κρίση δεν έχει αντιµετωπίσει ποτέ ο τοµέας. Η Κυβέρνηση φέρει
τεράστια ευθύνη για την κατάσταση στην οποία έχει οδηγηθεί
σήµερα ο αγροτικός τοµέας, δεν λαµβάνει απολύτως κανένα
ουσιαστικό µέτρο στήριξης του αγροτικού τοµέα, την ίδια στιγµή
που αποτυγχάνει κάθε φορά που εµφανίζεται στις Βρυξέλλες, κάθε
φορά που συζητάει µε κοινοτικά όργανα, στην προώθηση, στήριξη
των δίκαιων αγροτικών εθνικών αξιώσεων.
Ποια είναι τα µεγέθη που χαρακτηρίζουν την ελληνική γεωργία;
'Εχουµε µικρό και πολυτεµαχισµένο κλήρο, έχουµε γηρασµένο
αγροτικό πληθυσµό, δεν υπάρχουν δυνατότητες και κίνητρα για την
είσοδο νέων αγροτών και νέων κτηνοτρόφων στην αγροτική
δραστηριότητα και γενικότερα έχουµε χαµηλή ανταγωνιστικότητα
και χαµηλή παραγωγικότητα του τοµέα. Σύµφωνα µε τα τελευταία
στοιχεία της "EUROSTAT" παρατηρείται σηµαντική µείωση του
αγροτικού εισοδήµατος τα τελευταία χρόνια. Ενδεικτικά σας
αναφέρω ότι το 1996 είχαµε µείωση του αγροτικού εισοδήµατος
κατά 2,5%, το 1997 είχαµε µείωση κατά 2,6% και το 1998, τον
περασµένο χρόνο, είχαµε µείωση του αγροτικού εισοδήµατος κατά
3,7%. Συνολικά τα τελευταία τρία χρόνια µειώθηκε το αγροτικό
εισόδηµα κατά ποσοστό τουλάχιστον 9%. Και αυτές οι ενδείξεις,
αυτά τα στοιχεία φαίνεται ότι δεν ευαισθητοποιούν την Κυβέρνηση
να λάβει έστω και ένα ουσιαστικό µέτρο στήριξης του τοµέα. Την
ίδια στιγµή έχουµε σηµαντική µείωση του αγροτικού πληθυσµού
που συρρικνώνεται κατά σαράντα χιλιάδες περίπου αγρότες κάθε
χρόνο, χωρίς όµως η Κυβέρνηση να παρέχει οποιαδήποτε
εναλλακτική λύση απασχόλησης στους αγρότες, που
απογοητευµένοι πλέον εγκαταλείπουν τα χωριά τους,
µετεγκαθίστανται στα αστικά κέντρα, χωρίς καµια ελπίδα να
εξεύρουν κάποια άλλη απασχόληση. Και το τελικό αποτέλεσµα είναι
ότι επιδεινώνεται το πρόβληµα της ανεργίας.
Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, έχει δηλώσει κατά τρόπο πρωτόγνωρο,
πρωτοφανή για Πρωθυπουργό, για ηγέτη, αν θέλετε, ή και για
πολιτικό ακόµα, ότι ο αγροτικός τοµέας στη χώρα µας δεν έχει
µέλλον και ότι θα πρέπει οι αγρότες να το πάρουν απόφαση και να
αλλάξουν επάγγελµα, χωρίς όµως να λαµβάνει οποιοδήποτε µέτρο
για να έχουν τύχη αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι θα εγκαταλείψουν,
όπως πράγµατι συµβαίνει, την αγροτική τους εκµετάλλευση.
Τι έχουµε δει τα τελευταία χρόνια από την πλευρά της Κυβέρνησης;
Η Κυβέρνηση βαρύνεται µε µία σειρά από αποτυχίες στις

Βρυξέλλες. Τα τελευταία χρόνια ενδεικτικά θα σας αναφέρω, την
αποτυχία της στη διαπραγµάτευση για το βαµβάκι, την αποτυχία της
τελευταία µε τον καπνό, όπου ο Υπουργός Υγείας απροειδοποίητα,
χωρίς να δώσει καµία εξήγηση και τελείως αναιτιολόγητα πήγε στο
µπλόκ των επτά χωρών που ήταν κατά της διαφήµισης του καπνού
και έτσι διαµορφώθηκε µια πολιτική αντίθετη µε την
καπνοκαλλιέργεια στη χώρα µας, η οποία αντιµετωπίζει πλέον
τεράστιο πρόβληµα και τεράστια αδιέξοδα. Ολόκληρες περιοχές,
µειονεκτικές κατά κύριο λόγο, στις οποίες δεν µπορεί να
καλλιεργηθεί κάτι άλλο, αντιµετωπίζουν το φάσµα της επιβίωσης.
Το ελαιόλαδο: Και εκεί αποτυχία. Με µια προσπάθεια της τελευταίας
στιγµής ανεστάλη η εφαρµογή των ρυθµίσεων που είναι ιδιαίτερα
αρνητικές για τη χώρα µας, δόθηκε µια µεταβατική περίοδος δύο
ετών και το εισόδηµα των ελαιοπαραγωγών, που είναι και αυτοί
κάτοικοι προβληµατικών µειονεκτικών περιοχών, συρρικνώνεται και
η τύχη τους είναι πάρα πολύ άσχηµη.
Τα δηµητριακά: Είναι γνωστό ότι τελευταία η Κυβέρνηση ανέχθηκε
και απεδέχθη τη µείωση των ενισχύσεων από πλευράς εκτάσεως,
που πλέον δεν είναι εννέα εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα, αλλά είναι µόνο έξι εκατοµµύρια εκατόν εβδοµήντα
χιλιάδες στρέµµατα. Και αντιλαµβάνεστε ότι τώρα που θα υπάρχει
απελευθέρωση και δεν θα υπάρχουν τα ατοµικά δικαιώµατα, είναι
λογικό πολλοί αγρότες να προσφύγουν σε αυτήν την καλλιέργεια ως
λύση ανάγκης, έστω και αν η τιµή του σταριού είναι χαµηλή,
ακριβώς γιατί δεν έχουν καλύτερη λύση, δεν έχουν καλύτερη
καλλιέργεια.
'Οταν, λοιπόν, θα ασχοληθούν µε την καλλιέργεια αυτή, είναι λογικό
να υπερβούµε αυτό το πλαφόν των έξι εκατοµµυρίων εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδων στρεµµάτων, µε αποτέλεσµα να µειωθεί η
στρεµµατική ενίσχυση γι'αυτήν την καλλιέργεια και άρα να
αποθαρρυνθούν εν συνεχεία οι αγρότες να ασχοληθούν έστω και µε
αυτήν την προβληµατική τελευταία καλλιέργεια.
Μήπως στον τοµέα των οπωροκηπευτικών η Κυβέρνηση έχει να
επιδείξει κάτι διαφορετικό; ∆εν είναι τελείως αποτυχηµένος ο
κανονισµός, τελείως αποτυχηµένη η ρύθµιση; ∆εν έχει οδηγήσει σε
συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήµατος ολόκληρους νοµούς της
χώρας; ∆εν έχει οδηγήσει σε απόγνωση τους αγρότες οι οποίοι δεν
ξέρουν τι άλλο να κάνουν; Πετάνε τα προϊόντα τους χωρίς
αποζηµίωση -σταδιακά µειώνεται και αυτή η δυνατότητα-
µειώνονται οι εξαγωγικές ενισχύσεις και βρίσκονται σε απόγνωση οι
αγρότες αυτοί.
Μήπως όµως και οι κτηνοτρόφοι αντιµετωπίζουν καλύτερες ηµέρες;
Μήπως το εισόδηµα των κτηνοτρόφων δεν µειώνεται; Μήπως η
Κυβέρνηση έχει λάβει οποιοδήποτε µέτρο στήριξης της
κτηνοτροφίας; ∆εν απέτυχε λίγες ηµέρες πριν στο θέµα της φέτας;
Ποια µέτρα παίρνει για να στηρίξει την κτηνοτροφία που αφορά, αν
θέλετε, το µισό αγροτικό πληθυσµό της χώρας;
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν αµφισβητείτε αυτά τα φαινόµενα.
'Αλλωστε οι υπουργοί έρχονται εκ των υστέρων, συναισθανόµενοι
το µεγάλο τους σφάλµα και αναγνωρίζουν τα λάθη τους και πολλές
φορές εισηγούνται τη βελτίωση των κανονισµών, που οι ίδιοι
στήριξαν, ψήφισαν και απεδέχθησαν λίγο καιρό πριν στις
Βρυξέλλες. Το έκανε ο κ. Τζουµάκας µε το βαµβάκι, όπου πρόβαλε
πέντε συγκεκριµένα αιτήµατα. Κανένα από αυτά δεν έγινε
ουσιαστικά δεκτό, ανεξάρτητα από το εάν συµφωνεί ή όχι κανείς µε
τα πέντε αυτά αιτήµατα. Για τα οπωροκηπευτικά µας έλεγε το ίδιο,
µας έλεγε, δηλαδή, ότι θα πρέπει να υπάρξει βελτίωση -και δεν
υπήρξε βελτίωση- όπως και για τα κτηνοτροφικά και για µια σειρά
άλλα προϊόντα. Υπάρχει δηλαδή εκ των υστέρων οµολογία της
Κυβέρνησης για την αποτυχία της. Είναι, όµως, ήδη πάρα πολύ
αργά, διότι ο ίδιος ο Υπουργός πηγαίνει στις Βρυξέλλες, τονίζει ότι
είναι αποτυχηµένη η ρύθµιση, αλλά του λένε, όπως είναι λογικό, οι
αρµόδιοι  εκεί:  "εσύ  δεν  ήσουν  εκείνος  ο  οποίος  συνεφώνησες,
εκείνος  ο  οποίος  είπες  στη  δική  σου  κοινή  γνώµη,  στην
εσωτερική  κοινή  γνώµη,  στην  ελληνική  κοινή  γνώµη,  στους
'Ελληνες  αγρότες,  ότι πέτυχε σηµαντικές ρυθµίσεις επ'
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ωφελεία του εισοδήµατός τους;"
Την ώρα, λοιπόν, που γίνονται όλα αυτά η Κυβέρνηση φορολογεί
τον αγρότη µε τεκµαρτό εισόδηµα αυξηµένο κατά 5%. Πού το
στηρίζετε αυτό, κύριε Υπουργέ; Ακόµη και σε αυτό είστε
προκλητικοί. Αυξάνετε το τεκµαρτό εισόδηµα των αγροτών κατά
τρόπο παράλογο, αδικαιολόγητο, κατά 5%. Από πού βγαίνει αυτό;
'Εχουµε 9% µείωση του αγροτικού εισοδήµατος τα τελευταία χρόνια
και εσείς επιβάλλετε αυξηµένες φορολογικές επιβαρύνσεις;
Είµαι περίεργος να δω τι θα πει ο κ. Γεωργακόπουλος επί του
θέµατος σε λίγο, ο οποίος έχει διατελέσει και Υπουργός
Οικονοµικών. Να δούµε αν είναι φορολογική δικαιοσύνη αυτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ακούσετε τί έχω να πω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: 'Οταν λέτε ότι αυξάνεται το κατά
κεφαλήν εισόδηµα στη χώρα µας, ας πάρετε από εκεί. ∆εν µπορεί
να επιβαρύνετε µονίµως τους αγρότες, τους οποίους επιβαρύνετε
και µε πάρα πολλούς άλλους τρόπους. 'Εχετε επιβάλει αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών του ΕΛΓΑ κατά 50% -πρωτόγνωρη
αύξηση, από το 2% στο 3%- χωρίς όµως να αποφασίζετε την
επέκταση της κάλυψης και σε άλλους ασφαλιστικούς κινδύνους. Θα
ήταν λογικό. Θα είχε µία λογική, ότι αφού επεκτείνετε την κάλυψη
και σε άλλους κινδύνους που παρατηρούνται στη χώρα µας,
επιβάλλεται να αυξήσετε λίγο και τις εισφορές. Εδώ, λοιπόν, χωρίς
να επιβάλετε τη διεύρυνση των ασφαλιστικών κινδύνων που
καλύπτονται, τους επιβάλλετε δυσβάσταχτες ασφαλιστικές
εισφορές.
Την ίδια στιγµή δεν λαµβάνετε κανένα απολύτως µέτρο για την
έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων. Περιοχές ολόκληρες
περιµένουν τις αποζηµιώσεις. Καθυστερούν οι αποζηµιώσεις πάνω
από ένα χρόνο. Μέσα στο 1998, κύριε Υπουργέ, καθυστερούσε ο
ΕΛΓΑ την καταβολή αποζηµιώσεων ύψους σαράντα
δισεκατοµµυρίων (40.000.000.000) δραχµών. Και καταβάλατε
κάποια ποσά στο τρίµηνο που µας πέρασε και ήδη οφείλετε από το
1998, σύµφωνα µε τα στοιχεία µας, είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια
(25.000.000.000) δραχµές. Και προσδοκάτε να πάρετε τις εισφορές
του 1999, που δεν είναι περισσότερες από το ποσό αυτό, για να
καλύψετε τις ζηµιές του 1998 και να καθυστερείτε επί ένα χρόνο
ακόµη, άρα χωρίς να φαίνεται καµία βελτίωση, την καταβολή των
αποζηµιώσεων.
Το ίδιο γίνεται και µε τις επιδοτήσεις. Καθυστερείτε κατά τρόπο
πρωτόγνωρο, πρωτοφανή στα χρονικά, την καταβολή των
επιδοτήσεων που τις έχουν απόλυτη ανάγκη οι αγρότες για να τα
βγάλουν πέρα και για τη λειτουργία της εκµετάλλευσής τους, αλλά
και για να πληρώσουν τα χρέη τους στην Αγροτική Τράπεζα,
κινδυνεύουµε, όπως επισηµαίνει και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και όπως
είναι γνωστό, να χάσουµε ένα µέρος των επιδοτήσεων λόγω των
καθυστερήσεων -το επισηµαίνουν στις Βρυξέλλες αυτό- και δεν
λαµβάνετε κανένα µέτρο.
Είπατε, ως Κυβέρνηση, και η προηγούµενη πολιτική ηγεσία µε τον
κ. Τζουµάκα, ότι µας φέρατε νέους θεσµούς, ότι αλλάζετε τους
φορείς, ότι αλλάζετε τους οργανισµούς και ότι θα καταβάλλονται πιο
γρήγορα οι επιδοτήσεις. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Πολύ
µεγαλύτερες καθυστερήσεις.
Πού ακούστηκε να δίνονται συνεχώς παρατάσεις για την καταβολή
των επιδοτήσεων στο βαµβάκι, που το έζησα και ως Βοιωτός
πολιτικός; Πού παρατηρήθηκε το φαινόµενο, πότε συνέβη αυτό, να
οφείλονται επιδοτήσεις για τα σιτηρά το µήνα Φλεβάρη; Πότε είχαν
συµβεί αυτά τα πράγµατα;
Και την ίδια στιγµή, επαναλαµβάνω, η Αγροτική Τράπεζα προχωρεί
στην επιβολή τόκων υπερηµερίας, σε πανωτόκια, σε ανατοκισµούς
και δίνετε εντολές για τις αναγκαστικές εκτελέσεις. Θα έλθω και σ'
αυτό το θέµα το οποίο είναι πάρα πολύ σοβαρό. Γιατί δεν είναι
µόνον τα τεράστια ληστρικά επιτόκια που υπάρχουν σήµερα στην
Αγροτική Τράπεζα για το δανεισµό, που είναι τετραπλάσια του
επιπέδου του πληθωρισµού -πρωτόγνωρο και αυτό- δεν είναι η
τεράστια διαφορά µεταξύ του επιτοκίου χορηγήσεων και του
επιτοκίου καταθέσεων, που είναι και αυτή πρωτόγνωρη, υπερβαίνει

τις εννέα-δέκα µονάδες -και πρέπει να µας δώσετε µια εξήγηση γι'
αυτήν την τεράστια διαφορά- είναι και το ότι ζητάτε -το ζητούσατε µε
την εγκύκλιο του Νοεµβρίου- να προχωρήσει η τράπεζα σε
αναγκαστικές εκτελέσεις και να εισπράξει άµεσα όλα όσα χρωστούν
οι αγρότες.
Η Αγροτική Τράπεζα είναι µια προβληµατική τράπεζα, µια
καταχρεωµένη τράπεζα. Αυτό είναι βέβαιο. Αλλά ποιος ευθύνεται γι'
αυτό; Χάθηκαν, σύµφωνα µε τα στοιχεία που και εσείς οι ίδιοι έχετε
δώσει, κεφάλαια ύψους ενός τρισεκατοµµυρίου (1.000.000.000.000)
δραχµών. Επιβάλατε κοµµατικά κριτήρια στη δανειοδότηση και
επιλεκτικές µεταχειρίσεις των πελατών σας. Γι' αυτό και φθάσατε σε
αυτό το αδιέξοδο. Και τώρα, δεν µπορείτε να µαζέψετε εκείνα τα
οποία οφείλουν, όσοι κακώς δανείστηκαν, χωρίς κριτήρια
τραπεζικά. Και αναγκάζεσθε σήµερα να επιβάλετε µεγάλο επιτόκιο,
για να τα βγάλετε πέρα.
Και το τελικό θύµα είναι ο αγρότης, ο καλόπιστος αγρότης ο οποίος
αφ' ενός πληρώνει τα µεγάλα επιτόκια και αφ' ετέρου καλείται, µόλις
λήξει ο χρόνος καταβολής του δανείου του, να το καταβάλει άµεσα,
γιατί αντιµετωπίζει τον κίνδυνο των πανωτοκίων, των τόκων ποινής
και των αναγκαστικών εκτελέσεων. Αυτό κάνετε τώρα.
Και διατηρείτε το επιτόκιο στο ύψος του 16%, όταν είναι γνωστό ότι
άλλες χώρες επέτυχαν τη µείωση των επιτοκίων δανεισµού σε
πάρα πολύ χαµηλά επίπεδα. Ο Γερµανός κτηνοτρόφος, κύριε
Υπουργέ, σήµερα πληρώνει επιτόκιο δανεισµού τρεισήµισι µονάδες.
Πώς να τον ανταγωνιστεί ο 'Ελληνας κτηνοτρόφος µε αυτά τα
δυσβάστακτα επιτόκια;
Να δούµε όµως και τι πολιτική ακολουθείται σε αυτό το θέµα της
εισπράξεως των οφειλοµένων από τους αγρότες. Ερχόσαστε το
µήνα Νοέµβριο και µε εγκύκλιο της τράπεζας, λέτε: Θα εισπράξετε
από τους πάντες τα οφειλόµενα. Και µάλιστα προτείνετε, κατά
τρόπο φασιστικό και απαράδεκτο, να επιλεγούν δύο εξιλαστήρια
θύµατα σε κάθε χωριό από αυτούς που χρωστάνε και κατά αυτών
να ασκηθούν αναγκαστικές εκτελέσεις. Να τους βγάλετε το σπίτι στο
σφυρί -αυτό θέλετε- για να παραδειγµατιστούν και οι άλλοι και να
πληρώσουν. Αυτά τα λέτε το µήνα Νοέµβριο.
Και αντιδρά η κοινή γνώµη. Και λογικό είναι. Γιατί, εάν είχαν οι
αγρότες, θα τα πλήρωναν. 'Οσοι µπορούν να εξοφλήσουν το
δάνειο, το εξοφλούν.
Και έρχεσθε, µετά από τις κινητοποιήσεις των αγροτών -και ο
Πρωθυπουργός, αλλά και εσείς- και υπόσχεσθε µία ρύθµιση η
οποία ουσιαστικά κράτησε σε οµηρία τους αγρότες. Γιατί οι αγρότες
ήλπιζαν ότι θα υπάρξει µία ρύθµιση, που θα καλύψει όλα τους τα
χρέη, θα τους έβαζε όλους στην ίδια µοίρα, θα µειώνονταν οι
επιβαρύνσεις και οι συµβατικοί τόκοι. Γιατί το επιτόκιο είναι
δυσβάστακτο, είναι ληστρικό. Και κάνατε πίσω προς στιγµή και
εφαρµόσατε µια τελείως διαφορετική πολιτική που δεν είναι αυτή
που έπρεπε να εφαρµόσετε. Γιατί δεν καλύπτει όσα είχατε
υποσχεθεί και δεν καλύπτει τα χρέη των τελευταίων δυόµισι ετών.
Και άρα, είναι άδικη η ρύθµιση. Και πάντως, κινείται σε εντελώς
αντίθετη κατεύθυνση από την προηγούµενη.
Και ερωτάται: Πότε ενεργούσατε σωστά; Με την προηγούµενη
ρύθµιση, που διατάσατε αναγκαστικές εκτελέσεις και κρατούσατε σε
οµηρία τους αγρότες και τους απειλούσατε και επιλέγατε δύο σε
κάθε χωριό για να πληρώσουν ή µε αυτήν εδώ τη ρύθµιση; Και
πόσοι καλύπτονται, κύριε Υπουργέ, από την τελευταία ρύθµιση;
Αυτό να µας πείτε. Ελάχιστοι καλύπτονται.
Τους επιβαρύνετε ακόµη, για να έρθω λίγο και στα άλλα
προβλήµατα, µε τις ασφαλιστικές εισφορές του ΟΓΑ.
Για πρώτη φορά τόλµησε Κυβέρνηση να επιβαρύνει µε τόσο µεγάλο
ποσό  τους  αγρότες,  να  πληρώσουν  ασφαλιστικές  εισφορές.  Και
προβλέπεται  στο  νόµο  σας  να  µειωθούν  οι  κρατικές
επιχορηγήσεις  στον  ΟΓΑ,  που  το  δικαιούται  η  χώρα  µας  -δεν
είναι  κακό  να  το  κάνει-  να  στηρίζει  αυτόν  τον  οργανισµό,  ώστε
κάποια  στιγµή  να  καταργηθεί  τελείως  η  κρατική  επιχορήγηση
και    το    ποσό    των    συντάξεων    να    προέρχεται    µόνο    από
εισφορές  και  από  κεφάλαια  των αγροτών, σε
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µία περίοδο µάλιστα που ο αγροτικός τοµέας αντιµετωπίζει τη
µεγαλύτερη κρίση του. Και φθάνετε και σε σηµείο να µην
προβλέπετε στοιχειώδη έστω αύξηση των συντάξεων του ΟΓΑ, τη
στιγµή που αυξάνετε, έστω µε µικρό ποσοστό, τις άλλες συντάξεις.
Πάλι ξεχωρίζετε τον αγρότη, σαν ο αγρότης να έχει αγοραστική
δυνατότητα και σαν να µπορεί να επιβιώσει και να µην χρειάζεται τη
στήριξη αυτή. Αυτά συµβαίνουν.
Τι λειτουργεί στον τοµέα της ευθύνης σας; Οι οργανισµοί που
εποπτεύονται από το Υπουργείο της Γεωργίας είναι διαλυµένοι. Οι
γεωπόνοι δεν υπάρχουν. 'Εχετε να προσλάβετε γεωπόνους δέκα
οχτώ χρόνια, ούτε ξέρω πόσα χρόνια. Κυβερνάτε τα δέκα πέντε
χρόνια από αυτά. Η Νέα ∆ηµοκρατία, εάν θέλετε να µε
προκαλέσετε, ξεκίνησε ένα διαγωνισµό τον οποίο και σταµατήσατε.
'Επρεπε να ανανεωθεί το στελεχειακό δυναµικό, οι γεωτεχνικοί, να
στελεχωθούν οι υπηρεσίες και να µπορούν οι γεωτεχνικοί να
αποτελούν τους αρωγούς και τους βοηθούς του αγρότη στην
εκµετάλλευσή του.
Το Υπουργείο Γεωργίας είναι διαλυµένο. Η Αγροτική Τράπεζα έχει
αυτήν την τακτική την οποία σας περιέγραψα, ο ΕΛΓΑ καθυστερεί
τις αποζηµιώσεις, ο ΟΓΑ δεν καταβάλλει επαρκείς συντάξεις και
µάλιστα, το ποσό που καταβάλλουν οι αγρότες ως εισφορά δεν θα
αποδώσει τελικώς συντάξεις ικανοποιητικές. Εάν τα ποσά αυτά
εδίνοντο σε µία ασφαλιστική εταιρεία, οποιαδήποτε, θα µπορούσαν
να έχουν µεγαλύτερη σύνταξη. Ούτε αυτό, λοιπόν, συµβαίνει.
Βλέπετε, λοιπόν, ότι εδώ υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα. Το 1/3
των αγροτών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκονται κάτω από
τα όρια της φτώχειας στη χώρα µας. Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει και
λέει πάµε καλά και δεν καταδέχεται να συζητήσει καν µε τους
αγρότες. Και έχετε και το πρόβληµα της οµηρίας τους µε τις
κινητοποιήσεις. Και επ' αυτού υπήρξε διαβεβαίωση και υπόσχεση
πολλών Υπουργών και του Υπουργού Γεωργίας τότε και του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης αργότερα, ως προς τη ρύθµιση του θέµατος
των ποινικών διώξεων, χωρίς να γίνει τίποτα απολύτως και σ' αυτό.
Πέστε µου, τι έχετε να επιδείξετε στον αγροτικό τοµέα; Κάτι θετικό,
να υπάρχει µία προοπτική για το µέλλον. Μήπως κάνατε έργα στον
αγροτικό τοµέα; Τα ποσά τα οποία η Νέα ∆ηµοκρατία είχε
δεσµεύσει το 1993 για έργα αγροτικής ανάπτυξης για
εγγειοβελτιωτικά έργα τα οποία βελτίωναν την ανταγωνιστικότητα -η
οποία είναι πάρα πολύ χαµηλή όπως σας είπα- µειώθηκαν από την
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ σηµαντικά κατά τρόπο απαράδεκτο. Είχαµε
δεσµεύσει εµείς το 15% του συνολικού δευτέρου Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης και το µειώσατε στο 11,5%. ∆εν χρειαζόταν, λέτε,
να δώσετε παραπάνω. Αυτό συµβαίνει.
∆εν εκτελούνται έργα. Πείτε µου ένα µεγάλο εγγειοβελτιωτικό έργο ή
οποιοδήποτε άλλο έργο που αφορά την ανταγωνιστικότητα του
αγροτικού τοµέα που έχει γίνει στη χώρα µας. Απολύτως τίποτα.
Από τη µία µέρα στην άλλη η χώρα αντιµετωπίζει τεράστιο
πρόβληµα, ο αγροτικός τοµέας τη δεινότερη κρίση του και δεν
λαµβάνετε κανένα µέτρο.
Λέει η Νέα ∆ηµοκρατία, ας πάρει πάνω του ο κύριος
Πρωθυπουργός το πρόβληµα, όταν πηγαίνει στο Συµβούλιο
Κορυφής ή όταν πηγαίνει σε οποιαδήποτε άλλη σύσκεψη που
αφορά τη συζήτηση µεγάλων εθνικών θεµάτων, το αγροτικό
πρόβληµα. Το λέει ο Καραµανλής. Το κάνει σήµερα ως Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Θα το κάνει ως Πρωθυπουργός
αύριο;
Εάν πιστεύετε ότι πράγµατι το αγροτικό πρόβληµα είναι σοβαρό
πρόβληµα, εγγίζει τα όρια µείζονος εθνικού προβλήµατος, πρέπει
να ασχοληθεί προσωπικά ο Πρωθυπουργός, διότι το πρόβληµα
αυτό αφορά το 1/4 του πληθυσµού της χώρας µας. Και επειδή
κάποτε είχατε αµφιβολία, πόσοι είναι αγρότες και πόσοι δεν είναι,
φτιάξατε επιτέλους αυτό το Μητρώο των Αγροτών. Εδώ και ενάµισι
µε δύο χρόνια υποτίθεται πως θα το θέσετε σε λειτουργία,
σταµάτησαν οι εγγραφές νέων αγροτών και εν πάση περιπτώσει
δεν αξιοποιείται. Είχατε κάποτε την πρόφαση, είχατε κάποτε τη
δικαιολογία, "δεν έχουµε µητρώο αγροτών, δεν µπορούµε να
πάρουµε µέτρα". Τώρα, λοιπόν έχετε Μητρώο των Αγροτών. Τι
µέτρα έχετε πάρει; Κανένα απολύτως.

Η Νέα ∆ηµοκρατία τι σας λέει; Λέει, θέστε τα θέµατα στις Βρυξέλλες.
Να έχετε επιχειρήµατα, να έχετε πολιτική βούληση, να
αναβαθµίσετε το µείζον αυτό πρόβληµα και να επιτύχετε αυτό που
επιτυγχάνουν άλλες χώρες. Υπάρχουν χώρες, κύριε Υπουργέ, που
όταν εσείς υποχωρούσατε για τις επιδοτήσεις των σιτηρών, για
πρώτη φορά επέτυχαν επιδότηση στις χώρες τους. Η Αγγλία και η
Γερµανία. Πρώτη φορά δίνουν επιδοτήσεις στο σιτάρι αυτές οι
χώρες τώρα. Μην λέτε προς τα έξω ότι καταργούνται οι επιδοτήσεις
και ότι δεν µπορείτε να κάνετε διαφορετικά.
Είπαµε µετά ένα δεύτερο άξονα πολιτικής. ∆εν µπορείτε να
πετύχετε πολλά στις Βρυξέλλες, τουλάχιστον πάρτε ορισµένα
εθνικά µέτρα συµβατά προς τους κοινοτικούς κανονισµούς, για τη
µείωση του κόστους παραγωγής και τη στήριξη της
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής γεωργίας. Το επιτόκιο δανεισµού
της Αγροτικής Τράπεζας να το µειώσετε. ∆εν δικαιολογείται µε δύο
µονάδες επιχορήγηση του προϋπολογισµού στην Αγροτική
Τράπεζα τα επιτόκια δανεισµού να είναι υψηλότερα κατά τέσσερις ή
πέντε µονάδες από τις εµπορικές τράπεζες. Πρέπει να βρείτε µια
λύση.
Βέβαια, πρέπει να µειώσετε την τιµή των καυσίµων αγροτικής
χρήσης. Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός στην 'Εκθεση της
Θεσσαλονίκης "θα αυξήσω την απαλλαγή αυτή από 30% που
ίσχυε" που είχε εννέα δισεκατοµµύρια (9.000.000.000) δραχµές
κόστος -έτσι έλεγε ο προηγούµενος προϋπολογισµός- "σε 40%
µείωση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης που αντιστοιχεί σε
δώδεκα δισεκατοµµύρια (12.000.000.000)". 'Οµως, ο κ. Τζουµάκας
όταν ήθελε να "φουσκώσει" το κόστος το οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία
πρότεινε για συγκεκριµένα µέτρα, ανέβαζε το ποσό από την
ολοσχερή κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης σε εκατόν
είκοσι δισεκατοµµύρια τουλάχιστον. Αν ίσχυε αυτός ο λογαριασµός
µε στοιχεία της Κυβέρνησης έπρεπε να προβλέψει στον
προϋπολογισµό του 1999, που εκτελείται, ποσό τουλάχιστον
σαράντα οκτώ δισεκατοµµυρίων. Αντί για σαράντα οκτώ
δισεκατοµµύρια που αντιστοιχεί στη µείωση κατά 40% του Ειδικού
Φόρου Κατανάλωσης προβλέπετε µόνο δώδεκα δισεκατοµµύρια.
Εµπαίζετε τους αγρότες και προβλέπετε διαδικασίες οι οποίες είναι
απαγορευτικές. Πόσοι µπορούν να πάρουν πίσω το φόρο αυτό; Το
ίδιο συµβαίνει µε το ηλεκτρικό ρεύµα. Να το µειώσετε κατά το ήµισυ.
∆εν φταίει ο αγρότης αν δεν είναι ανταγωνιστική η ∆.Ε.Η. και αν
είναι πολύ αυξηµένο το τιµολόγιο της ∆.Ε.Η.
Το ίδιο, βέβαια, πρέπει να κάνετε µε το Φ.Π.Α. Πρέπει να µειώσετε
το Φ.Π.Α. από 18% σε 8%, γιατί δεν είναι δυνατόν ο αγρότης µε τις
δυσκολίες που αντιµετωπίζει να πληρώνει τόσο µεγάλο φόρο.
Υπάρχουν άλλες δραστηριότητες όπου ο φόρος αυτός είναι πολύ
µειωµένος. 'Οπως και για το θέµα των καυσίµων, υπάρχουν χώρες
που εφαρµόζουν τη µειωµένη τιµή στα καύσιµα. Στη χώρα µας και
το πετρέλαιο θέρµανσης έχουµε -και επιτρέπεται- και έχουµε
κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης για τους αλιείς.
Εφαρµόστε τα αυτά και µειώστε τη φορολογία και τις επιβαρύνσεις
άµεσα.
Ο τρίτος άξονας της πολιτικής τον οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία
εισηγείται και στηρίζει στο εµπεριστατωµένο πρόγραµµά της -το
οποίο έχει προέλθει από συζητήσεις µε αρµόδιους φορείς,
εκπροσώπους, καθηγητές κλπ., 'Ελληνες και ξένους- προβλέπει τη
διαδικασία και την ενεργοποίηση στον τοµέα της διάθεσης των
αγροτικών προϊόντων. ∆εν µπορούµε να διαθέσουµε προϊόντα γιατί
η Κυβέρνηση δεν κάνει απολύτως τίποτα.
Ζητήσαµε να έχουµε γεωργικούς ακολούθους. Η Κυβέρνηση τους
θεωρεί περιττούς και λέει "δεν χρειάζονται αυτοί". ∆εν πρέπει να
µάθουµε τι ζητάει ο καταναλωτής στις άλλες χώρες, διεθνώς, στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στο εσωτερικό και να παράγουµε προϊόντα
που ζητούνται, να προχωρήσετε στις αναδιαρθρώσεις των
καλλιεργειών όπως είχαµε κάνει στο παρελθόν ως Κυβέρνηση;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Είµαι περίεργος, κύριε Υπουρ-
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γέ, να δω τι θα απαντήσετε σε όλα αυτά. Θα επανέλθω και στη
δευτερολογία µου.
Θέλω να τονίσω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δίνει ιδιαίτερο βάρος στην
ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα και πιστεύει ότι είναι µείζον εθνικό
πρόβληµα αυτό που αντιµετωπίζουµε σήµερα. Η Κυβέρνηση, έστω
και την τελευταία στιγµή, πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της και να
πάρει συγκεκριµένα µέτρα, σαν αυτά που προτείνει η Νέα
∆ηµοκρατία για να βγει ο αγροτικός τοµέας από το αδιέξοδο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κονταξής έχει το
λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο παριστάµενος
Υπουργός και ο Υφυπουργός Γεωργίας θα αναγκαστούν να
υπερασπιστούν την πολιτική των Κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στο
θέµα της γεωργίας. Είναι όµως γεγονός, µη επιδεχόµενο ουδεµίας
αµφισβητήσεως, ότι τα χρόνια, που το ΠΑ.ΣΟ.Κ. κυβέρνησε την
Πατρίδα µας, είναι καταστροφικά σε όλους σχεδόν τους τοµείς και
κυρίως στη γεωργία. Λέω "κυρίως στη γεωργία", γιατί συνέπεσε
περίπου η άνοδος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην Κυβέρνηση µε την ένταξή
µας στην Ε.Ο.Κ. τότε και είναι γνωστό επίσης ότι το µέγιστο των
πιστώσεων -οµιλούµε περί τρισεκατοµµυρίων- από την Ε.Ο.Κ., την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση εν συνεχεία, προς την Ελλάδα αφορούν κυρίως
στον αγροτικό τοµέα.
Ως εκ τούτου, η ευθύνη των Κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι
τροµερά µεγάλη. Οι Κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κατέστρεψαν τη
γεωργία, φοβάµαι µήπως και ανεπανόρθωτα. Σε κανέναν τοµέα,
κύριοι Υπουργοί, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν προσέφερε τίποτα θετικό στην
ελληνική γεωργία. Αντιθέτως, αρνητικά προσέφερε.
Θα αναφέρω ενδεικτικώς, ότι στην 'Αρτα, από όπου κατάγοµαι και
εκλέγοµαι Βουλευτής, έχουµε για τη γεωργία ορισµένα βασικά
προβλήµατα.
Πρώτον, εγγειοβελτιωτικά έργα, πεδιάδος 'Αρτης και Πέτα-
Κοµποτίου, δεύτερον, πορτοκάλια, τρίτον, αντιπαγετική προστασία.
Η πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και σε αυτούς τους τρεις τοµείς είναι ένα
σκέτο µηδενικό. Και πιστεύω απόλυτα -το ξέρω- ότι ανάλογη είναι
και η πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και σε όλους τους άλλους νοµούς,
όσον αφορά στα γεωργικά και τα αγροτικά θέµατα.
Υπάρχουν συνεχείς και επανειληµµένες υποσχέσεις περί δήθεν
νέων ρυθµίσεων. Ελάχιστος είναι ο χρόνος, για να σας φέρω τα
Πρακτικά της Βουλής, όπου Υπουργοί Γεωργίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που
διετέλεσαν από το 1981 µέχρι τώρα αλλά και άλλων τοµέων, όπως
εθνικής οικονοµίας, έλεγαν περί διαφόρων ρυθµίσεων ή περί
κατασκευής εγγειοβελτιωτικών έργων πεδιάδος 'Αρτης και δεν
έχουν κάνει τίποτε. 'Εφεραν µάλιστα και χρονοδιάγραµµα, αλλά
τελικά τίποτε δεν προσέφεραν. Μόνο ψέµατα και υποσχέσεις!
Γι'αυτό και υπάρχει αυτή η κατάσταση των αγροτών τώρα.
Συσσωρεύθηκαν τόσα προβλήµατα, που δεν είναι δυνατόν να
κάνετε τίποτε. Και µε πανικό τώρα και λόγω των ευρωεκλογών
αρχικώς αλλά και των βουλευτικών, όταν γίνουν, προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε ψευδείς εντυπώσεις, παραπλανώντας τον ελληνικό
λαό. Το µόνο που καταφέρατε, κύριοι Υπουργοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ήταν
να δηµιουργήσετε τζάκια τρωκτικών του ΠΑ.ΣΟ.Κ. τα οποία
στηρίζουν την εκάστοτε Κυβέρνηση και τον εκάστοτε Πρωθυπουργό
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στα διάφορα συνέδρια. Και το είδαµε και στο
τελευταίο συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Πιστοί στην τακτική σας, κύριοι Υπουργοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
προσπαθείτε....
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τη δευτερολογία µου τώρα, γιατί δεν
προφθαίνω να διατυπώσω ένα συλλογισµό µου. Εξάλλου το
δικαιούµαι και νοµίζω ότι διευκολύνω κιόλας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αλλά σαν πρακτική δεν
ακολουθείται. Συνεχίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Εφαρµόζεται.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι, δεν εφαρµόζεται.
Πάντως δεν τη δικαιούσθε. Απλώς τη ζητάτε από το Προεδρείο και
το Προεδρείο θα σας τη δώσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Εφαρµόζεται όµως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το Σώµα θα εγκρίνει για
να συνεχίσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Ακριβώς.
Πιστοί σε αυτή τη τακτική σας, κύριοι Υπουργοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
προσπαθήσατε να δηµιουργήσετε µία εντύπωση ευχάριστη στους
αγρότες, παραπλανώντας τους ακόµη µία φορά. Και ο
παριστάµενος Υπουργός Γεωργίας κ. Ανωµερίτης και ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Ρέππας, αναφερόµενοι στην
πρόσφατη συµφωνία των Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως για τη γεωργική πτυχή της Ατζέντα 2000, τη
χαρακτήρισαν ως µία ευτυχή κατάληξη και ότι έγιναν αποδεκτά
πολλά αιτήµατα της χώρας µας. Τελικώς αποδεικνύεται, ότι τίποτε
δεν εγένετο δεκτό από αυτά τα αιτήµατα, που είχαµε. Και θα το
διαπιστώσουµε όλοι οι 'Ελληνες αλλά κυρίως οι αγρότες στο
αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Είναι παγία τακτική της
Κυβέρνησης -αυτό το ξέρετε- να εµφανίζει τις αποτυχίες ως
επιτυχίες, όπως και παγία τακτική της Ευρωπαϊκής Ενώσεως να
βελτιώνει πάντα τις αρχικές δυσµενέστατες προτάσεις της
Ευρωπαϊκής επιτροπής, για να µένουν οι διάφοροι εταίροι µε την
ευχαρίστηση, ότι κάτι επιτυχγάνουν και έτσι να δικαιολογούνται στα
κράτη µέλη τους.
Μία πρόσφατη αποτυχία του Υπουργείου Γεωργίας -γιατί κυρίως
αυτό αφορά- είναι και η απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου
σύµφωνα µε την οποία δεν αναγνωρίζεται το τυρί φέτα ως
παραγόµενο µόνο στην Ελλάδα. 'Ετσι καταργείται η απόφαση της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως του 1996, µε την οποία η ονοµασία της
ελληνικής φέτας είχε κατοχυρωθεί ως προϊόν ονοµασίας
προελεύσεως.
Αυτό θα έχει δυσµενέστατες οικονοµικές συνέπειες για τους
'Ελληνες αγρότες, δεδοµένου ότι, βάσει κανονισµού που είχε
υιοθετηθεί τον Ιούλιο του 1996, από το 2002 καµία άλλη χώρα,
εκτός της Ελλάδας, δεν θα έχει το δικαίωµα χρησιµοποιήσεως της
ονοµασίας αυτής. Αυτό, όµως, τώρα ανατρέπεται και δεν ισχύει.
Είναι προφανές, εποµένως, ότι οι επιπτώσεις στην ελληνική
κτηνοτροφία θα είναι δυσµενέστατες και θα είναι συνεχείς και όχι
µόνο ενός έτους.
Ποια είναι όµως η σηµερινή κατάσταση στον αγροτικό τοµέα, κύριοι
Υπουργοί; Από την εισηγητική έκθεση ΑΕΠ κατά κλάδο οικονοµικής
δραστηριότητας, προκύπτει ότι την περίοδο 1994-1997, η γεωργία
είχε τον µικρότερο µέσο ετήσιο ρυθµό θετικής µεταβολής απ' όλους
τους άλλους κλάδους της οικονοµίας που φθάνει µόλις το 0,8%. Το
1998 ο προβλεπόµενος θετικός ρυθµός 1,5% είναι από τους
µικρότερους της εθνικής οικονοµίας για το συγκεκριµένο έτος.
Επίσης, αν κάνουµε µία αναδροµή στους ανάλογους πινακες
εισηγητικών εκθέσεων του παρελθόντος, θα διαπιστώσουµε ότι και
ο ετήσιος ρυθµός ανάπτυξης στον τοµέα της γεωργίας, ήταν, σε
σύγκριση µε εκείνο των λοιπών τοµέων της οικονοµίας: πρώτον, τα
έτη 1994 και 1995, ο µικροτερος αρνητικός, δεύτερον, το έτος 1996
ο µικρότερος θετικός φθάνοντας µόλις το 1% (µε εξαίρεση των
ορυχείων, που ήταν -0,5%) και τρίτον, το 1997 ο µικρότερος
θετικός, µε εξαίρεση της ∆ηµοσίας ∆ιοικήσεως/Ασφαλείας.
Είναι στοιχεία οικονοµικά, τα οποία έχουν δηµοσιευτεί σε περιοδικά
οικονοµικού περιεχοµένου και δεν επιδέχονται καµίας
αµφισβητήσεως και αποδεικνύουν την πλήρη αποτυχία όλων των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ µέχρι τώρα στον αγροτικό τοµέα, γι'αυτό
και τα προβλήµατα είνσι συσσωρευµένα αρνητικά και έτσι οι
γεωργοί διαµαρτύρονται κατά των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και θα
το αποδείξουν εµφανώς, κύριοι Υπουργοί της Γεωργίας και στις
Ευρωεκλογές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καρασµάνης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τεράστια είναι
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τα προβλήµατα, τα οποία έχουν σωρευθεί τα τελευταία χρόνια στον
αγροτικό κόσµο, όπως και δεινή είναι η θέση στην οποία έχουν
περιέλθει οι 'Ελληνες αγρότες. ∆εν είναι υπάρχει καµία αµφιβολία
ότι αυτό οφείλεται στην πολιτική του Υπουργείου Γεωργίας, η οποία
είναι αδιέξοδη, χωρίς προσανατολισµους, χωρίς στόχους και
συνεπώς ανύπαρκτη. 'Ετσι έχει οδηγήσει την ελληνική γεωργία στην
αποτελµάτωση και τον αγροτικό κόσµο σε µια πορεία χωρίς αύριο.
Τίποτε απολύτως δεν προχωράει.
Στην Κοινότητα η παρουσία µας τα τελευταία χρόνια είναι τυπική
έως διακοσµητική, χωρίς την παραµικρή διαπραγµατευτική
ικανότητα και ευελιξία, µε συνέπεια να χάνονται όλες οι µάχες η µία
µετά την άλλη και τα βασικότερα προϊόντα µας να υφίστανται
αλλεπάλληλα βαρύτατα πλήγµατα.
Αλλά και σε εθνικό επιπεδο η ανυπαρξία αγροτικής πολιτικής και η
εγκατάλειψη των αγροτοκτηνοτρόφων στην τύχη τους, έχει
δηµιουργήσει ένα κλίµα απόγνωσης σε όλη την ύπαιθρο, κάτι που
εξηγεί τη χιονοστιβάδα των κινητοποιήσεων, ειδικότερα τα τελευταία
τέσσερα χρόνια. Μόνο ένα κράτος που θεωρεί τους αγρότες ως
πολίτες δεύτερης κατηγορίας, µπορεί να τους εµπαίζει µε τις
απαράδεκτες καθυστερήσεις στην καταβολή των ενισχύσεων και
αποζηµιώσεων. Να αφήνει την ΑΤΕ, υποτίθεται τράπεζα του
αγρότη, να αποµυζά το µόχθο του µε ληστρικά επιτόκια,
τετραπλάσια από τον πληθωρισµό, µε παράνοµα πανωτόκια, µε
κατασχέσεις και πλειστηριασµούς των τελευταίων περιουσιακών
στοιχείων που έχουν αποµείνει.
Μη βιαστείτε, κύριε Υπουργέ, να µου απαντήσετε ότι βγάλατε αυτήν
την περίφηµιο εγκύκλιο µε την οποία ρυθµίζονται τα αγροτικά χρέη.
Είναι για µένα, στάχτη στα µάτια των αφελών, πρώτον, διότι δεν
ρυθµίζετε τα χρέη των παραγωγών, οι οποίοι είχαν µπει στις
προηγούµενες ρυθµίσεις, εάν δεν έχουν ανεξόφλητες δόσεις. ∆εν
τους επιβραβεύετε και δεν τους δίνετε τη δυνατότητα να µπουν σ'
αυτήν την εγκύκλιο. ∆εύτερον, αυτή η εγκύκλιος είναι ασαφέστατη,
δεν ξεκαθαρίζει τίποτα. Πάνω σε ποιο κεφάλαιο θα υπολογιστούν οι
τόκοι ποινής; Μπορείτε να µου πείτε; Πάνω σε ποιο κεφάλαιο, θα
διαγράψετε το 50% των δεδουλευµένων τόκων; ∆εν λέτε τίποτα
γι'αυτά, απλώς προσπαθείτε να θολώσετε την κατάσταση, γιατί
υπάρχει η δέσµευση του κ. Παπαντωνίου στις 18 Μαρτίου, που
ξεκαθάριζε το πλαίσιο των ρυθµίσεων και έλεγε ότι θα διαγράψουµε
τους τόκους ποινής και αναγνώρισε ότι τα πανωτόκια είναι
καταχρηστικά και παράνοµα και ακόµα προσέθετε, ότι θα
διαγραφούν όλοι οι δεδουλευµένοι τόκοι και ένα µέρος του αρχικού
κεφαλαίου. Το ξεκαθάρισε.
'Οπως και η προηγούµενη ηγεσία έλεγε ότι για χρέη µέχρι δέκα
εκατοµµύρια (10.000.000) δραχµές διαγράφεται το 60%. Στη δική
σας εγκύκλιο υπάρχει ασάφεια. Λέτε ότι µε λογιστικές οδηγίες θα
πούµε πώς θα προχωρήσουµε και ότι δεν πρόκειται να γίνει τίποτα
µε τεχνάσµατα και αλχηµείες.
'Ερχοµαι στο θέµα του ΕΛΓΑ, σε αυτό το αίσχος που λέγεται ΕΛΓΑ.
Μόνο ένα κράτος ανάλγητο µπορεί να µεθοδεύει µε τον ΕΛΓΑ την
υποβάθµιση των καταστροφών από θεοµηνίες, για να στερήσει από
τους κατεστραµµένους παραγωγούς τις πραγµατικές αποζηµιώσεις
που δικαιούνται.
Κύριε Υπουργέ, πλησιάζει Πάσχα και ακόµα οι παραγωγοί είναι
απλήρωτοι, ένα σηµαντικό µέρος των παραγωγών δεν έχουν πάρει
τα χρήµατα. Πέρασαν µαύρα Χριστούγεννα και φοβάµαι πολύ ότι θα
περάσουν και µαύρο Πάσχα, παρά το γεγονός ότι έχει περάσει ένας
χρόνος από τότε που έχουν υποστεί τη βιβλική καταστροφή. Αλλά,
και οι βαµβακοπαραγωγοί των περιοχών Πέλλας και Ηµαθίας που
οι βαµβακοφυτίες τους έχουν πληγεί από τις υπερβολικές
βροχοπτώσεις, από τις πληµµύρες, δεν έχουν αποζηµιωθεί, παρά
το γεγονός ότι έχετε δεσµευθεί, ότι µέσω των ΠΣΕΑ θα τους
αποζηµιώσετε. ∆εν έχουν κινηθεί ακόµα οι διαδικασίες.
Θα πω και κάτι άλλο. Οι καπνοπαραγωγοί ακόµα περιµένουν να
τους ορίσετε τις ποσοστώσεις. Σύµφωνα µε τον κανονισµό της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έπρεπε µέχρι τις 31 Ιανουαρίου να τους
δοθούν οι ποσοστώσεις. Μπαίνουµε στη νέα καλλιεργητική περίοδο
και ακόµα δεν ξέρει κανείς τι θα καλλιεργήσει και πόσα στρέµµατα.

Επανέρχοµαι στο θέµα του ΕΛΓΑ και αναφέροµαι στο τελευταίο
κατόρθωµα για τις ενστάσεις που έχει υποβάλει ένας σηµαντικός
αριθµός παραγωγών. 'Ηλθαν τα πρώτα πορίσµατα και πάλι µε
τεχνάσµατα και αλχηµείες του ΕΛΓΑ είναι στα ίδια επίπεδα. ∆ηλαδή,
οι άνθρωποι και το δίκιο τους δεν βρήκαν και τα ψίχουλα των
ψευτοαποζηµιώσεων ένας Θεός ξέρει πότε θα τα εισπράξουν.
Προσέξτε το αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Είναι ανάλγητο αυτό που γίνεται από πλευράς του ΕΛΓΑ να
υποβαθµίζει τις πραγµατικές ζηµίες δίνοντας ψίχουλα και αυτά τα
ψίχουλα να τα δίνει µε καθυστέρηση.
Πείτε µου εσείς, κύριε Υπουργέ, εάν υπάρχει σήµερα άλλη
κοινωνική τάξη που να παράγει κάτω από ένα ξεσκέπαστο µαγαζί,
που δεν έχει ούτε τοίχους ούτε στέγη και να έρχεται το κράτος και
να την εµπαίζει.
Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο
αγροτικός κόσµος της χώρας περνάει δύσκολες ώρες. Αυτό δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς σοβαρός, κανείς εχέφρων. Η
σηµερινή κατάσταση έχει ξεπεράσει τα όρια αντοχής του αγροτικού
κόσµου. Η σηµερινή Κυβέρνηση οδήγησε τον αγροτικό κόσµο στην
έσχατη ένδεια. Και είναι χαρακτηριστικό ότι τουλάχιστον το 1/3 των
γεωργών και των κτηνοτρόφων της πατρίδος µας ζει σήµερα κάτω
από τα όρια της φτώχειας.
Για τη Νέα ∆ηµοκρατία το αγροτικό πρόβληµα δεν είναι πρόβληµα
µόνο των αγροτών, αλλά είναι πρόβληµα εθνικό, αφορά ολόκληρη
τη χώρα. Κύριοι Υπουργοί, εάν µε θυσίες του συνόλου του
ελληνικού λαού δεν αντιµετωπισθεί το αγροτικό πρόβληµα, η
ελληνική ύπαιθρος µε τις ευνόητες εθνικές συνέπειες, θα
απερηµωθεί και εκατοντάδες χιλιάδες άνεργοι αγρότες θα εισέλθουν
στα κέντρα και θα πλαισιώσουν τις τεράστιες ήδη στρατιές των
ανέργων που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή στις αστικές περιοχές της
πατρίδος µας.
Για να δώσουµε, κύριοι Υπουργοί, χείρα βοηθείας προς τον
αγροτικό κόσµο και να προλάβουµε τις δυσµενείς συνέπειες µε την
υπευθυνότητα του θεσµικού µας ρόλου ως Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, αφ' ενός καταρτίσαµε ειδικό πρόγραµµα για τη
λύση του αγροτικού προβλήµατος και αφ' ετέρου µε τον
κοινοβουλευτικό µας έλεγχο προσπαθούµε να επισηµάνουµε στην
Κυβέρνηση τις υποχρεώσεις της έναντι των Ελλήνων γεωργών και
κτηνοτρόφων.
Σ' αυτό το δεύτερο, κύριοι Υπουργοί, στοχεύει η σηµερινή µας
επερώτηση. Ευελπιστούµε ότι ο κύριος Υπουργός Γεωργίας δεν θα
επιχειρήσει να επαναλάβει σήµερα ότι τα ίδια συζητήθηκαν κατά
κόρον στην Εθνική Αντιπροσωπεία. ∆ιότι αυτή είναι η σταθερή
απάντηση των επερωτωµένων Υπουργών στις επερωτήσεις της
Νέας ∆ηµοκρατίας.
Εµείς, κύριοι Υπουργοί, όσο τα προβλήµατα των Ελλήνων
αγροτών, γεωργών και κτηνοτρόφων θα παραµένουν άλυτα, θα
ερχόµαστε στη Βουλή και θα τα επαναλαµβάνουµε και εσείς ας µας
κατηγορείτε ότι επαναλαµβάνουµε τα ίδια. Γιατί από τότε που
επιχειρήσαµε να προβάλλουµε τα θέµατα των Ελλήνων αγροτών,
δεν είδαµε να λύνονται, απεναντίας βλέπουµε να χειροτερεύουν.
Τίποτε, κύριοι Υπουργοί, δεν έγινε για τη µείωση του κόστους
παραγωγής, που είναι το ζητούµενο, για να µπορέσει ο αγρότης να
αντιµετωπίσει το σηµερινό ανταγωνιστικό περιβάλλον. Καµιά
σοβαρή προσπάθεια δεν έγινε να πεισθούν οι εταίροι µας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την ιδιαιτερότητα του προβλήµατος των
Ελλήνων αγροτών. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας
σφυρίζουν αδιάφορα και δεν παρέχουν καµία τεχνική
συµπαράσταση προς τον 'Ελληνα γεωργό και κτηνοτρόφο,
απεναντίας προβλήµατα του δηµιουργούν µε τις παρεµβάσεις του.
Συνεχίζονται, κύριε Υπουργέ, οι απαράδεκτες καθυστερή-
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σεις στην καταβολή των κοινοτικών επιδοτήσεων και των
αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ. Οι αναγκαστικές εκτελέσεις, οι
πλειστηριασµοί συνεχίζονται και µάλιστα, κύριε Υπουργέ, επιλεκτικά
και πρέπει να το προσέξετε ιδιαίτερα εσείς, διότι κι άλλη φορά στην
Αίθουσα αυτή σας έχω ξεχωρήσει από άλλους. Αυτό το "επιλεκτικά"
να το προσέξετε ιδιαίτερα, παρ' ότι εµείς είµαστε αντίθετοι προς
κάθε πλειστηριασµό, που γίνεται αυτήν τη στιγµή εις βάρος του
'Ελληνα γεωργού και κτηνοτρόφου.
Τα πανωτόκια της τοκογλυφικής Αγροτικής Τράπεζας όλο και
αυξάνουν και οδηγούν τον αγρότη στην απόγνωση. Τα φθηνά
καύσιµα ακόµη να δοθούν. Ενώ οι ασφαλιστικές εισφορές προς τον
ΕΛΓΑ αυξήθηκαν, δεν καταβλήθηκαν ακόµη ούτε οι αποζηµιώσεις
του 1998, που φθάνουν τα είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια
(25.000.000.000) δραχµές.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ελλείψει χρόνου, λοιπόν, γιατί το κουδούνι χτυπάει, θα αρκεστώ
µόνο σ' αυτές τις επισηµάνσεις. Θέλω όµως να τονίσω τα εξής:
Κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία τρία Σαββατοκύριακα επισκέφθηκα
επικεφαλής ενός κλιµακίου του κόµµατός µας τους Νοµούς 'Αρτας,
Αιτωλοακαρνανίας και Ηλείας.
Είχα, κύριοι Υπουργοί, όπως αντιλαµβάνεσθε, επαφές µε πολλά
αγροτικά στελέχη και άκουσα τους προβληµατισµούς τους για µια
ακόµη φορά. Εκείνο κυρίως που διαπίστωσα, κύριοι Υπουργοί, από
τις επαφές αυτές είναι η απόγνωση των αγροτών και η οργή τους
για την εγκατάλειψή τους. Κάντε κάτι, για να σωθεί ο αγροτικός
κόσµος, για να προλάβετε, κύριε Υπουργέ, την κοινωνική έκρηξη, η
οποία επέρχεται.
Τα όσα ανακοινώθηκαν µέχρι στιγµής για να επιτύχει µια
προσωρινή οµηρία τελείωσαν. Η προσωρινή οµηρία τελείωσε, η
κοινωνική έκρηξη είναι αναµενόµενη!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. ∆ήµας έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα στη σύντοµη
παρέµβασή µου πρώτα πρώτα να υπογραµµίσω την αποτυχία του
κυρίου Πρωθυπουργού στη ∆ιάσκεψη Κορυφής να κρατήσει το
ποσό για την Κοινή Αγροτική Πολιτική στο πενιχρό έστω ποσό που
συµφώνησαν οι Υπουργοί Γεωργίας στο Συµβούλιο Υπουργών
Γεωργίας. Στα 40,5 δισεκατοµµύρια Ευρώ περιορίστηκε το ποσό
στο Συµβούλιο Κορυφής και ο κ. Σηµίτης είναι κατά το ποσοστό της
συµµετοχής του συνυπεύθυνος γι' αυτό το πάγωµα των ποσών που
θα διατεθούν για την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Αυτό βέβαια δεν
σηµαίνει ότι και στο Συµβούλιο Υπουργών ήταν επιτυχία το ότι ο κ.
Ανωµερίτης, µαζί µε τους άλλους Υπουργούς είχαν προσδιορίσει το
ποσό στα 41,5 δισεκατοµµύρια Ευρώ, δεδοµένου ότι ζητούσαν 46,5
δισεκατοµµύρια Ευρώ. Τα 46,5 δισεκατοµµύρια που θα ήταν µια
λογική αύξηση δεν επετεύχθη. Αλλά και το 41,5 δισεκατοµµύρια τα
οποία ανακοίνωσε ο κ. Ανωµερίτης, δεν κατάφερε να τα διατηρήσει
ο κ. Σηµίτης. ∆υστυχώς οι Υπουργοί δεν απολύουν τους
Πρωθυπουργούς διαφορετικά κάποια τέτοια µοίρα έπρεπε να
επιφυλαχθεί για την αποτυχία του κ. Σηµίτη!
Θα ήθελα ακόµα να πω ότι και αυτό το ποσό που αποφασίσθηκε
στο Βερολίνο θα είναι στην πραγµατικότητα µειωµένο διότι η
αύξηση που προβλέπεται βάσει του µέσου κοινοτικού πληθωρισµού
είναι στον αέρα, γιατί δεν υπάρχουν τα σχετικά κονδύλια.
Εποµένως, είναι καθαρά θεωρητική αυτή η αύξηση.
Μίλησε και προηγουµένως ένα άλλος συνάδελφός µου για το θέµα
του εισοδήµατος των αγροτών. Πράγµατι, στη χώρα µας το
αγροτικό εισόδηµα τα τελευταία τρια χρόνια σε πραγµατικές τιµές
έχει µειωθεί κατά 9%. Κατ' επανάληψη έχει λεχθεί αυτό και δεν
έχουµε πάρει µια εξήγηση. Πως θα αντιµετωπίσουν οι αγρότες το
πρόβληµα αυτό; Σύµφωνα µε µελέτη του ΚΕΠΕ, το 1/3 των
αγροτών ζει αυτήν τη στιγµή κάτω από το όριο της φτώχειας και
βεβαίως ο αγροτικός πληθυσµός συρρικνώνεται συνεχώς.
Πρέπει να σηµειώσουµε ακόµα ότι από το 1990 µέχρι τώρα το µέσο

αγροτικό εισόδηµα στις ευρωπαϊκές χώρες σε σταθερές τιµές έχει
αυξηθεί 12%. Στη χώρα µας παραµένει στο επίπεδο του 1990.
Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, το µέγεθος του προβλήµατος.
Ακόµα να τονίσω ότι έστω και µε τους περιορισµένους ρυθµούς
ανάπτυξης που έχουµε το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν αυξάνει -
έστω µε αυτά τα µικρά ποσοστά- ενώ αντίθετα των αγροτών
µειώνεται. Εποµένως, το χάσµα µεταξύ αγροτικών και µη
πληθυσµών ως προς το εισόδηµα συνεχώς αυξάνεται. Αυτό δείχνει
την αδιαφορία των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ για τον αγροτικό
τοµέα.
Πρέπει να σας πω -και είναι χαρακτηριστικό- ότι και εκ του λόγου
αυτού όπως κοινωνικές έρευνες έχουν δείξει, αυξάνεται όχι µόνο η
µετανάστευση η εσωτερική, αλλα και η εγκληµατικότητα στις
περιοχές της χώρας. Η ανέχεια είναι κακός σύµβουλος. Πρέπει να
σας πω ότι στην περιοχή τη δική µου έχουν φθάσει να κλέβουν έως
και δενδρύλλια. Αυτό διευκολύνεται και από τη διάλυση της
Αγροφυλακής και την κακή αστυνόµευση που υπάρχει γιατί
υπάρχουν και δήµοι ολόκληροι που έχουν δηµιουργηθεί τώρα και
δεν έχουν καν αστυνοµικό τµήµα. 'Οσο αστείο και να φαίνεται
πρόσφατα είχαµε επανειληµµένες κλοπές δενδρυλλίων από
φυτώρια. Μόνο την Καθαρά ∆ευτέρα εφτά χιλιάδες δενδρύλλια
εκλάπησαν από την περιοχή του Ξυλοκάστρου. Και αυτό οφείλεται
στη διάλυση της Αγροφυλακής, στη κακή αστυνόµευση και βεβαίως
και στην ανέχεια η οποία υπάρχει. Μέρος βεβαίως του
προβλήµατος αυτής της ανέχειας και της µείωσης του εισοδήµατος
οφείλεται και στη µεγάλη πτώση των εξαγωγών.
Αν δείτε τις εξαγωγές, το 1980 είµαστε θετικοί, είχαµε θετικό
ισοζύγιο. Το 1985 είχαµε έλλειµµα τριάντα ένα δισεκατοµµύρια
δραχµές (31.000.000.000), το 1995 φτάσαµε τα διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές και κάτι και το 1997 το
έλλειµµα ήταν διακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια δραχµές
(280.000.000.000).
Κι αυτό οφείλεται στη διάλυση του Υπουργείου Γεωργίας. Μήπως το
αρνείσθε, κύριε Υπουργέ; Με το "σοσιαλιστικό νεοφιλελευθερισµό"
σας -προσέξτε το αυτό- νοµίζετε ότι πρέπει να καταργήσετε το
κράτος. Το κράτος βεβαίως δεν πρέπει να παρεµβαίνει εκεί, όπου
µπορεί η ιδιωτική πρωτοβουλία να έχει καλά αποτελέσµατα.
Αυτό δε σηµαίνει ότι δεν πρέπει να το έχει η χώρα ως όργανο
χρήσεως για την προστασία ορισµένων τοµέων, όπου και άλλες
χώρες ακριβώς χρησιµοποιούν το κράτος. Ακόµη και στις Ηνωµένες
Πολιτείες ξέρετε τι παρεµβάσεις γίνονται στον αγροτικό τοµέα.
Υπάρχει ένα πρόγραµµα του ΚΕΠΕ µε χρηµατοδότηση ευρωπαϊκή
για τον εκσυγχρονισµό του Υπουργείου Γεωργίας και των
υπηρεσιών του που έχει απορροφητικότητα µόνο 20%. Αν αυτό το
πρόγραµµα του εκσυγχρονισµού δεν έχει καταφέρει να
προχωρήσει, πώς είναι δυνατόν να προχωρήσει ο εκσυγχρονισµός
και βεβαίως η συµπαράσταση του Υπουργείου Γεωργίας στον
αγροτικό τοµέα;
Θα ήθελα να πω δυο λέξεις µόνο για το θέµα των λεµονιών. Είναι
τεράστιο το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Κάντε κάτι. Ο παραπλεύρως
σε σας Υφυπουργός, ο οποίος προέρχεται και από περιοχή τέτοια,
θυµάµαι ότι το 1989 και το 1990 όταν ήµουν Υπουργός Γεωργίας
και όταν τα λεµόνια και τα πορτοκάλια πήγαν πάρα πολύ καλά, µου
έκανε συνεχώς ερωτήσεις. Πραγµατικά µε είχε ταλαιπωρήσει πάρα
πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και τώρα βγάζετε το
γινάτι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: ∆είτε τι αποτελέσµατα είχαµε το 1990 και
χαίροµαι που βρίσκοµαι αυτήν τη στιγµή σ' αυτήν τη θέση, για να
τον προκαλώ να µου απαντήσει για τα λεµόνια. Τι γίνεται µε τα
λεµόνια; Είναι τεράστιο το πρόβληµα, κύριε Υφυπουργέ, σοβαρά το
λέω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Τότε δεν υπήρχε η GATT. To '92 την
ψηφίσατε ως κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε ∆ήµα.
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ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Κοιτάξτε να δείτε τι θα κάνετε. Είχαµε µείωση
της παραγωγής. Φέτος, είναι σαράντα χιλιάδες, τα παλιότερα
χρόνια ήταν πενήντα-εξήντα χιλιάδες. Και παρά το ότι έχουµε τόση
λίγη παραγωγή, δεν έχουν εξαχθεί τα προϊόντα. Μένουν στα
δέντρα, η ποιότητα χειροτερεύει. Ο κόσµος δεν ενδιαφέρεται
γι'αυτά, δεν έχει εισόδηµα. Γνωρίζετε ότι πέρσι µε τη
συνυπευθυνότητα και το πενιχρό ποσό των τριάντα (30) δραχµών
περιορίστηκε σε λίγες δραχµές και δεν κάλυπταν ούτε τα έξοδα της
συγκοµιδής.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υπουργός Γεωργίας κ.
Ανωµερίτης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η κριτική που ασκήθηκε από τους αξιότιµους
συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είναι µια κριτική που
πολλές φορές την έχουµε ακούσει, την έχουµε συζητήσει, γιατί
µιλάµε πάντα για έναν τοµέα, που είχε και έχει προβλήµατα και
κανείς δεν το αρνείται.
Τουλάχιστον από τη δική µου πλευρά, ποτέ αυτά τα προβλήµατα
δεν πρόκειται να τα πλησιάσω ούτε µε την υπερβολή ή την
υπερβολική, έστω µεγέθυνση ορισµένων αλλά ούτε όµως και µε το
κλείσιµο των οφθαλµών απέναντι σε ορισµένες πραγµατικές
καταστάσεις, οι οποίες έχουν όχι µόνο οικονοµικές, αλλά και
κοινωνικές αιτίες µακροχρόνιες τέτοιες που για πολλά-πολλά
χρόνια, τουλάχιστον για τριάντα-σαράντα χρόνια, έχουµε βαρεθεί να
τις συζητάµε.
Είναι όµως µια στιγµή που δεν µπορούµε να την ξεπεράσουµε, γιατί
η συγκυρία είναι τέτοια, που από τα πράγµατα πρέπει να µας κάνει
όχι να κάνουµε µια ιστορική κριτική στις αδυναµίες, που στο κάτω-
κάτω είναι αδυναµίες συνολικά της ελληνικής οικονοµίας και τις
ζήσαµε, όπως και στις ανισορροπίες σε όλο το πλέγµα της
οικονοµικής ανάπτυξης, αλλά και των επιµέρους οικονοµικών
πολιτικών, αλλά να δούµε αυτήν τη στιγµή αυτό που υπάρχει σε
σχέση µ'αυτό που έρχεται.
Τουλάχιστον έτσι βλέπω εγώ το δικό µου το ρόλο, γιατί δεν
σκοπεύω να κάνω µελέτες και αναλύσεις της δεκαετίας του 1970,
όπως έκανα όταν ήµουν στη ∆ιεύθυνση Μελετών και
Προγραµµατισµού της Αγροτικής Τράπεζας και να ξαναλέµε και
πάλι για τον µικρό και πολυτεµαχισµένο κλήρο.
( Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ )
Να κάτσουµε να συζητήσουµε µε πραγµατικά µεγέθη και όχι µε ό,τι
µπορεί ο καθένας να σκεφθεί, γιατί έτσι βολεύει την άλφα ή τη βήτα
ανάλυση για λόγους συµπολιτευτικούς ή αντιπολιτευτικούς και να
δούµε πραγµατικά τι έχουµε και που πάµε. Γιατί δεν µπορούµε
παρά να συγκρίνουµε και να συνυπολογίσουµε αυτό που έχουµε σε
σχέση µε αυτό που έρχεται. Και η αγροτική πτυχή της "Ατζέντα
2000" είναι ένα δεδοµένο γιατί είτε το θέλουµε είτε όχι, µε τις
συµφωνίες και το µεγάλο συµβιβασµό που έγινε έχουµε πραγµατικά
µετρήσιµα, ποσοτικά, αλλά και άλλα που δεν µετριώνται εύκολα
δεδοµένα, τα οποία αποτελούν ένα σηµαντικό πακέτο επιτυχίας της
ελληνικής διαπραγµατευτικής πλευράς.
Και θα κάνω ένα σχόλιο σ' αυτό που ειπώθηκε. Κοιτάξτε, στο
Βερολίνο συζητήθηκε και κρίθηκε συνολικά η "Ατζέντα 2000" και τα
µεγέθη τα οποία προέκυψαν ουδείς µπορεί να αµφισβητήσει ότι
αποτελούν τη µεγαλύτερη οικονοµική επιτυχία της ελληνικής
Κυβέρνησης σ' αυτήν την προσπάθεια, η οποία κατανάλωσε αρκετό
χρόνο και αρκετές συζητήσεις και επιχειρηµατολογίες. Εποµένως
δεν µπορεί κανείς να δει τα επιµέρους µεγέθη γιατί σε µια
διαπραγµάτευση, όταν οι άλλοι απαιτούν ή όταν οι άλλοι θέλουν να
ανατρέψουν, εσύ θα κάνεις εκείνες τις κινήσεις για να πετύχεις τη
µεγιστοποίηση του συνολικού ποσού. Και αυτό το συνολικό ποσό
που µεταφράζεται σε κοινοτικούς και εθνικούς πόρους δεκαπέντε
τρισεκατοµµυρίων (15.000.000.000.000) δραχµών, αυτό είναι ένα
ποσό το οποίο αποτελεί και τη µεγάλη πρόκληση της επόµενης
επταετίας µετά το 2000.
Τόσο στις Βρυξέλλες όσο και στο Βερολίνο η αγροτική πτυχή
έκλεισε µε πέντε αποτυπώσεις. ∆εν είναι η στιγµή, αλλά ούτε ο

χρόνος είναι επαρκής για να κάτσει κανείς να συζητήσει γι' αυτό το
θέµα. Εξάλλου πρόσφατα συζητήσαµε στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου και απ' ό,τι γνωρίζω σύντοµα θα συζητήσουµε και σε
άλλες διακοµµατικές επιτροπές της Βουλής.
'Οµως µπορεί κανείς να κάνει τέσσερα σχόλια. Πρώτα απ' όλα,
αποτελεί πολύ σηµαντική υποχώρηση της γερµανικής πλευράς η
απόσυρση της ιδέας της συγχρηµατοδότησης της ΚΑΠ, που θα µας
κόστιζε εκατόν πενήντα έως διακόσια δισεκατοµµύρια
(150.000.000.000 - 200.000.000.000) ετησίως.
∆εύτερον, έστω ακόµη και την τελευταία στιγµή στο Βερολίνο, δεν
πέρασε η γαλλική πρόταση για τις φθίνουσες ενισχύσεις που θα
έθιγε σε κάποιο σηµαντικό βαθµό και τους 'Ελληνες παραγωγούς
και πολλά από τα σηµαντικά προϊόντα µας.
Τρίτον, οι αποφάσεις των Υπουργών Γεωργίας δεν έθιξαν κανένα
µεσογειακό προϊόν.
Τέταρτον, προέκυψε σαφώς µε µετρήσιµα στοιχεία και µε µη
µετρήσιµα στοιχεία -εννοώ ότι είναι στοιχεία που δεν µπορεί κανείς
να τα ποσοτικοποιήσει τώρα, αλλά στο µέσον ή στο τέλος µιας
περιόδου- ένα δηµοσιονοµικό όφελος που εµείς το εκτιµάµε
περίπου σε πενήντα δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) δραχµές
ετησίως.
Και τέλος πιστεύω ότι µε τις βελτιώσεις στον κανονισµό για την
ανάπτυξη της υπαίθρου και στον οριζόντιο αγροτικό κανονισµό µας
δίνεται η ευκαιρία για µια πιο αποτελεσµατική εφαρµογή πολλών
πολιτικών στην Ελλάδα.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτή η διαπραγµατευτική τακτική οδήγησε όχι
µόνο στη µεγιστοποίηση των ποσών για το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης, από τα επτά τρισεκατοµµύρια (7.000.000.000.000) που
κανείς εκτιµούσε και διάβαζε σε όλες τις εφηµερίδες και σε όλες τις
πολιτικές συζητήσεις στα εννέα τρισεκατοµµύρια
(9.000.000.000.000), αλλά και ειδικά στα µεγέθη που έχουν σχέση
µε την αγροτική πτυχή της Ατζέντας σε σηµαντικά οφέλη τόσο
δηµοσιονοµικά όσο και κατά προϊόν. Και αυτό είναι ένα γεγονός
αναµφισβήτητο.
Εδώ προκύπτει το θέµα. Και δεν είναι θέµα των σοσιαλιστικών
νεοφιλελεύθερων ή φιλελεύθερων ιδεών µας, αλλα ούτε και των
φιλελεύθερων, σοσιαλιστικών τελευταία, δικών σας προγραµµάτων,
για µεγάλη πρόκληση απέναντι σ' αυτά τα οποία είπατε και που
αποτυπώνουν από τη δική σας πλευρά µία κατάσταση, τελείως
διαφορετική από την δική µας. Αλλά πάντως υπάρχει πρόβληµα
που πρέπει να δούµε, πώς αυτά που έχουµε και αυτά που πήραµε,
µε ποιες δοµές, µε ποιους θεσµούς, µε ποιες αλλαγές, όχι απλώς
θα τα απορροφήσουµε, αλλά θα πολλαπλασιάσουµε τα
αποτελέσµατά τους.
Χρειαζόµαστε, λοιπόν, αποφάσεις, τοµές, τις οποίες, σε ειδική
συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου που προκάλεσε ο
Πρωθυπουργός, ειδικά για την ελληνική γεωργία, στα πλαίσια του
µεγάλου ενδιαφέροντος της Κυβέρνησής µας, εγώ όχι µόνο
τοποθέτησα, όχι µόνο ανέπτυξα, αλλά και όλα τα µέλη του
Υπουργικού Συµβουλίου υιοθέτησαν. Να είσθε βέβαιοι ότι µέσα στις
επόµενες εβδοµάδες και στους επόµενους µήνες, µετά το τέλος της
αγροτικής πτυχής της "Ατζέντα 2000", θα έρθουµε να τα
πραγµατοποιήσουµε, µέσα από ένα νέο πακέτο θεσµικών
παρεµβάσεων και εκεί θα δούµε, αν µπορούµε να συνεννοηθούµε.
Γιατί πρέπει να συνεννοηθούµε, αν θεωρούµε ότι υπάρχει εθνικό
ζήτηµα µε την αγροτική µας πολιτική.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα διατρέξω τα όσα οι αγαπητοί
συνάδελφοι είπαν προηγουµένως και για τα επιµέρους θέµατα, γιατί
δεν µπορώ να µην τα σχολιάσω.
Πρώτον,  είναι  ο  χειρισµός  των  κοινοτικών  θεµάτων.  Πιστεύω
ότι  πάντα  οι  υπηρεσίες  του  Υπουργείου  και  εδώ  στην  Ελλάδα,
αλλά  και  στο  εξωτερικό  -ειδικά  στις  Βρυξέλλες-  έχουν  ασκήσει
µε  τον  καλύτερο  τρόπο  τα  καθήκοντά  τους,  µέσα  στα  πλαίσια
αυτών  των  διαπραγµατεύσεων  που  γίνονται.  Θα  σας  θυµίσω
ότι  µόνο  στον  τοµέα  γεωργίας  υπάρχουν  ογδόντα  τρείς
διαχειριστικές  επιτροπές.  Από  τα  πρώτα  θέµατα,  τα  οποία  και
εγώ  προσωπικά  χειρίστηκα  και  είδα  -σας  λέω  αποτελέσµατα,
αποφάσεις  και  απαντώ  έτσι  και  στο  ερώτηµά  σας  για  το  τι
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ακριβώς κάνουµε για την ενίσχυση αυτή του χειρισµού των
κοινοτικών θεµάτων- είναι ότι σ' αυτό που εµείς ονοµάζουµε
"αγροτική διπλωµατία", το πρώτο που κάναµε ήταν να ενισχύσουµε
τις υπηρεσίες µας. 'Ηδη το Υπουργείο Εξωτερικών, τόσο ο κ.
Παπανδρέου όσο και ο κ. Κρανιδιώτης, έχουν εγκρίνει την ενίσχυση
της ΜΕΑ, µε συγκεκριµένο εξειδικευµένο προσωπικό, αλλά και µε
ειδικούς που θα πάνε τώρα στη Γενεύη στον Παγκόσµιο Οργανισµό
Εµπορίου, για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τους µηχανισµούς
µας, µια και όπως ξέρουµε, το 1999 αρχίζει ο νέος κύκλος
συζητήσεων, διαπραγµατεύσεων για τα αγροτικά προϊόντα, στα
πλαίσια του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου.
∆εύτερον, κάναµε καινούριο κανονισµό αγροτικής διπλωµατίας, που
περιγράφει ακριβώς ποιός πάει, που πάει, τι λέει, πώς γυρίζει, τι
έκθεση υποβάλλει, πώς κρίνεται και εποµένως έγινε ένα πολύ πιο
σκληρό και αυστηρό σύστηµα, για να µπορέσουµε πραγµατικά να
αντιµετωπίσουµε από εδώ και πέρα και ειδικά -το ξαναλέω- στα
πλαίσια των νέων διαπραγµατεύσεων, του νέου γύρου συζητήσεων
στο ΠΟΕ όλα τα θέµατα της αγροτικής µας πολιτικής.
Τρίτον, ξεκινήσαµε ένα θεσµό. Κάθε µήνα καλούµε στο Υπουργείο
Γεωργίας όλους τους εµπορικούς, οικονοµικούς ή αγροτικούς
ακολούθους, -ανάλογα µε το τι έχει η κάθε πρεσβεία- των
πρεσβειών των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
συζητάµε µε όλους πάντα πέντε ηµέρες πριν από το Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Αυτοί όµως, κύριε Υπουργέ, δεν καλούν,
γιατί εµείς δεν στέλνουµε αγροτικούς ακολούθους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Εµείς έχουµε
οικονοµικούς ακολούθους για όλα τα αντικείµενα σε όλες τις
πρεσβείες, οι οποίες σας πληροφορώ ότι από όλες τις
πρωτεύουσες, σχεδόν κάθε µήνα, στέλνουν αξιολογότατες εκθέσεις
και µπορώ να σας πω, ότι λειτουργούν οι διπλωµατικές µας
υπηρεσίες στο εξωτερικό πάρα πολύ θετικά.
Παρ' όλα αυτά, µε αυτόν τον τρόπο και µε αυτό το µέσο, έχουµε κι
εµείς µια συνεχή επαφή, µηνιαία, ως όργανο, ως συνέλευση να το
πω έτσι, ως µια µεγάλη οµάδα δουλειάς, µε όλους τους εµπορικούς
ακολούθους και πραγµατικά γίνεται µία πολύ καλή δουλειά.
'Αρα στο χειρισµό των κοινοτικών θεµάτων δίνουµε ιδιαίτερη
προσοχή. Να είστε βέβαιοι ότι αυτό ήδη απέδωσε στη
διαπραγµατευτική µας πολιτική αυτών των δύο, τριών τελευταίων
µηνών, που τέθηκε ο κύκλος των τελικών διαπραγµατεύσεων για
την αγροτική πτυχή της "Ατζέντα 2000". Και φυσικά αυτό θα
συνεχισθεί µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση τους επόµενους µήνες,
σαν µία από τις βασικές παραµέτρους της πολιτικής µας.
∆εύτερον, κόστος παραγωγής: Το κόστος παραγωγής είτε το
θέλουµε είτε όχι, στο µεγαλύτερο βαθµό του είναι το
χρηµατοοικονοµικό κόστος. Χρηµατοοικονιµικό κόστος όµως µέσα
σε µία οικονοµία µε τόσο έντονες ανισορροπίες, πώς να µειωθεί;
Να, γιατί -σωστά και είµαι βέβαιος ότι έχουµε σύµφωνη γνώµη- η
µεγαλύτερη προσπάθειά µας είναι, πώς θα δηµιουργήσουµε στα
πλαίσια και της σύγκλισης αυτά τα δεδοµένα, ώστε τα συνολικά
µεγέθη να οδηγήσουν σε τέτοια πτώση, σε τέτοια µείωση των
επιτοκίων, ώστε το χρηµατοοικονοµικό κόστος -που είναι το πιο
σοβαρό από τα κόστη εισροών- να γίνει τέτοιο, που πραγµατικά να
ενισχύει και την ανταγωνιστικότητα, αλλά να δίνει και τη δυνατότητα
καλύτερης λειτουργίας του χρηµατοπιστωτικού µηχανισµού στο
χώρο της αγροτικής πίστης.
Είτε το θέλουµε είτε όχι η ΑΤΕ, η δεύτερη τράπεζα του πιστωτικού
µας συστήµατος, που βρίσκεται σήµερα µε σηµαντικές µελέτες
κόστους επτά δισεκατοµµυρίων δραχµών (7.000.000.000) σε
πλήρη εξυγίανση και ανασυγκρότηση -αφού από την 1.1.2000
παύει το ηθικό καθεστώς που υπάρχει για τα ειδικά πιστωτικά
ιδρύµατα µεταξύ των οποίων και η ΑΤΕ- θα πρέπει να εξελιχθεί σε
µια σύγχρονη και αποτελεσµατική τράπεζα, η οποία από το τέλος
αυτού του χρόνου ή µέσα στον επόµενο χρόνο, θα πρέπει να έχει -
οι µηχανισµοί θα την αναγκάσουν- τα επιτόκια εκείνα τα οποία θα
είναι περίπου ίδια -θέλουµε, δεν θέλουµε- µε των άλλων τραπεζών.

Πρέπει όµως να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Η ΑΤΕ ήταν και θα είναι
κρατική ή κρατική συνεταιριστική ή συνεταιριστική στην εξέλιξή της.
∆εν πρόκειται ποτέ να είναι ιδιωτική. Εξάλλου και διεθνώς δεν
υπάρχουν ιδιωτικές αγροτικές τράπεζες, γιατί κανένας πιστωτικός
οργανισµός δεν αναλαµβάνει να πουλά υπηρεσίες σε εκείνους που
χειρίζονται προϊόντα υψηλού κινδύνου, χωρίς άλλες παράλληλες
λειτουργίες.
Εµείς θα στηρίξουµε την ΑΤΕ. Πραγµατικά όλη η λειτουργία και ο
τρόπος λειτουργίας της µέχρι σήµερα απ' όλες τις κυβερνήσεις,
αλλά ιδιαίτερα από εµάς -ακριβώς γιατί υπάρχει το ειδικό
ενδιαφέρον για τους αγρότες και οι δυσκολίες που προέκυψαν µέσα
από µία οικονοµική συνολική λειτουργία µε πολλές στρεβλώσεις-
µας οδήγησε σε είκοσι µία ρυθµίσεις µετά από το 1993, ακόµα και
σε ρυθµίσεις για τις οποίες απαιτήθηκε να έλθουµε σε τελικές
συνεργασίες µε όλες τις άλλες πλευρές στα πλαίσια της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ιδιαίτερα µε όλους τους Υπουργούς
Γεωργίας των άλλων κρατών, για να µας στηρίξουν και να
συµφωνήσουν τουλάχιστον σε µία περίπτωση, στη ρύθµιση των
συνεταιριστικών χρεών.
Γι' αυτό, λοιπόν, ας µην κάνουµε κριτική σε µία εγκύκλιο που δεν
έχει ακόµα εφαρµοστεί. Ας περιµένουµε τον Ιούνιο. Τότε µπορούµε
να κάνουµε κριτική.
Aλλά ας περιµένουµε τον Ιούνιο που λήγει η προθεσµία ένταξης στο
σύστηµα αυτό της τελευταίας ρύθµισης. Γιατί ο καθένας θα λέει τη
δική του άποψη και πολλές φορές δικαιολογηµένα. Γιατί όταν µιλάς
για ρύθµιση χρεών µε πρωτοβουλία µιας τράπεζας, στα πλαίσια
µιας συνολικής πολιτικής κατεύθυνσης, µε ένα συγκεκριµένο
κόστος, µε καινούριους µηχανισµούς, αφού µιλάµε για
επαναδανειοδότηση παλαιών χρεών µε ρύθµιση ή µε διαγραφή
επιµέρους ποσών, ας το αφήσουµε να λειτουργήσει. Γιατί αν πάτε
να φωτογραφήσετε τις εκατοντάδες χιλιάδες καρτέλες των
παραγωγών, φυσικά µια συνολική ρύθµιση σε κάποιους µπορεί να
δηµιουργήσει προβλήµατα και σε κάποιους όχι. Αλλά θα πρέπει να
καταλάβουµε ότι αυτή η εγκύκλιος καλύπτει κατά την άποψή µου -
γιατί έτσι ξεκινήσαµε, για τους µεµονωµένους παραγωγούς- το 93%
των µεµονωµένων παραγωγών, οι οποίοι σπάνια χρωστούν πάνω
από δέκα εκατοµµύρια (10.000.000) ή δεκαπέντε εκατοµµύρια
(15.000.000) και από εκεί και πέρα επειδή υπάρχουν ειδικά
προβλήµατα σε κάποιους κλάδους παραγωγής, κτηνοτροφία,
θερµοκήπια κλπ., µπήκαµε µέσα στη συνολική ρύθµιση, η οποία
έχει τις ρήτρες και τις εγγυήσεις εκείνες, ώστε να µπορούµε από τη
µία πλευρά να ικανοποιήσουµε τους υπερχρεωµένους παραγωγούς
είτε είναι αγρότες είτε είναι εκµεταλλεύσεις και από την άλλη πλευρά
πραγµατικά να οδηγήσουµε σε εξυγίανση το άρρωστο
χαρτοφυλάκιο της τράπεζας, όπως κάθε άλλης τράπεζας, που έχει
επιβαρηµένο, µε επισφαλείς απαιτήσεις, χαρτοφυλάκιο.
∆εν θα µπω στα άλλα θέµατα κόστους παραγωγής, αλλά θα πρέπει
να πούµε κάποιες αλήθειες. Και πρέπει ορισµένα πράγµατα να τα
λέµε όσο γίνεται πιο σωστά. Κάποιος προκάλεσε από τους οµιλητές
τον κ. Γεωργακόπουλο, αλλά επειδή µε τον κ. Γεωργακόπουλο
έχουµε κοινές απόψεις πάνω σε αυτά, κάποτε πρέπει να λέµε
ακριβή πράγµατα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Θέλετε και εσείς την αύξηση της
φορολογίας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Ανήκουµε στο
ίδιο ρεύµα σκέψης. 'Οχι δεν µπορούµε να λέµε, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε, ότι έχουµε αύξηση φορολογίας. Ποια είναι η αύξηση της
φορολογίας όταν έχουµε οκτακόσιες χιλιάδες αγρότες και τελικά
πληρώνουν φόρο τρεις χιλιάδες εκατό. Εποµένως ο αντικειµενικός
τρόπος προσδιορισµού δεν είναι φόρος. ∆εν επιβαρύνει κανέναν.
Αυτό είναι το σύστηµα που υπηρετήσατε και υπηρετούµε και
µάλιστα σύστηµα που προσδιορίζει τις τιµές µέσα από όργανα
κοινά που συµµετέχουν και οι συνεταιρισµοί, το Υπουργείο και η
τράπεζα και εποµένως είναι ένα αντικειµενικό σύστηµα, το οποίο
δεν οδηγεί κατ' ανάγκη σε φορολογική επιβάρυνση, αφού από τους
οκτακόσιους χιλιάδες αυτοί που εµπίπτουν και πληρώνουν
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φόρο τελικά είναι µόνο τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι. Ποιοι αγρότες
επιβαρύνονται.
Αυτό για να πω ότι επειδή µιλάµε για τον ΕΛΓΑ υπάρχει ένα θέµα
και πρέπει να το λύσουµε. Εµείς έχουµε ξεκινήσει να το λύσουµε και
από παλιά ο κ. Γεωργακόπουλος και σήµερα εγώ µε τον κ. ∆ρυ
πρέπει πράγµατι να εξορθολογήσουµε, αλλά µε νέα συστήµατα και
εκεί θα πρέπει να πάψουµε να µιλάµε για Φ.Π.Α., όλο αυτό το ειδικό
φορολογικό καθεστώς, όχι για να επιβαρύνουµε φορολογικά τον
αγρότη. Πρέπει να το εξορθολογήσουµε, γιατί τότε δεν θα µιλάµε
για Φ.Π.Α. Γιατί ο Φ.Π.Α. είναι ουδέτερος φόρος. 'Αρα αν
εξορθολογιστεί και µπορεί ο αγρότης σήµερα να µπει σε ένα
σύστηµα στο οποίο στο όποιο τιµολόγιο ο Φ.Π.Α. θα επιστρέφεται,
τότε γιατί να µιλάµε για Φ.Π.Α.;
'Εχουµε, λοιπόν, πάρα πολλά θέµατα και θα οδηγηθούµε σύντοµα
σε λύσεις τους, οι οποίες είµαι βέβαιος ότι θα εξορθολογήσουν ένα
σύστηµα το οποίο λειτουργεί υπέρ κάποιων εµπόρων και εναντίον
κάποιων αγροτών. Γιατί όταν σε αυτήν τη χώρα διακινούνται
αγροτικά προϊόντα ύψους δύο τρισεκατοµµυρίων
(2.000.000.000.000) δραχµών και ο ΕΛΓΑ χάνει και το δηµόσιο
χάνει και θύµα είναι ο ίδιος ο αγρότης. Αλλά θα το
εξορθολογήσουµε. Αλλά τότε να µη λέµε ότι θα είναι φοροµπηχτικό,
γιατί δεν θα είναι και το ξέρουµε όλοι πολύ καλά. Να γιατί είπα µέσα
σε κάποια δεδοµένα και µε τα πραγµατικά στοιχεία που ξέρουµε.
Γιατί µόνο αν έχουµε τα πραγµατικά στοιχεία µπροστά µας
µπορούµε να προσεγγίσουµε και να λύσουµε αυτά τα θέµατα, αν
θέλουµε, όπως είπα στην αρχή, να πολλαπλασιάσουµε αυτά που
πήραµε, όχι να τα απορροφήσουµε.
Γιατί στις εκατό (100) δραχµές του εισοδήµατος του παραγωγού, οι
σαράντα πέντε (45) δραχµές είναι κοινοτικές ενισχύσεις. Ωραία τις
πήραµε αυτές, µεγαλώσαµε τις πόλεις, επενδύσαµε σε πόλεις, αλλά
στη γεωργία τι κάναµε;
∆εν µπορούµε, λοιπόν, παρά να τα δούµε όλα αυτά µέσα από
νέους θεσµούς και µόνο έτσι θα προσεγγίσουµε και τα κόστη
παραγωγής και όλα τα επιµέρους θέµατα.
Υπάρχουν επίσης τρία σχόλια από εµένα στα όσα ειπώθηκαν. Και
αυτό το λέω για να µην µείνουν αναπάντητα, διαφορετικα δεν τα
θεωρώ από τα µεγάλα θέµατα µε τα οποία θα µπορούσαµε σήµερα
να ασχοληθούµε µε την ευκαιρία αυτής της επερώτησης.
Πρώτον, για τη φέτα. Η απόφαση του δικαστηρίου των ευρωπαϊκών
κοινοτήτων και όχι του ευρωπαϊκού δικαστηρίου, καταργεί την
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τυπικούς λόγους, διοτι ο
φάκελος δεν ήταν πλήρης για να αιτιολογήσει τη στήριξη της θέσης.
Εποµένως δεν µπήκε στην ουσία, δεν έκρινε αν η φέτα που
παράγεται µε αυτόν τον τρόπο και αφορά αυτήν τη γεωγραφική
περιοχή κλπ., είναι ή δεν είναι ελληνική.
Εµείς -και µάλιστα έχουµε σύσκεψη αύριο στο Υπουργείο ακριβώς
γι'αυτό το θέµα µε όλους τους παράγοντες- θα
επαναδραστηριοποιήσουµε, τις κινήσεις µας, αλλά χωρίς
µαξιµαλιστικές απόψεις και λάθη ιστορικά, για τα οποία έχουµε
ευθύνη συνολικά, για να µπορέσουµε να διεκδικήσουµε την
ονοµασία αυτή ως συγκεκριµένο προϊόν προέλευσης. ∆ιότι, αν
διαβάσει κανείς το σύνολο της απόφασης, θα δει ότι τα ιστορικά µας
λάθη, αν δεν ήταν αυτή η περίεργη -µε την έννοια ότι είναι µια
µεσοβέζικη λύση της απόφασης του δικαστηρίου των ευρωπαϊκών
κοινοτήτων- απόφαση, τότε θα έβλεπε την πραγµατικότητα και θα
έπρεπε να διαβάσει και τα επιχειρήµατα και της άλλης πλευράς, τα
οποία δεν τα αποδέχοµαι, αλλά έχουν αιτίες για να τα επικαλούνται.
'Οταν παραδείγµατος χάριν η ∆ανία επικαλείται ότι από το 1965
εξήγαγε στην Ελλάδα τόνους φέτας, την έλεγαν φέτα και κανείς δεν
µίλησε, αυτό είναι ένα επιχείρηµα, σαθρό για το συγκεκριµένο θέµα,
αλλά είναι ένα επιχείρηµα. 'Οπως είναι ένα επιχείρηµα ότι οι
'Ελληνες τυροκόµοι και παραγωγοί πριν από κάποια χρόνια έκαναν
προτάσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση να δεχθεί ότι η φέτα παράγεται
από αγελαδινό γάλα και από σκόνη.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα πραγµατικό θέµα. Για µας φέτα είναι ένα
ελληνικό τυρί, πρέπει να το προσδιορίσουµε κάπως γεωγραφικά και

δεύτερον, να πούµε ότι είναι από αιγοπρόβειο γάλα,
παρασκευάζεται µε αυτόν τον τρόπο του στραγγίσµατος, ότι µπαίνει
σε αυτήν την άλµη κλπ. Αν δεν πούµε αυτά τα πράγµατα δεν
µπορούµε να κατοχυρώσουµε αυτό που θέλουµε και αυτό θα το
κάνουµε.
∆εύτερο σχόλιο στα γενικά θέµατα. Εµείς θα προχωρήσουµε και
ήδη καταθέσαµε την πρώτη µας πρόταση στα συνδικαλιστικά
όργανα του Υπουργείου, θα προχωρήσουµε µέσα στον Απρίλιο στη
νέα δοµή και λειτουργία του Υπουργείου Γεωργίας. Πήραµε την
έγκριση της Κυβέρνησης και προχωράµε. Αν δεν γίνει αυτή η δοµή
µε αποκεντρωµένες υπηρεσίες και µε στελεχιακό προσωπικό, το
οποίο θα πάρουµε µε βάση το νέο οργανόγραµµα, δεν θα
µπορέσουµε να προχωρήσουµε. Βέβαια το στελεχιακό δυναµικό
του Υπουργείου είναι υψηλής ποιότητας, αλλά δεν επαρκεί για να
λειτουργήσει αυτό το Υπουργείο.
'Ετσι έχουµε τη σύµφωνη γνώµη του Πρωθυπουργού και της
Κυβέρνησης µε το νέο οργανόγραµµα να στελεχώσουµε αυτές τις
υπηρεσίες και να λειτουργήσουµε αποκεντρωµένα. Αν δεν πάµε
εκεί που πρέπει να λειτουργεί το Υπουργείο, τότε δεν θα έχουµε
κάνει τίποτα. Και εκεί, µαζί µε τις επιµέρους αρµοδιότητες στους
οργανισµούς µε τις όποιες µετατροπές και νοµοτεχνικές ρυθµίσεις,
που θα φέρουµε τις επόµενες µέρες καταθέτοντας το νοµοσχέδιο
για τις διαεπαγγελµατικές οργανώσεις, που είναι µια βαθιά τοµή και
µια σηµαντική λειτουργία στο γενικότερο θεσµικό πλαίσιο του
αγροτικού τοµέα, θα λυθούν και τα θέµατα της καταβολής των
ενισχύσεων.
Και πρέπει να σας πω ότι ναι µεν δεν υπάρχουν σηµαντικές
υστερήσεις -υπήρξαν σηµαντικές υστερήσεις- µετά τον Ιανουάριο,
αλλά πρέπει να σταµατήσει αυτό το φαινόµενο, προϊόντα, εκθέσεις
από όλη την Ελλάδα και για κάθε προϊόν να έρχονται στην πλατεία
Βάθης.
Θα υπάρξει καινούριο σύστηµα το οποίο πραγµατικά θα µας δώσει
τη δυνατότητα να λειτουργήσουµε πιο αποτελεσµατικά και είναι κάτι
το οποίο εµείς το επιδιώκουµε και το θέλουµε.
Κύριοι συνάδελφοι, εάν το αγροτικό µας θέµα έχει τα
χαρακτηριστικά που είπαν και οι συνάδελφοι του εθνικού
προβλήµατος, αυτό µπορεί να συµβαίνει για δύο λόγους. Πρώτον,
λόγω του δηµογραφικού προβλήµατος που έχουµε σαν χώρα και το
οποίο αντικατοπτρίζεται κυρίως στην ύπαιθρο χώρα και δεύτερον,
γιατί δεν είχαµε συνολικές πολιτικές ανασυγκρότησης της υπαίθρου.
Και αυτό είναι η µεγάλη αλλαγή. Mαζί µε τις δράσεις ανάπτυξης της
υπαίθρου θα είναι οι συγκεκριµένες πολιτικές ανασυγκρότησης της
υπαίθρου, γιατί ο αγροτικός τοµέας, ο αγρότης ζει σε µια ευρύτερη
περιοχή που πρέπει να έχει σαφή χαρακτηριστικά, όσον αφορά τα
εισοδήµατα και την ποιότητα ζωής στην καθηµερινή ζωή. Εάν δεν
στείλουµε πόρους, εάν δεν εφαρµόσουµε δράσεις για τη συνολική
ανασυγκρότηση και ανάπτυξη της υπαίθρου, τότε ο αγρότης που
είτε είναι πολυαπασχολούµενος είτε είναι πλήρως απασχολούµενος
είτε είναι συναταξιούχος είτε έχει και από άλλες πηγές εισοδήµατα,
δεν θα µπορέσει να ζήσει σ'αυτήν την ελληνική ύπαιθρο.
Ακριβώς γι'αυτό, επειδή εµείς πιστεύουµε ότι ο αγρότης σήµερα
είναι και κοινωνικά καταξιωµένος και πολιτικά δραστηριοποιηµένος
και οικονοµικά στο µεγαλύτερο δυνατό βαθµό για τους
περισσότερους στηριγµένος, µέσα από κοινωνικό διάλογο που θα
προέλθει από το Συµβούλιο Αγροτικής Πολιτικής, το οποίο
αναδιαρθρώνουµε και το οποίο θα λειτουργήσει σε τρία επίπεδα,
νοµαρχιακό, περιφερειακό και µετά εθνικό, θα µπορέσουµε,
αποτυπώνοντας όλα αυτά τα προβλήµατα, να βοηθήσουµε τον
πρωτογενή τοµέα.
Για  µας,  για  την  Κυβέρνηση,  είναι  δεδοµένο  ότι,  όταν  έχεις
έναν  οικονοµικό  τοµέα  που  έχει  µάλιστα  και  µεγεθυσµένα
χαρακτηριστικά,  που  ζει  και  δραστηριοποιείται  στην  ελληνική
περιφέρεια, την  οποία  πρώτα  απ'όλα  πρέπει  και  µπορούµε  να
στηρίξουµε,    έχει    µεγάλη    προτεραιότητα    και    να    είστε
βέβαιοι    ότι    µέσα  από  συγκεκριµένες  πολιτικές  και  δράσεις
θα   καταφέρουµε  πραγµατικά  να  οδηγήσουµε  και  τον  αγροτικό
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τοµέα της οικονοµίας σε ανασυγκρότηση και οικονοµική ανάπτυξη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σάββας Τσιτουρίδης έχει το
λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Κύριoι συνάδελφοι, χαίροµαι άκουσα την
τελευταία επισήµανση του κυρίου Υπουργού ότι δηλαδή ο
αγροτικός τοµέας είναι ένας οικονοµικός τοµέας µε µεγεθυσµένα
χαρακτηριστικά. Και βεβαίως είναι µε µεγεθυσµένα χαρακτηριστικά
και µε πολύ µεγάλα προβλήµατα θα προσέθετα. Και τα
προβλήµατα είναι αναµφισβήτητα, κύριοι συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Ε'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ)
'Εχουµε έναν τοµέα στον οποίο ο ενεργός πληθυσµός χρόνο µε το
χρόνο µειώνεται, η ύπαιθρος ερηµώνει, το εισόδηµα µειώνεται,
σύµφωνα µε όλα τα επίσηµα στοιχεία, το εµπορικό ισοζύγιο των
αγροτικών προϊόντων επιδεινώνεται. 'Αρα έχουµε έναν τοµέα σε
κρίση. Και ο τοµέας αυτός έχει πέραν των προβληµάτων που
αφήνει πίσω του, ιδιαίτερα προβλήµατα µπροστά του. Και έχει
ιδιαίτερα προβλήµατα µπροστά του, διότι ένα σηµαντικό κεφάλαιο
από το οποίο προέρχονται τα εισοδήµατα των αγροτών που είναι οι
επιδοτήσεις, έχει πολλά και σηµαντικά προβλήµατα.
Θα έλθω στα τέσσερα σχόλια που κάνατε, κύριε Υπουργέ και τα
οποία απορρέουν από την τελευταία συµφωνία για την "Ατζέντα
2000". Είπατε ότι ουδείς µπορεί να αµφισβητήσει την επιτυχία της
ελληνικής Κυβέρνησης στη συνολική κρίση και στη συνολική
απόφαση της "Ατζέντα 2000" στο Βερολίνο.
Το "ουδείς" δεν ξέρω πού το αναζητείτε. Πάντως εµείς την
αµφισβητούµε την επιτυχία αυτή και θα έλθω πολύ συγκεκριµένα
στο τι ακριβώς αµφισβητούµε. Να ξεκινήσω από τον αγροτικό
προϋπολογισµό, από τον προϋπολογισµό της ΚΑΠ. Το 1999 θα
έχουµε πραγµατικές δαπάνες 40,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αλλά
όπως ξέρετε ο κοινοτικός προϋπολογισµός είχε και µία ανώτατη
οροφή, την κατευθυντήρια οδηγία, η οποία ξεπερνούσε σηµαντικά
τις πραγµατικές δαπάνες για τη χρονιά αυτή. Εκείνο το οποίο
πετύχατε στο Βερολίνο είναι να θεσµοθετήσετε τη λιτότητα στο
γεωργικό τοµέα όχι µόνο χωρίς καµία προοπτική ανόδου των
δαπανών αυτών, αλλά µε προοπτική σταδιακής συρρίκνωσης.
Εσείς, ως Υπουργοί Γεωργίας, αποφασίσατε για έναν
προϋπολογισµό 41,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ συν τον πληθωρισµό
ετησίως, αλλά βεβαίως δεν βρήκατε λύσεις από το πού θα
προερχόταν τα επιπλέον δις ΕΥΡΩ, τα οποία είχατε πέρα από την
εντολή, από το προτελευταίο Συµβούλιο Κορυφής. Και έρχονται οι
πρωθυπουργοί, οι οποίοι αποφασίζουν λιγότερο απ'ότι εσείς, τα
40,5 δισεκατοµµύρια ευρώ µε αύξηση του πληθωρισµού, αλλά οι
δαπάνες οι οποίες θα απαιτηθούν πάνω από τα 40,5 δισ. ευρώ δεν
έχουν εξευρεθεί.
Και βεβαίως αν ξεκινάτε από τη λογική ότι απεφεύχθησαν τα
χειρότερα, δηλαδή η µη συγχρηµατοδότηση, τότε βεβαίως να
συµφωνούσαµε. Αλλά τα χειρότερα ήταν ένα σενάριο το οποίο
απέρριψαν πολύ-πολύ έντονα κυρίως οι Γάλλοι και ακολούθησαν
βεβαίως και οι άλλες χώρες. Αλλά µην ξεκινάµε από το το
αποφύγαµε ως χειρότερο.
Είπατε ότι αποφύγαµε τις φθίνουσες ενισχύσεις για να εξεύρουµε
πόρους. Θα ήθελα να πείτε στην Εθνική Αντιπροσωπεία από πού
θα βρεθούν οι πόροι για να καλύψουµε, έστω και τον πληθωρισµό.
Οι αποφάσεις είπατε ότι δεν έθιξαν τα µεσογειακά προϊόντα.
Βεβαίως δεν τα έθιξαν, διότι δεν ήταν µέσα σε αυτό το πακέτο,
όπως τα µεσογειακά προϊόντα δεν ήταν και στο πακέτο της
αναθεώρησης του 1992. Αλλά από εκεί και πέρα, εκτός πακέτου
αναθεώρησης -και αυτό θα γίνει και στο µέλλον για τα µεσογειακά
προϊόντα-ήρθε από το 1994 έως και το 1996-1997 η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µε τις προτάσεις της, και το Συµβούλιο Υπουργών µε τις
αποφάσεις του, και έθιξε ουσιαστικώς όλα τα µεσογειακά προϊόντα
ή περίπου όλα. Και έχουµε µπροστά υπό συζήτηση αναθεωρήσεις
κοινών αγροτικών πολιτικών που αφορούν τα µεσογειακά προϊόντα.
Και πολύ φοβούµεθα, εάν λάβουµε υπόψη την εµπειρία των ετών

1994-1997, ότι µειώσεις στον κοινοτικό προϋπολογισµό, άρα
εξεύρεση πόρων, θα προέλθουν και από τα µεσογειακά προϊόντα.
Εις ό,τι αφορά το δηµόσιο όφελος αναφερθήκατε στο πενήντα
δισεκατοµµύρια ετησίως. Αναφέρεσθε προφανώς σε εισροές. Αλλά
οι εισροές δεν έχουν να κάνουν απολύτως τίποτε µε το εισόδηµα.
Και δεν έχουν να κάνουν τίποτε µε το εισόδηµα, διότι εδώ θα
έχουµε σηµαντικές µειώσεις της ουσιαστικής προστασίας των
αγροτικών µας προϊόντων. Θα σας πω ένα παράδειγµα: Στην
απόφαση του Βερολίνου, αλλά και τη δική σας, οµολογείται ότι η
αντισταθµιστική ενίσχυση στους παραγωγούς σιτηρών θα καλύπτει
το 50% των απωλειών που επέρχονται από τη µείωση των
θεσµικών τιµών, ενώ οι βόρειες χώρες σε ό,τι αφορά το βόειο κρέας
κατόρθωσαν να πετύχουν την αντισταθµιστική ενίσχυση στο 85%
της µείωσης των θεσµικών τιµών. 'Αρα εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα.
Και εις ό,τι αφορά την πέµπτη παρατήρηση-σχόλιο την οποία
κάνατε, ότι θα έλθει ο κανονισµός για την ανάπτυξη της υπαίθρου,
όλα αυτά είναι µέλλοντα και αβέβαια. 'Οταν θα έλθει ο κανονισµός
σε κοινοτικό επίπεδο θα είχαµε µεγάλο ενδιαφέρον να δούµε πώς
θα λειτουργούσε αυτός ο κανονισµός και ποιοι θα κέρδιζαν από
αυτόν.
Από εκεί και πέρα, επειδή αναφερθήκατε συνολικά για την "Ατζέντα
2000", θα κάνω ακόµα µία παρατήρηση, η οποία αφορά τον
Πρωθυπουργό πια και όχι εσάς. Ο Πρωθυπουργός γύρισε από το
Βερολίνο και ανακοίνωσε πανηγυρικά την πολύ µεγάλη του
επιτυχία, αποφεύγοντας το πρωϊ της ηµέρας της συµφωνίας, να
αναφερθεί σε ποσό εις ό,τι αφορά το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης. Και καλώς έπραξε το πρωϊ που απέφυγε να πει ποσό.
Βεβαίως βγήκαν τα γνωστά κοκοράκια του χρηµατιστηρίου -διότι το
χρηµατιστήριο άνοιγε τη ∆ευτέρα, πρώτη ηµέρα µετά την κρίση στο
Κοσσυφοπέδιο- και άρχισαν να οµιλούν περί εννέα
τρισεκατοµµυρίων ( 9.000.000.000) δραχµών από το τρίτο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Είδα µε θλίψη τον Πρωθυπουργό το ίδιο βράδυ να τρέχει και αυτός
πίσω από φωνές οι οποίες δεν είχαν καµία τεκµηρίωση και να
ανακοινώνει ότι το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης για την Ελλάδα
θα είναι εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές.
Κατ' αρχήν ακόµα και το ποσό το οποίο ανέφερε ο Πρωθυπουργός
σε ευρώ αν το πολλαπλασιάσουµε µε την ισοτιµία βγάζει µετά βίας
πάνω από οκτώ τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000) δραχµές. Το
ένα είναι αυτό.
∆εύτερον, στο Βερολίνο δεν καθορίστηκαν τα ποσά τα οποία θα
µοιραστούν οι διάφορες χώρες για την περίοδο 2000-2007. Στο
Βερολίνο αποφασίστηκε ότι το συνολικό πακέτο -και θα έλθω µετά
στη γεωργία, γι' αυτό αναφέρω όλα αυτά- το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης θα είναι διακόσια δεκατρία δισεκατοµµύρια
(213.000.000.000) ευρώ, δηλαδή είκοσι έξι δισεκατοµµύρια
(26.000.000.000) ευρώ λιγότερα από τις προτάσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής τις οποίες βάζετε ως όριο εσείς. Τα εννέα
τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές, εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού πριν από µερικούς µήνες, αφορούσαν αυτό το
πακέτο στη βάση της πρότασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Εδώ
µειώνεται σηµαντικά αυτό το πακέτο και επιπλέον καθορίζονται
κριτήρια, σύµφωνα µε τα οποία θα προχωρήσουµε στις εθνικές
κατανοµές στη βάση και περιφερειακών ΑΕΠ, της περιφερειακής
ευηµερίας των κρατών.
'Αρα, τα έξι γερµανικά λέντερ τα οποία δεν χρηµατοδοτούντο στα
πλαίσια του δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης θα
χρηµατοδοτηθούν από το µειωµένο πλέον πακέτο των διακοσίων
δεκατριών δισεκατοµµυρίων (213.000.000.000) ευρώ.
'Αρα ή ο κ. Σηµίτης δεν κατανόησε σε τι συνεφώνησε στο Βερολίνο
ή επιχείρησε υπό το άγχος των εσωκοµµατικών του προβληµάτων
και της κρίσης στα εξωτερικά θέµατα και στα εσωτερικά, να
αποκρύψει την αλήθεια από τον ελληνικό λαό. Σύµφωνα µε όλες τις
εκτιµήσεις, οι οποίες υπάρχουν, το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
δεν µπορεί να ξεπεράσει τα ποσά τα οποία λάβαµε στο δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
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Συνεπώς, αφήστε τις θριαµβολογίες -όχι εσείς, αναφέροµαι στον
κύριο Πρωθυπουργό- και συγκεντρωθείτε σε κάθε περίπτωση στη
διαπραγµάτευση διότι οι κατανοµές ανά κράτος-µέλος θα γίνουν
τους προσεχείς µήνες, συν βεβαίως τα πρόσθετα εµπόδια
σύµφωνα µε τα οποία ό,τι δεν απορροφούµε, δεν δεσµεύουµε
ετησίως θα χάνεται για τη χώρα. Ξέρετε άλλωστε και τα
προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στην ελληνική διοίκηση πέραν των
πολιτικών προβληµάτων.
Το λέω αυτό για να σας κάνω και µία παρατήρηση. 'Εξω από το
δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης στο Υπουργείο σας έχετε
συµπληρωµατικά προγράµµατα, όπως το LEADER, το οποίο έχει
µια απορροφητικότητα της τάξης του 22% σήµερα. Και βεβαίως
πέραν των πολιτικών ευθυνών κατανοώ ότι οι µηχανισµοί οι οποίοι
υπάρχουν δεν είναι αποτελεσµατικοί -οι ενδιάµεσοι αυτοί φορείς-
αλλά -προσέξτε- ότι στο πλαίσιο του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε πρόταση και της ελληνικής
πλευράς -αναφέροµαι στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας- µελετά
µεθόδους σύµφωνα µε τις οποίες στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης τα ποσά για την αγροτική ανάπτυξη θα διατεθούν και µέσα
από ενδιάµεσους, τρίτους φορείς. Η αποτυχία της εκτέλεσης του
προγράµµατος LEADER πρέπει να σας κάνει ιδιαιτέρως
προσεκτικούς.
Εις ό,τι αφορά τις θεσµικές σας παρεµβάσεις. Αναφερθήκατε σε ένα
πακέτο θεσµικών παρεµβάσεων µεταξύ των οποίων αναφέρατε και
το θέµα του Υπουργείου Γεωργίας. Ξέρετε, όµως, θεσµικές
παρεµβάσεις γίνονται στην αρχή της εντολής µιας κυβέρνησης.
Εσείς βρίσκεσθε περίπου στο τέλος της εντολής σας. Εάν τώρα η
Κυβέρνηση ξεκινήσει να κάνει θεσµικές παρεµβάσεις, τότε
αναρωτιέµαι πότε θα αποδώσουν αυτές οι παρεµβάσεις όταν τα
προβλήµατα µήνα µε το µήνα εντείνονται και επιτείνονται.
Από την παρέµβασή σας κατάλαβα, από τα τρία τελευταία σχόλια
τα οποία κάνατε ότι έχετε µάλλον κατά νου, µε την πρότασή σας
περί διεπαγγελµατικών οργανώσεων, να αναθεωρήσετε το νόµο, ο
οποίος δηµιούργησε δύο υπέρογκους, υπερµεγέθεις και
αναποτελεσµατικούς, κατ' εµάς, όπως είπαµε εδώ στη συζήτηση
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, οργανισµούς για τις πληρωµές των
ενισχύσεων και για τους ελέγχους των ενισχύσεων. Τι γίνεται µε
αυτό το νόµο; Οι οργανισµοί υπάρχουν. Ο ίδιος νόµος κατήργησε
οργανισµούς όπως τον Οργανισµό Βάµβακος, τον Οργανισµό
Καπνού, τον Οργανισµό Ελαιολάδου, τον Οργανισµό Γάλακτος και
αυτοί οι οργανισµοί εξακολουθούν να λειτουργούν. 'Αρα, πάρτε
γρήγορα αποφάσεις και ξεκαθαρίστε και σε εµάς τι θα γίνει. Θα
λειτουργούν οι παλαιοί οργανισµοί; Θα ισχύσουν αυτοί οι δύο
µεγάλοι οργανισµοί τους οποίους κάνατε; Θα καταργηθούν µε την
πρότασή σας; Υπάρχει µεγάλη αβεβαιότητα. Μπαίνουµε σε µία νέα
χρονιά, σε µια νέα περίοδο και θα πρέπει αυτά τα πράγµατα να
διευκρινιστούν από εσάς.
Εις ό,τι αφορά άλλα σχόλια τα οποία έχετε κάνει έχω να πω τα εξής:
Να έλθουµε στη φέτα. Στη φέτα πράγµατι υπήρξε µία απόφαση του
δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, η οποία απόφαση, κατ'
εµάς, προήλθε και από ολιγωρία της ελληνικής πλευράς στην
αντίκρουση κατά την παρέµβασή µας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο,
στο δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, στην προσφυγή την
οποία έκαναν τρεις χώρες εναντίον της αποφάσεως της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Επειδή η απόφαση στηρίζεται σε τυπικούς λόγους, εκτιµούµε και
εµείς ότι, να εξαντλήσετε όλες τις νοµικές και πολιτικές δυνατότητες
τις οποίες έχετε, και να επανέρθετε ταχύτατα, για να
κατοχυρώσουµε και πάλι τη φέτα ως ελληνικό προϊόν.
Για τη δοµή του Υπουργείου σας, στην οποία αναφερθήκατε και
επειδή κάνατε κάποια σχόλια, σύµφωνα µε τα οποία ο κανονισµός
της αγροτικής διπλωµατίας, τον οποίο θεσπίσατε προχωράει καλά
και αρχίζουν να βελτιώνονται τα πράγµατα, θα ήθελα να πω ότι
φοβούµαι πως µένουµε στις προθέσεις. Σ' αυτό το Υπουργείο
απαιτείται µια ριζική ανοδιοργάνωση των υπηρεσιών. Και εφόσον
προτίθεσθε να παρουσιάσετε µια ανοδιοργάνωση, θα πρέπει να
δείτε πάρα πολύ σοβαρά το θέµα των εξωτερικών σχέσεων, τις
οποίες είναι αναγκασµένο εκ του ρόλου του το Υπουργείο αυτό να

έχει. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι, πέραν της ικανότητας κάποιων,
πολύ λίγων σε αριθµό στελεχών, είναι ανεπαρκέστατη η θεσµική
οργάνωση. Το Υπουργείο Γεωργίας -και αυτό πρέπει να το
κατανοήσει η Κυβέρνηση στο σύνολό της και ο Πρωθυπουργός-
έχει να κάνει δουλειά πολλών Υπουργείων. 'Εχει να κάνει και
δουλειά Υπουργείου Εξωτερικών.
Εµείς δίνουµε ιδιαίτερη βαρύτητα στο πώς θα προχωρήσετε στην
οργάνωση της υπηρεσίας, η οποία θα έχει τις διαπραγµατεύσεις σε
υπηρεσιακό επίπεδο και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στον
Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου και σε άλλα διεθνή φόρα.
Πάντως, η κατάσταση σήµερα είναι τραγική. Οι άνθρωποι που
δουλεύουν εκεί είναι οι ίδιοι πολλά χρόνια τώρα και ενώ είναι
ιδιαίτερα ικανοί σε ποιότητα, είναι ανεπαρκέστατοι σε αριθµό.
Σε ό,τι αφορά τους πόρους για τη συνολική ανάπτυξη, στην οποία
αναφερθήκατε στο τρίτο από τα τελευταία σχόλιά σας, εµείς
πιστεύουµε ότι, πέρα από την αριθµοµαχία -θα δούµε τους
προσεχείς µήνες, ποιες θα είναι οι δαπάνες για το τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης- πολύ σηµαντικό είναι το πώς αξιοποιούµε τους
πόρους, είτε τα εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000)
δραχµές του κ. Σηµίτη, που δεν είναι εννέα τρισεκατοµµύρια
(9.000.000.000.000) δραχµές είτε τα εφτά τρισεκατοµµύρια
πεντακόσια δισεκατοµµύρια (7.500.000.000.000) δραχµές, όπως
είναι οι δικές µας εκτιµήσεις. Θα πρέπει να κάνετε µία πολύ
σηµαντική προσπάθεια σε επίπεδο Κυβέρνησης, για να δείτε την
αξιοποίηση αυτών των πόρων.
Εµείς πιστεύουµε ότι για ένα τοµέα µε πολλά και πολύ µεγάλα
προβλήµατα, όπως είναι ο αγροτικός τοµέας και στα πλαίσια του
τρίτου Κοινοτικού Πλαίσιου Στήριξης για την ανάπτυξη συνολικά της
ελληνικής υπαίθρου, µέσω πολιτικών γεωργίας και κτηνοτροφίας,
θα πρέπει να διατεθεί ένα ποσοστό σηµαντικά υψηλότερο του 12%,
το οποίο θα είναι, κατά τις δικές µας εκτιµήσεις, το ποσοστό το
οποίο θα διατεθεί τελικά από το δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
για τη γεωργία και την κτηνοτροφία.
Θα αναφερθώ, κύριοι συνάδελφοι, και σε ένα θέµα, το οποίο δεν
αφορά την επερώτησή µας τυπικά τουλάχιστον, αλλά αφορά και το
Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ. Και είναι το µεγάλο θέµα της
προστασίας των δασών.
Τη χρονιά που πέρασε, µε διαδικασίες ιδιαιτέρως συνοπτικές και
καταστροφικά αποτελέσµατα και εξαιτίας των συνοπτικών
διαδικασιών, περάσατε τη δασοπυρόσβεση στο Υπουργείο
∆ηµόσιας Τάξης. Αλλά βέβαια, ένα µεγάλο µέρος της αρµοδιότητας
για την προστασία των δασών παραµένει στο Υπουργείο Γεωργίας.
Η περσινή χρονιά έφυγε, αφήνοντας πίσω θρήνο και για
ανθρώπινες ζωές πυροσβεστών, αλλά και για καµένα δάση.
Επειδή η νέα περίοδος αρχίζει, εκτιµούµε ότι όλα τα µεγάλα
προβλήµατα, πέραν των εξαγγελιών που έκανε στην αρχή του
χρόνου η Κυβέρνηση αυτή, παραµένουν ανοιχτά.
∆εν υπάρχουν προσλήψεις. Ούτε καν προκηρύχθηκε ο
διαγωνισµός για την πρόσληψη νέων δασοπυροσβεστών. Αυτά τα
λέω, γιατί αφορά συνολικά την Κυβέρνηση το θέµα αυτό. Και ακόµη
και τώρα αν γίνει ο διαγωνισµός για χίλιους πεντακόσιους
πυροσβέστες, δεν πρόκειται αυτοί να προσληφθούν µέχρι το
καλοκαίρι.
Υπάρχουν επίσης, σηµαντικά προβλήµατα τα οποία παραµένουν
άλυτα, στο θέµα του εξοπλισµού.
Πρέπει εναγωνίως και επειγόντως, ως Κυβέρνηση, να αναζητήσετε
λύσεις. Γιατί κατανοείτε ότι, παρά το γεγονός ότι η δασοπυρόσβεση
και η προστασία των δασών από τις πυρκαγιές πέρασε στο
Πυροσβεστικό Σώµα και εσείς, ως Υπουργείο Γεωργίας, έχετε
σηµαντικές ευθύνες και αρµοδιότητες στον τοµέα αυτόν.
Θα καταλήξω, λέγοντας ότι συµφωνούµε στη διαπίστωση ότι ο
αγροτικός τοµέας είναι κάτι το πολύ σηµαντικό. Είναι ένα θέµα
εθνικό για µας.
Ξέρετε όµως ότι για κάθε τοµέα πολιτικής απαιτούνται τρία
πράγµατα:
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Να έχουµε ένα στόχο, να έχουµε µέσα πολιτικής και να έχουµε και
τις απαραίτητες πιστώσεις.
Συµφωνούµε ότι ο στόχος είναι, µέσω της ολοκληρωµένης
ανάπτυξης της ελληνικής υπαίθρου, να συγκρατήσουµε όσο γίνεται
τον πληθυσµό στις αγροτικές περιοχές; Κατ' εµάς αυτός είναι ο
στόχος, δεν είναι µόνο οικονοµικός. Και ας µην χαρακτηρίζουµε
τους στόχους και τις πολιτικές ως φιλελεύθερες ή ως σοσιαλιστικές.
Είναι χαρακτηρισµοί, οι οποίοι δεν αποδίδουν σήµερα την ελληνική
πραγµατικότητα.
Ο δικός µας στόχος είναι το πώς θα µπορέσουµε να κρατήσουµε
την Ελλάδα, ζωντανή, µέσω της συγκράτησης του πληθυσµού στην
ελληνική περιφέρεια. Και εδώ η αγροτική πολτική είναι ένας
σηµαντικός πυλώνας, άξονας γι' αυτήν την προσπάθεια. Εάν ο
στόχος είναι αυτός, τότε και τα µέσα πολιτικής τα οποία έχετε, οι
θεσµοί αρωγής του 'Ελληνα αγρότη είναι απαξιωµένοι. Αναφέρθηκα
στο Υπουργείο της Γεωργίας, δεν θέλω να µπω στο µείζον
πρόβληµα, το οποίο υπάρχει µε την Αγροτική Τράπεζα για την
οποία φανήκατε ιδιαιτέρως αισιόδοξος.
Θα ήθελα όµως να µας απαντήσετε, τα επτακόσια έως οκτακόσια ή
και εννιακόσια δισεκατοµµύρια δραχµές, τα οποία απαιτούνται για
την εξυγίανση του χαρτοφυλακίου της µέχρι το τέλος του χρόνου,
από πού θα βρεθούν, κύριε Υπουργέ; Είναι ένα µεγάλο ερώτηµα.
Και όσο δεν βρίσκονται αυτά τα λεφτά, η Αγροτική Τράπεζα
βεβαίως, στο τέλος του χρόνου και απαξιωµένη θα είναι και δεν θα
µπορέσει να αντέξει τον ελεύθερο τραπεζικό ανταγωνισµό. ∆εν
µπαίνω σε άλλα ζητήµατα που αφορούν τα µέσα πολιτικής, µε
ποιους κάνετε πολιτική.
'Ερχοµαι τώρα στο θέµα των δαπανών και καταλήγω µε αυτό γιατί
από εκεί ξεκίνησα.
Ξέρετε, για να κάνουµε πολιτική απαιτείται τακτικός
προϋπολογισµός, απαιτείται πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Ο
τακτικός προϋπολογισµός στο Υπουργείο σας φέτος και όλα αυτά
τα χρόνια, χρόνο µε το χρόνο µειώνεται σε σχέση µε τις
προηγούµενες χρονιές. Και το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων
και αυτό είναι περίπου παγωµένο. Επειδή συντόµως θα φτάσουµε -
δεν ξέρω εάν θα είστε εσείς ακόµη Κυβέρνηση- στη σύνταξη του
νέου προϋπολογισµού για το 2000, θα πρέπει να κατανοήσετε -
εφόσον µας λέτε ποιες είναι οι προθέσεις σας εδώ -ότι ό,τι λέτε και
σ' ότι δεσµεύεστε απαιτεί αυξηµένο ενδιαφέρον και σε κονδύλια από
την ελληνική Κυβέρνηση, αφού οι δαπάνες και η ουσιαστική στήριξη
της ελληνικής γεωργίας από επιδοτήσεις θα µειωθεί στα χρόνια που
έρχονται. 'Αρα απαιτείται µεγαλύτερη προσπάθεια σε εθνικό
επίπεδο.
Εάν συµφωνούµε, λοιπόν, µε το στόχο, θα πρέπει να
συµφωνήσουµε και µε τα µέσα πολιτικής και µε το ύψος των
δαπανών και τότε νοµίζω ότι µπορούµε να καταλήξουµε σε ένα
πολύ γόνιµο διάλογο. Φέρτε και τα θεσµικά σας µέτρα.
Πιστεύω ότι η συζήτηση καλό θα είναι να αρχίσει, διότι θα πρέπει να
δούµε και τις προθέσεις σας, ώστε σε αντιστροφή ρόλων να δούµε
εάν αυτό το οποίο θα προτείνετε ως Κυβέρνηση, θα το αποδέχεσθε
και από άλλο ρόλο. Να δούµε τι πρέπει επιτέλους να κάνουµε γι'
αυτήν την έρµη την ελληνική γεωργία, η οποία τόσο χειµάζεται από
κακές πολιτικές ή από έλλειψη πολιτικής. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ.
Γεωργακόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ έχει
το λόγο για δέκα λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι όταν
διάβασα αυτήν την επερώτηση δεν έκρυψα την απορία µου, γιατί η
Νέα ∆ηµοκρατία επανέρχεται στην ίδια επερώτηση εντός είκοσι
ηµερών, ίδια ακριβώς µε µία προηγούµενη που είχε κάνει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: ∆εν είναι έτσι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνεις λάθος. ∆ιάβασέ την.
Και µάλιστα πολλά από τα επερωτώντα άτοµα ήταν τα ίδια και στη
µία επερώτηση και στην άλλη επερώτηση.

ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: 'Εχουµε µία συνέπεια στην πολιτική µας!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως σκέφτηκα το εξής: 'Η
είναι ανεπίδεκτοι µαθήσεως και δεν καταλαβαίνουν τις εξηγήσεις
που δίνουµε ή µη έχοντας άλλον τοµέα να ασκήσουν αντιπολίτευση,
ασκούν αντιπολίτευση µόνο στον τοµέα της γεωργίας.
Χαίροµαι βεβαίως γιατί δεν βρίσκετε άλλους τοµείς να κάνετε
αντιπολίτευση και για µας είναι εύκολο να σας απαντήσουµε σε όλα
αυτά τα θέµατα, τα οποία βάλατε στην επερώτησή σας.
Επειδή φεύγει ο κ. Μπασιάκος και θα ήθελα να ακούσει την
απάντηση για το 5%, σπεύδω να τη δώσω τώρα, για να του δώσω
την ευκαιρία να αποχωρήσει.
Είπατε ότι, ενώ δεν αυξάνεται το αγροτικό εισόδηµα, αυξήθηκε η
φορολογία. Και ούτε λίγο ούτε πολύ µας είπατε ότι
υπερφορολογούνται οι αγρότες. Ασφαλώς αυτό σηµαίνει ότι δεν
έχετε επαφή µε τους αγρότες, γιατί θα γνωρίζατε ότι το αγροτικό
εισόδηµα συµµετέχει στο εθνικό εισόδηµα κατά 16% και ότι οι
αγρότες συµµετέχουν στα φορολογικά βάρη κατά 1%.
Αυτό τα λέει όλα και δεν χρειάζεται να σας πω τίποτα πέραν αυτού
για να δείτε ότι οι αγρότες, όχι µόνο δεν υπερφορολογούνται, θα
έλεγα ότι ούτε καν φορολογούνται, για να είµαστε ειλικρινείς και
σαφείς.
Το αντικειµενικό σύστηµα µπήκε για να µπουν όλοι σε µια τάξη, έτσι
ώστε να πληρώσουν φόρο οι τρεις χιλιάδες διακόσιοι αγρότες, που
έχουν εισοδήµατα. Μέχρι πρότινος, θα έλεγα, δεν πλήρωνε κανείς
φόρο. Αυτά, όσον αφορά τη φορολογία.
Θα έρθω τώρα στην επερώτηση. Μιλάτε συνεχώς για τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση δίνει
πράγµατι, τη δυνατότητα να µηδενίσουµε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης στο πετρέλαιο, για τους αγρότες. Θα έχετε αντιληφθεί,
πιστεύω, ότι ουσιαστικά, το πετρέλαιο που χρησιµοποιείται στην
αγροτική παραγωγή δεν έχει ειδικό φόρο κατανάλωσης. Το 60% του
ειδικού φόρου που έχει µείνει τον ξεπερνούν οι αγρότες
χρησιµοποιώντας πετρέλαιο θέρµανσης στην αγροτική παραγωγή
και παίρνουν επιστροφή 40% επί του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στις εκατόν σαράντα δραχµές που αντιστοιχεί στο πετρέλαιο
κίνησης.
Κόπτεσθε εσείς, ιδιαίτερα η Νέα ∆ηµοκρατία, για τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης, όταν το πετρέλαιο από τριάντα εννέα (39) δραχµές
το πήγατε εκατόν σαράντα (140). Γιατί τότε -όταν ίσχυαν οι ίδιες
διατάξεις- δεν καταργούσατε εσείς τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
του πετρελαίου; Εποµένως µην κόπτεσθε τώρα και "µη χύνετε
κροκοδείλια δάκρυα".
Θα επαναλάβω άλλη µια φορά για το Φ.Π.Α., που το επαναφέρετε
συνεχώς και εδώ µπορώ να πω ότι είσαστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως.
Σας εξηγώ αµέσως. Η έκτη κοινοτική οδηγία λέει ότι τα
κεφαλαιουχικά αγαθά και ειδικά τα µηχανήµατα µπαίνουν στον
κανονικό συντελεστή και αυτό ισχύει για όλες τις χώρες. ∆εν έχει
άλλο συντελεστή στα µηχανήµατα η Πορτογαλία, άλλο η Γαλλία και
άλλο η Ιταλία. 'Εχουν τα µηχανήµατα στον κανονικό τους
συντελεστή, που µπορεί να κυµαίνεται από 15% µέχρι 25%. Η
∆ανία έχει 22% και είναι δικαίωµά της. Εµείς έχουµε 18%. 'Αρα
πρέπει υποχρεωτικά τα µηχανήµατα να είναι στο 18%.
Εάν κάνουµε αυτό που λέτε εσείς, δηλαδή αν µειώσουµε αυτό το
συντελεστή από 18% στο 8% -δεν µπορούµε, αλλά ας πούµε ότι
συµφωνούν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες και παίρνουµε µια καινούρια
απόφαση- τότε πρέπει να µειωθούν οι αποδόσεις προς τους
αγρότες. Το 4% θα πρέπει να γίνει 3% ή 2,5%. Γιατί; Αν δεν γίνει,
θα θεωρηθεί εθνική επιδότηση. Η επιστροφή δηλαδή που γίνεται
στο Φ.Π.Α. δεν θα αντιστοιχεί στην επιβάρυνση που έχουν στα
µηχανήµατα οι αγρότες. Τόσο απλό είναι, το έχω πει δεκάδες φορές
στη Βουλή, αλλά δεν εννοείτε να το καταλάβετε.
Επειδή το προβάλλει το Κ.Κ.Ε., που έχει τους δικούς του λόγους να
προβάλλει την επιστροφή του Φ.Π.Α. ή το 8% το επαναλαµβάνετε
και εσείς που είχα την απαίτηση να κατανοείτε λίγο περισσότερο και
να µην παίρνετε τα συνθήµατα...



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΒ' - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5685

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Είναι ευρωπαϊστές;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:'Οχι, γιατί είναι ευρωπαϊστές.
Απλούστατα, η πραγµατικότητα ποια είναι; Εσείς κακώς το
προβάλλετε και να σας εξηγήσω γιατί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Να µας πείτε γιατί δεν κατανοείτε τη Νέα
∆ηµοκρατία.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε κακό και στο
συνδικαλιστικό κίνηµα, γιατί τους βάζετε να διεκδικούν αιτήµατα που
δεν µπορεί να τα υλοποιήσει η Κυβέρνηση και τους αποσπάτε από
άλλα αιτήµατα που θα µπορούσατε να τους βάλετε να διεκδικούν
και να τα υλοποιήσει η Κυβέρνηση ή να υποχρεώσετε την
Κυβέρνηση να τα αποσπάσει.
Τι µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση; Το µόνο που µπορεί να κάνει
σ'αυτήν την περίπτωση -θα το πω και αυτό για να το ξέρει ο κύριος
Υπουργός- είναι να διεκδικήσει έναν ειδικό συντελεστή για τα
µηχανήµατα που δεν µπορεί να πάει κάτω από το 12%. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 'Ολα τα άλλα που λέτε είναι εκτός πραγµατικότητα
και λυπάµαι που αναγκάζοµαι για άλλη µία φορά να δώσω αυτές τις
εξηγήσεις.
Από την άλλη µεριά, εάν πάµε στην αύξηση των επιστροφών του
Φ.Π.Α., που λέει το Κ.Κ.Ε., τότε δεν µπορεί να γίνει ούτε, αυτό γιατί
αντιστρατεύεται τους κανόνες του ανταγωνισµού. Βεβαίως εσείς δεν
δέχεστε αυτούς τους κανόνες και καλά κάνετε και το βάζετε, αλλά
σας λέω για το συγκεκριµένο θέµα ότι ο Φ.Π.Α. είναι ένας ουδέτερος
φόρος. ∆εν συµµετέχει στην παραγωγή, δεν επιβαρύνει το κόστος
παραγωγής. Πάρτε το απόφαση αυτό. ∆εν ενεργεί ως προς το
κόστος, γιατί ό,τι πληρώνει τα παίρνει.
Ο αγρότης έχει δύο καθεστώτα επιστροφής του ΦΠΑ. 'Εχει το
κανονικό καθεστώς και το ειδικό καθεστώς. Αντί να ωθήσουµε τους
αγρότες να πάνε στο κανονικό καθεστώς και να µπορούν άµεσα, σε
ένα δίµηνο, να παίρνουν τις επιστροφές του ΦΠΑ -ώστε αν κάποιος
για ένα τρακτέρ πληρώσει ενάµισι-δύο εκατοµµύρια ΦΠΑ, να το
πάρει στους δύο µήνες και όχι στα οκτώ ή δέκα χρόνια, που είναι η
ζωή του τρακτέρ, µε τη µορφή του 4% ή 5% της επιστροφής των
προϊόντων τους- τι τους λέµε; Να αυξήσουµε το 4% και να το
κάνουµε 5% ή το 5% να το κάνουµε 7%. Ουσιαστικά τους βάζουµε
σε χειρότερη διαδικασία απ' αυτήν που θα έπρεπε, ενώ θα έπρεπε
να τους λέγαµε να πάνε στο κανονικό καθεστώς, κρατώντας απλώς
βιβλία εσόδων-εξόδων, όπως κρατάει ο κάθε µικροµπακάλης στα
χωριά. Και µη µου πείτε τώρα ότι οι αγρότες είναι αµόρφωτοι και
δεν µπορούν να κρατήσουν αυτά τα βιβλία, γιατί την ίδια παιδεία
έχουν και οι µικροµπακάληδες και οι µικροεπιχειρηµατίες που είναι
ακόµη στα χωριά, που κρατάνε αυτά τα βιβλία. ∆εν είµαστε στο
1950 ούτε στο 1930. Είµαστε στο 2000 και οι περισσότεροι αγρότες,
που µένουν σήµερα στην παραγωγή και ασχολούνται, έχουν
τελειώσει τουλάχιστον το λύκειο και αν δεν το έχουν τελειώσει,
ξέρουν πέντε πράγµατα.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΦΟΥΝΤΑΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Και προς
τιµήν τους, ένας είναι και Βουλευτής.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω αυτά, γιατί θεώρησα
απαραίτητο να δώσω κάποιες εξηγήσεις για το ΦΠΑ, για να µην
επανέλθετε. Γιατί σε επόµενη φορά, θα σας παραπέµπω στη
σηµερινή αγόρευση.
'Ερχοµαι στο θέµα της µείωσης του ρεύµατος. Μα, το ρεύµα είναι
µειωµένο κατά 40%. Λέτε να µειωθεί στο µισό, δηλαδή άλλα 10%
ουσιαστικά. Γιατί πληρώνουν για τη χαµηλή τάση 10,84 την ΚWH
και για τη µέση τάση 9,43. Αυτές είναι οι τιµές που δίνει η ∆ΕΗ για
την επιβάρυνση των αγροτών. Είναι µειωµένο το ρεύµα κατά 40%.
Τους έχουν καταργήσει την ΕΡΤ και τις άλλες επιβαρύνσεις, που
είχαν κατά λάθος επιβληθεί. Και καλώς έχουν φύγει αυτές οι
επιβαρύνσεις από τη µέση.
Βάζετε ως πρωτεύον θέµα το ότι αυξήθηκαν οι εισφορές του ΕΛΓΑ
από 2% σε 3%, χωρίς να επεκταθεί η κάλυψη σε νέους
ασφαλιστικούς κινδύνους, ενώ εκκρεµεί η καταβολή αποζηµιώσεων
από το 1998 περίπου σαράντα δισεκατοµµυρίων (40.000.000.000).
Ακούστε ποιος είναι ο νέος κανονισµός του ΕΛΓΑ, για να δείτε ότι

όχι µόνο επεκτάθηκε, αλλά κάλυψε ίσως και περισσότερα απ' ό,τι οι
ίδιοι οι αγρότες ζητούσαν. Αυτό ήταν αίτηµα των φορέων.
Πρώτον, επεκτείνεται η κάλυψη σε ζηµιές που προκαλούνται από το
χιόνι.
Επεκτείνεται η κάλυψη σε ζηµιές που προκαλούνται από τη
θάλασσα. Τα λέω σύντοµα, γιατί δεν έχω χρόνο.
Επεκτείνεται η κάλυψη όταν είναι πάνω από 20% και στο 100% και
παίρνουν αποζηµίωση µέχρι το 88%, ενώ έπαιρναν 66%.
Ενοποιούνται οι συντελεστές αποζηµίωσης για όλα τα ζηµιογόνα
αίτια, που καλύπτονταν ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ. 'Ολα τα
ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια σχετίζονται µε άµεσο αποτέλεσµα,
µε την παροχή αυξηµένων αποζηµιώσεων στην περίπτωση
αλλεπάλληλων ζηµιών στην ίδια καλλιέργεια. Και δεν πάµε για την
κάθε µία καλλιέργεια χωριστά, έτσι ώστε να µην παίρνει στο τέλος
αποζηµίωση, δηλαδή 10% από τη µία, δεν παίρνεις, 15% από την
άλλη, δεν παίρνεις, 18% από την άλλη, δεν παίρνεις, αλλά
αθροιστικά αποζηµιώνονται οι αγρότες.
∆εύτερον, διευρύνεται το βλαστικό στάδιο της λευκής ή ρόδινης
κορφής. Επεκτείνεται η ασφαλιστική κάλυψη από το βλαστικό
στάδιο στην έκπτυξη των οφθαλµών, στο φούσκωµα. Εδώ πριν ένα
χρόνο είχε γίνει συζήτηση, όταν ζητούσαµε και απαιτούσαµε από
τον Υπουργό να επεκτείνει αυτήν την κάλυψη των αγροτών.
Καλύπτονται ασφαλιστικές ζηµιές µεγαλύτερες του 30% της
παραγωγής, οι οποίες αναµένονταν στη συγκοµιδή ανά
αγροτεµάχιο.
'Εκτον, οι ζηµιές από παγετό στα αειθαλή καρποφόρα δέντρα κατά
το στάδιο της άνθισης και του δεσίµατος των καρπών, καλύπτονται
ασφαλιστικά εφόσον είναι µεγαλύτερες του 30%.
'Εβδοµον, επεκτείνεται η ασφαλιστική κάλυψη σε όλες τις ζηµιές,
που προκαλούνται στη φυτική παραγωγή των υπό κάλυψη
καλλιεργειών.
'Ογδοον, καθορίζονται ορθολογικότερες ηµεροµηνίες ασφαλιστικής
κάλυψης. Θυµάστε µε τις ηµεροµηνίες του παγετού, όταν είχαµε
παγετό τέλος Μαρτίου-αρχές Απριλίου, και δεν τις κάλυπτε ο ΟΓΑ;
Επεκτείνονται αυτές οι ηµεροµηνίες, ώστε ουσιαστικά οι αγρότες να
καλύπτονται ασφαλιστικά από εκτός εποχής θεοµηνίες.
'Ενατο, εναρµονίζονται οι διατάξεις του κανονισµού της ασφάλισης
µε εκείνες του άρθρου 5 του ν.3023/42.
∆έκατο, καθορίζονται οι ασφαλιστικές διαδικασίες και προϋποθέσεις
για την υποβολή των εκπρόθεσµων αιτήσεων. Είχαµε πολλές φορές
το πρόβληµα να χάνουν την προθεσµία οι αγρότες και να µην
µπορούν να πάρουν την αποζηµίωσή τους από κακή
πληροφόρηση.
Ενδέκατο, επιλύονται µία σειρά άλλα θέµατα, τα οποία προβλέπει η
απόφαση αυτή, για την επέκταση της ασφαλιστικής κάλυψης.
'Οµως, µε το νέο κανονισµό που επεβλήθη, θα πάρουν και δέκα
δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) παραπάνω αποζηµίωση οι
αγρότες για τις ζηµιές που υπέστησαν το 1998.
Εσείς, αντί να µελετήσετε αυτήν την πολιτική που κάνει η
Κυβέρνηση και για το ασφαλιστικό και για το ΦΠΑ και για το
πετρέλαιο και τις άλλες υποθέσεις µας, λέτε τα ίδια που είπατε και
στην προηγούµενη επερώτηση.
Παρακαλώ, δείτε τα αυτά τα θέµατα και θα διαπιστώσετε ότι για την
προστασία του αγροτικού εισοδήµατος και των αγροτών από τις
καταστροφές γίνεται µια πολύ σηµαντική δουλειά στο Υπουργείο.
Καλό είναι να κάνετε αντιπολίτευση, αλλά πρέπει και να ξέρετε και
να έχετε αντικείµενο, για να κάνετε αυτήν τη δουλειά. Σας προτείνω
να µελετήσετε άλλα θέµατα που θα έχουν µεγαλύτερη πέραση, έτσι
ώστε να έχετε και περισσότερη και µεγαλύτερη ωφέλεια, αν θέλετε
να ασκήσετε αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Μπούτας έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν ακούσει κά-
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ποιος τρίτος που δεν έχει ανάµειξη από κοντά µε τη γεωργία, θα πει
ότι εδώ δεν υπάρχουν προβλήµατα. Η Κυβέρνηση τα έχει λύσει τα
προβλήµατα και ιδιαίτερα σε µερικούς τοµείς έχει κάνει όχι βήµατα,
αλλά άλµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
για µισό λεπτό να πω δυο λέξεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, δεν είπα ότι
δεν υπάρχουν προβλήµατα στην αγροτική οικονοµία και στους
αγρότες. Απάντησα επί των συγκεκριµένων θεµάτων που έβαζε η
επερώτηση και µόνο. Ασφαλώς υπάρχουν προβλήµατα που
χρειάζονται επίλυση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Συνεχίστε, κύριε
Μπούτα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας και
διαβάζοντας την επερώτηση, θα διαπιστώσει κανείς ότι για µία
ακόµα φορά γίνεται καταγραφή των προβληµάτων. Αυτό είναι
σωστό. Σ'αυτήν την Αίθουσα τα συγκεκριµένα προβλήµατα έχουν
συζητηθεί πολλές φορές.
Είναι αλήθεια οτι από την πλευρά της Κυβέρνησης και οι Υπουργοί,
αλλά και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κάθε φορά
παραδέχονται τα προβλήµατα που υπάρχουν, κάτω βέβαια από την
πίεση των αγώνων και της αγανάκτησης του αγροτικού κόσµου,
αλλά και από την άλλη προσπαθούν να απαλύνουν την κατάσταση,
λέγοντας ότι υπάρχουν, αλλά δεν είναι τόσο µεγάλα, ή ότι η
Κυβέρνηση κάνει προσπάθειες για να τα λύσει. Τα προβλήµατα
είναι πολύ µεγάλα και αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι κάποια
πράγµατα υποστηρίχτηκαν από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας
παραδείγµατος χάρη ότι µειώθηκε το εισόδηµα των αγροτών και ότι
µειώνεται ο αγροτικός πληθυσµός. Αν πήγαινε καλά η αγροτική
οικονοµία και ήταν καλά τα πράγµατα στο χωριό, ο αγρότης δεν θα
εγκατέλειπε την ύπαιθρο για να πάει να βρει την τύχη του είτε στη
Γερµανία είτε στα αστικά κέντρα της χώρας.
Είναι, λοιπόν, γεγονός ότι υπάρχουν πολύ µεγάλα προβλήµατα και
οξύνονται ακόµη περισσότερο. Από την άλλη όµως οι αντιδράσεις
των αγροτών δεν προέρχονται, γιατί προσπάθησε να ξεσηκώσει τον
κόσµο το τάδε ή το δείνα κόµµα. Είναι τα προβλήµατα που
ανάγκασαν και αναγκάζουν τους αγρότες κάθε χρόνο να βγαίνουν
στους δρόµους και να διεκδικούν λύσεις. Βέβαια, η Νέα ∆ηµοκρατία
κατηγορεί την Κυβέρνηση ότι δεν έχει καλή διαπραγµατευτική
τακτική στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, γι'αυτό δεν λύνονται τα
προβλήµατα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία αποφεύγει συστηµατικά, όπως και η Κυβέρνηση
άλλωστε, να ονοµάσει τις αιτίες που γεννούν αυτά τα προβλήµατα.
Η πρώτη, η κύρια αιτία είναι η Κοινή Αγροτική Πολιτική, είναι η
συνολικότερη πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπου σε αυτές τις
κατευθύνσεις ούτε η Κυβέρνηση διαφωνεί ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία.
Και δεν διαφωνούν, ακριβώς γιατί συµφωνούν σ' αυτό το µοντέλο
ανάπτυξης και λύσης των προβληµάτων της αγροτικής οικονοµίας
στη χώρα µας, όπου καπιταλιστικοποιεί τη γεωργία, όπου
συγκεντρώνει τη γη και την παραγωγή σε λίγα χέρια, όπου
ξεκληρίζει τους µικροµεσαίους αγρότες, όπου η λογική είναι -αν
θέλουµε να είµαστε ανταγωνιστικοί στο διεθνή τοµέα, γιατί πλέον το
εµπόριο έχει γίνει διεθνές- ότι πρέπει να έχουµε µειωµένο κόστος
παραγωγής, άρα αυτό θα προέλθει από τη συνένωση της γης, όχι
σε συνεταιριστική βάση που υποστηρίζει το ΚΚΕ, αλλά στα
σύγχρονα τσιφλίκια που λένε και οι ίδιοι οι αγρότες. Σε αυτήν την
πολιτική, λοιπόν, αλλά και στις επιµέρους πολιτικές δεν διαφωνεί η
Νέα ∆ηµοκρατία, γι' αυτό δεν κάνει κριτική πάνω στην ουσία αυτής
της πολιτικής που γεννάει τα προβλήµατα.
Από εκεί και πέρα βεβαίως εµείς έχουµε τη γνώµη ότι θα
µπορούσαν µε µια µεγαλύτερη πίεση, µε καλύτερη οργάνωση, µε
απειθαρχία -αν θέλετε- ορισµένες φορές, κάποια ζητήµατα να είχαν
καλύτερη κατάληξη και στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή αν
θέλετε και µε κάποια τεχνάσµατα να ξεπερνούσαµε κάποια
προβλήµατα που βάζει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ώστε να είχαµε

κάποια πρόσκαιρα αποτελέσµατα.
'Οµως, λύνεται το πρόβληµα µε αυτόν τον τρόπο; Πιάνουµε,
δηλαδή, το πρόβληµα από τη ρίζα του για να το αντιµετωπίσουµε;
Κατά τη γνώµη µας δεν πιάνεται το πρόβληµα έτσι.
'Αλλωστε τα πάντα δικαιολογούνταν και δικαιολογούνται από την
Κυβέρνηση, αλλά και από τη Νέα ∆ηµοκρατία και από τα υπόλοιπα
κόµµατα, όσα έχουν το λεγόµενο ευρωπαϊκό προσανατολισµό ότι
εδώ δεν µπορεί να γίνει εκείνο για τους αγρότες, γιατί δεν θα
πιάνουµε τους δείκτες της ΟΝΕ ή ότι δεν µπορεί να γίνει το άλλο
γιατί ξανά δεν µπορούµε να πιάσουµε τους δείκτες για να µπούµε
στην ΟΝΕ. Και πάντοτε γινόταν επίκληση στις δυσκολίες και στις
απειλές που υπάρχουν από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, µε τα
δικαστήρια, µε τα µεγάλα πρόστιµα που ενδεχοµένως θα µπουν
κλπ. και έτσι δεν προχωρούσαν στη λύση των προβληµάτων.
Εκείνο όµως που κάνει µεγάλη εντύπωση είναι η υποκρισία της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Και θέλω να το πούµε ευθέως και να το ξέρει και
ο αγροτικός κόσµος. Πρόκειται για µεγάλη υποκρισία, όταν από τη
µία εκθειάζει και χαρακτηρίζει ως θετική τη ρύθµιση των χρεών στην
καρδιά των κινητοποιήσεων των αγροτών και έρχεται µετά από
δέκα µέρες και λέει ότι αυτή η ρύθµιση των χρεών δεν ήταν τίποτε,
δεν εξυπηρετεί τους αγρότες. Πότε έλεγε αλήθεια; Τότε που πίεζε
για να φύγουν οι αγρότες από τους δρόµους; Και το µεγάλο
ερώτηµα είναι ότι αφού παραδέχεται ότι υπάρχουν προβλήµατα,
γιατί, λοιπόν, ακολούθησε µία τακτική τέτοια, να σπάσει ο αγώνας,
να ανακουφιστεί η Κυβέρνηση για να περάσει αυτή η πολιτική και
έρχεται µετά από ένα µήνα και λέει ότι η ρύθµιση των χρεών δεν
ικανοποιεί τους αγρότες; Βεβαίως δεν τους ικανοποιεί τους αγρότες,
βεβαίως δεν είναι η ρύθµιση εκείνη που συµφωνήθηκε µε τον
Υπουργό Γεωργίας και τη συντονιστική επιτροπή, η οποία θα
απάλαζε από το βραχνά των χρεών ή θα απάλυνε, αν θέλετε, αυτό
το πρόβληµα στους µικροµεσαίους αγρότες. Είναι µια ρύθµιση, η
οποία πιάνει πολύ λίγους αγρότες και µάλιστα αφήνει απέξω
περιοχές, οι οποίες τελευταία, το 1997, είχαν και τα µεγάλα
προβλήµατα από τις καταστροφές.
Υπάρχουν µεγάλα προβλήµατα. Υπάρχουν τα προβλήµατα µε τις
τιµές στα προϊόντα όπου είναι καθηλωµένες και σε πολλές
περιπτώσεις µειώνονται. Υπάρχουν τα προβλήµατα µε τα έργα
υποδοµής, αρδευτικά έργα, αντιπληµµυρικά έργα. Το καλοκαίρι δεν
µπορεί να ποτίσει ο αγρότης, το χειµώνα πνίγεται. 'Ηδη ο κάµπος
της Θεσσαλίας είναι πνιγµένος. Υπάρχουν τα προβλήµατα µε τον
ΟΓΑ, υπάρχουν τα προβλήµατα µε τον ΕΛΓΑ. Υπάρχουν τα
προβλήµατα µε τους νέους αγρότες και δηµιουργούνται ακριβώς
γιατί έχουν αυτήν την κατεύθυνση που είπα και στην αρχή, για τη
συγκέντρωση της γης και της παραγωγής.
Βεβαίως υπάρχει το πρόβληµα του κόστους παραγωγής. ∆εν
µπορεί, κύριε Υπουργέ, να πουλιέται ο βαµβακόσπορος από τον
παραγωγό τριάντα πέντε (35) δραχµές το κιλό και να πηγαίνει να
τον αγοράζει µετά από τον έµπορο, αφού γίνεται κάποια
επεξεργασία δυόµισι χιλιάδες (2.500) το κιλό. Είναι τεράστια η
διαφορά, είναι τεράστιο το πρόβληµα βεβαίως και σε µια σειρά άλλα
προϊόντα, αλλά όµως αυτά έχουν κόστος, κάποιος πρέπει να τα
πληρώσει. Και εµείς λέµε ότι πρέπει να τα πληρώσει το µεγάλο
κεφάλαιο. Πρέπει ν'αλλάξει η σχέση της φορολογίας, πρέπει να
φορολογηθεί το µεγάλο κεφάλαιο, πρέπει να υπάρξει απαλλαγή
στους µικροµεσαίους αγρότες.
Εγώ συµφωνώ µ'αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός ότι το
πρόβληµα από δω και πέρα, δεν είναι αυτό που είχαµε µέχρι
σήµερα, θα είναι πολύ µεγαλύτερο µε την πτυχή της "Ατζέντας
2000" στον αγροτικό τοµέα.
Κύριε  Υπουργέ,  αναθεωρήθηκαν  οι  κοινές  αγροτικές  πολιτικές
σε  τρία  προϊόντα,  σιτάρι,  κρέας  ουσιαστικά  και  γάλα.  Πράγµατι,
το  ανέφερα  και  στην  επιτροπή  ότι  µειώνεται  η  τιµή  κατά  20%.
∆εν  ολοκληρώνεται  αυτή  από  τις  στρεµµατικές  ρυθµίσεις  και  η
συνέπεια  είναι  να  χάνει  ο  'Ελληνας  αγρότης  και  ιδιαίτερα  ο
µικροµεσαίος  αγρότης.  Αυτό  είναι  ο  πιλότος,  οι  αναθεωρήσεις
που  θα  γίνουν  θα  ακολουθήσουν  τον  ίδιο  δρόµο  και  για  τα
άλλα  προϊόντα  τα  οποία  θα  γίνουν  στην
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πορεία, όπως είναι το βαµβάκι, όπως είναι τα οπωροκηπευτικά. Θα
έχουµε και άλλες αναθεωρήσεις και µπορεί και διπλές καµιά φορά
µέσα στην εξαετία. 'Αρα, θα έχουµε ακόµα µεγαλύτερη µείωση του
εισοδήµατος, άρα θα έχουµε ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα στον
αγροτικό τοµέα.
Βεβαίως εγώ να πω ότι κατόρθωσε η Κυβέρνηση και πήρε εννέα
τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές για το καινούριο
πακέτο της εξαετίας 2000-2006. 'Ηταν λίγα τα χρήµατα από το
πρώτο Πακέτο Ντελόρ; Τι έγινε; Αυξήθηκε το εισόδηµα των
αγροτών; Μειώθηκε η ανεργία; Αυξήθηκε η απασχόληση;
Αυξήθηκαν οι υποδοµές στον αγροτικό τοµέα; ∆εν έγινε τίποτα.
∆εύτερο Πακέτο Ντελόρ. 'Ηταν λίγα; Πού πήγαν; Πώς
αντιµετωπίστηκαν τα προβλήµατα; Μειώθηκαν ή οξύνθηκαν και
µεγάλωσαν; Μα και από τις εισηγήσεις που υπάρχουν, εν' όψει της
σύνταξης του προγράµµατος των τοπικών και περιφερειακών
προγραµµάτων από τη διϋπουργική επιτροπή, οµολογεί η
επιτροπή, οι ίδιοι οι Υπουργοί της Κυβέρνησης και τα περιφερειακά
συµβούλια και τα νοµαρχιακά συµβούλια, πως το αποτέλεσµα ήταν
ότι µειώθηκε ο αγροτικός πληθυσµός, µειώθηκαν τα εισοδήµατα,
δεν έγιναν εκείνα τα απαραίτητα έργα που θα µείωναν το κόστος
παραγωγής, άρα και το τρίτο Πακέτο Στήριξης θα οδηγηθεί σε ίδια
κατεύθυνση και τα αποτελέσµατα θα είναι τα ίδια. Για ποια
ανασυγκρότηση µιλάµε του αγροτικού χώρου; Μιλάµε για την
ανασυγκρότηση όπου θα ξεκαθαρίσουµε ακόµη περισσότερο τη
δουλειά; ∆ηλαδή οι µικροµεσαίοι αγρότες πιο γρήγορα θα
ξεκληριστούν; Ε, λοιπόν µ'αυτήν την πολιτική που και η σηµερινή
Κυβέρνηση εφαρµόζει και προέρχεται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και που δεν λύνει το πρόβληµα, αντιµετωπίζει την αγωνιστική
δράση των αγροτών. 'Αρα την ίδια τύχη θα έχει και αν καµιά φορά
γίνει κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία και µάλιστα µ'αυτά που λέει οι
ίδιοι οι ψηφοφόροι της θα είναι εκείνοι οι οποίοι θα βγουν πρώτοι
στους δρόµους. Γι'αυτό φροντίζει από τώρα να κρατάει
διασπασµένο το αγροτικό κίνηµα.
Σε κάθε περίπτωση εµείς πιστεύουµε ότι ο µόνος τρόπος για να
λυθούν τα προβλήµατα είναι αντίσταση σ' αυτές τις πολιτικές και
από τη µεριά της Κυβέρνησης, απειθαρχία και στήριξη µε
συγκεκριµένα µέτρα των µικρών και µεσαίων αγροτών. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Αποστόλου
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού της Αριστεράς
και της Προόδου έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρά την απουσία
των επερωτώντων συναδέλφων νοµίζω πως αξίζει τον κόπο να
πούµε δυο πράγµατα. Το πρόβληµα το αγροτικό πρέπει να
απασχολεί -και σωστά απασχολεί- την ελληνική Βουλή, δεδοµένου
ότι είναι το βασικότερο σήµερα πρόβληµα που απασχολεί την
ελληνική ύπαιθρο. Και όντως νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε πως η
εικόνα του αγροτικού τοµέα της χώρας µας είναι ζοφερή. Και παρά
την άποψη της Κυβέρνησης ότι µε την πρόσφατη πτυχή της
"Ατζέντα 2000" υπάρχει µια βελτίωση αυτής της εικόνας, εµείς θα
πούµε ότι απλά µια σταθεροποίηση υπάρχει της κατάστασης στα
σηµερινά επίπεδα, επίπεδα που είναι αρνητικά. Και είναι αρνητικά,
αγαπητοί συνάδελφοι, διότι αυτό που παρατηρείται και νοµίζω ότι
βγαίνει και από στοιχεία του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
είναι ότι το αγροτικό εισόδηµα στη χώρα µας, µειώνεται το 1997-
1998 κατά 3,8%. Είναι αρνητική η εικόνα γιατί το γεωργικό εµπορικό
ισοζύγιο παρουσιάζει µια αρνητική πορεία όταν είναι γνωστό ότι
έχουµε ένα έλλειµµα της τάξης των τριακοσίων πενήντα
δισεκατοµµυρίων (350.000.000.000). Και επιπλέον -και το
σπουδαιότερο απ' όλα- είναι αρνητική η εικόνα διότι από το 1974
από τη Μεταπολίτευση και εδώ τουλάχιστον το 50% του πληθυσµού
της υπαίθρου έχει µετακοµίσει σε αστικά κέντρα και διότι ακόµη και
αυτών των ανθρώπων που µένουν σήµερα στην επαρχία είναι
γνωστό ότι το µέσο ετήσιο εισόδηµά τους αντιπροσωπεύουν το
50% του µέσου ετησίου εισοδήµατος των κατοίκων των αστικών
περιοχών. Και δεν θέλω να µπω και στις υπόλοιπες υπηρεσίες και
γενικά στις συνθήκες ζωής που υπάρχουν στην ύπαιθρο σε σχέση
µε τα αστικά κέντρα.

Εξακολουθούν, αγαπητοί συνάδελφοι, να υπάρχουν τα προβλήµατα
διάρθρωσης, αδυναµίας των συνεταιριστικών οργανώσεων να
ανταποκριθούν στη λειτουργία τους και κυρίως αδυναµία της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να παίξει αποφασιστικό και καθοδηγητικό ρόλο
στον αγροτικό τοµέα. Και µπροστά σ' αυτήν την κατάσταση το
Υπουργείο Γεωργίας, τουλάχιστον µέχρι σήµερα παρακολουθούσε
µε αδράνεια τα γεγονότα και έπαιρνε µέτρα τα οποία απλά
θεσµοθετούσε χωρίς µέχρι σήµερα να έχει τη δυνατότητα να τα
εφαρµόσει.
∆εν έχει γίνει καµία κίνηση, κύριε Υπουργέ, στη µείωση του
κόστους. Και επιµένουµε σ' αυτό το θέµα, διότι έχετε συνδέσει τη
µείωση του κόστους µε το µητρώο αγροτών, όταν το µητρώο
αγροτών βρίσκεται εδώ και τουλάχιστον ένα χρόνο στα συρτάρια
του Υπουργείου Γεωργίας και δεν έχει γίνει καµία επεξεργασία προς
την κατεύθυνση εφαρµογής του. Επιµένω στο κόστος παραγωγής
και θα επιµείνω στα επιτόκια της Αγροτικής Τράπεζας, γιατί είναι
γνωστό ότι αυτήν την περίοδο, έχουµε τουλάχιστον δέκα µονάδες
παραπάνω από τον πληθωρισµό επιτόκια, όταν αντίστοιχα στις
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης τα επιτόκια κυµαίνονται
γύρω στο 3%-4%.
∆εν έχει γίνει καµία κίνηση προς την προσπάθεια αναδιάρθρωσης
της παραγωγής. Θεσµοθετήθηκε η Τράπεζα Γης και όλοι
γνωρίζουµε ότι παραµένει στις καλένδες. Βέβαια όχι ότι η Τράπεζα
Γης θα αντιµετώπιζε το πρόβληµα της µεγέθυνσης του αγροτικού
κλήρου, που χρειάζεται σε µερικές περιπτώσεις. Υπάρχουν
περιπτώσεις καλλιεργειών που χρειάζεται η µεγέθυνση.
Βέβαια εµείς πιστεύουµε ότι µια αναδιάρθρωση προς τις
καλλιέργειες βιολογικών προϊόντων ή προϊόντων ονοµασίας
προέλευσης, είναι αυτή η οποία θα δώσει απάντηση στο πρόβληµα
του µικρού και πολυτεµαχισµένου κλήρου, που χαρακτηρίζει την
αγροτική µας οικονοµία.
∆εν έχει γίνει και καµία προσπάθεια προς αυτό που κατά κόρον
τονίζουµε εµείς, κύριε Υπουργέ, προς το θέµα της άνισης
κατανοµής µεταξύ ζωϊκής και φυτικής παραγωγής. Είναι πάρα πολύ
σοβαρό το πρόβληµα. Χρόνια σερνόµαστε σε µία γεωργία, η οποία
κατευθύνεται προς τη φυτική δραστηριότητα, γιατί η φυτική
δραστηριότητα είναι αυτή, η οποία έχει µέχρι σήµερα την
επιδοµατική αντίληψη.
Τα ίδια ισχύουν και για την οργάνωση και διάθεση της παραγωγής.
Τα ίδια ισχύουν και για την έρευνα και για την εκπαίδευση και
γενικότερα για τα θέµατα ανασυγκρότησης της υπαίθρου.
Πραγµατικά σας ακούσαµε πριν από λίγο να εκφράζετε απόψεις
όσον αφορά την ανασυγκρότηση της υπαίθρου. Θα είµαστε οι
πρώτοι που πραγµατικά θα σας χειροκροτήσουµε, αλλά επιτρέψτε
µας αυτό να το κάνουµε, όταν τις απόψεις σας τις δούµε να
πραγµατοποιούνται.
Επιχειρήθηκε τουλάχιστον από την προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Γεωργίας µία παρέµβαση σε µερικούς τοµείς, η οποία
οδήγησε σε χειρότερες καταστάσεις. Καταργήθηκε η αµαρτωλή
ΓΕ∆Ι∆ΑΓΕΠ και θα συµφωνήσω και εγώ ότι υπήρχαν περιπτώσεις,
που δεν υπήρχε σωστή διαχείριση των κοινοτικών ενισχύσεων.
Τέτοια φαινόµενα τα στέλνουµε στον εισαγγελέα. ∆εν καταργούµε
υπηρεσίες και µάλιστα όταν δεν έχουµε προετοιµάσει τη διάδοχο
κατάσταση. Γι' αυτό ζήσαµε όλες αυτές τις καθυστερήσεις.
Καταργήσαµε τον Οργανισµό Βάµβακος, τον Οργανισµό Καπνού
και ουσιαστικά σήµερα, ενώ είναι θεσµικά καταργηµένοι,
εξακολουθούν οι οργανισµοί να λειτουργούν και να παρέχουν
υπηρεσίες. Βέβαια όλοι καταλαβαίνουµε τι υπηρεσίες µπορεί να
παρέχει ένας οργανισµός, ο οποίος ήδη έχει καταργηθεί.
Εκεί όµως που πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ είναι η
κυβερνητική πολιτική και πρακτική στο θέµα της ρύθµισης των
αγροτικών χρεών. Επαναλαµβάνω -το έχω πει πολλές φορές- ότι
για ρυθµίσεις γενικές αυτού του είδους, ο τρόπος µε τον οποίο
εξαγγέλλονται και υλοποιούνται, δεν φέρνει κανένα αποτέλεσµα,
παρά το τεράστιο κόστος που αναλαµβάνει ο ελληνικός λαός.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Θα σταθώ ειδικά σ' αυτό το θέµα, γιατί η πορεία της Αγροτικής
Τράπεζας, η αρνητική πορεία -το ξέρετε, κύριε Υπουργέ- είναι
συνδεδεµένη, συνώνυµη µε την υπερχρέωση του αγροτικού τοµέα,
πάνε πακέτο. Και αυτή η πορεία είναι αποτέλεσµα του τρόπου, µε
τον οποίο εξαγγέλλονται και γίνονται οι ρυθµίσεις.
Είναι, όπως είπατε, είκοσι µία ρυθµίσεις. Ποιο είναι το αποτέλεσµα
σήµερα; Το αποτέλεσµα είναι ότι η ΑΤΕ έχει µία αρνητική πορεία. Ο
αγροτικός κόσµος µ' αυτές τις ρυθµίσεις µετατοπίζει, διογκώνοντας,
το πρόβληµα της υπερχρέωσης.
Επιµένω στην τελευταία ρύθµιση, διότι η άποψη ότι η ΑΤΕ θα
καλύψει το κόστος της ρύθµισης, το οποίο κανένας δεν γνωρίζει
σήµερα, από τα µελλοντικά της θετικά αποτελέσµατα δεν στέκει,
κύριε Υπουργέ, διότι γνωρίζετε ότι η Αγροτική Τράπεζα έχει να
καλύψει πολλές άλλες προβλέψεις. 'Εχει να καλύψει πολλές
επισφάλειες, έχει κυρίως να ανταποκριθεί στην υποχρέωση
αύξησης του δείκτη φερεγγυότητας στο 8% και το γνωρίζετε αυτό.
Εάν η επιχειρούµενη κεφαλαιακή αναδιάρθρωση πάρει το ποσό
αυτό και φαγωθεί ουσιαστικά από τη ρύθµιση, τότε το µέλλον της
Αγροτικής Τράπεζας δυστυχώς είναι δυσοίωνο.
Αλλά θα µου πείτε γιατί τόσο εσείς όσο και οι αγρότες θέλετε αυτές
τις ρυθµίσεις;
Κύριε Υπουργέ, το καταλαβαίνετε ότι ο πνιγµένος προσπαθεί από
κάπου να πιαστεί για να ανασάνει. Και το λέω αυτό, διότι υπάρχει
µια διαδικασία, µε αυτή τη ρύθµιση. Επιµένοντας από την πλευρά
µας στο θέµα της ρύθµισης των οφειλών των κτηνοτροφικών και
πτηνοτροφικών και χοιροτροφικών µονάδων ειδικά της Εύβοιας,
υπήρξε µία τέτοια συµπεριφορά της Κυβέρνησης, που ουσιαστικά η
εντύπωση που έµεινε σε µας ήταν ότι δεν ήξερε τι έκανε.
Μάλιστα έφθασα στο σηµείο να κάνω επίκαιρη ερώτηση στον κύριο
Πρωθυπουργό, ο οποίος µου απήντησε ότι ενδιαφέροµαι για τις
επιχειρήσεις του πρωτογενούς τοµέα, ενώ ουσιαστικά το
ενδιαφέρον µας γνωρίζετε ότι ήταν για να µπορέσουν να
συνεχίσουν τη λειτουργία τους οι µονάδες του λευκού κρέατος της
Εύβοιας ειδικά, που έχουν ένα τεράστιο πρόβληµα υπερχρέωσης
σήµερα, όταν εκεί απασχολούνται πάνω από πέντε χιλιάδες
εργαζόµενοι και κινδυνεύουν να βρεθούν στο δρόµο. Και ξέρετε, η
απάντηση από πλευράς του κυρίου Πρωθυπουργού ήταν
λαϊκίστικη.
Τελικά στη ρύθµιση δεν µπαίνει το όριο των διακοσίων πενήντα
εκατοµµυρίων (250.000.000) δραχµών. Υπάρχει µια µερική
δικαίωση. Και λέω "µερική", διότι γνωρίζετε ότι από την ώρα που
εξαιρούνται όσες µονάδες έχουν υπαχθεί στη ρύθµιση 50 του 1994
που αφορά την κτηνοτροφία, δεν µπορούν να υπαχθούν. Γιατί; Γιατί
υπάρχει ένα µέρος οφειλών µε βάση τη ρύθµιση αυτή, που έχουν
πάει στο δηµόσιο ταµείο και από την ώρα που οφειλές που έχουν
την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου δεν ρυθµίζονται, υπάρχει
σοβαρό πρόβληµα φορολογικής ενηµερότητας. Είναι ένα θέµα το
οποίο, αν δεν το αντιµετωπίσετε εσείς ζητώντας από την Αγροτική
Τράπεζα να προχωρήσει σε µια νέα διευκρινιστική εγκύκλιο, το
Υπουργείο Οικονοµικών ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
∆ώστε µου κι εµένα, κύριε Πρόεδρε, το χρόνο που δώσατε στους
συναδέλφους που µίλησαν πριν από λίγο.
Τουλάχιστον το Υπουργείο Οικονοµικών να προβεί σε µια ανάλογη
ρύθµιση για να µπορέσουν να ανασάνουν αυτές οι µονάδες.
Τελειώνοντας όµως µε το συγκεκριµένο θέµα θέλω να πω ότι, αν
δεν υπάρξει από πλευράς Κυβέρνησης µια κλαδική πολιτική, µια
συγκεκριµένη άποψη για κάθε κλάδο, όλες αυτές οι ρυθµίσεις, κύριε
Υπουργέ, µετά από δύο χρόνια θα πάνε χαµένες και ουσιαστικά το
πρόβληµα θα το βρούµε πάλι µπροστά µας.
Τελειώνοντας, εκείνο που θέλω να πω είναι ότι απόρροια όλων
αυτών των καταστάσεων είναι ο αγροτικός τοµέας να βρίσκεται
σήµερα σε άσχηµη κατάσταση. 'Ερχεται µία περίοδος που εν' όψει

της παγκοσµιοποίησης, θα συνταντήσει ανταγωνιστικότητα και
τέτοιες καταστάσεις, που θα τον φέρουν σε πολύ δύσκολη θέση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω
να σας πω ότι απόψεις σχετικά µε το θέµα της φέτας, ότι δηλαδή
δεν ήταν πλήρης ο φάκελος και δεν υπήρξε σωστή τεκµηρίωση από
ελληνικής πλευράς, δεν στέκουν για µας, δεδοµένου ότι είναι ένα
θέµα το οποίο έχει κατά κόρον απασχολήσει και την ελληνική Βουλή
και τον αγροτικό κόσµο και επιτέλους θα περιµέναµε από την
Κυβέρνηση, επειδή έχει συνέχεια στη λειτουργία της, να αναλάβει
τις ευθύνες της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ρόκος έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι συζητάµε τακτικά -κι
έχει καλώς- το αγροτικό θέµα, γιατί είναι µεγάλο το αγροτικό
πρόβληµα στη χώρα µας. Αποκτά όµως, κάθε φορά ένα
διαφορετικό χρώµα. 'Οταν κανείς είναι στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, ξεχνάει το θεσµικό του ρόλο, που είναι αυτός που
επιβεβαιώνεται πολιτικά και ιδεολογικά, όταν έρχεται στην
Κυβέρνηση. Μαύρο τη µία φορά, άσπρο την άλλη φορά.
'Ηταν χαρακτηριστική η παρατήρηση του κ. ∆ήµα, όταν θύµισε
στους κυρίους Υπουργούς το τι άκουγε αυτός όταν ήταν ο ίδιος
Υπουργός και οι νυν Υπουργοί έκαναν από κάτω τα σχόλιά τους.
Ακούγονται κάθε φορά παράδοξα πράγµατα που ερεθίζουν τη
σκέψη του καθενός, που θέλει µε καλοπιστία να δει την
πραγµατικότητα.
∆εν είναι τη µία φορά, λοιπόν, µαύρο και την άλλη φορά άσπρο.
Είναι δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια πάντα µαύρο το αγροτικό
πρόβληµα. Και είναι έτσι, γιατί ως φαίνεται παρασυρόµενοι από τις
εξελίξεις, ζώντας µε ρεαλισµό µία πραγµατικότητα αλλά χωρίς
σχέδιο για να απαντήσουµε σε αυτήν, κλαίµε τη µοίρα µας.
Είναι σύνηθες να ακούµε κάθε φορά ότι η συνεχής επιδείνωση του
αγροτικού τοµέα στη χώρα µας είναι συνέπεια της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής, των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, λες και εµείς
οι ίδιοι δεν είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, λες και δεν
συµµετέχουµε.
Ενώ συµµετέχουµε όµως δεν είµαστε αποτελεσµατικοί, ούτως ώστε
κάθε φορά είναι αλήθεια ότι επιβεβαιώνεται η αδυναµία µας να
παρέµβουµε σε αυτές τις διεθνείς συναντήσεις.
Κάθε φορά οµολογούµε ότι υπάρχει µία σοβαρή διάσταση
απόψεων για το αγροτικό ζήτηµα µεταξύ των χωρών του Βορρά και
του Νότου στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Μια φορά έγινε ένας άξονας
και απέδωσε. 'Ηταν τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα Προγράµµατα
που έδωσαν, τότε τουλάχιστον, µία πρόσκαιρη λύση. 'Ενα τέτοιο
άξονα δεν τον έχουµε επιδιώξει ή δεν τον έχουµε ολοκληρώσει και
είναι απαραίτητο να γίνει.
Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, προσωπικά σε σας ότι προχθές στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου -όταν µας λέγατε το τι
συζητήθηκε -τελικά µας είπατε ότι συζητήσατε στην πρώτη
συνάντησή σας µόνο για προϊόντα του Βορρά, γάλα, βόεϊο κρέας
και άλλα κρέατα. 'Ετσι έµειναν απέξω όλα αυτά τα προϊόντα που
αφορούν αυτήν καθ' αυτήν τη δική µας δραστηριότητα και τη δική
µας παραγωγική πραγµατικότητα.
Αλλά αυτά είναι τα µεγάλα θέµατα και όσο δεν θα έχουµε µία εθνική
στρατηγική στο αγροτικό ζήτηµα, την οποία θα πρέπει κάθε φορά
να την παντρεύουµε µε τη σύµπτωση συµφερόντων που θα έχουµε
µε χώρες του Νότου, θα είµαστε αναποτελεσµατικοί.
∆εν  πρέπει  βέβαια  να  µένουµε  µόνο  στο  θέµα  της  Κοινής
Αγροτικής  Πολιτικής.  Εσείς  γνωρίζετε  -και  έχουµε  πια  µία
εµπειρία-  ότι  και  η  διαµορφούµενη  από  το  1999  και  ύστερα
νέα  πενταετία  του  Παγκόσµιου  Οργανισµού  Εµπορίου  θα  είναι
ένα  επόµενο  χαστούκι  για  την  αγροτική  µας  οικονοµία.  Η
επιδίωξη  των  Ηνωµένων  Πολιτειών  της  Αµερικής  να  περάσουν
τα  δικά  τους  συµφέροντα,  χρησιµοποιώντας  σαν  εφαλτήριο,



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΒ' - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5689

σαν µοχλό εκβιασµού τα τερτίπια κάθε φορά της Αγγλίας, θα µας
ξαναφέρει σε δύσκολη θέση.
'Ετσι είναι παρήγορο βέβαια αυτό που είπατε προηγούµενα ότι
ετοιµάζετε τις δικές µας θέσεις, αλλά θα είναι σκληρός ο αγώνας και
θα είναι ξανά για άλλη µια φορά δυστυχώς σκληρή η
πραγµατικότητα για τον 'Ελληνα αγρότη.
Αυτό που έχει σηµασία όµως είναι ότι, ενώ δεν χαράζουµε εµείς
πολιτική, δεν θέλουµε, δεν µπορούµε τουλάχιστον σε επίπεδο
διαχείρισης, θα πρέπει να έχουµε µια ικανότητα, σε αυτά που µας
αφορούν και σε αυτά που µόνοι µας διαχειριζόµαστε.
Μιλήσαµε πράγµατι για το χρηµατοοικονοµικό κόστος του
αγροτικού τοµέα. Ισχυριστήκατε ότι η ΑΤΕ είναι µία κρατική
τράπεζα. ∆εν είναι από το 1992. Λειτουργεί στα πλαίσια της
αγοράς, είναι µία εµπορική τράπεζα, αλλά είναι µία από τις
χειρότερες εµπορικές τράπεζες.
Θα σας πω γιατί το λέω. Μια εµπορική τράπεζα, βάζοντας τα
νούµερα κάτω, ξέρει ότι ο πληθωρισµός σήµερα είναι 4%.
Αποδεικνύεται µε στοιχεία από διάφορα µελετητικά γραφεία ότι το
κόστος λειτουργίας είναι 2,5 µονάδες. Να κερδίσει και 2,5 µονάδες;
Πρέπει να τις κερδίσει. Θα ήταν ο τόκος 9%. Προχθές η Αγροτική
Τράπεζα έδωσε ένα δάνειο, κεφάλαιο κίνησης, στην 'Ενωση
Λαγκαδά µε 18%.
Λέτε ότι πέφτουν τα επιτόκια. Γιατί το λέτε, αφού ξέρετε ότι δεν είναι
έτσι; Σήµερα έχουµε το χειρότερο επιτόκιο, το πιο ακριβό χρήµα. Αν
συγκρίνετε το 3,7% που είναι ο πληθωρισµός µε το 18% είναι 14
µονάδες. 'Οταν, όπως ισχυρίστηκε ο κύριος Πρωθυπουργός, ήταν
22% το επιτόκιο, ο πληθωρισµός έτρεχε µε 14%, 15%, 16%. Κατά
συνέπεια, το πραγµατικό επιτόκιο ήταν 8% και όχι 14% που είναι
σήµερα.
Βέβαια, αυτό γίνεται σε χειρότερο βαθµό µε την Αγροτική Τράπεζα
απ' ό,τι µε τις άλλες τράπεζες, που επίσης κάνουν το ίδιο κακό,
δηλαδή δεν χρηµατοδοτούν µε οικονοµοτεχνικές µελέτες τις
διάφορες δραστηριότητες.
Το ίδιο κάνατε και σεις, όταν πέρυσι παρεµβήκατε και νοµοθετήσατε
την ρύθµιση των χρεών στις συνεταιριστικές οργανώσεις. Το
κάνατε, χωρίς µελέτες βιωσιµότητας και τελικά το κάνατε, για να
σωθεί το χαρτοφυλάκιο της ΑΤΕ. Γι' αυτό το κάνατε. Αλλά για να
σωθεί η ΑΤΕ, πρέπει να αλλάξει η ίδια σύνθεση και η λογική. Να
προσαρµοστεί πραγµατικά στους κανόνες, ακόµα και αυτής της
οικονοµίας και της ελεύθερης αγοράς. Και δεν µπορεί να το κάνει,
γιατί την ίδια στιγµή λειτουργεί και στο πλαίσιο των πελατειακών
σχέσεων.
'Ενα άλλο, όµως, εργαλείο του αγροτικού τοµέα, όπως αυτό
επιβεβαιώνεται σε όλα τα πολιτιοικονοµικά συστήµατα, είναι η
συνεταιριστική του µορφή. Στην ίδια την Αµερική, το 75% των
αγροτικών προϊόντων διακινείται µέσα από συνεταιριστική βάση.
Κύριε Υπουργέ, πότε θα πάρετε απόφαση να αλλάξετε αυτόν το
νόµο πλαίσιο για τη συγκρότηση των συνεταιρισµών; Πρέπει να
σταµατήσει αυτή η κατάντια, κύριε Υπουργέ. 'Οσους
συνεταιρισµούς γνωρίζω εγώ -και τους γνωρίζω αρκετά καλά από
κοντά- είναι όλοι χρεοκοπηµένοι, γιατί η ίδια η διάρθρωσή τους
επιβεβαιώνει το κοµµατικό κράτος. Και δεν µπορεί βέβαια να το
επικαλείται η Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία έκανε τα ίδια. ∆υστυχώς,
όµως, συνεχίζετε και εσείς, όντας επικαλούµενοι το σοσιαλισµό, µε
την ίδια λογική.
Στην 'Ενωση Συνεταιρισµών Λαγκαδά, ο πρόεδρος είναι γιατρός.
Αλλά θα µου λέγατε και στο "ΑΓΝΟ" που είναι αγρότης, τι έγινε;
Τίποτα. Επιβεβαιώθηκε µια οµάδα καζινόβιων που έχουν διαλύσει
αυτήν την οργάνωση και δεν τολµήσατε να την ενισχύσετε, παρ'όλο
που πράγµατι, αν κάνετε µια µελέτη βιωσιµότητας, θα έπρεπε να
την ενισχύσετε. Τώρα έχετε µπει σε αδιέξοδο.
Είπε ο κύριος Υπουργός σε προηγούµενη επερώτηση ότι θα το
συζητήσουµε σε διακοµµατική βάση. Πράγµατι υπάρχει η ιστορική
στιγµή, αν θέλετε να αλλάξει κάτι, να αλλάξει τώρα, αλλά πρέπει να
το αποφασίσετε. Είναι, λοιπόν, θέµα πολιτικής βούλησης.
Είπατε για τη φορολογία των αγροτών. Θέλω να πω µία κουβέντα.

∆εν είναι αλήθεια ότι δεν φορολογούνται οι αγρότες, κύριε Υπουργέ.
Είπατε ότι είναι οκτακόσιες χιλιάδες οι αγρότες και φορολογούνται
τρεις χιλιάδες εκατό, τρεις χιλιάδες διακόσιοι.
Πάρτε τον προϋπολογισµό που εσείς καταθέσατε, στη σελίδα 75.
'Ηταν 21,6% ο φόρος που πλήρωνε ο 'Ελληνας πολίτης επί του
ΑΕΠ και έχει εκτιναχθεί στο 29,6%. Και έχει γίνει και το παράλογο,
το αντισοσιαλιστικό. Μεγαλώνουν οι έµµεσοι φόροι, σε σχέση µε
τους άµεσους φόρους, σαν συντελεστής στο ΑΕΠ.
Αυτό τι σηµαίνει; 'Οτι ο αγρότης πληρώνει έµµεσους φόρους και
µάλιστα πολλούς. Τους πληρώνει σε αυτά που σας επικαλούνται
και σας λένε οι ίδιοι που τα αύξησαν, στη µείωση της τιµής του
πετρελαίου, των λιπασµάτων και όλων αυτών των προϊόντων που
αποτελούν και το κόστος της παραγωγής. Εκεί µπαίνει ο έµµεσος
φόρος, πέρα του έµµεσου που µπαίνει σε όλα τα προϊόντα ευρείας
λαϊκής κατανάλωσης και ακουµπάει κυρίως τα ευρύτερα λαϊκά
στρώµατα. Αυτά είναι µια αλήθεια. Γι'αυτό δεν πρέπει να µιλάµε
τώρα και να το στενεύουµε στο όριο του ΦΠΑ ή όχι και αν είναι
ουδέτερος φόρος ή δεν είναι ουδέτερος φόρος.
Αυτό που είπε πρωτύτερα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ότι δεν
υπάρχουν χώροι µε µειωµένο φόρο. Υπάρχουν. Η Πορτογαλία στα
γεωργικά µηχανήµατα είναι 8%. Αν το κάνει παράνοµα ή όχι, δεν το
ξέρω, αλλά δεν ελέγχεται. Συνεχίζει και το κάνει.
Υπάρχει και ένα άλλο θέµα και εδώ είναι το ουσιαστικό πολιτικό
ζήτηµα. 'Εχουµε πεισθεί ότι ο αγροτικός τοµέας, µπορεί και πρέπει
να είναι ο κορµός της οικονοµικής ανάπτυξης της χώρας µας; Αν ναι
-και υπάρχουν λόγοι για να το πούµε το ναι- πώς πρέπει να γίνει;
Μιλήσατε προηγούµενα για µεγαλοκαλλιεργητές και τη
µικροκαλλιέργεια στη χώρα µας. Τι πρέπει να κάνουµε δηλαδή, να
διώξουµε τους αγρότες; Να κλείσουν οι µικρές επιχειρήσεις και να
µείνουν οι µεγάλες; Είναι µία σκέψη. Αλλά αυτή έχει ιδιαίτερο
κόστος για την οικονοµία µας συνολικά. Και για τη διάρθρωση της
χώρας µας και για την περιφερειακή ανάπτυξη που εσείς
επικαλείστε.
Υπάρχει µια λύση: Μικρές καλλιέργειες δυναµικές και σύγχρονες.
Αλλαγή καλλιεργειών, λοιπόν. Να βασιστούµε στην τεχνολογία.
Ποια τεχνολογία και µε ποιους, όταν πράγµατι έχετε από από το
1984 να διορίσετε γεωπόνους και όταν έχουµε διαλύσει το ∆ΙΑΓΕ;
∆εν κάνουµε έρευνα µένουµε απαθείς σ'αυτήν την εξέλιξη
βλέποντας ότι βασικά οι ίδιοι που απασχολούν το κόστος των
αγροτών, φάρµακα γεωργικά, σπόρους κλπ. λειτουργούν σε ένα
µονοπωλιακό επίπεδο, που ισοπεδώνουν πραγµατικά την
προοπτική. Και δεν το κάνουν µόνο σε σχέση µε το κόστος, το
κάνουν και σε σχέση µε την απόδοση.
Σας είχα πει σε µια προηγούµενη αγόρευση αυτό που συµβαίνει
στην Κρήτη. Από δέκα οκτώ τόνους παραγωγής αγγουριών ανά
κλειστό στρέµµα, κατέβηκαν στους οκτώ µε εννέα τόνους. Γιατί οι
Ολλανδοί πια διά της "Μπάγερ" µας δίνουν υβρίδια µη παραγωγικά.
Και το κάνουν εσκεµµένα. Και καλά κάνουν. Αγορά δεν είναι; Εµείς
τι κάνουµε για να µην έχουµε αυτά; Πέρα από το υπόλοιπα που
είπε και ο κύριος συνάδελφος προηγούµενα να κλείσει αυτή η
ψαλίδα µεταξύ ζωϊκής και φυτικής παραγωγής σε θετική
κατεύθυνση, για να µην είναι η µια πλεονασµατική και η άλλη
ελλειµµατική.
Είναι πολλά τα θέµατα, κύριε Υπουργέ, είναι µεγάλο το Υπουργείο
σας και αποκτά µεγαλοσύνη, όχι µόνο διότι το 20% των Ελλήνων
είναι αγρότες, διότι πράγµατι η αγροτική οικονοµία µπορεί να δώσει
προοπτική, αλλά για να γίνει κάτι τέτοιο, θέλει σοβαρή δουλειά. Και
εγώ πιστεύω ότι δεν µπορούν να γίνουν άµεσα και δεν διεκδικώ
από το Υπουργείο σας και από τον Υπουργό πολλά πράγµατα να
λυθούν, αλλά να δροµολογηθούν. Γιατί, όπως τα έχετε
δροµολογήσει, βλέπετε δεν πάνε καλά.
∆ιαβάζω από ένα περιοδικό που έχει να κάνει µε το Συµβούλιο
Αγροτικής Πολιτικής, το οποίο όπως το διαχειριστήκατε µε
πολυµελή κεντρική επιτροπή, έχει αδρανοποιηθεί και έχει
εκφυλιστεί. Μέχρι και παραιτήσεις σας ήρθαν. Πώς
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θα λειτουργήσει τελικά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μπασιάκος έχει το
λόγο.
Το Προεδρείο εξήντλησε τα περιθώρια του χρόνου προς όλους,
τώρα θα εφαρµόσει το χρόνο επακριβώς, δέκα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν όσον αφορά
το χρόνο, ο χρόνος είναι δυσανάλογος της σηµασίας και του
µεγέθους του προβλήµατος που αντιµετωπίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Γι' αυτό και δεν τρέχει ο
χρόνος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Ας τρέχει, δεν πειράζει.
Από την άλλη, θα σας δικαιώσω γιατί ό,τι και να λέµε, όσο και να
φωνάζουµε, δυστυχώς δεν θα έχουµε αποτέλεσµα και άρα δεν θα
χρειαστεί να εξαντλήσουµε το χρόνο, γιατί φοβάµαι ότι µιλάµε σε
ώτα µη ακουόντων.
Ο κύριος Υπουργός, αντί να σχολιάσει όσα σηµαντικά, νοµίζω, µε
στοιχεία το επισηµάναµε στις πρωτολογίες µας και αντί, έστω και
αυτήν την ώρα, να λάβει συγκεκριµένα µέτρα, να προχωρήσει σε
εξαγγελίες, αν κρίνει ότι ο αγροτικός τοµέας δεν πάει καλά,
αρκέστηκε σε ωραιοποιήσεις των συζήτησεων που έγιναν στο
Βερολίνο ή των δικών του συζητήσεων στα πλαίσια του Συµβουλίου
Υπουργών Γεωργίας και πολύ περισσότερο καλλιέργησε
προσδοκίες και ελπίδες στους αγρότες ότι τώρα που αναλαµβάνει
δράση -είναι ήδη πέντε µήνες στο Υπουργείο- όλα θα βελτιωθούν.
Πρώτα απ'όλα, κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητήσατε κανένα από τα
σηµαντικά στοιχεία, τα οποία σας παραθέσαµε. ∆εν αµφισβητήσατε
ότι το αγροτικό εισόδηµα µειώνεται ραγδαία τα τελευταία τρία
χρόνια, ότι υπάρχει απερήµωση της υπαίθρου, ότι δεν γίνονται έργα
ανάπτυξης, στην ύπαιθρο, αυτό επιβεβαιώνουν και τα στοιχεία, των
απορροφήσεων κοινοτικών κονδυλίων, ότι είναι γηρασµένος ο
αγροτικός πληθυσµός στη χώρα µας και ότι χρειάζονται
συγκεκριµένα µέσα για να βελτιωθεί η ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής γεωργίας.
Παραδεχθήκατε και εσείς ότι η µόνιµη εθνική αντιπροσωπεία για
παράδειγµα, δεν λειτουργεί. Και δεν λειτουργεί, όχι γιατί δεν έχει
ικανά στελέχη, αλλά δεν έχει επαρκή σε αριθµό στελέχη. Και λέτε
ότι θα το κάνετε. Στο τέλος της θητείας σας είστε, λίγους µήνες είστε
πριν τη λήξη της κυβερνητικής θητείας, έστω εκ των υστέρων θα
επιχειρήσετε να στελεχώσετε τη µόνιµη εθνική αντιπροσωπεία. Το
γεγονός ότι µέχρι τώρα ήταν ανύπαρκτη αυτή η υπηρεσία,
επιβεβαιώνει τους δικούς µας ισχυρισµούς ότι υπάρχει τεράστια
ευθύνη και στον τοµέα αυτό για την αποτυχία των
διαπραγµατευτικών προσπαθειών της Κυβέρνησης και της
προηγούµενης πολιτικής ηγεσίας σε µια σειρά σηµαντικά θέµατα,
στα οποία δεν αναφερθήκατε. Αλλά τι να πείτε ότι πήγε καλά το
βαµβάκι, πήγε καλά ο καπνός, πήγε καλά η διαπραγµάτευση για τα
σιτηρά, πήγε καλά η διαπραγµάτευση για τα οπωροκηπευτικά, πήγε
καλά η οποιαδήποτε διαπραγµάτευση που αφορούσε κτηνοτροφικά
προϊόντα; ∆εν µπορείτε να το ισχυριστείτε αυτό. Και βέβαια
αρκεστήκατε να µας πείτε ότι επιδιώκουµε τη µείωση των επιτοκίων
δανεισµού της Αγροτικής Τράπεζας, που θα έρθει ως αποτέλεσµα
του ανταγωνισµού και των εξελίξεων πράγµατι, αλλά δεν λαµβάνετε
κανένα µέτρο, παρά το γεγονός ότι είναι κρατική τράπεζα, όπως
είπατε, για να τα µειώσετε από τώρα. ∆ιότι οι αγρότες ασφυκτιούν
µε τα απαράδεκτα αυτά επιτόκια. Πώς θα τα καταφέρει η Αγροτική
Τράπεζα σε λίγου µήνες, τέλος του χρόνου µας είπατε, να µειώσει
τα επιτόκια ραγδαία και δεν το κάνετε από τώρα.
Τότε πώς θα επιβιώσει η Τράπεζα; Πώς θα τα βγάλει πέρα;
Επίσης δεν µας σχολιάσατε την αντιφατική πολιτική των δύο
τελευταίων εγκυκλίων του Νοεµβρίου και της παρούσης. Στη µία
περίπτωση ήσασταν πολύ αυστηροί ως Κυβέρνηση, να
προχωρήσετε σε αναγκαστικές εκτελέσεις, να βγάλετε τα σπίτια στο
σφυρί κλπ. και τώρα ακολουθείτε τελείως διαφορετική πολιτική και
αφήνετε την κρίση επί των αποτελεσµάτων για µετά το καλοκαίρι.
∆εν µας είπατε ποια ήταν καλή πολιτική. Τι άλλαξε ξαφνικά από το
Νοέµβριο, ώστε να αλλάξετε πολιτική; Και γιατί δεν καταδικάζετε

απερίφραστα την προηγούµενη πολιτική της ΑΤΕ -δικά σας στελέχη
διοικούν την ΑΤΕ- που ήταν και αναποτελεσµατική και άδικη;
Μας είπατε για τις ρυθµίσεις. Πράγµατι έχουν γίνει πολλές ρυθµίσεις
τα τελευταία χρόνια, αλλά δεν απέδωσαν. Τι συνέβη, όµως, τώρα;
'Οσοι καλόπιστα ξόφλησαν τα χρέη τους βρίσκονται σε πολύ
χειρότερη µοίρα από εκείνους, οι οποίοι ακόµα δεν έχουν εξοφλήσει
και οι οποίοι ελπίζουν ότι µε τη ρύθµισή σας θα µπορέσουν κάτι να
λύσουν και υπάρχουν και κάποιοι άλλοι οι οποίοι περιµένουν
διεύρυνση της ρύθµισης και για περιπτώσεις παλαιών ρυθµίσεων,
αλλά και για τα χρέη που δηµιουργήθηκαν µετά το 1996. Λένε ότι
κοντά στις ευρωεκλογές ή έστω κοντά στις εθνικές εκλογές κάτι θα
κάνει η Κυβέρνηση µε αυτήν τη ρύθµιση, διότι σας είπα και πριν ότι
θα υπαχθούν δυστυχώς ελάχιστοι στη ρύθµιση αυτή γιατί την
περιορίζετε πάρα πολύ.
Για τα καύσιµα και για το Φ.Π.Α. δεν µας είπατε τίποτα απολύτως.
Μας είπατε ότι είναι ουδέτερος φόρος. Οι διαδικασίες που
προβλέπονταν για την επιστροφή είναι απαράδεκτες. Σας είπε
µάλιστα και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ∆Η.Κ.ΚΙ., κάτι
που σας είπαµε και εµείς και το περιγράφουµε στην επερώτηση, ότι
και στην Πορτογαλία είναι χαµηλότερος ο συντελεστής.
Για τα καύσιµα λέγεται µονίµως σε αυτήν την Αίθουσα ότι δεν
σηµαίνουν τίποτα για τον αγρότη. Κάντε το λοιπόν. Αντί να ξοδεύετε
λεφτά για την Ολυµπιακή ή για τις αστικές συγκοινωνίες ή για
σκανδαλώδεις ρυθµίσεις συνεταιριστικών χρεών ηµετέρων ή
ιδιωτικών εταιρειών, όπως της γνωστής επιχείρησης για τα χέλια,
ρυθµίσεις που µας εξέθεταν παντού, θα µπορούσατε να
προχωρήσετε στη µείωση του κόστους παραγωγής, όπως
προσδιορίζεται µε δικά σας στοιχεία. Γιατί δεν το κάνετε; ∆εν είναι
αντικοινοτικό το µέτρο, αφορά σχεδόν το σύνολο των αγροτών, είναι
δίκαιο µέτρο. Και εν πάση περιπτώσει αν, κύριε Γεωργακόπουλε,
καταστρατηγείται και οι αγρότες καταναλίσκουν πετρέλαιο
θέρµανσης, δεν θα χάσει τίποτα και ο προϋπολογισµός. Γιατί δεν το
κάνετε; ∆ώστε τέλος πάντων ένα στίγµα πολιτικής φιλοαγροτικής.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μείον 40% ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Το µείον 40% µε δώδεκα
δισεκατοµµύρια είναι εµπαιγµός. Ο κ. Τζουµάκας ανέβαζε το ύψος
του ποσού σε εκατόν είκοσι δισεκατοµµύρια. Στον προϋπολογισµό
που τον επεξεργαστήκαµε µαζί προβλέπεται µείωση των εσόδων
κατά δώδεκα δισεκατοµµύρια. Ποιον κοροϊδεύετε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ασφαλώς θα ξέρετε, κύριε
συνάδελφε, ότι οι επιστροφές αυτές, οι οποίες γίνονται στον ειδικό
φόρο κατανάλωσης, είναι επί των τιµολογηµένων προϊόντων.
Πρέπει να γνωρίζετε ότι τα αγροτικά προϊόντα κατά τα 3/5 δεν
τιµολογούνται. Εάν ετιµολογούντο, τότε θα έφθανε στα σαράντα
οκτώ δισεκατοµµύρια.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Τότε γιατί µας έλεγε ο κ. Τζουµάκας ότι
η πρότασή µας την εποχή εκείνη κόστιζε εκατόν είκοσι
δισεκατοµµύρια; Μας κοροϊδευε τότε ο κ. Τζουµάκας. Ας
καταδικάσει και αυτήν την πολιτική. Ανέβαζε το κόστος των µέτρων
της Νέας ∆ηµοκρατίας σε ένα τρισεκατοµµύριο και δηµιουργούσε
εντυπώσεις και εψεύδετο. ∆εν βγήκατε εσείς, όµως, τότε µε τα
επιχειρήµατα που σήµερα επικαλείσθε να πείτε ότι τα µέτρα δεν
κοστίζουν εκατόν είκοσι δισεκατοµµύρια, αλλά πολύ λιγότερο. Πότε
λέγατε την αλήθεια, τότε ή τώρα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ απάντησα µόνο στο ένα
σηµείο ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Απαντήσατε, αλλά δεν µας πείσατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
νοµίζω ότι έχει νόηµα αυτός ο διάλογος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Και αν είναι τόσο µικρό το ποσό, γιατί
δεν το κάνετε; ∆ώστε άλλα δώδεκα δισεκατοµµύρια για να κλείσετε
το όλο θέµα. 'Ετσι θα είναι ικανοποιηµένοι οι αγρότες ότι τους
προσέχετε.
Μας είπατε επίσης για την αναδιοργάνωση του Υπουργείου
Γεωργίας. Ο κ. Τζουµάκας και η προηγούµενη πολιτική ηγεσία
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έλεγε ότι µε τη δοµική αυτή αλλαγή στο Υπουργείο, µε την
κατάργηση του οργανισµού και µε τη λειτουργία κάποιων άλλων
φορέων για τις πληρωµές και διαχείριση κοινοτικών επιδοτήσεων,
θα καταβάλλονται πιο γρήγορα οι επιδοτήσεις. Οι επιδοτήσεις,
όµως, καταβάλλονται πολύ αργότερα. ∆εν µας είπατε τι µέτρα θα
πάρετε για να καταβάλλονται γρήγορα οι επιδοτήσεις. Λέτε ακόµα
ότι θα κάνετε αναδιοργάνωση του Υπουργείου Γεωργίας. Πότε;
Μέσα στο καλοκαίρι;
Επίσης δεν µας είπατε τίποτα, κύριε Υπουργέ, για τις
καθυστερήσεις των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ. ∆εν το υπολογίζετε
ως πρόβληµα;
Υπάρχουν αγρότες οι οποίοι περιµένουν την αποζηµίωση, αυτήν
την αναξιόπιστη αποζηµίωση, η διαδικασία της οποίας µε τα όποια
προσωπικά κριτήρια είναι διαβλητή, όπως ξέρετε, και όπως
φαντάζοµαι θα δέχεσθε εκτός εάν δεν θέλετε να παρέµβετε καθόλου
και στο θέµα αυτό. Υπάρχει όµως το θέµα των καθυστερήσεων. ∆εν
το σχολιάσατε καθόλου. Θεωρείτε έλασσον αυτό το θέµα; Τι θα
κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Αυτοί οι άνθρωποι πληρώνουν τόκους
υπερηµερίας, δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα µε τις οικογένειές
τους, δεν µπορούν να πληρώσουν το κόστος της καλλιέργειας.
Αντίθετα καθυστερείτε. ∆ώστε τουλάχιστον µια προκαταβολή στον
ΕΛΓΑ επιτέλους να καταβάλει τις αποζηµιώσεις του καλοκαιριού του
1998. Πού βρισκόµαστε δηλαδή; Και αυτό είναι αντικοινοτικό µέτρο;
Κάποτε ο κ. Τζουµάκας µας έλεγε ότι είναι αντικοινοτικό µέτρο να
καταβάλλονται αποζηµιώσεις στις ζηµιές της Θεσσαλίας. Μας
κορόιδευε. Λύστε, λοιπόν, το πρόβληµα τώρα. 'Εχετε αυτή τη
δυνατότητα.
Αξιοποιείστε το θεσµό της αντασφάλισης, να µετακυλήσετε ένα
µέρος των ασφαλιστικών κινδύνων σε άλλους οργανισµούς, ώστε
να µην επιβαρύνονται σώνει και καλά οι αγρότες µε το 2% ή 3%
που το ανεβάσατε και που κινδυνεύουν σύµφωνα µε τις εξαγγελίες
τις δικές σας να υποστούν µεγαλύτερο ασφάλιστρο 5%-6% ανάλογα
µε τις ιδιαιτερότητες και τους κινδύνους που αντιµετωπίζουν οι
περιοχές που εισπράττουν περισσότερες αποζηµιώσεις. Και χωρίς
σ' αυτήν την περίπτωση να κάνετε διαφοροποίηση µέσα στον ίδιο
το νοµό, διότι αλλού παίρνουν, αλλού δεν παίρνουν στον ίδιο το
νοµό.
∆εν είπατε τίποτε για την περιβόητη εταιρεία αγροτικής γης. Είπατε
έτσι µε κάποια δόση κριτικής ότι αναφερθήκαµε εµείς στο µικρό και
κατακερµατισµένο κλήρο. Η εταιρεία αγροτικής γης που διαφήµισε η
Κυβέρνηση είχε σκοπό να φτιάξει βιώσιµο κλήρο, να αυξήσει τον
κλήρο. ∆εν είχε σκοπό αρχικά ο κ. Τζουµάκας να βάλει τους νέους
αγρότες. Τους νέους αγρότες τους έβγαλε εκ των υστέρων όταν
εµείς κάναµε κάποια παρατήρηση. Τόσο τους υπολόγιζε τους νέους
αγρότες.
Στοχεύετε µε το µέτρο αυτό στη διαρθρωτική βελτίωση, αλλά δεν το
εφαρµόζετε. Και ευτυχώς δεν το εφαρµόζετε. Μιλάτε για τους νέους
αγρότες. Από πόσους νέους αγρότες γίνεται χρήση των
δυνατοτήτων που υπάρχουν στο νόµο τον οποίο και αυτόν
πρόχειρα τον κάνατε χωρίς παρέµβαση στις Βρυξέλλες, γι' αυτό
είχατε και τα γνωστά προβλήµατα;
Και µια και µιλώ για τις Βρυξέλλες, στηρίξατε αυτήν την
αντικοινοτική και σκανδαλώδη ρύθµιση για τους συνεταιρισµούς.
'Ηλπιζα ότι, όταν αναλάβατε την ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας,
θα αλλάξετε πολιτική. Παρακαλούσατε όλους τους Υπουργούς
Γεωργίας σε πολιτικό επίπεδο κατ' εξαίρεση να εγκριθεί αυτή η
ρύθµιση και χάνατε διαπραγµατευτικές δυνατότητες για άλλα
προϊόντα. ∆εν πήγατε να στηρίξετε ούτε το βαµβάκι ούτε τον καπνό
ούτε το ελαιόλαδο ούτε τίποτε απ' αυτά. Εσείς ασχοληθήκατε µόνο
να περάσετε τη ρύθµιση για τους συνεταιρισµούς. Αυτό κάνατε, την
ώρα µάλιστα που λέγατε ότι εµείς λαϊκίζαµε όταν λέγαµε ότι το
κόστος των µέτρων της Νέας ∆ηµοκρατίας ήταν εκατό ή εκατόν
είκοσι δισεκατοµµύρια ή δεν ξέρω πόσα.
∆εν µας είπατε τίποτε για το θέµα του ελλείµµατος του εµπορικού
ισοζυγίου αγροτικών προϊόντων. Τι θα γίνει µ' αυτό το θέµα; Με το
να συγκαλείτε εδώ τους εµπορικούς ακολούθους και όχι τους
γεωργικούς, όπως σωστά σας παρατήρησε ο κ. Βεζδρεβάνης -γιατί
ως Κυβέρνηση αρνείσθε τη χρησιµότητα του θεσµού- πιστεύετε ότι

θα λύσετε το πρόβληµα; Φτιάξτε έναν οργανισµό προώθησης των
αγροτικών προϊόντων. Σας το έχουµε τονίσει. Είναι δυνατόν να
προχωρήσουµε έτσι;
Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω, αλλά φοβάµαι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είπατε ότι δεν θα
εξαντλήσετε το χρόνο σας και τον έχετε εξαντλήσει. Από την 'Εδρα
εδώ σας ξέρω όλους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ακόµα και µε την κριτική και την πίεση που
ασκήσαµε, θα έλεγα ότι η Κυβέρνηση δεν έχει την πολιτική βούληση
να επιλύσει προβλήµατα, δεν έχει την πολιτική βούληση να
ασχοληθεί µε τον αγροτικό τοµέα. Τα αποτελέσµατα θα έλθουν γι'
αυτήν πολύ γρήγορα στις επόµενες εκλογές. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρασµάνης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέσαµε τα
προβλήµατα, θέσαµε τις ερωτήσεις αλλά ο κύριος Υπουργός δεν
έδωσε τις δέουσες απαντήσεις.
Αναφερθήκαµε στην εγκύκλιο της Α.Τ.Ε. Απήντησε, "περιµένετε την
ηµεροµηνία 30 Ιουνίου να γίνουν οι αιτήσεις και µετά θα
αποσαφηνίσουµε την κατάσταση". Τίποτε το ξεκάθαρο. Εγώ έθεσα
συγκεκριµένα ερωτήµατα. Είπα ότι η εγκύκλιος είναι ασαφέστατη,
δεν προσδιορίζει τα κριτήρια κάτω από τα οποία θα µπουν οι
αγρότες, δεν λέγει ποιο κεφάλαιο, το αρχικό, το κεφαλαιοποιηµένο,
σε ποιο ποσοστό θα είναι οι τόκοι ποινής, δεδουλευµένοι τόκοι
κ.λπ.
'Οπως πολύ σωστά σας επισηµάνθηκε, υπάρχει µια κατηγορία
παραγωγών οι οποίοι έχουν µπει στις προηγούµενες ρυθµίσεις,
έχουν µεταφερθεί τα δάνειά τους γιατί ήταν µε εγγύηση του
δηµοσίου στο δηµόσιο ταµείο και δεν µπορούν να πάρουν
φορολογική ενηµερότητα. Γι' αυτά δεν λέτε τίποτα. Υπάρχουν
παραγωγοί που δεν έχουν εισπράξει ακόµα τις επιδοτήσεις και
τούτο γιατί δεν µπορούν να πάρουν φορολογική ενηµερότητα και
µένουν οι επιταγές στην Α.Τ.Ε. Ασαφέστατο το περιβάλλον. 'Οπως
επίσης είναι και άδικο. Ρυθµίζετε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στους
βαµβακοπαραγωγούς της Καρδίτσας και καλά κάνετε.
Υπάρχουν όµως και βαµβακοπαραγωγοί, όπως σας ανέφερα, στην
Ηµαθία, στην Πέλλα, οι οποίοι έχουν πληγεί και αυτοί από
βροχοπτώσεις, από πληµµύρες και δεν το µεταφέρετε το πρόβληµα
αυτό. ∆εν µεταφέρετε την ηµεροµηνία 31.12.97 και σ' αυτούς τους
παραγωγούς, για να µπορέσουν να ρυθµίσουν. ∆εν µας είπατε
τίποτε για τον ΕΛΓΑ. Υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση, πλησιάζει
Πάσχα και ένας σηµαντικός αριθµός παραγωγών µένει απλήρωτος.
'Οπως επίσης και για τις ενστάσεις. Πότε αυτοί οι άνθρωποι θα
πληρωθούν; Τώρα παίρνουν τα πορίσµατα. Θα πάµε στο
καλοκαίρι, έχει περάσει δηλαδή ένας χρόνος και ακόµη οι
παραγωγοί περιµένουν τις αποζηµιώσεις. Πώς θα ανταπεξέλθουν
στα προβλήµατα της οικονοµίας τους; Από εκεί και πέρα ο κ.
Γεωργακόπουλος µας παρουσίασε έναν κανονισµό, ο οποίος είναι
ο καλύτερος. Ξεχνάει ότι όταν παθαίνει ένας παραγωγός µία
καταστροφή βιβλικής µορφής λέει την άλλη µέρα το πρωί ποιος
γεωπόνος θα έρθει, κάτω από ποιες εντολές θα έρθει, κάτω από
ποια ερεθίσµατα. 'Εχει καταντήσει ο σουλτάνος της περιοχής διότι
δεν υπάρχουν ασφαλιστικές δικλείδες εκτίµησης. Και υπάρχουν
προτάσεις γι' αυτό και σας έχουµε επισηµάνει -στην προηγούµενη
ηγεσία- αλλά δεν έχει προχωρήσει τίποτε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα του ΕΛΓΑ είναι το ταµείο. Το ταµείο
αυτήν τη στιγµή είναι αρνητικό. Εάν ο Πρωθυπουργός, όπως είχε
δεσµευθεί, έδινε τα είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000)
δραχµές, αυτήν τη στιγµή όλοι οι παραγωγοί θα είχαν πληρωθεί.
Από εκεί ξεκινάει η καθυστέρηση των παραγωγών, το αρνητικό
ταµείο. Περιµένετε να εισπράξετε τις εισφορές του 1999 για να
µπορέσετε να κάνετε την αποπληρωµή.
Εν πάση περιπτώσει εκείνο που έχω να σας επισηµάνω
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είναι ότι πραγµατικά οι αγρότες βρίσκονται σε τραγικό σηµείο και
δεν µπορεί να υπάρξει διέξοδος µ' αυτήν την πολιτική. Χρειάζεται
λήψη γενναίων και ρεαλιστικών µέτρων. Χρειάζονται γενναίες
αποφάσεις. Πολύ σωστά επισηµάναµε όλοι -και σεις το
παραδέχεσθε, το είπατε- ότι το αγροτικό πρόβληµα είναι εθνικό.
Χρειάζεται εθνική προτεραιότητα στις επενδύσεις, γενναίες
δηµόσιες επενδύσεις αλλά και ισχυρά κίνητρα, ιδιωτικά κίνητρα για
να φτιάξουµε επιτέλους τα έργα υποδοµής και ανάπτυξης που και
αυτά θα µπορέσουν να µειώσουν το κόστος παραγωγής και να
φτιάξουµε ανταγωνιστικά προϊόντα. Από εσάς εξαρτάται, εσείς είστε
ο Υπουργός Γεωργίας και προχωρήστε σ' αυτά τα άµεσα γενναία
µέτρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διαπιστώνω ότι η αλλαγή
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου διαφέρει κατά τούτο: Η
τακτική των ύβρεων και του "τσαµπουκά" αντικαταστάθηκε µε τη
µενταλιτέ της ευγενούς εµφανίσεως ενώπιον και των αγροτών και
της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Κατά τα άλλα η πολιτική είναι η ίδια.
Εµφανίστηκε ο κύριος Υπουργός στην απάντησή του προς εµάς
που τον επερωτούµε και ούτε λίγο ούτε πολύ άφησε την εντύπωση
που αν τον έβλεπαν οι 'Ελληνες αγρότες θα έλεγαν "µα, τι λέτε και
διαµαρτύρεστε, εσείς περνάτε καλά, είστε ευτυχισµένοι".
Την ίδια ευτυχία παρουσίασε και ο αγαπητός συνάδελφος κ.
Γεωργακόπουλος. Αλλά επειδή χθες µόλις ήµουνα στην περιοχή
του και διεπίστωσα την αθλιότητα και την απογοήτευση και την
οργή και την αγανάκτηση των συµπατριωτών του -και λυπάµαι που
δεν είναι εδώ- περίµενα σήµερα ότι θα του δινόταν η ευκαιρία να πει
τι έκανε το Υπουργείο Γεωργίας που κατεκλύσθη ολόκληρη η Ηλεία
και χιλιάδες στρέµµατα πρωϊµων καλλιεργειών κατεστράφησαν και
δεν εµφανίστηκε ούτε ένας κυβερνητικός παράγων να δώσει
τουλάχιστον την αίσθηση ότι βρίσκεται εκεί το κράτος, παρ' ότι δεν
είχαν τη δυνατότητα να καθαρίσουν τον Πηνειό και εκ του λόγου
αυτού πληµµύρισε το φράγµα και κατέστρεψε όλη την Ηλεία.
Αλλά ευτυχισµένους τους παρουσίασε ο κ. Γεωργακόπουλος και
τους συµπατριώτες του, προφανώς.
Ο κύριος Υπουργός σαν να λησµονεί ότι είναι Υπουργός της
Κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ που κυβερνάει τη χώρα από το 1981 µε
το µικρό διάλειµµα των τρεισήµισι ετών που κυβέρνησε η Νέα
∆ηµοκρατία, µας µιλάει ότι τώρα θα φτιάξει οργανόγραµµα του
Υπουργείου Γεωργίας.
'Οχι, κύριε Υπουργέ, δεν προλαβαίνετε να το κάνετε.
Το πενιχρό τρίλεπτο δεν µου επιτρέπει να απαντήσω σε όλα όσα
θα ήθελα να πω. Αλλά ο κύριος Υπουργός µας είπε ότι ψάχνουµε τι
έχουµε και τι θα κάνουµε.
Βάζουµε, δηλαδή, ένα σφουγγάρι σε όλες τις ευθύνες, οι οποίες
οδήγησαν τον αγροτικό κόσµο σε αυτήν την εξαθλίωση.
Τι θα κάνουµε; Γιατί, κύριε Υπουργέ, το τι θα κάνετε απλά και τι
έχουµε και τι θα κάνουµε στο µέλλον; ∆εν µπορείτε να κάνετε αυτά
που σας λέει χρόνια τώρα η Νέα ∆ηµοκρατία; Και είναι ένα ειδικό
πρόγραµµα το οποίο συντάξαµε µε κόπο, κύριε Υπουργέ, και µε
αφούγκρασµα όλης της κοινωνίας. Γιατί δεν µπορείτε να κάνετε
αυτά που σας λέµε; Τι σας εµποδίζει να δίνετε έγκαιρα τις κοινοτικές
επιδοτήσεις; Τι σας εµποδίζει να δίνετε έγκαιρα τις αποζηµιώσεις
του ΕΛΓΑ; Τι σας εµποδίζει να µειώσετε τους τοκογλυφικούς τόκους
της Αγροτικής Τραπέζης, η οποία επιδοτείται και κατά δύο µονάδες
από τον κρατικό προϋπολογισµό;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε λίγο.
Τι σας εµποδίζει να βγάλετε τους τεχνικούς από τα γραφεία και να
τους πάτε στα χωράφια; Το λέµε τόσο καιρό. Τι σας εµποδίζει να
στείλετε στις βασικές πρωτεύουσες του κόσµου ένα γεωργικό
ακόλουθο; Είπατε προηγουµένως ότι έχετε τους οικονοµικούς
ακολούθους και τα πάνε καλά. Αν τα πήγαιναν καλά, κύριε
Υπουργέ, δεν θα είχαµε αυτήν την κατάσταση στο ισοζύγιο των
πληρωµών του γεωργικού τοµέα.

Επειδή ο χρόνος δεν µου επιτρέπει έχω να σας πω, κύριε Υπουργέ,
ευθέως ότι δεν δηµιουργείτε τουλάχιστον ούτε την ελπίδα. ∆εν
µπορέσατε τουλάχιστον να δώσετε µε την αλλαγή στο Υπουργείο,
αυτό που και κάποιοι από εµάς περιµέναµε ότι θα δώσετε. Την
ελπίδα. Ούτε αυτήν την ελπίδα δώσατε. Γι'αυτό ειλικρινά δεν µπορώ
να πω ότι είµαι ικανοποιηµένος από την απάντηση που δώσατε
σήµερα στην επερώτησή µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Κύριοι
συνάδελφοι, σίγουρα όπως είπε και ο κ. Μπασιάκος µάλλον µιλάω
σε ώτα µη ακουόντων, αλλά µάλλον στα ώτα των απόντων µη
ακουόντων εκ των επερωτώντων.
Εγώ αναγνωρίζω ότι σε όλες τις επερωτήσεις -και σήµερα- υπάρχει
µία δυσκολία διαλόγου και από τη µεριά τη δική σας και από τη
µεριά τη δική µας, της Κυβέρνησης. 'Οταν η επερώτηση δεν
περιορίζεται σε συγκεκριµένα θέµατα, αλλά γίνεται µία shopping list,
µία κατάσταση ερωτήσεων, µη µε εγκαλείτε γιατί δεν µπορώ να
απαντήσω στο χρόνο που έχω διαθέσιµο. Υπάρχει µία κατάσταση
περίπου εκατό ερωτήσεων.
Από την άλλη πλευρά και µέσα σε αυτά τα πλαίσια, εγώ πιστεύω ότι
για εκείνα τα θέµατα που έπρεπε να συζητήσουµε ή τα πιο
σηµαντικά θέµατα, διάλογος έγινε και µάλιστα αρκετά καλός.
Σίγουρα είναι πολλά τα θέµατα. Είναι µεγάλος τοµέας. 'Οπως είπα,
δεν είναι µόνο οικονοµικά τα θέµατα, αλλά είναι και κοινωνικά ειδικά
σε αυτόν τον τοµέα της οικονοµίας. Είναι πάρα πολλά και πάρα
πολύ µεγάλα. Εξ αυτού του λόγου, όταν έχεις να κάνεις µε µεγάλα
µεγέθη, έχεις και δυσλειτουργίες. Γι' αυτό και σε πολλούς κάνει
εντύπωση γιατί πολλές φορές, ενώ έχουµε και πολιτικές θέσεις και
πιστεύω και σωστές πολιτικές κατευθύνσεις, εγώ τουλάχιστον
αναφέροµαι σε θέµατα δοµών, λειτουργιών και θεσµών.
Παραδείγµατος χάρη: Είπαµε για τον ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ συνέβη να
πέσει τώρα σε τρεις κακές χρονιές. Να σας πω ότι µόνο στην
περσινή χρονιά υποβλήθηκαν τριακόσιες δέκα χιλιάδες δηλώσεις
ζηµιών και έγιναν εκτιµήσεις σε περίπου οκτακόσιες χιλιάδες
αγροτεµάχια. Και φυσικά οι κακές χρονιές είχαν και ένα µεγάλο
ποσό. Αυτά είναι τα έσοδα. ∆όθηκε το σύνολο των εσόδων και από
εκεί και πέρα δόθηκαν και επιπλέον ποσά.
Υπάρχει, λοιπόν, µία υστέρηση η οποία έχει σχέση µε ένα
συγκεκριµένο πολύ µεγάλο γεγονός. Αυτό είναι που εννοώ εγώ
µεγάλα µεγέθη.
Από την άλλη πλευρά υπάρχει ένα πλέγµα σηµείων πάλι στο
οργανωτικό, λειτουργικό που πρέπει να το λύσουµε.
Γι'αυτό και είπα ότι ένα από τα σχέδια νόµου που θα φέρουµε
αµέσως είναι αυτό που αφορά τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Αν
δεν γίνει αυτό, δηλαδή εθνικές τουλάχιστον διεπαγγελµατικές
οργανώσεις κατά προϊόν, δεν πρόκειται να κάνουµε τίποτε. Εκτός
του ότι, ούτως ή άλλως, πρέπει να το κάνουµε και για άλλους
λόγους, πρέπει να το κάνουµε, γιατί µόνον όταν µέσα από εκεί οι
ίδιοι οι παραγωγοί, οι συνεταιριστές, οι βιοµήχανοι, οι έµποροι, οι
εισαγωγείς, οι εξαγωγείς, οι µεταποιητές µπορέσουν και βρουν
τρόπους συνεννόησης, θα µπορέσουµε πραγµατικά να αλλάξουµε.
Και πάλι µιλάω για θεσµούς, για οργανωτικά και λειτουργικά
σχήµατα που πρέπει να γίνουν.
Θα ήθελα να απαντήσω και στο συνάδελφο εκπρόσωπο του
∆Η.Κ.ΚΙ. και να πω ότι φυσικά, σε συντοµότατο χρονικό διάστηµα -
έχουµε ολοκληρώσει ήδη έναν κύκλο συζητήσεων- θα φέρουµε τον
καινούριο νόµο-πλαίσιο για τις συνεταιριστικές οργανώσεις, ο
οποίος θα κάνει τις τοµές εκείνες που χρειάζονται στο οργανωτικό
και λειτουργικό πλαίσιο και στις βασικές κατευθύνσεις. Πλαίσιο
ξαναλέω και όχι λεπτοµέρειες και δεσµεύσεις, λάθη που κάναµε για
πολλά χρόνια. Θα φέρουµε, λοιπόν, ένα πλαίσιο, το οποίο
πραγµατικά θα αλλάζει τον καταστατικό χάρτη, ας το πω έτσι, το
καταστατικό πλαίσιο µέσα στο οποίο κινούνται οι σηµερινές
οργανώσεις που πρέπει να αλλάξει.
Και µη σας κάνει εντύπωση που είπα για τη νέα δοµή και λειτουργία
του Υπουργείου Γεωργίας. Εγώ δεν είπα τι θα κάνω. Το
καταθέσαµε. Και µέσα στον Απρίλιο, θα είναι έτοιµο.
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Και είναι θέµα του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης το νέο αυτό πλαίσιο να το εγκρίνει και να
προχωρήσουµε, να το εφαρµόσουµε. Αυτά πρέπει να γίνουν. 'Εχει
γίνει η δουλειά. 'Εχουν γίνει οι ανταλλαγές απόψεων. Χωρίς αυτά,
χωρίς θεσµικές µεταβολές και χωρίς τέτοιες τοµές, δεν µπορούµε να
προχωρήσουµε. Γι'αυτό µένω σε αυτά. ∆εν είναι ότι δεν θέλω να
απαντήσω στα υπόλοιπα. Τουλάχιστον, όταν κάνουµε µία
επερώτηση, ας περιορίσουµε τα θέµατα σε εκείνα που µπορούν να
σχολιαστούν, ή να απαντηθούν, ή τουλάχιστον να µας δώσουν την
ευκαιρία να έχουµε ένα διάλογο, όπου από τη µια µεριά θα υπάρχει
η σκληρή κριτική και οι υποδείξεις και από την άλλη οι απαντήσεις.
Γιατί µόνο µε ερωτήσεις προς την Κυβέρνηση, δεν γίνεται διάλογος.
Απλώς υποβάλλονται δεκάδες ερωτήσεων, οι οποίες και από τη
δική µας την πλευρά δεν µπορεί να απαντηθούν.
'Οσον αφορά την "ατζέντα 2000", εγώ θα το ξαναπώ, κανένας δεν
µπορεί να αµφισβητήσει µαθηµατικά µεγέθη. Εκεί που µπορεί
κανένας να αµφισβητήσει είναι σε όλο εκείνο το πακέτο που
αποτελούν επιτυχίες, αλλά δεν είναι µετρήσιµες. Τα άλλα είναι
µετρήσιµα. Είτε θέλουµε είτε όχι, από το 2000 µέχρι το 2006
συµφωνήσαµε αυτό, που σηµαίνει ότι για τα δεκατρία αυτά
προϊόντα και σε αυτά που συµφωνήσαµε στις βασικές κατευθύνσεις
"ατζέντα 2000", θα πάρουµε αυτό. Και αυτό λέει ότι διατηρούµε
αυτά που έχουµε, συν τόσα για κάθε χρόνο, συν εκείνα που θα
πάρουµε για την αγροτική ανάπτυξη, συν εκείνα που είναι ποιοτικές
µεταβολές. Γι'αυτό αναφέρθηκα εγώ στον κανονισµό.
Και να σας πω ένα παράδειγµα: Πώς θα µετρήσουµε αυτό που
πετύχαµε για την πρόωρη συνταξιοδότηση µόνο µε αίτηµα της
ελληνικής πλευράς; Ο κανονισµός λέει να µη λαµβάνεται υπόψη η
τελευταία δεκαετία. Εµείς πετύχαµε συνολικά µία δεκαετία. Και
ρωτούσαν όλοι: "Γιατί επιµείνατε σ'αυτό, αφού µία δεκαετία είναι και
η τελευταία δεκαετία, µία δεκαετία είναι και η προηγούµενη
δεκαετία;" Και φυσικά εµείς επιµείναµε, γιατί εµείς ξέρουµε ότι στην
ελληνική περιφέρεια έχουµε πολλούς µετανάστες που έλειψαν
µερικά χρόνια και δεν είναι αγρότες την τελευταία δεκαετία.
Συνολικά όµως, αν βάλει κανένας και τα προηγούµενα χρόνια, είναι
αγρότες µε µία δεκαετία.
Αυτό δεν µπορούµε να το αποτιµήσουµε τι σηµαίνει, αν σηµαίνει
λίγα, λιγότερα ή πολλά, αλλά είναι και αυτό κάτι πολύ σηµαντικό.
Αυτό εννοώ, όταν λέω "µη µετρήσιµο".
Σίγουρα, δεν εγκαταλείψαµε και δεν πέρασε κάποια τέτοια θέση, την
κατευθυντήρια γραµµή. ∆εν υπάρχει εγκατάλειψη κατευθυντήρια
γραµµής. Εξάλλου η κατευθυντήρια γραµµή για το 1998, αν δεν
κάνω λάθος, ήταν στο 39,6.
Σίγουρα, δεν πήγαµε στο 41,5 αλλά δεν µείναµε και στο 40,5. Είναι
νοµίζω στο 41, αν δεν κάνω λάθος, στο 40,9, γιατί διαχωρίστηκαν
τα ποσά περίπου δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000)
ευρώ για την αγροτική ανάπτυξη που είναι πρόσθετα απ'αυτά που
καταγράφονται ως ποσά κάπου. Και σίγουρα δεν εγκαταλείψαµε τα
µεσογειακά προϊόντα.
Κοιτάξτε, όταν η "ατζέντα" που ξεκίνησε να συζητιέται πριν από
δύο-τρία χρόνια µέχρι και τον Οκτώβριο ή Νοέµβριο, που µπήκε το
θέµα της συγχρηµατοδότησης, είχαµε πετύχει κοντά στο βόειο
κρέας, στα αροτραία και στο γάλα, να προσθέσουµε κεφάλαιο για τα
µεσογειακά προϊόντα. 'Οταν όµως άρχισε να πηγαίνει πια
περιοριστικά, να βλέπουµε περιορισµούς σε όλο το θέµα των
χειρισµών, φυσικά ήµασταν οι πρώτοι που δεν θέλαµε µέσα από τις
λογικές των φθινουσών ενισχύσεων -για τα άλλα προϊόντα δεν θα
είχαµε κάποια αντίρρηση- να µπουν τα µεσογειακά προϊόντα. Και
αυτό µετά τη µάχη για τη µη συγχρηµατοδότηση, ήταν και µία µάχη
στην οποία επέµεναν µέχρι το τελευταίο βράδυ, όχι απλώς των
Βρυξελλών, αλλά και του Βερολίνου, οι Γάλλοι µε συγκεκριµένες
προτάσεις, όπου εάν περνούσαν οι λογικές των φθινουσών
ενισχύσεων, τότε θα είχαµε δυσµενή αποτελέσµατα και στα
µεσογειακά προϊόντα και εποµένως, θα είχαµε και εµείς πρόβληµα.
Οι προτάσεις της επιτροπής πράγµατι είχαν ξεκινήσει ψηλά, αλλά
τα ποσά που αναφέρθηκαν θα πρέπει να διευκρινίσουµε ότι

περιείχαν µέσα και το κόστος της διεύρυνσης. Εάν αφαιρέσει κανείς
το κόστος της διεύρυνσης και διάφορα άλλα θέµατα, πάλι κοντά σε
αυτό το ποσό που βρεθήκαµε, ήταν αυτό που περίπου είµαστε.
'Οσον αφορά τα επιµέρους προϊόντα, είναι γνωστό ότι σε αυτά τα
προϊόντα είµαστε ελλειµµατικοί. ∆εν ήταν θέµα των δικών µας
ειδικών ενδιαφερόντων.
Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι πράγµατι, έστω και µε τις
ερωτήσεις, θίχτηκαν πολύ σοβαρά θέµατα. ∆εν υπάρχει όµως ο
χρόνος, κανείς, όπως βλέπετε ούτε να τα σχολιάσει ούτε να τα
απαντήσει. Είµαι όµως βέβαιος ότι τουλάχιστον σε ένα πράγµα
συµφωνούµε. Και αυτό που συµφωνούµε είναι ότι µπορούµε,
θεωρώντας ότι µιλάµε πράγµατι για θέµατα εθνικής διάστασης, να
ανταποκριθούµε λέγοντας ότι ακριβώς επειδή η εθνική διάσταση
έρχεται µέσα από αυτό που ονοµάζουµε ελληνική περιφέρεια,
µπορούµε µέσα από συγκεκριµένες µεταβολές και τοµές,
τουλάχιστον στην πρόκληση που δίνει και η "ατζέντα 2000" για την
επόµενη επταετία, 2000-2006, να δούµε τους θεσµούς. Και να
συµφωνήσουµε στους θεσµούς και στα βήµατα εκείνα, που, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου θα µας δώσουν τη δυνατότητα να
πολλαπλασιάσουµε το αποτέλεσµα. Ειδάλλως ούτε τα θέµατα της
ανταγωνιστικότητας ούτε τα υπόλοιπα θέµατα της θέσης του
αγροτικού τοµέα της χώρας, όχι µόνο µέσα στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, αλλά και µέσα στην παγκόσµια αγορά δεν θα µπορέσουµε
να ικανοποιήσουµε.
Να είσθε βέβαιοι ότι θα βρεθούµε πολύ σύντοµα για να
συζητήσουµε τα θέµατα εκείνα τα οποία θα δώσουν αυτό που εγώ
τουλάχιστον είπα, την προοπτική και την αισιοδοξία στον αγροτικό
τοµέα µέσα από τις σηµαντικές συµφωνίες της αγροτικής πτυχής
που ήδη µε µεγάλη επιτυχία έχουµε συµφωνήσει.
Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: ∆εν µας είπατε για τις αποζηµιώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τι να σας απαντήσει; Ο
Υπουργός είπε ότι πολλά θα µπορούσε να απαντήσει, αλλά δεν
υπάρχει χρόνος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Πλησιάζει Πάσχα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τσιτουρίδης έχει
το λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Μία επερώτηση, για να έρθω σε µερικά
από τα λεγόµενα του κυρίου Υπουργού, ασκεί βεβαίως κριτική στην
Κυβέρνηση και κάνει και υποδείξεις στην Κυβέρνηση. Και επειδή
ζητήσατε υποδείξεις, να κάνω πέντε πολύ συγκεκριµένες, κύριε
Υπουργέ.
Θα ξεκινήσω από το θέµα των ρυθµίσεων των χρεών των ιδιωτών,
των αγροτών και κτηνοτρόφων.
Υπάρχουν πολλά ερωτηµατικά, τα οποία πιστεύουµε, περιµένουµε,
ελπίζουµε ότι θα απαντηθούν στην πορεία της εκτέλεσης αυτής της
απόφασης. Να επισηµάνω όµως και ένα θέµα το οποίο έθιξε ο
συνάδελφος, ο κ. Σπύρου. Απαιτείται η βιωσιµότητα λογικά, των
επιχειρήσεων για να προχωρήσουµε σε ρυθµίσεις.
Υπάρχουν όµως περιπτώσεις, κατά τις οποίες η µη βιωσιµότητα
οφείλεται σε λόγους ανωτέρας βίας, σε αντικειµενικές δυσκολίες και
θα πρέπει ενδεχοµένως να δούµε τέτοιες περιπτώσεις, όπου για
λόγους ανωτέρας βίας ένας φουκαράς αγρότης, ένας κτηνοτρόφος,
έπαψε να ασκεί επαγγελµατική δραστηριότητα και έχει πολλά και
µεγάλα χρέη ή µικρά χρέη. Αυτός δεν εµπίπτει στη ρύθµιση αυτή.
∆είτε αυτήν την περίπτωση.
Θα κάνω και µια γενικότερη υπόδειξη όµως. Επειδή υποθέτω ότι
χάσατε πολλή διαπραγµατευτική δύναµη εσείς µόλις αναλάβατε το
Υπουργείο Γεωργίας, για να πείσετε τους άλλους δεκατέσσερις
συναδέλφους σας -διότι απαιτείτο οµοφωνία- για τη ρύθµιση των
χρεών των συνεταιριστικών οργανώσεων και ιδιωτών, τις οποίες
είχε προωθήσει ο κ. Τζουµάκας, υπάρχει ένα δυσµενές κλίµα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε ό,τι αφορά µέτρα εθνικών ενισχύσεων.
Ξέρετε πολύ καλά ελπίζω ότι υπάρχουν τουλάχιστον τρεις περιπτώ-
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σεις, οι οποίες λογικώς θα έπρεπε να γίνουν αποδεκτές από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δεν εγκρίθηκαν έκτοτε ως εθνικές
επιδοτήσεις. Το κλίµα χαλάει, όταν αντί να ακολουθήσουµε τις
νόµιµες και ορθόδοξες διαδικασίες, πηγαίνουµε στις οµοφωνίες των
Συµβουλίων.
Το λέω τούτο, διότι θα πρέπει να επιδείξετε ιδιαίτερη προσοχή στο
να πάρετε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής γι' αυτήν τη
ρύθµιση των χρεών των ιδιωτών, των αγροτών και κτηνοτρόφων,
διότι τα ερωτήµατα τα οποία τίθενται από την πλευρά της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, νοµίζω ότι είναι πολλά. Θα πρέπει,
λοιπόν, να παρουσιάσετε την απαραίτητη αιτιολογία, για να
ξεπεράσετε αυτόν το σκόπελο.
Θα πάω σε µία δεύτερη υπόδειξη. Ο κ. Γεωργακόπουλος
αναφέρθηκε για µία ακόµη φορά στο θέµα της αδυναµίας να
µειώσουµε το ΦΠΑ από το 18% στο 8%, παραπέµποντάς µας στα
Πρακτικά προηγουµένων συζητήσεων. Θα τον παραπέµψω και εγώ
στα Πρακτικά προηγουµένων συζητήσεων, για να ξεκαθαρίσω τη
θέση και την άποψη της Νέας ∆ηµοκρατίας στο θέµα αυτό.
Σε ό,τι αφορά τη φορολογία, είπατε, το τονίσατε, το είπε και ο κ.
Γεωργακόπουλος, ότι οι αγρότες είναι οκτακόσιοι χιλιάδες και
φορολογούνται µόνο τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι. Τι τη θέλατε τότε την
αύξηση των αντικειµενικών κριτηρίων; Ακόµη και σηµειολογικά,
πολιτικά, για το δικό σας καλό τι την θέλατε; Αν φορολογούνται τρεις
χιλιάδες οκτακόσιοι, είναι δυνατόν σε εποχή κατά την οποία
µειώνεται το εισόδηµα επισήµως, να αυξάνουµε τα αντικειµενικά
κριτήρια, έστω στους τρεις χιλιάδες οκτακόσιους; Το θέµα δεν είναι
πόσοι φορολογούνται. Είναι µία γενικότερη νοοτροπία αυτή.
Σε ό,τι αφορά τον ΕΛΓΑ -αυτή είναι µία τρίτη υπόδειξη- επειδή τρεις
κακές χρονιές µπορούν να ακολουθηθούν και από άλλες δέκα ή
δεκαπέντε κακές χρονιές, νοµίζω ότι πρέπει να προχωρήσετε σε
διαρθρωτικά µέτρα, διότι όπως είχαµε φέτος τριακόσιες δέκα
χιλιάδες δηλώσεις σε οκτακόσιες χιλιάδες αγροτικά τεµάχια, µπορεί
του χρόνου να είναι παραπάνω οι δηλώσεις και τα τεµάχια. 'Ηδη
φτάσαµε στους δεκατέσσερις µήνες. Τουλάχιστον στο Κιλκίς και σε
όλη την περιφέρεια, που πάω εγώ, αυτά µου λένε. Φτάσαµε στο
ρεκόρ των δεκατεσσάρων µηνών για την καταβολή των
αποζηµιώσεων. 'Αρα η υπόδειξη είναι: Προχωρήστε στις
διαρθρωτικές παρεµβάσεις και στον ΕΛΓΑ και νοµίζω ότι µε την
αντασφάλιση θα µπορέσετε να διασφαλίσετε καλύτερες
αποζηµιώσεις, χωρίς πρόσθετο κόστος για τους αγρότες.
Σε ό,τι αφορά τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, χαίροµαι διότι
ακούω ότι µία παλιά πρότασή µας, η οποία ήταν στο πρόγραµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας από το 1994, βρίσκεται σε καλό δρόµο. Θα
ξεκαθαρίσω όµως ότι για µας διεπαγγελµατικές οργανώσεις
σηµαίνει λιγότερο κράτος. Πρέπει να µικρύνει το κράτος και πρέπει
να αναλάβουν την ευθύνη των προϊόντων τους αυτοί, οι οποίοι
παράγουν, µεταποιούν, πωλούν. Αν οι διεπαγγελµατικές
οργανώσεις λειτουργήσουν µε πνεύµα κρατικίστικο, δηλαδή
θεωρήσουµε ότι θα αποτελούν το µακρύ βραχίονα του κράτους και
θα αρχίσουν να κοστίζουν στο κράτος, τότε θα είναι λάθος πολιτική.
Πέµπτη παρατήρηση-υπόδειξη. Είπατε ότι βγάλαµε τα µεσογειακά
προϊόντα από την "Ατζέντα 2000". Το να αφαιρείς από ένα πακέτο
προϊόντα, τα οποία σε ενδιαφέρουν, δεν είναι πάντοτε απαραίτητα
θετικό, διότι η συνολική διαπραγµάτευση είναι στο τέλος ένα
comrpomis, είναι µία συµβιβαστική λύση. Καµιά φορά και η
πρακτική της Κοµισιόν το έχει αποδείξει πως όταν βγάζουµε κάποια
προϊόντα από το συνολικό πακέτο, δεν είναι απαραίτητο να τα
χειριστούµε καλύτερα στο µέλλον. Καµιά φορά τα χειριζόµαστε
χειρότερα. Επειδή η πρακτική λέει πως όταν βγάλαµε, όπου
βγάλαµε µεσογειακά προϊόντα από πακέτα, στο µέλλον η
αναθεώρηση ήταν χειρότερη, πρέπει να το προσέξετε πάρα πολύ.
Σε ό,τι αφορά ένα τελευταίο θέµα, για να διαψεύσω και τον Πρόεδρο
που λέει ότι όλοι εξαντλούµε τον χρόνο µας, τελειώνω µ' αυτό, ο
Υπουργός είπε ότι τα αριθµητικά µεγέθη δεν αµφισβητούνται
σχετικά µε την "Αντζέντα 2000". Εµείς δεν αµφισβητήσαµε τα
µεγέθη. Εµείς αµφισβητήσαµε αν αυτά που επετεύχθησαν είναι
επιτυχία ή όχι. ∆ιότι δεν είναι επιτυχία ότι παγώνουµε για τα

προσεχή έξι χρόνια, θεσµοποιούµε τη λιτότητα στον αγροτικό τοµέα
και παγώνουµε τους κοινοτικούς προϋπολογισµούς για την κοινή
αγροτική πολιτική στις πραγµατικές δαπάνες του 1999. Μην το
θεωρείτε επιτυχία.
Θα καταλήξω λέγοντας ότι θεωρώ πως σε όλα τα επίπεδα και το
πολιτικό και το τεχνοκρατικό και το λογικό, είναι απαράδεκτο να
ακούω τον 'Ελληνα Πρωθυπουργό να οµιλεί περί της καταπληκτικής
επιτυχίας τους των εννέα τρισεκατοµµυρίων (9.000.000.000)
δραχµών, όταν γνωρίζετε -και ελπίζω να το γνωρίζει ο κύριος
Πρωθυπουργός- ότι στη διαπραγµάτευση του Βερολίνου δεν
κατενεµήθησαν ποσά µεταξύ κρατών-µελών. Αποφασίστηκε το
συνολικό πακέτο και απεφασίσθησαν τα κριτήρια της κατανοµής
αυτής της πίτας στα κράτη-µέλη. Και τα κριτήρια είναι δυστυχώς
δυσµενέστερα για τη χώρα απ' αυτά που υπήρξαν και λειτούργησαν
στα πλαίσια του Β' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
'Αρα τα εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000) δραχµές δεν
προκύπτουν από κανένα λογικό υπολογισµό και σε κάθε
περίπτωση επειδή θα υπάρξουν προσεχή συµβούλια που θα
καθορίσουν το πακέτο για κάθε κράτος-µέλος θα πρέπει να
επιδείξετε ιδιαίτερη φροντίδα ως κράτος, για το τι θα πετύχουµε. Και
σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Γεωργίας θα πρέπει να εξαντλήσετε
κύριε Υπουργέ ό,τι διαπραγµατευτική ικανότητα έχετε εντός του
πλαισίου της κυβερνητικής πολιτικής, ώστε να πετύχετε το
υψηλότερο δυνατό ποσοστό για τον αγροτικό τοµέά.
Αυτά ως υποδείξεις, µε όλη την καλή διάθεση, πιστεύοντας ότι στον
καιρό που µένει -επειδή µπήκαµε ήδη σε προεκλογική περίοδο- οι
θεσµικές µεταβολές βεβαίως δεν θα φέρουν τα αποτελέσµατα που
θα υπήρχαν αν η Κυβέρνηση αυτή, στα πλαίσια ενός λογικού
προγράµµατος και µιας λογικής πολιτικής, είχαν γίνει από την αρχή
της εντολής της. Αλλά, έστω και τώρα, επιχειρήστε τες, εδώ είµαστε
να τις συζητήσουµε. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Τσιτουρίδη, ήταν η χρυσή εξαίρεση που επιβεβαιώνει τον
κανόνα.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Κύριοι
συνάδελφοι, στα συγκεκριµένα ερωτήµατα θα απαντήσω
συντοµότατα µε τα δικά µου σχόλια.
Ρυθµίσεις ΑΤΕ: ∆εν µιλάει για µελέτες βιωσιµότητας, µιλάει για
έλεγχο βιωσιµότητας και αναφέρεται µόνο στα νοµικά πρόσωπα και
στις εκµεταλλεύσεις που έχει στους απλούς παραγωγούς. Είναι
κατανοητό αυτό.
'Οσον αφορά τα ερωτήµατα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Και έγιναν
και απαντήθηκαν. Θέλω να πιστεύω ότι γι'αυτό ακριβώς αυτή η
ρύθµιση είναι διαφορετική από τις άλλες. Γιατί αυτή δεν είναι από τις
άλλες είκοσι µία ρυθµίσεις που έγιναν. Με τον τρόπο που έγιναν, η
Κυβέρνηση έδωσε απλώς µία πολιτική κατεύθυνση. Η απόφαση
είναι απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της ΑΤΕ µε καθαρά
τραπεζικά κριτήρια και φυσικά όπως εξηγήσαµε και στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, δεν εµπλέκεται το κράτος µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο, δεν εµπλέκεται ο Προϋπολογισµός, δεν εµπλέκεται κανένα
µέσο ή µέγεθος που να δηµιουργεί προβλήµατα, όπως ήταν η
απόφαση της Κυβέρνησης και της Βουλής µε την προηγούµενη
ρύθµιση των συνεταιριστικών χρεών.
Συµφωνώ και προς αυτήν την κατεύθυνση ήδη έχουµε κινηθεί µε το
θέµα της αναθέωρησης του καθεστώτος της ασφάλισης των
αγροτικών ζηµιών. 'Ηδη γίνεται σε όργανα της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης συζήτηση για την ασφάλιση των αγροτικών προϊόντων και
της αγροτικής παραγωγής. Περιµένουµε τα αποτελέσµατα των
συζητήσεων που γίνονται εκεί και είµαι βέβαιος ότι ένα νέο
ασφαλιστικό σύστηµα θα µπορούσε να οδηγήσει σε καλύτερες
καλύψεις, δικαιότερες κατανοµές. Και φυσικά αν υπάρξουν και
οργανωτικές και λειτουργικές αλλαγές, θα λυθούν και αυτά τα
προβλήµατα, που έχουν δηµιουργηθεί τα τελευταία δύο χρόνια.
∆ιεπαγγελµατικές οργανώσεις. Ούτε δικό σας πρόγραµµα
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είναι ούτε δικό µας πρόγραµµα είναι. Είναι και δικό µας πρόγραµµα,
µόνο που εµείς το λέγαµε "Εθνικά Συµβούλια Προϊόντων" στην
πασοκική γλώσσα. Μιλάµε για το ίδιο πράγµα και συµφωνούµε
απολύτως. ∆εν είναι το µακρύ χέρι του κράτους. ∆εν έχει καµία
σχέση µε την κρατική εξουσία και ούτε έτσι θα λειτουργήσουν.
Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ως κοινοτικός θεσµός που έχει
πετύχει σε πάρα πολλές χώρες και έχει αποδώσει πάρα πολύ σε
ορισµένα προϊόντα, θα είναι αυτό που λέµε πραγµατικά
διεπαγγελµατικές οργανώσεις των επαγγελµατιών για τα προϊόντα
τα οποία άλλος παράγει, άλλος προωθεί, άλλος µεταποιεί και άλλος
εµπορεύεται, για να πάρουν στα χέρια τους συγκεκριµένες
πολιτικές, τις οποίες µέσα στα γενικότερα δικά µας σχέδια, όχι
απλώς θα υποβοηθήσουν, αλλά θα προωθήσουν και πιστεύω σε
θετικά αποτελέσµατα τη λειτουργία των διεπαγγελµατικών
οργανώσεων και ιδιαίτερα των εθνικών κατά προϊόν.
'Οσο για τα µεσογειακά προϊόντα. Σωστή η θέση, αλλά απλώς
ελπίζουµε ότι µε την τακτική µας, παρ'ότι είχε µπει ως τέταρτο
κεφάλαιο στο αρχικό µέρος της Ατζέντας, από τη στιγµή που
µπήκαν οι περιορισµοί καλώς δεν επιµείναµε σε κάτι διαφορετικό,
ιδιαίτερα µάλιστα όταν ακόµα και η γαλλική πλευρά µε την πρόταση
για τις φθίνουσες ενισχύσεις ζητούσε για όλα τα προϊόντα µείωση
των ενισχύσεων κατά 1%.
Τέλος τα µεγέθη της πολιτικής απόφασης, σίγουρα θα τα
συζητήσουµε ξανά. Εµείς πιστεύουµε σ'αυτά, εσείς πιστεύετε
διαφορετικά. Η εκτίµηση όµως της Κυβέρνησης που δεν µπορούσε,
όπως σωστά είπατε, να προσδιοριστεί εκείνο το βράδυ, γιατί µια
βδοµάδα πριν, σε µια σύσκεψη µε τον Πρωθυπουργό ακριβώς όταν
είχε έλθει εδώ ο κ.Σρέντερ, είχαµε ήδη πει για τους δικούς µας
επικοινωνιακούς λόγους ότι όποια και αν είναι η κατάληξη εκείνο το
βράδυ δεν είναι εύκολο µέσα σε λίγες ώρες να τη µεταφράσει κανείς
οικονοµικά. Τώρα που την έχει το αρµόδιο Υπουργείο µεταφράσει
οικονοµικά, και εµείς τουλάχιστον για το δικό µας κοµµάτι λέµε ότι

είναι το µέγεθος που είπε ο Πρωθυπουργός, δηλαδή 25,3 κατά το
Υπουργείο, αλλά 25 δισ ευρώ γι'αυτά τα χρόνια. Αυτή είναι η
εκτίµηση της ελληνικής Κυβέρνησης.
Μ'αυτήν την έννοια πρόκειται για µια µεγάλη επιτυχία, εφόσον το
δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης ήταν 22 δισ ευρώ και αυτό είναι
25 δισ ευρώ.
'Οσον αφορά τα δικά µας θέµατα, στην πρωτολογία µου είπα γιατί
εµείς στον όλο χειρισµό του δικού µας κοµµατιού της αγροτικής
πτυχής της "Ατζέντας 2000" θεωρούµε ότι έχουµε µια επιτυχή
κατάληξη και είπα ότι δεν είναι µόνο τα µετρήσιµα ποσοτικά
στοιχεία, αλλά και τα µη µετρήσιµα, ένα από τα οποία ανέφερα, θα
µπορούσα ν'αναφέρω άλλα είκοσι, τα οποία µας οδηγούν στο να
λέµε ότι για µας, για την Ελλάδα, η συνολική Ατζέντα αλλά και η
αγροτική πτυχή της "Ατζέντας 2000", έκλεισε µέσα από σκληρές
διαπραγµατεύσεις µε πολύ µεγάλη επιτυχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Πάντως για τις αποζηµιώσεις
υπεκφύγατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ' αριθµόν 23/14.1.99
επερώτησης των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τον
Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την αγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.20' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο Τρίτη 30 Μαρτίου 1999 και ώρα 18.00' µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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